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Förord

Hösten 1996 blev jag antagen till doktorandutbildningen i Teater-
vetenskap och hade då för avsikt att skriva en avhandling om teater-
politik och nu nio år senare håller du den i handen. Jag kan lugna
läsaren med att jag inte har grävt i arkiven och filat på formuleringar
framför datorn under alla dessa år. Tämligen tidigt blev jag klar över
forskningsföremålet – regionteatrarna som ett tydligt avtryck av 1974
års kulturpolitik, men att finansiera arbetet var inte lika enkelt. Myn-
digheter och organisationer som borde vara intresserade av att veta
mer om kulturpolitiken och regionteatrarnaville inte ställa upp som
finansiärer. En organisation meddelade exempelvis att man redan viss-
te allt om regionteatrar. Det blev istället en av Stockholms universi-
tets donationsfonder, Lydia och Emil Kinnanders stiftelse, som under
två år stod för finansiering och under det tredje och sista året har jag
uppburit en doktorandtjänst vid Teatervetenskapliga institutionen.

Det finns många jag vill tacka, de som med stöd och kritik har
underlättat min väg mot den färdiga avhandlingen. Det första tacket
riktas naturligtvis till min handledare Willmar Sauter, som har dis-
kuterat och analyserat mina texter genom åren och föreslagit nya
perspektiv på materialet. En viktig och tidig station var den teater-
politiska grupp som några av oss doktorander i teatervetenskap star-
tade – Jenny Fogelqvist, Magnus Kirchhoff, Gachugu Makini och
Oscar Macotinsky. Det är alltid skönt att veta att det finns andra som
är intresserade och har idéer kring ens eget ämne. Här vill jag också
tacka dem som har kommenterat de textavsnitt jag har lagt fram på
doktorandseminarier. Bland doktorander Anna-Karin Brazee, Dirk
Gindt, Lotta Harryson, Ulrika Lindgren, Nina Lundborg, Ola Nordebo
och Ulrika von Schantz. Handledare, lärare och postdoktorander: Yael
Feiler, Karin Helander, Sara Granath, Lena Hammergren, Sven Åke
Heed, Tiina Rosenberg och Barbro Sigfridsson. Jag vill också tacka
Stig Jarl från Köpenhamns universitet som var opponent vid mitt
slutseminarium.

Två för mig viktiga milstolpar var deltagandet på den första nord-
iska kulturpolitiska forskarkonferensen i Århus 2003, där jag presen-
terade ett tidigt avhandlingsavsnitt och forskarutbildningskursen 2004
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Inledning

Avhandlingens område och utgångspunkter
1974 års kulturpolitik och de kulturpolitiska målen är mytomspunna,
ständigt görs hänvisningar till dem i kulturpolitiska uttalanden. Trots
att en revision av kulturpolitiken skedde 1995/96, vilket ledde till vissa
omformuleringar av målen, är kulturpolitikens inriktning i stort sett
oförändrad och den moderna kulturpolitikens födelse sätts fortfa-
rande till betänkandet Ny kulturpolitik (SOU 1972:66) och regering-
ens proposition 1974:28.

Men var det verkligen frågan om ett epokgörande steg eller hand-
lade det bara om att finna retoriska formuleringar av en utveckling
som hade påbörjats långt tidigare? Kan det vara så att utredningen
Kulturrådet som tillsattes 1968 istället bromsade en del av utveck-
lingen? Hade de kulturpolitiska målen någon produktiv effekt när
kulturpolitiken skulle realiseras?

Jag har valt att studera en av de bestående delarna av 1974 års
kulturpolitik, beslutet om att införa ett system av institutionsteatrar
med regionalt uppdrag. Under den tidsperiod utredningen tillkom
spirade de fria teatergrupperna, de var turnerande, de uppfann nya
sätt att spela teater, de hade ett samhällsengagemang, de var institu-
tionskritiska. Varför intresserade denna strömning utredningen i så
ringa mån, varför valde man en likformig satsning på institutions-
teatrar över hela landet? Det enkla svaret är att man ville komma
tillrätta med den regionala orättvisan, att alla i Sverige skulle ha möj-
lighet att se teater som producerades i den egna regionen. Det svåra
svaret handlar om någonting helt annat, en vilja att disciplinera en
politiskt och konstnärligt utmanande strömning genom att låta den
anpassa sig till institutionsteaterformen. Läsaren får avgöra ifall det
andra, hypotetiska svaret kan underbyggas genom den undersökning
av de olika aktörernas agerande som görs i avhandlingen.

Under huvudfrågan finns en mängd andra frågeställningar, några
kommer att utvecklas i respektive avsnitt, några av dem kommer jag
att peka ut redan här. Vilka kulturpolitiska drivkrafter fanns det lo-
kalt och regionalt? Vilka var initiativtagare och tog ansvaret för ut-

vid SEC, Lärarhögskolan i Uppsala, om Bourdieus fält och kapital-
begrepp under ledning av Donald Broady.

Sen vill jag rikta ett stort tack till personalen på de tre teatrar som
jag har undersökt. Här vill jag speciellt nämna på Teater Väster-
norrland Lars Boström, Ulla Lindfors, Lia Jacobi Persson; på Dala-
teatern Inga Härdin; på Teater Västmanland Göran Kihl, Billy Nils-
son och Lisbet Wahlström; på Dalarnas läns landsting, Åke Sund-
berg. Ett stort tack till alla dem som jag har intervjuat och som har
försökt minnas vad som hände för trettio år sedan. Många tankar går
till de andar som har sett till att så mycket dokumentation trots allt
har sparats ute på teatrarna så att vi nu har en möjlighet att tjuvtitta
på historien.

Generösa ekonomiska bidrag för att trycka avhandlingen har kom-
mit från Teaterhistoriska samfundet i Göteborg och Stiftelsen fram-
tidens kultur.

Sist och mest vill jag tacka min älskade livskamrat Karin Fager-
berg för det stora stödet, insatsen som korrekturläsare och för att ha
stått ut med min stundtals frånvarande närvaro (ett avhandlings-
symptom).

Arbetet med en avhandling är på ett sätt ett ensamt värv. Material-
urval, frågeställningar, slutsatser och formuleringar får jag ensam ta
ansvar för. Det som en så här lång tacklista dock visar är att ett
avhandlingsbygge drar in många personer, den blir till ett nätverk
som förhoppningsvis kommer att kunna användas i ett fortsatt ar-
bete. Kulturpolitik låter i mångas öron trist och torrt, jämfört med
besjälade skådespelare eller avancerade regikoncept. Men den tid som
avhandlingen huvudsakligen handlar om, var en tid besjälad av kultur-
politiken och då tron på dess förändringsförmåga var stor. Att det
skulle finnas så stora konflikter och passioner i protokoll, pressklipp
och debattinlägg, trodde jag knappast! Vad återstår idag av denna
hetta, vilka spår har den satt på den teater som spelas idag?
Rikard Hoogland, mars 2005
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vecklingen av regionteatrarna – politiker, tjänstemän eller teater-
ensemblerna? Innebar utvecklingen av regionteatrarna en bestående
påverkan, en förändring av teaterestetiken och förhållandet till pub-
liken i Sverige? Innebar de politiska besluten en intervention på fäl-
tet, eller fortsatte teaterfältets regler att gälla?

Vem är forskaren?
Jag har haft olika engagemang i både det kulturpolitiska området
och inom teaterområdet. Jag har – som redaktör för Teatertidningen
i 15 år, teaterkritiker och teaterdebattör – en längre tid följt det mesta
som har hänt inom svensk teater. Mellan 1988 och 1995 var jag drama-
turg vid Radioteatern. Under fyra år var jag verksam som projekt-
sekreterare i Stiftelsen framtidens kulturs programområde Förnyelse
av kulturinstitutioner (1997-2000) som resulterade i slutrapporten
Förnyelse är möjligt. Jag har också suttit som ersättare i Stockholms
läns landstings kulturnämnd 1989-91. Sedan 2003 ingår jag i Stock-
holms stads kulturförvaltnings referensgrupp för fria teatergrupper
och har även för deras räkning gjort en rapport om situationen för
stadens fria teatergrupper. Bakgrunden ger mig en vetskap om exem-
pelvis kulturpolitiska processer, avväganden i samband med kultur-
politiska dokument och relationer mellan tjänstemän och politiska
styrelser.

Tidigare forskning
Jag kommer här att ge exempel på olika grenar av forskning om kul-
tur och kulturpolitik samt om svensk teater under de aktuella åren.
Begreppet kulturpolitik är inte oproblematiskt i sig, men jag menar
här offentligt stöd och styrning av kulturområdet. Varje ansats till en
samlad offentlig kulturpolitik måste definiera området som ska refor-
meras. Hur definieras kultur? Handlar det bara om konstområdet?

Ser man till en rad debattböcker och kulturpolitiska program
möter man mycket skilda definitioner. Utredningen Kulturrådet ar-
betade både med en vid definition av kulturbegreppet och en snävare
för det kulturpolitiska området. Det vida kulturbegreppet är i stort
sett oanvändbart som definition, överhuvudtaget har det värde som
förknippas med ordet kultur förändrats, som Terry Eagleton visar i
En essä om kultur.1

I grunden finns en förbindelse till ordet civilisation både vad gäl-
ler kulturen som bildande och civiliserande kraft inom det egna väst-
europeiska landet, och som något som skulle kunna exporteras och
användas för att civilisera de länder man koloniserade. Kultur var
också ett användbart uttryck i den tidiga kritiken av industrialismen.

Från mitten av 1800-talet byter delvis begreppet kultur innehåll
och betecknar främmande kulturer och civilisationer. När kultur-
begreppet på så sätt pluraliseras genom att den främmande kulturen
sätts i motsättning till den egna, blir det svårt att bevara dess positiva
laddning.

En tredje tendens, i användningen av kulturbegreppet enligt Eagle-
ton, är en gradvis specialisering på konsten, när ”kultur väl har fått
betydelsen lärdom och konst, aktiviteter som är förbehållna en liten
del av mänskligheten, såväl förstärks som utarmas begreppet”.2

KULTURPOLITIK

Forskningen kring kulturpolitik och i synnerhet teaterpolitik är i
Sverige av liten omfattning. Mycket av den utvärdering som har gjorts
av den förda kulturpolitiken, har staten själv svarat för genom nya
utredningar och utvärderingsrapporter. Sven Nilsson intar en sär-
ställning eftersom han försåg utredningen Kulturrådet med material
och åt den sammanställde remisserna och pressdebatten. Därefter har
han bl.a. gett ut några böcker om kulturpolitik, exempelvis Vägen till
kulturpolitiken och Kulturens nya vägar (båda tillkomna med stöd av
Statens kulturråd).3  Nilssons böcker används dessutom som kurslit-
teratur vid flera högskoleutbildningar till den sektor som material-
iserar kulturpolitiken. Detta hindrar inte Nilsson från att ha ett kri-
tiskt perspektiv på kulturpolitiken och ifrågasätta dess giltighet idag,
en del av kritiken grundar sig på hans egen erfarenhet från olika chefs-
funktioner inom kulturområdet.

Avhandlingar om kulturpolitik har framförallt kommit fram inom
statsvetenskapen. De följer det politiska spelet men ägnar betydligt
mindre utrymme åt de konkreta resultaten av kulturpolitiken. Rolf
Hugoson gör i Vad är kulturpolitik en retorisk analys av två kultur-
politiska dokument, propositionerna 1974 och 1996.4  Ett av de re-
sultat han kommer fram till, är att man 1996 visade en vilja att vid-
makthålla det gamla och föra namnet statlig kulturpolitik vidare.
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Andra avhandlingar utgår ifrån ett specifikt konstområde och
analyserar den förda kulturpolitiken på området. Li Bennich-Björk-
man skriver om politiken på litteraturområdet under 1900-talet, en
av hennes huvudfrågeställningar är huruvida det går att förena trygg-
het och autonomi.5

Hon hävdar: ”Påståendet att staten har ett intresse av att styra
författarna i politiskt eller konstnärligt hänseende, och omsätter det
intresset i handling, kan tillbakavisas.”6  Hon konstaterar samtidigt
att det finns en styrning genom de instruktioner som ges till stipendie-
nämnder. En annan styrning är att de som företräder andra litterära
attityder, som populärlitteratur, inte får tillgång till den ”institution
som bedriver kulturpolitik och genom sin fördelning uttrycker den
’legitima’ smaken”.7

Jill Onsér-Franzéns avhandling Kulturernas kamp är inte stats-
vetenskaplig utan etnologisk.8  Onsér-Franzén undersöker den lokala
kulturpolitiken i en kommun där hon själv var kultursekreterare i
sju år. Hon hävdar att den formella strukturen som reglerar samspel-
et mellan tjänstemän och kulturpolitiker är en viktig faktor som kan
förklara politikernas handlingar och det politiska system de verkar
inom. Kulturnämndspolitiker anses som andraplanspolitiker. En av
orsakerna är att kulturnämndernas verksamhet inte är lagreglerad,
vilket gör att budgeten kan inskränkas.9  Utifrån ett exempel visar
hon hur viljan att uppfylla politiska målsättningar är större än att ta
reda på hur stort intresset för verksamheten är.

Vid Förvaltningshögskolan i Göteborg lade David Karlsson 2003
fram sin avhandling En chimär av endräkt, som bygger på en enkät år
2000 till landets kommunala ordinarie kulturnämndsledamöter. Han
försöker vederlägga påståendet att kulturpolitikerna är eniga, och
påstår att grunden till de skilda uppfattningarna är ideologiska. Det
visar sig att det inom respektive partigrupp inte finns någon större
skillnad på ifall man ser social välfärd eller kulturservice som en rättig-
het.10  Däremot finns det en skillnad mellan partierna (även ifall vid-
den i åsiktsskillnaderna inte är så stor), där svaret på ifall kultur-
service är en rättighet från moderaternas sida ligger närmast delvis
och från vänsterpartiet närmast ja. Intressant är att merparten av
kulturpolitikerna anser att den lokala kulturservicen har instrumen-
tella värden.11

Karlsson gör också ett försök att analysera hur politikerna värde-

rar ett enskilt konstverk vid ett inköpsförslag, 3 procent ansåg att
expertomdömen var viktigast medan 32 procent satte det egna in-
trycket som viktigast. Det som inte ryms i enkätfrågan är vilken roll
tjänstemännens värdering spelar för politikernas beslut.12

Frågan om konstnärlig kvalité är ett infekterat ämne, den har un-
der senare tid allt mer betonats på bekostnad av andra, mer mätbara
och instrumentella kulturpolitiska mål. Den danska boken Ønske-
kvist-modellen diskuterar olika värderingsformer, som institutions-
och immanensteorin. I boken hävdas att om man inskränker sig till
att enbart evaluera uppfyllande av de kulturpolitiska målen för att
slippa diskutera konstnärlig kvalitet, leder det fel eftersom det i mål-
en ofta ingår, explicit eller underförstått, att verksamheten ska ha hög
konstnärlig kvalitet.13

Författarna föreslår ett samtalsrum för att diskutera konstnärlig
kvalité inom performativ konst och att man där ska strukturera dis-
kussionen utifrån tre kriterier – villen, kunnen och skullen. Villen
handlar om den vilja som konstnärerna har att förmedla sitt bud-
skap, kunnen handlar om den yrkesskicklighet och tekniska färdig-
het som konstnärerna har och skullen handlar om de instruktioner
och regler som eventuella uppdragsgivare ställer på dem eller om
gruppens/institutionens egna målsättningar.14

2002 publicerade Nordic Theatre Studies ett nummer om kultur-
politik. Harry Hillman Chartrand visar på fyra alternativa sätt för
staten att stödja konsten, sätten kan även kombineras.15

- The Facilitator state stödjer genom att skattebefria vissa
delar av medborgarnas inkomster och/eller utgifter.

- The Patron State stödjer genom arms-längds-organisa-
tioner som exempelvis Arts Council i Storbritannien. Det
är expertsystem och de kritiseras ofta för att stödja eli-
tism, vilket kan leda till kontroverser med allmänheten
och dess valda representanter. Biljettintäkter, privata do-
nationer och offentligt stöd är alla ungefär lika viktiga
för stödet till konstutövning.

- The Architect State fördelar stödet till konsten genom
beslut av byråkrater inom verk och departement. Enligt
Hillman Chartrand tenderar denna modell att stödja konst
som uppfyller grundläggande snarare än professionella
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kriterier. Här är det offentliga stödet helt dominerande
och avgörande för konstutövningen.

- I the Engineer State äger staten alla konstnärliga produk-
tionsresurser och man stödjer enbart den konst som stöd-
jer den rådande politiken. Detta resulterar ofta i att staten
inte får tillgång till den konstnärliga kreativiteten, den får
sitt utlopp i en undergroundverksamhet.

Ifall man skulle översätta modellen till svenska förhållanden domi-
nerar the Architect State, även ifall det finns inslag av the Patron State,
exempelvis är Statens kulturråds styrelse beslutsfattande i vissa frå-
gor som har beretts av tjänstemän och av rådgivande referensgrupper,
i andra frågor har arbetsgrupper med experter från området besluts-
rätt.

I samma tidskriftsutgåva skriver Nobuko Kawashima om decen-
tralisering och kulturpolitik. Hon definierar tre olika former av de-
centralisering: Cultural, Political och Fiscal.16  Den ekonomiska de-
centraliseringen garanterar vare sig politisk autonomi eller decentra-
lisering av kulturen, men de olika formerna kan tjäna varandra. Is-
tället för att försöka värdera den kulturella decentraliseringen har
man förlitat sig på att mäta den ekonomiska decentraliseringen. Det
har ansetts att kulturell och politisk decentralisering har gått hand i
hand, men enligt Kawashima är så inte fallet. ”In other word, equality,
which is the ultimate value of cultural decentralization, is not compa-
tible with local autonomy, which is the ultimate value of political
decentralization.” 17  Ifall den politiska decentraliseringen ökas måste
man tolerera att personer i olika regioner inte har likvärdiga möjlig-
heter.

En imponerande studie är The Nordic Cultural Model, där en nord-
isk forskargrupp har analyserat kulturpolitiken i de nordiska län-
derna.18  Här finns komparativa analyser, samt översiktliga beskriv-
ningar över kulturpolitiken i respektive land. En svaghet är att man
hellre söker det som förenar än det som särskiljer de olika ländernas
kulturpolitik, ett exempel är Thorvald Sirnes jämförelse av teater-
politiken, där inte Danmark (som särskiljer sig) finns med.19

Om svensk teaterpolitik finns än mindre skrivet. Statsvetarna
Anna-Maria och Roger Blomgren gav 2002 ut Det ostyrbara pastoratet,
där de följer teaterpolitiken från utredningen Kulturrådet fram till

Kulturutredningen och den efterföljande propositionen 1996.20  För-
fattarna tillämpar en analysmetod för intressenätverk och kommer
fram till att det finns flera starka organisationer som aktivt styr vilka
förändringar som är möjliga inom teaterområdet.

REGIONTEATRAR OCH FRIA GRUPPER

Ingen regionteater har ännu ägnats någon vetenskaplig monografi.
Sara Granaths avhandling Käket och Moralen har förvisso underrub-
riken från studentteater till länsteater, men stannar precis vid starten
av Länsteatern i Skaraborg och antyder bara de kommande svårighe-
terna.21  Men den har ett intresse som beskrivning av en fri grupp,
Teatersällskapet Proteus, som över tid går igenom en professiona-
liseringsprocess från amatörteater till länsteater. Hon beskriver hur
anslagen från Teater- och musikrådet och senare från Kulturrådet
ledde till en professionalisering.22

Det finns inte heller några jubileumsböcker utgivna om region-
teatrarna, bara några blygsamma jubileumshäften. Den första region-
teatern, Norrbottensteatern som startade före utredningen och pro-
positionen, har ägnats en del studier. Jørn Langsted, numera profes-
sor i dramaturgi vid Aarhus universitet, gjorde 1972 en rapportbok
om Norrbottensteatern.23  Vid 15-årsjubileet sammanställdes en mind-
re jubileumsbok med korta texter om händelser på teatern.24  I båda
dessa skrifter finns beskrivningar av konflikter kring det politiska
innehållet, framförallt vad gällde uppsättningar riktade till skol-
publiken. I Langsteds bok kommer även motsättningarna inom en-
semblen fram, om hur stor vikt man ska lägga på barn- och ungdoms-
teatern. Rickard Wahlbergs licentiatuppsats vid Luleå Tekniska Uni-
versitet behandlar också Norrbottensteatern, men enbart repertoar-
arbetet.25  Hans analys, som bygger på spelåret 1994/95, behandlar
hur en repertoar kommer till, vilka som ställer förslag och vilka ar-
gument som används för att motivera valen.

Boken om Norrlandsoperan från 1992 är ett intressant exempel
på genrens problem, det finns inget tvivel om var antologiförfattarnas
sympatier ligger trots att det inte är en jubileumsbok.26  Här blandas
också vetenskapligt analyserande artiklar med exempelvis porträtt av
olika medarbetare på teatern.

Riksteatern har själv skrivit sin historia. Perioden 1958-1976 är
skildrad av Claes Englund, mångårigt verksam inom Riksteatern, bl.a.
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som redaktör för teatertidskriften Entré och ledare för Riksteaterns
Västeråsensemble 1971-1974.27  Även om perspektivet oftast är Riks-
teaterns rymmer boken många faktauppgifter och interiörer från bl.a.
teaterföreningar.

Ett väsentligt inslag i både teaterutvecklingen och kulturpolitiken
var medvetenheten om och utvecklingen av barn- och ungdoms-
teaterns roll. Karin Helander har skildrat barnteaterns utveckling
under 1900-talet och hur den erövrade en plats på teaterns fält.28

Regionteatrarnas del i denna utveckling är dock inte så tydlig i bok-
en.

Inte heller de fria teatergrupperna har ägnats någon större om-
sorg av den akademiska forskningen. Förutom Sara Granaths tidi-
gare nämnda avhandling, finns Johan Fornäs avhandling i musikve-
tenskap om de fria gruppernas stora manifestation Tältprojektet 1977
och Per Ringbys bok om Pistolteatern.

Johan Fornäs utgår från uppsättningens musik, och ser den som
en fruktbar konflikt mellan Nationalteaterns rock och Musikteater-
gruppen Oktobers jazz. Hans sammanfattning av projektets positiva
egenskaper skulle kunna gälla stora delar av de fria teatergrupperna,
blandningen av politik och estetik och inslaget av det cirkusartade
och karnevaliska.29

Per Ringbys bok tar upp Pistolteaterns första period som hade en
stark anknytning till happeningkulturen före den fria teatergrupps-
epoken.30  Under slutet av perioden Staffan Olzon och Pi Lind, hade
teatern en karaktär av öppen scen, där exempelvis teatergruppen Nar-
ren gjorde sina första spelningar. Willmar Sauter har i en essä gett en
bredare skildring av tiden och hävdar: ”Teater blev en av de centrala
konstformerna under 60-talet. Detta märktes genom teaterns influ-
ens på andra konstarter.”31

Ingen har ännu försökt skriva en genomgripande analys av den
fria teatergruppsrörelsens betydelse för teaterutvecklingen, däremot
finns en rad debattböcker som ger en tydlig bild av tidens polarise-
rade teaterdebatt. De måste ses som enskilda utsagor, inte minst i
beskrivandet av den egna positionen och det omgivande teaterkli-
matet. Att kulturklimatet blev starkt polariserat från slutet av 1960-
talet och fram till slutet av 1970-talet avspeglas i dessa böcker och
artiklar.

Inget studium tar ett helhetsgrepp på svensk teaters utveckling

under 1900-talet. 1970 publicerade den dåvarande professorn i teater-
vetenskap, Gösta M Bergman, antologin Svensk teater. Strukturföränd-
ringar och organisation 1900-1970.32  Han markerar sin personliga
inblandning i Riksteatern/Svenska Riksteatern vars första chef han
var, troligen överbetonar han Riksteaterns roll och nedtonar de kon-
flikter som fanns i samband med sammanslagningen med andra
turnéteaterorganisationer. I boken finns avsnitt av personer – Rolf
Rembe, Hans Ullberg – som befann sig i eller i närheten av utred-
ningen Kulturrådet.

Det finns två kortfattade verk om svensk teaterhistoria under 1900-
talet, ett sorts krönikeskrivande som är koncentrerat kring en teater-
kanon, men båda tar även upp den teaterpolitiska utvecklingen. Sju
decennier slutar med sjuttiotalets början, trots att boken är slutförd
1973 nämns inte betänkandet Ny kulturpolitik.33  Henrik Sjögrens
Teater i Sverige efter andra världskriget, utgiven 1982, är intressant
inte minst med tanke på att Sjögren varit en väsentlig aktör på det
teaterpolitiska fältet.34  Han var ledamot av Teater- och musikrådet,
ensamutredare i Musikteaterutredningen 1973 och hade många kon-
takter med utredningen Kulturrådet. Utifrån det perspektivet, som
han själv inte kommenterar, är det anmärkningsvärt att han inte an-
ser att Ny kulturpolitik var epokgörande för teaterstrukturen, regiona-
liseringen var enligt honom redan påbörjad. Den enda regionteater-
uppsättning som lyfts fram i dessa båda översiktsverk är Spelet om
Norrbotten, som hade premiär 1970 på Norrbottensteatern, framför-
allt för dess förmåga att kommunicera med sin publik och för sin
politiska genomslagskraft.

Förhållandet samhälle – teater, några teoretiska utgångspunkter
Vilken betydelse har teatern i samhället, vilken betydelse har sam-
hället för teatern? Hur ser växelspelet ut mellan dessa båda storheter.
Redan begreppet samhälle ställer till problem, det kan dels utläsas
som myndigheter och politiska församlingar – den offentliga mak-
ten lokalt och centralt. Men samhälle kan även stå för människorna i
den omgivning som teatern vänder sig till och den mentalitet som
finns bland dem. En andel av dem är direkt påverkade av teatern,
eftersom de är teaterbesökare eller kan tänka sig vara det. Andra på-
verkas genom att arbetskamrater, vänner eller släkt är teaterbesök-
are. Ytterligare andra kan ha ett starkt negativt förhållande till tea-



18 - Inledning - 19

tern och ifrågasätta nyttan av verksamheten. Även många av dem
som ställer sig likgiltiga till teatern blir indragna i frågan, när en så
stor satsning som starten av en regionteater görs, i en diskussion vägs
denna samhälleliga investering mot andra möjliga.

En av mina frågeställningar är ifall regionteateruppbyggnaden
innebär ett förändrat samhällsklimat och hur väl det stämmer över-
ens med de kulturpolitiska målen, samt hur synen på teatern föränd-
ras.

Hur ska man studera och systematisera förhållandet mellan tea-
ter och samhälle? Jag kommer här beskriva Anthony Giddens mo-
deller för struktur och aktör och Bourdieus modeller för kulturella
fält. Därefter går jag in på några konkreta försök att bygga system för
studiet av samhället och teatern. Slutligen ägnar jag ett avsnitt åt
repertoarforskningen.

Anthony Giddens
För mig är både Anthony Giddens struktureringsteori och hans
modernitetsteori intressanta som redskap. Vad gäller beskrivningen
av struktureringsteorin använder jag mig av tre källor, Thomas Jo-
hanssons35  introduktionsbok till Giddens teorier, Giddens stora verk
The Constitution of Society36  där han utvecklar teorin och slutligen
hans kritiska introduktion till sociologin37 . För modernitetsteorin
har jag, förutom Thomas Johanssons beskrivning, använt mig av två
av Giddens böcker, Modernitetens följder och Modernitet och själv-
identitet.38

STRUKTURERINGSTEORIN

Enligt Johansson har teorin drabbats av mycket kritik, dels för att
den skulle vara osjälvständig och dels för att den inte skulle kunna
utgöra ett redskap i en empirisk undersökning – vilket Giddens häv-
dar och försöker bevisa. Ifall man läser de två tidigare nämnda ver-
ken av Giddens, framgår det att han går igenom tidigare sociologiska
teoretiker, filosofer och även psykologer. Ur deras teoribildningar
hämtar han efter argumentation vissa delar, medan han förkastar
andra. Ett genomgående drag är att han avvisar determinismen – något
som han tycker präglar exempelvis Marx och Foucault – och hävdar
att historien är en diskontinuerlig och delvis oförutsägbar process.

Strukturen består av regler och resurser. De flesta regler är inte

formaliserade eller detaljerade utan istället vaga och tysta föreskrif-
ter som uppstår i den vardagliga interaktionen. ”De informella regler
som formuleras i vardagslivet är ofta av större betydelse än de forma-
liserade regler som återfinns i lagböcker och andra typer av skrivna
föreskrifter.”39  När regler relateras till resurser (kapaciteter att för-
ändra den sociala omgivningen), leder det till skapande av strukturer.
Varje människa har makt så länge hon har möjlighet att välja mellan
olika handlingsalternativ. Makt handlar om människors möjligheter
och svårigheter att realisera sina önskningar och mål. Förmågan att
koda och tolka information utgör en allt mer betydelsefull källa till
makt och inflytande. Den ökade möjligheten att lagra resurser inne-
bär också en möjlighet att lagra resurser till vissa platser, som stor-
staden.

Giddens åsikt är att varje individ kan analysera intentionerna och
orsakerna till sitt handlande, men det är inte lika säkert att de kan
göra det till sina motiv. Agerandet är ett flöde, där det reflexiva iaktta-
gandet är grundläggande för kroppskontrollen. Men agentens ageran-
de kan få oönskade effekter som i sin tur leder till okända förutsätt-
ningar för kommande agerande.

Makt i sociala system som har en kontinuitet i tid och rum, förut-
sätter reglerade relationer (självständiga och beroende) mellan aktör
och kollektiv i kontexten social interaktion.

Mikro- och makroprocesserna är inseparabla, men indelningen
av det sociala rummet i olika zoner och regioner är intimt förknip-
pad med utövandet av makt och disciplinering. Han skiljer mellan
strukturella principer och strukturella kluster i övergripande sam-
hällssystem. Dessa kan ses i tre olika dimensioner: betydelseskapande,
maktutövande och legitimerande.

En ökad rumslig differentiering av samhället och indelning i olika
regioner motverkar uppkomsten av en samlad kollektiv gruppering.
Dikotomier innebär här att olika strukturella principer står i mot-
satsförhållande till varandra, en grundläggande dikotomi är exempel-
vis relationen mellan privat ägande och den offentliga sektorn.

Alla samhällen är sociala system som i sig består av en mängd
sociala system. Dessa system kan vara samhällsinterna eller befinna
sig delvis utanför samhällssystemet. Det som särskiljer samhälls-
systemet från andra system är att det har ett kluster av institutioner
över tid och rum. Aktörerna skapar inte det sociala systemet, de re-



20 - Inledning - 21

producerar det och omformar det. Ju längre tiden går, desto svårare
blir det att manipulera och förändra det.

Vetenskapsteoretikern Thomas Brante har kritiserat Giddens struk-
tureringsteori för att vara för osjälvständig och att Giddens avstånds-
tagande mot tidigare struktureringsteoretiker delvis är felaktig, ge-
nom att han överbetonar det deterministiska draget. Han kan inte se
att Giddens presenterar en samhällsvetenskaplig metodologi, utan
anser att det är frågan om en ontologi grundad på allmänna uppfatt-
ningar. Brante utfärdar till och med en varning: ”Den som försöker
följa Giddens råd blir till en jonglör med alltför många bollar i luf-
ten.”40

Trots varningen anser jag att det för mig finns flera brukbara red-
skap i Giddens struktureringsteori, som att motiven bakom ett hand-
lade kan vara dolt, även ifall man kan reflektera över det och att ovän-
tade resultat av agerande leder till nya okända förutsättningar för
nya ageranden. Ett exempel på detta är statens försök att genom
utbildningsinsatser öka intresset för teater. Ett annat exempel är
regionaliseringen, dvs. indelandet av det sociala rummet som ett led
i disciplineringen och utövandet av makt. Kan man här diskutera
uppdelningen av teatersystemet i små självständiga enheter? Vilka
dikotomier finns, förutom den centrala mellan privat och offentligt
ägande? Hur ser förhållandet mellan mikro- och makroperspektiv
ut, hur påverkar aktörer på det lokala planet teatern lokalt och den
centrala teaterpolitiken.

MODERNITETSTEORIN

Moderniteten har enligt Giddens fyra dimensioner: kapitalismen,
industrialismen, kontroll över samhällsmedborgarna och uppkoms-
ten av en krigsindustri kopplad till nationalstaten. Det kapitalistiska
systemet har en allt starkare koppling mellan ekonomi och statligt
ingripande. Den moderna staten är emellertid ständigt beroende av
vad som händer i den ekonomiska sfären och av kapitalackumulation,
utan den exempelvis inga reformer.

Industrialismen präglas av högteknologiska uppfinningar som
påverkar utformningen av t.ex. kommunikationsmedel och av var-
dagsliv. Det växer fram en officiell statistik som leder till ett ökat
behov av att definiera olika kategorier av människor och olika typer
av sociala problem. Statens ökade möjligheter att disciplinera och

kontrollera befolkningen leder även till en successiv minskning av
utövandet av direkt fysiskt våld, istället ökar andra typer av sanktioner
och kontrollmedel. Först efter nationalstaten är det möjligt med to-
talitära stater, den administrativa makten används till att kontrollera
en allt större del av människors vardagsliv. Dessa drivkrafter leder till
en ”drastiskt förändrad relation mellan socialt liv och den materiella
världen och mellan social integration och systemintegration”.41  Samt-
liga institutionella dimensioner är intimrelaterade till framväxten av
nationalstaten och till urbaniseringsprocessen, i dessa skärnings-
punkter skapas det moderna samhället.

Hur ska man då förstå vår tid, är den postmodern? Som tidigare
framgått tror inte Giddens på en deterministisk historieuppfattning,
inte heller på att samhället hela tiden utvecklas till högre nivåer. Ur
det perspektivet är vi inte framme vid ”historiens slut”, istället talar
Giddens om radikaliserad modernitet och senmodernitet. I Moder-
nitet och självidentitet urskiljer Giddens tre mekanismer som är cen-
trala för förståelsen av moderniteten:42

- Åtskillnaden mellan tid och rum.
- Urbäddningsmekanismer, dvs. utvecklandet av mekanis-

mer som bidrar till att förändra relationen mellan det lo-
kala, det nationella och det globala.

- Institutionell reflexivitet.
I det moderna samhället påverkas den lokala platsen i allt större ut-
sträckning av sociala processer som äger rum på avlägsna platser.
Sociala relationer ”lyfts ut” från sina sociala kontexter och rekon-
strueras längs olika tids- och rumsaxlar.

Giddens lyfter fram två mekanismer som bidrar till denna rekon-
struering av sociala relationer i tid och rum: symboliska medel och
expertsystem.

I det traditionella samhället finns det markanta skiljelinjer mel-
lan å ena sidan den administrativa och den statliga makten, å andra
sidan människornas vardag.

”Den i det traditionella samhället synliga och markanta övervak-
ningen och maktutövningen över samhällsmedborgare har i det
moderna samhället övergått i ett mer osynligt och dolt utövande av
makt. Det har även blivit svårare att lokalisera makten till vissa per-
soner eller institutioner. Makten genomsyrar istället vardagslivet.”43
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Övervakningen har delvis förfinats, exempelvis som officiell statis-
tik:

 ”Övervakning refererar till den inspekterande kontrollen av befolk-
ningen, oavsett om denna kontroll gestaltar sig som ’synlig’ över-
vakning i Foucaults mening eller som informationsanvändning i syfte
att koordinera sociala aktiviteter.”44

Övervakningen är en institutionell dimension, kapitalism och indu-
strialism är två andra. Skapandet av institutioner för att åtgärda olika
typer av problem är en del av den institutionella reflexiviteten. Enligt
Giddens kan det uppfattas som oroande att vi under senmodernit-
eten kan ifrågasätta all kunskap: ”Vi befinner oss i en värld som ge-
nomgående konstitueras av reflexivt tillämpad kunskap, men där vi
samtidigt aldrig kan vara säkra på att kunskapen inte kommer att
omprövas.”45

Hos Giddens modernitetsteori, som i mycket baseras på strukture-
ringsteorin, kan jag hämta verktyg för att beskriva den samhällsut-
veckling som utgör grunden för senmodernitetens kulturpolitik. Det
finns skrivningar i Ny kulturpolitik som beskriver den nyinslagna
vägen för kulturpolitiken som en del i utvecklingen av välfärdssam-
hället, men som betonar att det är ett sent steg. Andra bedömare häv-
dar att åtgärderna kom för sent för att kunna omvandla samhälls-
strukturen. Tanken om expertsystem är intressant, även ifall kultur-
utredningen gick åt två håll, både en förstärkning av det egna ska-
pandet (man använde inte ordet amatör eftersom det ansågs ned-
värderande) och en uppbyggnad av regionala institutioner fyllda av
experter. Dessa expertsystem är i åtminstone två av mina tre exempel
flyttade i det regionala rummet. När Giddens talar om symboliska
medel, menar han i första hand att penningsystemet blir allt mer
abstrakt – frågan är ifall man kan tala om kulturellt kapital som sym-
boliskt medel i Giddens system? Hur långt lyckas kulturpolitiken i
att genomsyra en stor del av vardagslivet, kanske lyckas den mer ge-
nom att inte stödja än att stödja? Giddens hävdar också att expert-
systemen (ifall vi nu ser en regionteater som ett expertsystem), som
istället för att lösa samhällsproblem successivt, får ett eget liv skilt
från vardagsverkligheten vilket skapar nya typer av problem. En yt-
terligare aspekt som är intressant här är förhållandet mellan tid och

rum, exempelvis att ”sociala relationer ’lyfts ut’ från sina sociala kon-
texter och rekonstrueras längs olika tid- och rumsaxlar”.46

Pierre Bourdieu
Pierre Bourdieu gör tydligt hur karriärgången går i respektive fält
och vilka strategier som aktörerna på fältet har för att öka sitt kapital-
innehav. Här är kopplingen mellan symboliskt och reellt/ekonomiskt
kapital ett viktigt inslag.

Jag har nämnt några av Bourdieus centrala begrepp, som central
”metodbok” kan Konstens regler47  ses, även om Bourdieu inte ville
tala om metod utan om utveckling av en hel vetenskap om konstnär-
liga verk. Hans arbete och utvecklingen av begreppen har skett i en
ständig växling mellan empiri och teori. Donald Broady höjer i sin
avhandling ett varnande finger gällande användningen av Bourdieus
begrepp:

Mest rättvisande är nog att uppfatta Bourdieus nyckelbegrepp som
forskningsredskap, närmare bestämt som ett slags förtätade forsk-
ningsprogram. De får sin fulla mening när de sätts i rörelse i under-
sökningar, som verktyg eller kanske hellre som sökarljus.48

Det litterära fältet som står i centrum för studien i Konstens regler
skiljer sig på flera sätt från teaterns fält. Exempelvis produceras den
centrala texten av en individ, medan teaterns produkt skapas av så
många fler. Bourdieu intresserar sig nu för hela fältet med alla dess
delar, som förlag, kritiker, läsare etc. och vilka positioner de intar. I
det sena 1800-talets franska litterära fält ingick enligt Bourdieu också
teatern. Detta litterära fält innehåller en betydligt starkare spänning
mellan den intellektuella och den kommersiella polen än teaterns
fält. Jag ska fokusera på några av huvuddragen i Bourdieus begrepp
och utgår då främst från några av Donald Broadys analyser och be-
skrivningar av terminologin.49

- Fält. Det krävs att fältet ska ha ett eget symboliskt kapital
och vara autonomt, dvs. vara oberoende av andra fält. Ett
kännetecken på ett färdigutvecklat fält är att strider pågår, att
det finns konkurrerande ståndpunkter och skolor. Finns det
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bara ett maktcentrum, exempelvis Dramaten, är det inget fält,
utan en apparat.
Han skiljer på två sorters rum, dels litteraturens och kons-
tens sociala fält med relationer och positioner för författare,
förlag, gallerier, teatrar etc. Det andra rummet är det för tiden
givna spelrummet (rummet av möjligheter) av genrer, stilar,
teman. Man ska också skilja på produktions- och konsum-
tionsfält.
Fältet har sina egna inträdeskrav och det finns instanser –
exempelvis kritiker och akademier – som erkänner och höj-
er upp pretendenterna (Bourdieu, med sin förkärlek för ter-
mer från den katolska kyrkan, kallar dem konsekrationsin-
stanser och handlingen de utför för konsekration). Det finns
också en gemensam tro, gemensamma värden, som han kal-
lar doxa.
Det kan diskuteras ifall ett fält någonsin är riktigt autonomt,
eller snarare har delar som befinner sig nära den autonoma
polen (man kan se det som ett spänningsfält). Avgörande är
att det finns en strävan efter autonomi. Fältet är naturligtvis
en konstruktion av forskaren, ett val av perspektiv.

- Habitus. Det kulturella, sociala och ekonomiska kapital man
har vid inträdet i det kulturella fältet benämner Bourdieu
habitus. Det handlar om förkroppsligat kapital, både med-
födda egenskaper och sådana man får genom uppfostran och
utbildningsval. Utifrån exempelvis klass, vanor, beteenden kan
man få en starkare eller svagare utgångspunkt i det kulturel-
la fältet.

- Kapital. Bourdieu talar om symboliskt, socialt och ekono-
miskt kapital. Det symboliska kapitalet kan exempelvis vara
kulturellt kapital. Mycket konstnärlig produktion går ut på
att ackumulera det symboliska kapitalet. Dessa fonder är ”ett
slags kredit som i det långa loppet och under vissa villkor
kan omformas till ’ekonomiska’ vinster”50 .

En kritik som riktas emot Bourdieus fältmodell av exempelvis den
amerikanska filosofiprofessorn Arhur C. Danto, är att konstnärligt
skapande, den individuella genialiteten inte skulle rymmas i fält-
modellen.51  Naturligtvis kan man ifrågasätta ifall det är rimligt att

påstå att erövrandet av symboliskt/kulturellt kapital görs för att få
makt inom, i det här fallet, teaterfältet och därmed få största möjliga
reella kapital. Men för att förverkliga sina konstnärliga ambitioner
och för att synas krävs det på sikt ett reellt kapital, och för att erövra
det måste man redan ha ett starkt symboliskt kapital. Det är också
kännetecknande för ett konstnärligt fält att det är värt att där strida
om den sanna konsten.

Judith Butler har kritiserat Bourdieus fältteori och framförallt
habitus-begreppet för att negligera genus- och etnicitets-perspek-
tivet.52  Även ifall de inte är centrala och utvecklade hos Bourdieu, så
förekommer ett visst genusperspektiv (eller åtminstone ett köns-
perspektiv) i exempelvis The Inheritors.53  Det är dessutom utan tvi-
vel möjligt att lägga till flera perspektiv och värdeindikatorer till fält-
teorin, som exempelvis David Gedin gör i Fältets herrar.54

För att ta upp några andra komplikationer. Jag kommer att an-
vända Bourdieus begrepp metaforiskt, som deskriptiva termer. En
annan användning är att utgå ifrån ett stort statistiskt material och
analysera det utifrån en korrespondensanalys för att se vilka kapital-
arter som är väsentliga för fältet. Bourdieu utgår ifrån det traditio-
nella kulturbegreppet, det som brukar kunna sammanfattas med de
sköna konsterna eller finkulturen, tanken med Ny kulturpolitik var
att hela samhället skulle påverkas av den förda kulturpolitiken. Yt-
terligare ett problem är att Bourdieus huvudintresse är dominansen i
fälten och de dominansstrider som pågår, medan Giddens även lyfter
fram individens makt och motmakt. Trots det tror jag att det går att
få dessa synsätt att samverka, intresset för förhållandet mellan aktör
och struktur förenar dem. I avsnitten om den centrala kulturpolitiken
använder jag främst Giddens teorier, medan Bourdieus kapital- och
fältbegrepp kommer i större bruk när jag analyserar utvecklingen på
respektive teater och den ställning den fick på det nationella teater-
fältet. En fråga som är berättigad är om det finns ett teaterfält i Sverige.
Jag anser att det under 1950-1990 fanns starka autonomisträvanden
inom teatern, ett självrefererande system, egna yrkeskategorier, ut-
bildningssystem och fältstrider. Ifall vi idag, i Bourdieus mening, kan
tala om ett teaterfält är något osäkrare. Ett alternativ är att tala om
fältliknande egenskaper eller ett delfält, det går då fortfarande att ar-
gumentera i termer som kulturellt kapital.
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Modeller för studiet av förhållandet mellan teater och samhälle

HANS VAN MAANEN

Jag har studerat tre modeller över teatersystem som den nederländ-
ske teaterforskaren Hans van Maanen presenterat. I ”How to Describe
the Functioning of Theatre”55  bygger han upp ett system med tre
domäner – produktion, konsumtion och spridning – vilka i sin tur är
ställda mot tre olika aspekter – organisationsstruktur, process och
effekt. Dessa nio fält är placerade på tre olika nivåer – individ, insti-
tution och samhälle.56  Han försöker också upprätta ett system för
hur de 27 olika fälten förhåller sig till varandra, men studerar då
framförallt förhållandet på respektive nivå.

När van Maanen provar sin modell på bokens olika uppsatser (om
teaterutvecklingen i de västeuropeiska länderna) konstaterar han att
metoden är otillräcklig, eftersom den inte fungerar för ett mer analy-
tiskt perspektiv.57  Den historiska utvecklingen blir inte synlig och
han hävdar att det som måste tydliggöras i modellen är relationerna
mellan domänerna och mellan aspekterna. Ifall man vill se van Maan-
ens modell som tredimensionell skulle jag önska en fjärde dimen-
sion – tiden. Men det som är intressantare för min undersökning är
hans kartläggning av innehållet i fälten. Hans grundfråga gällande
samhällsnivån är:

The final question is: what kinds of meanings and values are produced
by the theatre in a culture, and what role do they play in that culture,
based on the position of theatre in that society and through the
dissemination of the kinds of experiences among sections of the
population /…/58

Fyra år senare publicerade Hans van Maanen artikeln ”The Dutch
Theatre System: A World of Independents”.59  Han hävdar då att
Bourdieus teorier är för begränsade eftersom relationerna mellan och
i fälten är sedda bara ur ett maktperspektiv. Han hämtar därför en
nätverksmodell från Miranda Boorsma:

The point of departure of the network approach is that the relations
between actors and their positions in the network determine the co-
ordination of supply and demand. The term ”relations” refers not
only to competitive relations but also to collaborative relations.60

I van Maanens modell är centrumet en triangel bestående av de tre
hörnen produktion, distribution och reception. Modellen är natur-
ligtvis färgad av det nederländska teaterlandskapet, med få fasta teat-
rar och där turnerandet och förmågan att sälja in sina uppsättningar
till olika spellokaler/teatrar är central.

Men jag finner att den nya modellen är otydlig och skulle behöva
en fördjupning, inte heller kan jag se att han direkt praktiskt använ-
der sig av den, när han beskriver det nederländska teatersystemet.
Det som är intressant är betoningen av relationerna som både kon-
kurrerande och samarbetande. Det kan ligga en del i kritiken mot
Bourdieus makt- och konkurrensfixering, men jag anser att den stora
fördelen med Bourdieus perspektiv är att det tydligt klargör strukturer
och förändringar.

Van Maanens tredje modell försöker placera in teaterhändelsen
(inringad av de tre nivåerna kommunikation, organisation och in-
stitution) i en samhällelig ram, där två grupperingar av förhållnings-
sätt påverkar. Den ena gruppen handlar om teknologi, ekonomi, po-
litik och lagar, den andra gruppen om sociala förhållanden, utbild-
ning, estetik och media.61  Hans påstående är att den första gruppen
har fått ett allt större inflytande på teaterns utveckling. Frågan är om
hans uppdelning är rimlig, ifall inte dessa båda grupper är inflätade i
varandra?

WILLMAR SAUTER

Willmar Sauter har utvecklat en modell som beskriver teaterhändelsen
som ett spel mellan fyra punkter placerade i en cirkel:62

- Kulturens kontext. Allmänpolitiska och ekonomiska förut-
sättningar. Allmänna och kulturella värderingar, moralbe-
grepp. Här ryms exempelvis kulturpolitiken.

- Kontextens teater. Innefattar alla led i produktionen förutom
själva föreställningsögonblicket, till exempel teaterstyrelse, re-
pertoar, marknadsföring, ensemble, teaterbyggnader, arbets-
organisering. Det kan handla om en teater, eller en grupp
teatrar.

- Teaterns spel. Själva föreställningsögonblicket, mötet med
publiken.
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- Spelets kultur. Den större grupp där teatern ingår, upplevel-
ser av här och nu-karaktär med aktör och åskådare. En täm-
ligen öppen grupp, där jag kan tänka mig att även biograf-
besök ingår, där en publik gemensamt tar del av en kultur-
händelse och även exempel på deltagarkulturer som lajv. Här
finns både sådant som av Kulturens kontext har upphöjts till
”riktig” kultur genom att berättiga det till kulturstöd, folklig
amatörkultur och kommersiell kultur.

Gränserna mellan de fyra polerna är flytande och det finns direkt-
förbindelser mellan dem.  Modellen kan gälla som en övergripande
modell, där jag primärt kommer att intressera mig för Kulturens kon-
text och Kontextens teater. Jag kommer även att studera ifall Spelets
kultur i regionalt och nationellt hänseende förändras. Vad gäller Tea-
terns spel studerar jag spelstil och förhållande till publiken, men jag
går inte in på enstaka föreställningstillfällen. Jag kommer försöka
kartlägga vilka värden och värderingar som rör sig inom teater-
händelse-systemet. För att kartlägga och sätta sökarljuset på dem,
kommer jag bl.a. använda mig av Bourdieu och Giddens. Även No-
buko Kawashimas analys av decentraliseringens olika nivåer är av
övergripande intresse.

Repertoarforskning
En av de tydligaste bilderna av en enskild teater ger repertoarens sam-
mansättning. Gösta M Bergman har uttryckt det på följande sätt:
”Repertoaren är ett uttryck för teaterns målsättning men styrs också
av en rad andra faktorer t.ex. publikens sammansättning, ekonomin,
teaterns tekniska resurser, tillgång till skådespelare för olika roller
osv.”63  Han fortsätter med att spalta upp fem olika kategorier som är
lämpliga för statistisk bearbetning: nationalitet, författare, genre, stil-
riktning och motiv.

I Teaterögon64  gjordes en genomgång av repertoaren i Stockholm
1982/83. När man talar om teatertyper anger man följande: talteater,
musikteater, dansteater, dockteater och mimteater.  Man gör även en
analys av dramats ursprung och tillkomsttid. Genreindelningen man
gör är allvarligt, komiskt och övrigt. Vidare studeras även teman och
konflikter i uppsättningarna.

I studierna Teater i Stockholm 1910-197065  och Teater i Göteborg
1910-197566  listas repertoaren indelad per teater och i en registerdel

författare, titel, regissör, scenograf och gästande sällskap. Genre-
beteckningarna är inte speciellt användbara, eftersom de i exempel-
vis Göteborgsdelen består av omkring 700 olika genrebeteckningar,
inte heller gör man någon analys av de olika spelplatserna. Men det
finns mycket fakta att hämta ur uppgifterna om man skulle gå vidare
med en databearbetning, exempelvis föreslog Claes Rosenqvist i för-
ordet till Teater i Göteborg 1910-1975, att systematiskt dela in genre-
beteckningarna för att få fram större grupper. I en metodöversikt
från 1998 talade Rosenqvist för Annales-skolans forskningsinriktning
på seriella historiestudier, där stora mängder av kvantifierbara data
insamlas för att bland annat kartlägga förändringar över tid.67  Dessa
fakta skulle också kunna användas för att ”studera ’innovations-
spridningen’ inom teaterområdet”.68

Frågan är vilka fakta som ska samlas in och hur man ska göra
dem överskådliga. Exempelvis skulle det inte tillföra min studie nå-
got att veta hur många pjäser som är allvarliga, respektive komiska.
Mycket av 70-talets dramatik är komisk och har revyform, men dess
ämnen och syften är ändå allvarliga. Ett stort problem med statistiskt
material är att det ger sken av objektivitet, men inplacerandet i olika
genregrupper innebär naturligtvis en värdering. Mitt val är att istäl-
let försöka kartlägga större tendenser med breda kategorier och kom-
binera det med en deskriptiv repertoaranalys.

Historiesyn
Historikern Edmund E. Jacobitti påpekar att historien inte utvecklas
som exempelvis teknologin, utan snarare som en aldrig avslutad se-
rie av problem vars orsaker vi ständigt diskuterar. Han anser att fors-
karen bör se historien som en del i den samtida politiska dialogen:

The only way that history can be rescued from ”knowledge” or ”truth”
is to recognize it as political argument, a politicizaton of the past
that is for some reason usually disparaged.69

Enligt Jacobitti ger medvetandet om att historieskrivningen är en
politisk fråga en syn på det förgångna som mycket mer präglas av
”human, poetic, and literary dimension”.70  Jacobitti hävdar att fors-
karen måste lämna det eviga letandet efter det verifierbara och istäl-
let ägna sig åt frågan hur historien kan användas i diskussion om
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samtidens problem. Han ger flera exempel på hur historien har an-
vänts i den politiska debatten, tolkningen av de historiska händel-
serna är i sig en politisk handling.

Letandet efter faktamaterial, de frågor som jag ställer till materia-
let och det som jag väljer att lyfta fram färgas oundvikligen av samti-
dens diskussioner och av min egen teatersyn. Några av de frågor som
är aktuella kring den regionala kulturpolitiken och regionteatrarna
behandlar synen på kulturens funktion i samhället, där en instru-
mentell syn allt oftare gör sig gällande (ökad hälsa, ekonomisk ut-
veckling för regionen etc). I politiska debatter ställs teaterverksam-
heten mot annan landstingsverksamhet, vilket har lett till omdisku-
terade nedskärningar på regionteatrarna i Norrbotten och Gävleborg.
Det finns ett ifrågasättande av huruvida institutionsteatrar och då
inte minst regionteatrar kan vara en plats för nyskapande konstnär-
liga processer. Det senare visade sig inte minst i debatten kring jury-
urvalet till Teaterbiennalen 2002, då inga uppsättningar från region-
teatrar togs med.

Det jag kan påvisa i materialet är att många av frågorna var aktuella
redan under 1960- och 1970-talet. Därför väljer jag även att lyfta
fram den argumentation som fördes och de alternativ som diskute-
rades. Tanken är inte att försöka göra en kontrafaktisk historieskriv-
ning och skapa en bild av att ett helt annat teatersystem var möjligt.
Men eftersom frågeställningarna återkommer i nutid är det av in-
tresse att se hur de diskuterades då och vilka krafter som då stod
emot varandra, även om teaterklimatet och inte minst värderingen
av teaterns roll i samhället idag har förändrats.

Avhandlingens uppläggning
Avhandlingens två första kapitel behandlar den centrala politiska
processen fram till beslutet i riksdagen 1974. De följande tre kapitlen
behandlar den kulturpolitiska praktiken, sett utifrån de tre första
regionteatrarna som startades i samband med utredningen och propo-
sitionen (Norrbottensteatern var en föregångare). Jag går igenom te-
atrarnas förhistoria och deras första fem verksamhetsår. I det sjätte
kapitlet görs en jämförelse, baserad på statistiskt material, över ut-
vecklingen av samtliga regionteatrar.

NY KULTURPOLITIK?
Huvudämnet för kapitlet är utredningen Kulturrådet och dess be-
tänkande Ny kulturpolitik (SOU 1972:66). I kapitlet tecknas en bak-
grund av tidigare försök att regionalisera och sprida teaterverk-
samheten i Sverige, samt av den socialdemokratiska kulturpolitiken
under efterkrigsåren. Ett antal aktörer kring utredningen kartläggs
och de olika alternativen gällande teaterfrågan som utredningen ar-
betade med.

”BERGET FÖDDE EN RÅTTA”
Här följs processen från remissbehandlingen av betänkandet Ny kul-
turpolitik via propositionsskrivandet till riksdagsbeslutet 1974. En
diskussion förs om hur olika aktörer lyckades förändra innehållet i
den kommande kulturpolitiken, och betydelsen av olika kapitalarter
lyfts fram.

HUSMANSTEATER ELLER DRAMATENFILIAL?
Västernorrlands regionteater startades samma år som betänkandet
Ny kulturpolitik lades fram. Initiativet kom från landstinget som en-
gagerade en ensemble som tidigare verkat vid en annan institutions-
teater. Teaterns uppgift blev att huvudsakligen spela uppsökande tea-
ter och barn- och ungdomsteater. I kapitlet klarläggs motsättningen
mellan residensstaden Härnösand, där teatern var placerad, och lä-
nets största stad Sundsvall. Här fanns aktörer, teaterkritiker och tjäns-
temän som ställde krav på att Regionteatern skulle uppfylla de tradi-
tionella värdena även ifall de stod i motsättning till kulturpolitiken.

”SE PÅ GLESBYGDEN, GORILLOR!”
Initiativet till en regionteater i Dalarna kom framförallt från den fria
gruppen Dalateatern, medan landstinget tvekade. Tidigare försök hade
gjorts av Riksteatern. Det blev en tydlig konflikt mellan de båda par-
terna om hur teatern skulle organiseras och hur repertoaren skulle se
ut. Två tongivande lokala teaterkritiker drev att teatern skulle ha en
mer traditionell repertoar. Teatern å sin sida lade ner stor kraft på
förankringsarbete, i den nya kulturpolitikens anda, vilket resulterade
i låg produktivitet.
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”TEATERGRISEN I SÄCKEN?”
Starten av en regionteater var minst problematisk i Västmanland.
Orsaken var att en institutionskultur redan fanns, i och med att Riks-
teatern redan 1967 hade placerat en ensemble i Västerås som 1977
ombildades till Västmanlands länsteater. Här var det ännu tydligare
att det var ensemblen som intresserade sig för att uppfylla de kultur-
politiska målen, från landstingets och Västerås kommuns sida hand-
lade det mer om vikten av att ha en riktig teater. Till skillnad från de
två övriga skulle Länsteatern i Västmanland inte lägga ner någon kraft
på barn- och ungdomsteater, den överläts i huvudsak på två semi-
professionella grupper. Konflikterna gällde här det politiska innehål-
let och från partipolitiskt håll efterlystes en mer traditionell reper-
toar. Till skillnad från de två andra undersökta länen fanns här inga
tongivande teaterkritiker.

REGIONTEATRARNA 1981-2002
Samtliga svenska regionteatrar med taldramatik jämförs utifrån sta-
tistik över repertoar, föreställningar och personalutveckling. Här refe-
reras också de åtgärder som föreslogs i Kulturutredningens slutbe-
tänkande Kulturpolitikens inriktning (SOU 1995:84) och i proposi-
tionen 1996/97:3.

REGIONTEATRARNA – ETT TILLFÄLLIGT BROTT MOT DEN RÅDANDE

ORDNINGEN PÅ TEATERNS FÄLT

I det avslutande och sammanfattande kapitlet placeras regionteatrarna
och striderna kring dem på teaterns fält. Utvecklingen analyseras ge-
nom teaterhändelsemodellen.

Material
Mycket av det material som avhandlingen bygger på var aldrig tänkt
för publicering eller är skrivet i stundens hetta. Det kan handla om
tidningsartiklar, debattinlägg i politiska församlingar och interna dis-
kussionsprotokoll. Historikern Jacques Le Goff har helt riktigt kon-
staterat att inget dokument är oskyldigt, utan måste dömas.71  För
min del handlar det om att ställa olika dokument mot varandra och
mot den händelseutveckling som sker. Naturligtvis färgas domen också
av att jag tar avstamp i samtiden och kan betrakta utsagorna utifrån
min uppfattning om vad de resulterade i. Men det bör också kombi-

neras med inlevelseförmåga för att försöka förstå vilken framtidssyn
man då hade.

Att utredningen Kulturrådet valde att till eftervärlden arkivera
exempelvis enkätmaterial, diskussionsprotokoll och alternativa skriv-
ningar, måste vara unikt och det ger en känsla av öppenhet. Arbetet
med propositionen har inte lämnat något sådant material efter sig,
departementet ville förmodligen inte att någon tveksamhet skulle sy-
nas, det blir istället forskaren som får försöka analysera vilka eventuella
övervägande som gjordes. Det bevarade material som finns ute på de
tre regionteatrarna är av mycket skiftande kvalitet, slumpen har fått
råda, till exempel saknas dokumentation helt från en del föreställ-
ningar. Teatrarna arbetade i nuet och ägnade sig inte åt att skriva
historia, att saker har sparats beror ofta på personliga initiativ och
inte på någon arkivplan. Även i landstingsarkiv har handlingar för-
svunnit eller åtminstone går de inte att återfinna.

Vad gäller teaterkapitlen har jag kompletterat de skriftliga käl-
lorna med intervjuer med några skådespelare, tidigare teaterchefer
och i ett fall en f.d. tjänsteman inom landstinget. Jag har i valet av
intervjuobjekt utgått ifrån teatern, det är naturligtvis ett perspektiv-
val. Många av de centrala landstings- och kommunalpolitikerna är
dessutom i hög ålder eller inte längre i livet. De intervjuade har fått
gå tillbaka över 30 år i minnet och en del episoder kan ha fått en
nästan mytologisk air. I samband med det övriga källmaterialet bi-
drar intervjuerna dock till att aktualisera och fördjupa några fråge-
ställningar. Intervjuerna är inspelade på MD-skivor vilket möjliggör
exakt tidsangivelse när det är frågan om direktcitat. När jag under
materialinsamlingen vistades på de olika teatrarna hade jag natur-
ligtvis många informella kontakter, som gjorde det lättare att förstå
de stämningar som fanns och hur teaterverksamheternas första år
fortfarande präglar dem.

När jag citerar tidningsartiklar och protokoll har jag för att under-
lätta läsningen justerat enklare skrivfel, men är de betydelsebärande
har jag låtit dem stå kvar. Lika väl som i bedömningen av intervjuob-
jektens utsagor, måste tidningsartiklarna granskas ur ett kritiskt per-
spektiv. De är ofta skrivna under tidspress, ibland är syftet med artik-
larna att förstärka, eller till och med igångsätta opinionsyttringar,
ibland innehåller de faktafel. Genom tillgången till många olika källor
av olika kvalitet, hoppas jag ändå kunna ge en mångfacetterad bild.
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En ny kulturpolitik?

Utredningen Kulturrådet och dess förslag

Nej, den suveräna kulturbyråkratin är den som helt släppt kontak-
ten med kulturen. Den upphöjer sig själv till självändamål. Inte l’art
pour l’art utan la bureaucratie pour la bureaucratie.

Såvida man inte med vidgningen av kulturbegreppet inkluderar
kulturbyråkratin som självständig och skön konst.1

När det gäller analyserna av repertoaren har jag fått förlita mig på
ett ganska litet material. Jag har inte själv sett någon av de uppsätt-
ningar jag analyserar. Förutom pjäsmanus och recensioner finns det
bildmaterial från de diskuterade föreställningarna. Det framgår säl-
lan i vilken situation bilden är tagen, vare sig i var i pjäsens handling,
i vilken spellokal, om det är ett föreställningsfoto eller ett repetitions-
foto. På flera bilder finns det dock publik med, eller man ser att de är
tagna i en gymnastiksal, och det allmänna intrycket är att bilderna
inte är tagna som uppställningsfotografier utan under spel. Natur-
ligtvis kan spelet ha förändrats för att skådespelarna var medvetna
om att de fotograferades, men förhållandet mellan skådespelarna och
mellan skådespelaren och rollen finns ändå i bilderna. Skulle jag gjort
en djupare analys av några uppsättningar hade jag även kunnat an-
vända lokaltidningarnas bildarkiv.

Det är dags att låta ridån gå upp för spelet om teaterpolitiken, i
följande kapitel förflyttar vi oss till det mytomspunna året 1968.
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talet och dess förhållande till kulturområdet. Därefter övergår jag till
att studera socialdemokraternas försök att driva en egen kulturpoli-
tik. Utan någon tydlig gräns byter jag perspektiv till de statliga initia-
tiven på teaterområdet, under efterkrigstiden hade socialdemokra-
terna närmast en hegemonisk makt över samhället vilket ledde till
att åtskillnaden mellan stat och parti inte framträdde. Innan jag över-
går till att följa processen inom utredningen Kulturrådet beskriver
jag den teaterdebatt som fördes från mitten av 1960-talet.

En förändrad syn på kulturens roll?
Den fråga som staten tidigare hade försökt att lösa genom kultur-
politiken var att kulturen skulle bli en angelägenhet för flertalet, den
tidigare förda kulturpolitiken hade sett den låga bildningsnivån som
den avgörande orsaken till att de breda massorna inte tog till sig kul-
turen. Att den goda kulturens innehåll skulle vara angeläget för
mottagarna när de väl hade uppnått den rätta bildningsnivån, hyste
man då inget tvivel om. I direktiven till Teaterutredningen 1933 (som
ledde fram till startandet av Riksteatern) skriver den socialdemokra-
tiske ecklesiastikministern Arthur Engberg: ”Det är icke blott huvud-
stadens befolkning som har berättigade anspråk på att komma i åt-
njutande av förstklassig teaterkonst.”6  Huvudfrågan var här att dis-
tribuera teaterkonsten över hela landet och att den skulle ha en kvali-
tetsstämpel. Bertil Jansson, som deltog i utredningen Kulturrådet, har
beskrivit Engbergs kultursyn:

För konst- och kulturämnena kom betoningen att läggas på klassi-
ker. Arvet från Hellas, Rom och senare perioder spelade en stor roll.
Nyskapande, experiment, nya internationella impulser och folkliga
aktiviteter möttes ofta med misstro. Ecklesiastikministern Artur
Engberg gav härvidlag högljutt sin mening tillkänna på dessa områ-
den. Men han var långtifrån ensam.7

Det skulle dröja länge innan de traditionella kulturvärdena ifråga-
sattes och egentligen skedde det aldrig någonsin i grunden. Li Bennich-
Björkman sammanfattar i sin avhandling om kulturpolitiken på
litteraturområdet grunden för statens engagemang: ”Smakfostran är
något som ligger i medborgarnas intresse, och därmed är det legitimt
för staten att engagera sig.”8  Genom Harald Swedners sociologiska
undersökningar under 1960-talet av kulturpubliken, hade man fått

Den 23 januari 1968 kl 19.00 i restaurang La Rondes festvåning, sam-
manträffade för första gången utbildningsminister Olof Palme med
departementets rådgivande grupp, Kulturrådet.2  Att döma av minnes-
anteckningarna är det direktören för Svenska filminstitutet, Harry
Schein som var drivande på mötet.3  Han talade för laboratorie-
verksamhet i kommuner, men frågade sig om det även behövdes en
mer allmän kulturutredning. Palme intresserade sig för idén om
laboratorieverksamhet som undersökningsmetod och frågade hur
man skulle få fram intresserade kommuner.

Den nyskapande ungdomskulturen togs upp med stort intresse
och Schein konstaterade: ”Förändringarna sker mycket snabbt på detta
område. Det fordras därför att man redan från början inser detta och
att man anpassar institutionerna till förändringens mekanism.”4

Schein förespråkade kulturpolitiska mål: ”Behovet kvarstår att få en
formulering av vad kulturpolitiken i dag ska gå ut på”, något som det
konsultativa stadsrådet Sven Moberg inte trodde var möjligt att en-
tydigt formulera.

Den 29 november 1968 utfärdade regeringen bestämmelser för
utredningen Kulturrådet, där det betonades att man främst skulle
behandla ”den långsiktiga inriktningen av de statliga åtgärderna på
kulturområdet”.5  Kulturpolitikens roll att främja ökad jämlikhet var
central och kulturpolitiken skulle integreras med andra samhälls-
åtgärder. Scheins förslag om övergripande mål för kulturpolitiken
hade vunnit gehör, liksom att utredningen skulle ha ett övergripande
perspektiv. Däremot nämndes inte idén om laboratorieundersök-
ningar, men man nämnde i bestämmelserna att Kulturrådet skulle
göra flera ”utredningar”.

Ett hinder för att utredningen skulle bli övergripande var att det
redan fanns flera utredningar tillsatta inom kulturområdet (bl.a. gäl-
lande litteratur och museer), vilket gjorde att utredningen Kultur-
rådet lade större vikt vid sådana frågor som inte dessa utredningar
tog upp, exempelvis om teatern.

Jag kommer i detta kapitel att teckna en bakgrund till utredningen,
eftersom en av mina frågeställningar gäller om den nya kulturpolitiken
verkligen var så ny eller snarare är att betrakta som en fortsättning
och uppsamling av tidigare påbörjade åtgärder. Den utgör också en
kartläggning av flera av de aktörer som hade betydelse på det teater-
politiska området. Först ger jag en bild av tidsandan under 1960-
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tiken.”12  Men samtidigt talade han emot en stor utredning som bara
skulle bli ”en gigantisk kulturpolitisk syntes att avnjutas av finsma-
kare om några decennier”,13  en uppfattning som han till synes hade
modifierat sex år senare.

Att jämlikhet var ett starkt kodord under denna tid visar histori-
kern Bo Lundbergs sammanställning av hur ofta det förekom i de
socialdemokratiska kongresshandlingarna: 1964 577 gånger, 1967
1270 gånger, 1968 2103 gånger och 1969 4682 gånger.14  Så det är
föga förvånande att det blir ett centralt begrepp för utredningen. Vil-
jan att integrera kulturpolitiken med andra samhällsåtgärder är ett
tecken på att den gavs en större samhällelig betydelse. Under 1960-
talet skedde en förändring av samhällsklimatet där kulturen fick spela
en stor roll. I början av 1960-talet dominerades den kulturpolitiska
debatten av liberala värderingar som förespråkade att marknadens,
dvs publikens, köpkraft skulle släppas fri och inte begränsas av stat-
liga, korrigerande insatser.15  Från den andra sidan skrev Bengt Ner-
man och förespråkade 1962 i sin bok Demokratins kultursyn, att
kulturbegreppet skulle vidgas och att man skulle öppna för en debatt
om fin- och populärkultur.16  Klimatet radikaliserades under 1960-
talet, enligt historikern Kjell Östberg i 1968 – när allting var i rörelse,
politiken hämtade sin inspiration från Frankrike medan den revolu-
tionära kulturen kom från USA med happeningkulturen med Mo-
derna museet i Stockholm som ett viktigt centrum. Östberg anser att
den politiska vänstern 1965 skaffade sig problemformuleringsprivi-
legiet, inte minst genom Zenitgruppen i Lund som etablerade ut-
trycket ”den nya vänstern”. Kulturen och de intellektuella hade en
väsentlig roll:

Om det är någon gång de intellektuella spelat en avgörande roll för
att påverka samhällsutveckling och tidsanda är det under 1960-tals-
radikaliseringen.17

Vänsterrörelsen förändrades enligt Östberg från att under det sena
sextiotalet ha varit en social rörelse med en gemensam världsbild, till
att från omkring 1970 bli allt vagare genom splittring i flera nya or-
ganisationer. Under sjuttiotalet började en motoffensiv, bl.a. från
Svenska Arbetsgivareföreningen, där man exempelvis riktade in sig
på vänstervridningen i medierna.

svart på vitt på att den höjda bildningsnivån inte i grunden hade
förändrat det faktum att de lägre samhällsklasserna inte tog till sig
exempelvis teaterkonsten. Att smakfostrandet av medborgarna inte
hade varit framgångsrikt var ett bevis för att den tidigare kultur-
politiken hade  misslyckats och var en viktig bakgrund till igångsät-
tandet av utredningen Kulturrådet.

1967 tillträdde en ny ecklesiastikminister, Olof Palme (från 1968
med titeln utbildningsminister). Statsverkspropositionen 1968 inne-
höll en allmän kulturpolitisk deklaration som innebar att man inte
längre såg det som självklart att ökade satsningar inom skola och
folkbildning ledde till ett gynnsammare kulturklimat, utan först om
de företogs i förening med renodlade kulturpolitiska insatser. Kultur-
politiken skulle bli mer integrerad.9

Vid utredningens start kan man se tre personligt starka aktörer,
Olof Palme med sitt jämlikhetsideal, hans nära vän Harry Schein,
som tidigt deltog i den kulturpolitiska debatten med en debattbok
1962, Har vi råd med kulturen? och som kom att inta en central roll i
filmpolitiken som utredare och chef för Svenska filminstitutet, samt
Roland Pålsson, chef för departementets kulturavdelning. Dessa tre
var under en period tennispartners.10  Harry Schein har själv skrivit
om sitt inflytande:

En intressant maktutövning är inflytandet, makten utan ansvar. Jag
är inte bara f d makthavare. Jag hade också, när jag i början av 60-
talet föreslog en filmreform, inflytande, närmare bestämt på dåva-
rande statssekreteraren Krister Wickman, av det enkla skälet att han
kände mig och litade på mig. Krister hade också inflytande, på Gun-
nar Sträng, av samma skäl.11

Schein kunde, utan att formellt vara ledande i någon av de större
organisationerna, bli en viktig aktör genom vänskapsförhållanden
och naturligtvis genom kunskaper i frågan och om maktens organi-
sering. Genom detta blev han också 1963 ledare för Svenska film-
institutet, som i sig blev en viktig aktör.

Schein argumenterade i sin bok Har vi råd med kultur? för ett
genomtänkt program på kulturens område: ”Det finns inga skäl var-
för inte socialdemokratin skall driva en kulturpolitik på samma ge-
nomgripande och systematiska sätt som den har drivit socialpoli-
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producent, en organisatör av och en garant för välfärden […] Det
medel man skulle använda var skatte- och fördelningspolitik byggd
på stabil ekonomisk tillväxt.”21  Under 1960-talet riktades kritik mot
brister och sprickor i folkhemsbygget, exempelvis vad gäller inkomst-
skillnader och bostadsbrist.

Socialdemokraterna hade vid flera tillfällen som politiskt parti
under efterkrigstiden försökt att formulera en kulturpolitik, som vi
kommer att se var gränsen mellan regeringsmakten och det politiska
partiet ofta otydlig. Partiet formulerade sig i program och skrifter
som Människan och nutiden 1952, Torsten Eliassons sammanställ-
ning 1962 av den kommunala kulturpolitiken byggd på enkäter till
arbetarkommunerna i boken Kultur i kommuner, rapporten Politik
och kultur som den år 1964 bildade partiorganisationen Kultur-
arbetarnas socialdemokratiska förening gav ut 1966 från sin stora
konferens i Stockholm, samma förening gav valåret 1968 ut skriften
Kultur för oss alla med förslag på kulturpolitikens innehåll, och på
partikongressen 1969 lanserades programförslaget Aktiv kultur. Jag
kommer här att gå igenom dessa kulturpolitiska initiativ och fram-
förallt de olika förslagen gällande teaterområdet.

1948 tillsattes en kommitté för att utarbeta ett kulturpolitiskt pro-
gram som sedan lades fram 1952 med titeln Människan och nutiden.
I det programmet presenterades ett bredare kulturbegrepp, som his-
torikern Klas Åmark kallar ett sociologiskt perspektiv och som gjorde
att man starkt betonade den yttre miljön, bostads- och arbetsmiljön.
Man lyfte också fram idrottens och organisationsväsendets betydelse,
dessutom betonade programmet individens psykologiska utveckling.
Människorna skulle anpassas till det ”moderna industrisamhället, med
dess större valfrihet för individerna, som att motarbeta auktoritära
strömningar och konkurrensmentalitet”.22  Människan och nutiden är
ett exempel på en betydligt bredare kultursyn än den som utredningen
Kulturrådet kom att intressera sig för, men 1952 års program ledde
enligt Åmark till få politiska åtgärder.

I programmet frågade man sig ifall storstadsbildningen skulle
främjas eller stävjas. Ur ett kulturellt perspektiv hade det hävdats att
storstäderna gav fler tillgång till det högre kulturlivet. Men mot detta
stod uppfattningen att landsbygden med sitt sjunkande befolknings-
tal blev kulturellt utarmad eftersom kulturinstitutionerna krävde ett
stort befolkningsunderlag.23

En samtida skildring av kulturdebatten gör författaren Lars Bäck-
ström på utredningen Kulturrådets uppdrag. Tanken var att den skulle
publiceras i den av utredningen utgivna boken Idéer i kulturpolitiken,
men så blev inte fallet. Den provokativa titeln är ”’Avantgardet har
lämnat plats för kulturgerillan’” och är ett citat från en debattartikel
av en konstrecensent i Svenska Dagbladet. Bäckström var själv aktiv i
Författarcentrum, en av ”kulturgerillagrupperna”, och under en pe-
riod redaktör för Ord & Bild (1962-70). Han ville framförallt skildra
förändringen i tidsandan och vilka krav på ställningstagande den rik-
tade mot kulturpolitiken och socialdemokratin:

[…] då blir situationen en annan också kulturpolitiskt sett när detta
avantgarde har avlösts av en stöttrupp med uttalat innehållslig och
politisk målsättning före den konstnärligt nyskapande. Det innebär
en uppfordran till en ny, en innehållslig och politiserad kulturpoli-
tik.18

Enligt Bäckström måste den socialdemokratiska regeringsmakten ta
ställning, antingen genom att acceptera och hoppas att den nya kultur-
gerillan tar en reformistisk väg, eller genom att välja och vraka mel-
lan dem. ”Vad den inte kan göra är att hålla sig kvar vid enbart målet
’kultur med kvalitet i ett pluralistiskt samhälle’.”19

Roland Pålsson försökte 1967 i sin bok Det möjliga samhället dis-
kutera välfärdsstatens innehållsmässiga kris, ungdomens initiativkraft
(som han satte mot äldre generationers oförmåga att hantera sin be-
svikelse) och, genom att knyta an till en internationell diskussion,
hävda att kulturpolitiken i vid mening skulle kunna bidra till att ge
samhället både en ny mening och inriktning.20

Socialdemokraterna
I vilken utsträckning påverkades socialdemokraterna, som innehaft
statsministerposten sedan 1936, av det radikaliserade klimatet, inte
minst inom kulturområdet? Sett i backspegeln tycktes socialdemo-
kraterna förvissade om att de skulle fortsätta vara den ledande sam-
hällskraften, att de skulle finna lösningar på de nya samhällsproblem-
en och att kulturpolitiken tydligare skulle infogas i folkhemmet.

Socialdemokratisk politik hade kännetecknats av uppbyggnaden
av trygghetssystem och en stor offentlig sektor. Sven Nilsson sam-
manfattar det med att i ”det moderna Sverige är staten en service-
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såg sig helt klart som en påtryckningsgrupp och att döma av en del
korrespondens arbetade man aktivt för att engagera och övertyga
kulturverksamma som man trodde hade socialdemokratisk inrikt-
ning, att bli politiskt aktiva. Första ordföranden i teatergruppen var
regissören Alf Sjöberg och han efterträddes 1967 av Rolf Rembe,
Teaterförbundets förbundsdirektör och sedermera ledamot av utred-
ningen Kulturrådet. Bengt Häger var ordförande i dansgruppen tills
han blev vice ordförande i föreningen.

I april 1966 samlades man till ett stort evenemang i Folkets hus i
Stockholm, Politik för kultur, med tal av bl.a. dåvarande statsminis-
tern Tage Erlander och departementsrådet Roland Pålsson.31  Pro-
grammet och vimmelbilderna med vitsiga kommentarer (”George
Fant. Nybliven teaterchef i Luleå, hade inga kommunikationssvårig-
heter med Olof Palme”32 ) tyder på att man hade lyckats vinna flera
av de som var bärare av ett mycket stort kulturellt kapital. Men mer-
parten av de deltagande konstnärerna var engagerade av kulturinstitu-
tioner vars kulturella kapital och de dominerande positioner de inne-
hade på de kulturella fälten, redan hade ifrågasatts och i än högre
grad skulle komma att ifrågasättas av oortodoxa krafter under det
resterande 1960-talet och under 1970-talet. Att någonting var i gör-
ningen nådde in i den stora kongressalen, trots att det mesta av de
kulturyttringar som förevisades inte ifrågasatte de klassiska värdena
eller, för att använda Bourdieus begrepp, de värden som fälten hade
konsekrerat. Det var dessa kulturyttringar som tidigare generationer
av socialdemokrater hade hyllat. Tage Erlander sade i sitt tal att kons-
ten bidrar till att väcka insikter om dagens problem:

Dit syftar väl också teatern när den nu mer eller mindre trevande
söker sig fram mot nya uttrycksmedel. Den totala teatern och happe-
ningen griper tag i åskådaren och placerar honom i scenens ske-
ende.

Men den gamla teaterns möjligheter är verkligen inte uttömda.
Vad är det som gör att de grekiska dramerna, Shakespeare och Strind-
berg fortfarande förmår fängsla?  […] Det avgörande är att de visar
oss att trots alla dramatiska förändringar finns det något allmängil-
tigt hos människorna som bryter fram när hennes sinne ställs inför
de stora avgörande konfliktsituationerna.33

Men det bör ”vara en självfallen uppgift för arbetarrörelsen att
stödja den sceniska konsten, den mest universella av dem alla och till
sin natur även den mest demokratiska. Det är också ur andra syn-
punkter dålig ekonomi i längden att hålla en teater på existensmini-
mum. En teaterchef måste få lov att misslyckas med ett och annat
experiment.” 24  På teatern ska allt få sägas, ”endast klart reaktionära
och frihetsfientliga pjäsval hör inte hemma” där, men det är knap-
past något problem eftersom diktarna i allmänhet har stått på demo-
kratins sida. ”En demokrati, som stödjer teatern, skall också få se, att
teatern stödjer demokratin. Ingen kan undvara den andra i det långa
loppet.”25  När man i programmet kommer in på konkreta förslag
blir det magrare, men man betonar att Norrbotten måste få en krets-
teater (ett uttryck som använts om en stationär teater som turnerar i
ett större närområde, en föregångare till begreppet regionteater).

1960 gjorde partiets kontaktkommitté för skol- och kulturfrågor
en enkät bland arbetarkommunerna om den lokala kulturpolitiken,
vilken sammanfattades 1962 av Torsten Eliasson i boken Kultur i kom-
muner.26  Kommittén ville, enligt Klas Åmarks beskrivning, inte ta
ansvar för kulturpolitiken utan försökte skjuta tillbaka ansvaret till
Ecklesiastikdepartementet. Kommittén försökte i texten argumentera
mot tidens liberala strömningar om att marknadskrafterna skulle få
fritt spelrum på kulturens område, genom att själva använda sig av
varumetaforer och genom att tala om tillgång och efterfrågan: ”Vi
har inte bara som nämnts för lite av det som är bra – en fåtalskultur
genom brist. Vi har också för mycket av det som är direkt dåligt eller
tvivelaktigt – en skräpkultur genom missbruk.”27  Skräpkulturen är för-
råande och fördummande, och som ett svar på de liberala frihets-
strävandena skriver Eliasson att det gäller ”att vidga den reella frihe-
ten, att ge större valmöjligheter än vi har nu”.28  Man förespråkar inte
något regionteatersystem, fasta teatrar är en alldeles för stor investe-
ring för merparten av kommunerna, de får inrikta sig på att skapa
bättre lokalvillkor för turnéteatern.29

Kulturarbetarnas socialdemokratiska förening (KSF) grundades
25 augusti 1964 i Stockholm. Initiativtagarna var bl.a. sångerskan
Molly Åsbrink-Bergengren och den socialdemokratiska riksdagsman-
nen Nils Kellgren, även skådespelaren och dåvarande ordföranden i
Teaterförbundet, Erland Josephson, deltog i de förberedande diskus-
sionerna, men han finns inte med i medlemsförteckningarna.30  Man
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På partikongressen 1969 presenterades ett programförslag, Aktiv
kultur,42  med ett handlingsprogram som enligt historikern Klas
Åmark anslöt mycket nära till regeringens politik. Han konstaterade:

Arbetet med att utforma partiets principiella politik kom därför ändå
att hamna inom departementet och på partiets representanter i de
statliga utredningarna.43

Risken med att överlåta kulturpolitiken på Utbildningsdepartementet
är att den då kan komma att försvara den rådande strukturen vilken
man själv är en del av. Längre fram i detta kapitel kommer jag att
undersöka varför utbyggnaden av regionteatrarna i så hög grad blev
en vidareutveckling av institutionsteatermodellen och ett av spåren
leder då tillbaka till ett förslag från Utbildningsdepartementet.

Regeringsinitiativ
Socialdemokraterna och regeringen analyserade reflexivt varför den
rådande kulturpolitiken inte hade givit de förväntade resultaten och
det ledde till att man ändrade sitt agerande. Man kan fråga sig varför
det tog så lång tid innan socialdemokraterna att ändra sitt agerande,
men utredningen Kulturrådet var kanske inte det definitiva brott med
den rådande politiken som den brukar beskrivas som. Går man till-
baka och ser vad som hände på teater- och kulturområdet under ef-
terkrigstiden finns det en kontinuitet. De officiella statliga kultur-
politiska initiativen på området utgjordes av följande:

- Provinsteaterutredningen som tillsattes 1955
- 1961 lades, i samband med en proposition om stödåtgärder

inom kulturområdet, ett sorts kulturpolitiskt handlingspro-
gram fram

- Samtidigt påbörjades arbetet med att samla kulturfrågorna
inom Ecklesiastikdepartementet

- 1962 tillsattes en rådgivningsgrupp, Kulturrådet, inom Eckle-
siastikdepartementet

- 1964 lades en proposition som reglerade det statliga stödet
till stadsteatrarna fram

Jag kommer nedan gå igenom vad de olika initiativen innebar.

Roland Pålsson, departementsråd från Ecklesiastikdepartementet,
försvarade kulturinstitutionerna: ”Det är ju tvärtom så att det är i
dessa, framför allt i dessa och stundom bara i dessa som nya radikala
värderingar och en anpassning av verklighetsbilden till nya förhål-
landen kommer till uttryck.”34  Ingen ny struktur utan en förändring
inom strukturen: ”En adekvat kulturpolitik på dessa områden kan
inte längre bestå i att bygga upp slutna och oföränderliga institution-
er som den gamla hovteatern utan måste gå ut mer på att organisera
och i någon mån styra utvecklingsprocesser.”35  Men hur förändringen
skulle ske måste prövas genom en omfattande försöksverksamhet.
Här fanns alltså en samstämmighet med Harry Scheins förslag om
laboratorieverksamhet ett par år senare. Det finns både hos Erlander
och Pålsson ett bejakande av nya former, ett mer samhällstillvänt
perspektiv men samtidigt ett tydligt försvar av de befintliga strukturer-
na och de kulturella och moralfilosofiska värdena. KSF anses som en
viktig aktör för partiet och man inbjuds i augusti samma år till över-
läggningar på Harpsund om aktuella kulturfrågor.36

Utifrån medlemsförteckningen 1968 anser jag mig kunna påstå
att KSF Stockholm inte längre lyckades samla framstående konstnär-
er som vid denna tidpunkt innehade ett betydande kulturellt kapital.
KSF:s medlemstal hade inte sjunkit men min tolkning är att tyngd-
punkten hade förskjutits åt medlemmar som arbetade med att admi-
nistrera de rådande kulturstrukturerna och konstnärer som i många
fall inte bedömdes som nyskapande och inte heller ifrågasatte de
rådande systemen.37

Valåret 1968 presenterade KSF skriften Kultur för oss alla med syn-
punkter och förslag.38  Här nämndes överhuvudtaget inte det fria tea-
terlivet, även när man tog upp uppsökande teater och barnteater hand-
lade det enbart om sådana som institutionerna tagit initiativ till.
Kulturpolitikens uppgift var att ”skapa bästa möjliga organisatoriska
förutsättningar för att ett möte skall kunna uppstå mellan teater-
konst och publik”.39  En huvudfråga var teaterns spridning över hela
landet och situationen beskrevs, utan tvivel med intryck från tidens
anda: ”Med en viss tillspetsning kan man säga att teater är en angelä-
genhet för en relativt begränsad del av borgerligheten på vissa av vårt
lands större orter.”40  KSF förespråkade flera fasta ensembler, organi-
serade som stads- eller kretsteatrar. Riksteaterns lokala ensembler var
ett steg på vägen.41
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Även om det från början föresvävade utredningen, att teatern borde
utgöra en betydande del av bygdens kulturliv på samma sätt som
skolan tidigare var en kulturoas i ren landsbygdsmiljö, måste utred-
ningen med ledning av materialet överge denna tanke – hur vacker
och hur betydelsefull den än kan te sig. De många små kulturoasernas
tid är förbi.46

Genom kommunikationsutvecklingen skulle vi leva i ett land där av-
stånd inte längre existerade. Mot det argumentet talade en publikun-
dersökning som utredningen lät göra, där det visade sig att i städerna
utgjorde den publikandel som bodde inom en radie av 3 km från
lokalen 80 procent, medan förhållandet på landsbygden var 60 pro-
cent.47  Utredningen vågade dock förespråka att en fast ensemble skulle
placeras i Norrbotten och betonade vikten av barnteater.

Utredningen ger en positiv bild av senmoderniteten, där inga av-
stånd finns. En liknande utvecklingsoptimistisk syn finns i Gösta M
Bergmans bok från 1970 om strukturförändringar i svensk teater,
där bilismen och TV-teatern lyfts fram som positiva faktorer.48  Sats-
ningen på regionala teatrar kan ses som ett sätt att mildra en av
modernitetens starkaste drag, urbaniseringen. Men enligt sociologen
Anthony Giddens är denna till synes motstridiga utveckling ett ge-
nomgående drag hos moderniteten:

Samtidigt som de sociala relationer[na] tänjs ut i sidled, och som en
del av samma process, förstärks ropen på lokal autonomi och regio-
nal kulturell identitet.49

Det kom att dröja till 1967 innan Norrbottensteatern kunde starta,
en av de pådrivarna var länsbildningskonsulenten i Norrbotten, Ber-
til Andersson, som även var ledamot i utredningen Kulturrådet.50

En annan viktig punkt i utvecklingen av den statliga kulturpolitiken
var att Ragnar Edenman som ecklesiastikminister arbetade för att
samla kulturfrågorna i Ecklesiastikdepartementet och också presen-
terade ett rudimentärt kulturpolitiskt handlingsprogram i proposi-
tion 1961:56. Programmets tre punkter gäller stöd till de blivande
konstnärliga utövarna, förstärkt stöd åt utövande konstnärer och in-
satser för att öka den offentliga konsumtionen av konstnärlig pro-
duktion ”i första hand genom stärkning av inköps- och beställning-
sanslag”.51  Edenman hade fortfarande kvar tron på att en högre bild-

Även om det inom utredningen Kulturrådet fanns tendenser till
en breddning av kulturbegreppet och ett ifrågasättande av de rådande
kulturpolitiska strukturerna, blev resultatet i huvudsak förändringar
och utbyggnad av de rådande strukturerna. Kulturen var fortfarande
något som skulle distribueras ut och mottas av en förväntat intresse-
rad publik. Att utredningen intresserade sig för, och ställde långtgå-
ende förslag om eget skapande i kollektiva former (såväl av profes-
sionella som amatörer) skiljer den från tidigare utredningar och pro-
gram, men man gjorde få försök att skapa förbindelser mellan dessa
och den regionala institutionsbaserade kulturen. Ett av de få exem-
plen var förslaget att knyta fria grupper till institutionsteatrar, vilket
kom att kritiseras starkt.

Regionalisering
Regionalisering av teaterstrukturen var en redan påbörjad process
med flera aktörer. Först 1921 fick en teater utanför huvudstaden,
Lorensbergsteatern (sedermera Göteborgs stadsteater), statligt stöd.
Därefter byggdes stödet ut successivt till flera stadsteatrar, bildade på
lokalt initiativ. Hur ojämnt fördelat teaterstödet var i Sverige visar
det faktum att budgetåret 1932/33 medel 1,8 miljoner gick av statliga
till teatrarna i Stockholm, Göteborg och Helsingborg, medan teater i
övriga landet fick nöja sig med 143 000.44  Denna regionala orättvisa
ledde fram till teaterutredningen 1933, som blev startpunkten för
Riksteatern, en sorts hybrid mellan statlig myndighet och folkrörelse.
Riksteatern valde, med start i Västerås 1967, att regionalt placera en-
sembler på totalt fem orter. Trots att det regionala stödet inte var så
omfattande var det enligt Riksteatern ekonomiskt lönsamt. Men de
regionala ensemblerna skulle inte ersätta Riksteaterns centrala verk-
samhet, visade det sig när teatern svarade på en enkät från utred-
ningen Kulturrådet 1970: ”Som på annat håll anföres är det vår upp-
fattning att regionala ensembler inte kan svara för mer än en del av
teaterutbudet i en region.”45  Riksteatern försökte anpassa sig till ti-
dens krav utan att förlora sin position i teaterns fält, då en regiona-
lisering av teatern skulle kunna innebära att Riksteatern ansågs över-
flödig – för övrigt en diskussion som pågår än idag.

Från statligt håll hade man varit tveksam till en alltför stor sats-
ning på regionala teatrar, 1955 års provinsteaterutredning manade
till försiktighet och konstaterade:
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bestämda. Det var inte ett slutet system utan man beredde vägen för
fler teatrar. En statlig styrning var ändå önskvärd, konstaterade den
av Ecklesiastikdepartementet tillsatta arbetsgruppen:

I den mån det bedömes önskvärt att teatrar startas på nya platser i
landet, anses det nämligen ligga i statens intresse att kunna aktivt
påverka lokaliseringen av dessa nya teatrar. Samtidigt bör den kom-
munala aktiviteten främjas genom att presumtiva teaterkommuner
på förhand skall kunna förvissa sig om vilka statliga bidrag som kan
komma i fråga.56

Hela den rådande strukturen på teaterområdet ifrågasattes under
1960-talet, bl.a. genom att den uppsökande teatern gavs stor vikt. I
teaterns produktionsfält hade en ny grupp gjort sitt inträde under
1960-talet, en som ifrågasatte hela fältets dominansförhållande och
även fältets autonomi genom att till en början sätta sig över gränsen
mellan konstnärlig professionalitet och amatörism samt att överskrida
genregränserna. Fältstriderna ledde under en period till förändringar
i produktionssätt och förhållandet till publiken, även hos flera av
institutionsteatrarna. Av denna utveckling syntes inga spår i exem-
pelvis proposition 1964:66, men då var rörelsen ännu i sin linda och
ansågs säkerligen inte kunna få någon betydelse för teatern i stort.

Kvalitetskravet blev inte lika enkelt att uttrycka och ansågs av
många inte heller som ett av huvudmålen med konstnärligt arbete.
Man kan också se till de tidigare refererade liberala åsikterna i början
av decenniet, där kulturkonsumenten sattes i centrum och till Bengt
Nermans diskussioner kring fin- och populärkultur som ett ifråga-
sättande av kvalitetsbegreppet. Det står mycket litet i Ny kulturpolitik
om konstnärlig kvalitet, symptomatiskt nog.

Teaterdebatten under 1960-talet
Vilka förändringar avspeglades i den teaterdebatt som fördes från
mitten till slutet av 1960-talet? Ger den stöd till de förändringar som
utredningen föreslog gällande teaterstrukturen? Jag kommer här att i
huvudsak utgå ifrån teatertidskriften Dialog som utkom mellan 1965
och 1969. Naturligtvis är det bara en del av den teaterdebatt som
fördes, tidskriften var personligt färgad av redaktörerna och intro-
ducerade många olika teaterteorier och teoretiker. Här fanns inspira-

ningsnivå skulle öka intresset för konsten och att detta skulle under-
stödjas med förbättrad distribution:

I blickfältet kommer härvid skolans, det högre utbildningsväsendets
och det fria bildningsarbetets utveckling, särskilt i fråga om initiativ
för främjande av den estetiska fostran. Givetvis är också strävanden
att förbättra de instrument för kulturdistributionen, som utgöres av
våra teatrar, bibliotek, museer och liknande institutioner med kultur-
förmedlande uppgifter, ett viktigt led i detta samhällsarbete på lång
sikt.52

Men vad var det för konst som skulle spridas? Svaret var att det skulle
vara konst av god kvalitet, men hur skulle kvalitetsbedömningen ske?
Ragnar Edenman gjorde följande kommentar på den socialdemo-
kratiska partikongressen 1964:

Många gör då omedelbart den invändningen: Var går gränsen mel-
lan konstnärlig kvalitet och icke kvalitet? Svaret måste bli att det är
den ständigt pågående kulturdebattens uppgift att bl.a. försöka väg-
leda oss i det avseendet.53

Ett förlitande på expertsystem, för att använda Giddens begrepp,
men naturligtvis handlade det även om att man utgick ifrån att struk-
turen i sig rymde den kvalitetsstämplade konsten. De skådespelare
som hade genomgått scenskoleutbildning och uppträdde på offent-
ligt finansierade institutioner var en del av ett expertsystem som man
kände tillit till. Man överlämnade värdesättningen åt de konsekrerande
instanserna på de, enligt Bourdieus benämning, kulturella fälten.

Sven Nilsson frågar i sin bok Kulturens vägar, vilken ”frihet hade
den socialdemokratiska regeringen att forma en kulturpolitik efter
sina värderingar? I botten för varje tänkbar kulturpolitik fanns de
historiska åtaganden, ansvaret för de ursprungligen kungliga institu-
tionerna […]”54  Istället för en ny kulturpolitik valde man att kom-
plettera med nya institutioner.

Regeringens proposition 1964:66 innebar att staten åtog sig att
svara för 55 procent av stadsteatrarnas samlade personalkostnader55

och Teater- och orkesterrådet inrättades. Det kan ses som en tydlig
åtgärd för att legitimera institutionsteatrarna utanför Stockholm, de
hade förvisso tidigare fått statligt stöd men formerna hade inte varit
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groteskt om man betänker att den lösning som föreslås kommer att
binda teatern vid en viss struktur för ett stort antal konstnärer, som
själva inte haft möjlighet att påverka lösningen.59

I båda dessa inlägg finns en medvetenhet om att en viss form av teater-
byggnader och dess ledningsstruktur formar det konstnärliga in-
trycket. När Leif Zern och Jonas Cornell ett år senare intervjuade
regissören Ralf Långbacka, ansåg han att de offentligt finansierade
teatrarna hade genomgått ”en liberalisering till flathet” och att de
intog samtliga åsikter och spelade samtliga pjäser utan att kunna spe-
cialisera sig.60  Han påpekade också att man inte har undersökt den
kanske viktigaste delen av teatern, nämligen ”publikens teaterupp-
levelse”.61

I en inledande artikel av Lars Kleberg citeras Långbackas tal vid
Svenska kulturfondens stipendieutdelning våren 1966:

I stället borde det allmänna satsa på kortvariga oppositionsteatrar,
som kan fungera för en kortare eller längre tid, så länge det konst-
närliga bränslet räcker, som kan samla liknande skådespelare och
regissörer för en gemensam arbetsinsats. Men samhället föredrar att
satsa på dyra, tungrodda institutionsteatrar, som kan fungera som
representations- och skryt-teatrar… Staden eller staten borde upp-
rätthålla teaterhus som ges ut på kortare eller längre tid. Men en
grundregel borde iakttas: en sådan teater får inte bli en institution.62

Här användes ordet institution som ett helt igenom negativt uttryck,
samtidigt som Ralf Långbacka huvudsakligen var verksam inom
institutionsteatern och flera gånger som chef för större institutioner,
detta arbete kombinerade han dock under denna tid med uppsätt-
ningar med amatörer i Närpes.63  Han efterlyste teatrar som vågade ta
ställning och som var uppbyggda kring en ensemble/grupp. Deras
livslängd var beroende av hur länge det konstnärliga samarbetet fung-
erade och var fruktbart.

I nästföljande nummer skrev Lars Engström en artikel med ru-
briken ”Gruppteater”. Engström hade, efter att ha varit verksam som
regissör vi bl.a. Göteborgs stadsteater, 1966 startat en grupp vid Riks-
teatern, Engströmsgruppen.64  Enligt hans egen beskrivning i memo-
arerna hade han av Hans Ullberg blivit sammanförd med en grupp
skådespelare på Riksteatern som ville fortsätta att arbeta ihop. De

tion från Brecht, Living Theatre, Picolo Teatro, Roger Planchon. Tid-
skriftens redaktörer var teater- och filmregissören Jonas Cornell, slav-
isten Lars Kleberg och teaterkritikern Leif Zern. De var vid starten av
tidskriften mellan 24 och 27 år och intresserade sig både för förnyelse-
arbete inom institutionerna och för nya gruppbildningar och expe-
riment. Ordet gruppteater var vanligt förekommande, redan i det
första numret 1965 skrev man i den inledande artikeln som var ett
samtal mellan redaktörerna där Jonas Cornell tog upp förslaget till
en nybyggnad för Stockholms stadsteater vid Slussen:

Där har man kunnat välja mellan att skapa en institution och att
skapa en serie gruppteatrar, som arbetar sinsemellan fristående och
enligt radikala målsättningar. Det är gruppteatern som skulle kunna
frigöra skådespelaren och skapa en individuellare teater.
LZ [Leif Zern] Det som är intressant med det du säger är att det
finns estetiska målsättningar inbyggda i organisationen, även i de
praktiska arbetssätten.

Lite längre fram fortsatte Lars Kleberg:

Gruppteatern, som står för någonting personligt, som står för en
snäv men klar målsättning har varit modellen för alla betydande
teaterensembler under 1900-talet: Moskvas Konstnärliga Teater,
Brecht, Living Theatre osv. Men detta förefaller man att vara oerhört
rädd för i Sverige, på de håll där man driver teaterpolitiken, med den
motiveringen att en gruppteater är för snäv, den tillfredsställer inte
tillräckligt stor del av publiken. […] Innan vi får sådana grupper av
bestämt inriktade teatermänniskor tror jag inte vi får några verkliga
alternativ att välja mellan.57

Gruppteatern sattes i motsättning till institutionen, men en grupp-
teater tycktes kunna finnas inom en institutionsform.58  Däremot
avvisades Per Lindbergs folkteatertankar från 1930-talet när man i
numret därefter kommenterade Alf Sjöbergs inlägg i debatten om
Stockholms stadsteater:

Folkteater? Vi vill gärna tro att det är ett begrepp som i framtiden
kommer att få en betydligt mer realistisk och smidig innebörd än
det får i Alf Sjöbergs demagogiska talförhet. Det vore groteskt att se
på samma sätt på litteraturens sociala funktion, och det blir än mer
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Det finns otvivelaktigt en rad försök med nya arbetsformer (för nya
teaterformer) inom de officiella svenska teatrarna, men hittills har
de (om vi ska se sanningen i vitögat) – i olika hög grad på Rikstea-
tern/Svenska Teatern, Dramaten, Stockholms och Göteborgs stads-
teatrar – blivit nya à la carte-rätter på en något utvidgad liberal mat-
sedel70

I samma nummers ledare försökte man sätta fingret på det föränd-
rade teaterklimatet där motsättningar nu var av en annan art: ”De
har mindre med smak att göra, men alltmer med avgörande håll-
ningar, personligt ansvar och ideologier.”71

Här blir en framväxande diktomi mellan de fria grupperna och
institutionsteatrarna allt tydligare, med en allt starkare övertygelse
om att de senare i grunden inte gick att förändra. I tidskriftsnumren
började de fria gruppteatrarna få allt mer utrymme och ett nummer
ägnades helt åt barnteater där Pistolteaterns Skrotmåne och Fick-
teaterns verksamhet lyfts fram. Gunnel Törnander, journalist som
senare kom att arbeta på Statens kulturråd, skrev om ”tankarna på
särskilda barnteaterscener. För till syvende och sidst är det sådana vi
behöver.”72

Göran O Eriksson, regissör och översättare, tidigare även teater-
kritiker, betraktade i samma nummer Dramatens uppsättning av Hans
Alfredssons Varför är det så ont om Q? som en inskolning i den bor-
gerliga vuxenteatern. ”Jag kan inte inse att en sådan verksamhet är av
något värde för samhället och människorna i det” konstaterade han
och lyfte fram Fickteatern som ett positivt exempel som kommu-
nicerar med barnen ”utan baktankar”. Men inom institutionens ra-
mar trodde han inte att de rymdes:

En sådan aktivitet förefaller otänkbar inom en teater som tvingas till
kommersialism och spekulation för att överleva, utan att egentligen
ha den blekaste aning om vad den har att överleva för.73

Än tydligare blev det i 1968 års sista nummer där Fickteatern kollek-
tivt intervjuades:

Om ni fick tillfälle att jobba på en vanlig teaterinstitution av typ stads-
teater, skulle ni ta det?
Vår uppgift är knappast att gå in i en institution, utan att utifrån

hade inte sett hans uppsättningar, men eventuellt läst hans artikel i
Dialog. Hans beskrivning av gruppteater skiljer sig från den som se-
nare skulle bli gällande:

Att gruppbildning inte redan skett i större skala i svensk teater beror
på att gruppteater fordrar starka ledare och att sådana är sällsynta. Ju
friare det mänskliga spelet tillåts bli inom gruppen, desto starkare
måste grundvisionen för dess arbete sammanhållas av ledaren.65

Betonandet av den starke ledaren stämmer dåligt överens med den
tidens allt oftare förekommande krav på ett kollektivt skapande. Eng-
ström beskriver i sina memoarer att han inte fann det möjligt att
fortsätta arbeta på Göteborgs stadsteater eftersom den hade politiserats
i en marxistisk riktning.66

Jonas Cornell beskrev i en inledande artikel i 1967 års sista num-
mer hur teaterklimatet hade förändrats efter flera års teaterdebatt
och konstaterade att det fanns flera tendenser till decentralisering,
som möjliggjorde gruppverksamhet och personliga initiativ. Hans
slutsats var  att ”lavinen har börjat rulla. Svensk teater står inför en
oundviklig strukturomvandling.”67  Han diskuterade även grupp-
teaterns förutsättningar:

En gruppteater som startar utan några idéer – och idéerna kan i och
för sig vara mycket enkla – om sig själv och sin publik har små möj-
ligheter att förändra läget. Man kan inte inleda en decentraliserings-
process utan att ha någonting att decentralisera, dvs. olika teater-
alternativ att distribuera.68

Han anknöt sen starkt till Ralf Långbackas tankegångar från talet
våren 1966:

Däremot är det av yttersta vikt att de nya stads- och länsteatrarna
inte hamnar i det gamla stadsteatertänkandet, som de började med
att revoltera mot. Deras uppgift är inte att ge allt, utan något, något
visst, en bestämd teater.69

I första numret 1968 anknyter även Lars Kleberg till Ralf Långbackas
tankar, men han tycks mindre hoppfull om institutionsteatrarnas för-
nyelse:
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1965 och i Stockholm hösten 1966. Tillsamman med Narren bedrev
Living Theatre då också ett teaterverkstadsarbete.

Det finns också stildrag hos t.ex. den annars så beundrade och
inflytesrika Living, som nästan helt saknas inom svensk grupptea-
ter: dragningen mot det rituella och extatiska, mot mystiken. Det
transcendentala elementet har inte brutit igenom den politiska idé-
debattens dominans. […] [Utan det har] mera varit Brechts än
Grotowskis teatersyn, som präglat den svenska gruppteatern.79

På Göteborgs stadsteater inleddes den nya epoken 1967 med upp-
sättningen av Flotten, som gemensamt togs fram av ensemblen. Nytt
för institutionsteatern var att texten skapades under uppsättnings-
arbetet. När Eva Vikström skrev om epoken försökte hon utreda grun-
den till förnyelsen, den dåvarande stadsteaterchefen Mats Johansson
pekade på att teaterskolorna, som förr var knutna till teatrarna och
som sedan blivit självständiga statliga skolor, hade gett de färdig-
utbildade nya yrkesideal och frihetsdrömmar. En annan viktig på-
verkan på Stadsteatern var att Ralf Långbacka engagerades som re-
gissör, med hans tidigare nämnda kritik mot den utslätade teatern
som spelar allt.80  Men Eva Vikström hävdar att det första argumentet
inte kan gälla Flotten och de övriga gruppteaterarbetena av Kent An-
dersson och Bengt Bratt, eftersom merparten av skådespelarna var
utbildade enligt det gamla systemet och att orsaken istället var att de
var trötta på det gamla regiteatersystemet och sökte en formför-
nyelse.81  De som var intresserade av formförnyelse var även ”de som
var radikalast i sin inställning i övrigt, och därför är det givet att
innehållet i pjäserna präglades av detta. Bland annat p g a detta inne-
bär Flotten något nytt.”82

Man kan förledas att tro att Göteborgs stadsteater helt igenom
bytte repertoar och produktionsformer, men det intrycket har jag
inte fått när jag gått igenom repertoaren i slutet av 1960-talet.

Det kan betraktas som oviktigt att bevisa vem som uppfann den
”sanna gruppteatern” på svensk scen och detta är inte heller platsen
för det. Klart är att många internationella impulser påverkade teater-
konstnärer som blev verksamma i gruppbildningar både i och utan-
för institutionsteatrarna. Den retorik som har funnits från fria teater-
grupper om att institutionsteatrarna stal det framgångsrika koncep-
tet från de fria grupperna, verkar i alla fall inte stämma.83  Det som

försöka driva på utvecklingen mot en helt decentraliserad typ av
stadsteater med många små enheter både fasta och kringresande.74

Det fanns, att döma av Dialog, en utveckling från förhoppningen att
institutionsteatern skulle förnyas inifrån, till åsikten att förnyelsen
organisatoriskt skulle ske i helt andra former. Ett exempel på genom-
slaget i debatten är en artikel av Dagens Nyheters kulturskribent Hans
Axel Holm i augusti 1969, som under den återkommande rubriken
”Teateröverblicken” skrev om hur han natt efter natt drömde om hur
först Dramaten och därefter den ena institutionsteatern efter den
andra brann ner.75  Bakgrunden till artikeln var den så kallade ”Röt-
månadsdebatten” om Göteborgs stadsteaters eventuella vänstervrid-
ning.76  De försvunna teaterhusen väckte ingen större saknad och en
skraltig bil med en fri teatergrupp som drog förbi lyckades med enkla
medel skapa en teaterhändelse som drog till sig eldsvådepublikens
uppmärksamhet:

Men då han vaknade började han fråga sig det allra märkvärdigaste
med hans drömmar: Stadsteatern vid Götaplatsen i Göteborg hade
inte härjats. Det ser ut som en tanke, tänkte han.77

Gruppteaterns ursprung?
Om man ställer sig frågan vem som uppfann gruppteatern, infinner
sig genast ett definitionsproblem. Ovan har vi sett hur regissören Lars
Engström ansåg att gruppteatern behövde en stark ledare, enligt hans
mening arbetade han i gruppteaterform redan på Göteborgs stads-
teater, 1962 med uppsättningen av Bo Skölds Min kära är en ros.78  En
uppsättning som präglades av improvisationer, inte färdiglagda sce-
nerier. Andra kan sätta Teatergruppen Narren, startad 1965, som start-
punkt för en gruppteater där det kollektiva arbetet stod i centrum.
Narren var starkt inspirerad av bl.a. den amerikanska gruppen La
Mama. Men det fanns en stark ledare även på Narren, Hans Hellberg.

När Stefan Johansson, då verksam i Teater 9, 1972 skrev en över-
sikt över svensk gruppteater till den av Odin teatret utgivna tidskrif-
ten TTT, pekade han ut en avgörande faktor för gruppteaterns till-
komst i Sverige, Living Theatres gästspel i flera svenska städer hösten
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man och Peter Brook,85  men det är inget som märks i minnesanteck-
ningarna och hon gjorde inte heller någon reservation. Författaren
och visdiktaren Elisabet Hermodsson tycks vara den som starkast
argumenterade för konstens egenvärde och rätten att experimentera,
medan författaren PO Enquist ofta återkom till frågan om hur det
skulle vara möjligt att nå ut med kulturen till de små orterna i exem-
pelvis Västerbottens glesbygd (hans egen födelsebygd), han ifråga-
satte även de storskaliga lösningar som föreslogs.

Anna-Maria och Roger Blomgren går i sin forskningsrapport om
teaterpolitikens nätverk igenom ledamöterna och konstaterar att
merparten av dem hade anknytning till socialdemokratin eller be-
traktades som socialdemokrater, samt att flera var verksamma i starka
intresseorganisationer, men de var inte utsedda av organisationerna
utan utvalda.86  Ett intressant faktum är att samtliga ledamöter utsågs
på ettårsmandat och även om ingen byttes ut kan det ha satt en viss
press på ledamöterna.87  Många av ledamöterna var medlemmar i KSF.
I den medlemsförteckning som publicerades 1966 hittar man Bengt
Häger och Rolf Rembe i Stockholmsstyrelsen, i Malmöstyrelsen satt
Paul Lindblom, vilket för övrigt även Harald Swedner gjorde.88  Som
vanliga medlemmar står: Bengt Andersson, bildningskonsulent, Hans-
Erland Heineman, arkitekt, Bo Lagercrantz, stadsantikvarie, Gunilla
Palmstierna-Weiss, keramiker, Ragnar Thoursie, författare och byrå-
direktör. Även några andra som hade betydelse för utredningen var
medlemmar: Torsten Eliasson, författare, Roland Pålsson, departe-
mentsråd och Harry Schein, direktör. De av Kulturrådets ledamöter
som inte fanns med i KSF 1966 var Rune Blomqvist, PO Enquist,
Elisabet Hermodsson, Bertil Jansson,  Henry Björinder och Bo Wall-
ner. Två av dem var utan tvivel ändå knutna till KSF, Rune Blomqvist
var föreningens revisor89  och Bertil Jansson deltog 1967 på en konfe-
rens som representant för KSF Malmö.90

Roland Pålsson hade som departementsråd ett stort inflytande
över vilka som blev utredningens medlemmar, det är intressant att
man inte valde att förutom Heineman ta konstnärsrepresentanterna
från KSF (Gunilla Palmstierna-Weiss hade vid den tidpunkten läm-
nat föreningen), enligt min tolkning en värdering som baserades på
det faktum att det inom föreningen inte längre fanns medlemmar
som innehade betydande kapitalmängder på de kulturella fälten.
Däremot var flera av utredningens medlemmar som arbetade med

artiklarna i Dialog visar, är att det fanns en stigande misstro mot
möjligheten att förnya institutionen inifrån och att flera av de grupp-
bildningar som skedde inom institutionerna ledde till konflikter och
utbrytningar. Denna process blommade för fullt 1970 när utredningen
Kulturrådet presenterade sina förslag på teaterområdet.

Utredningen Kulturrådet
När jag behandlar utredningen Kulturrådet väljer jag att inte enbart
studera den färdiga utredningstexten utan även den process som ledde
fram till den. Orsaken är att jag vill klarlägga andra aktörers påver-
kan på utredningens slutresultat och vilka alternativa idéer som fanns
bland utredningens ledamöter. Utredningen valde att presentera ännu
inte färdiga förslag för att inhämta åsikter från parter inom kultur-
området, man förde till och med regelrätta förhandlingar om exem-
pelvis landstingets framtida roll inom kulturpolitiken. Flera av dem
som fanns inom och kring utredningen kom att bli viktiga aktörer
inom den statliga kulturpolitiken, det är därför också av intresse att
se hur de agerade inom utredningens ram.

Utredningen Kulturrådet hade konstituerande sammanträde 24
februari 1969, där meddelades att ”[l]edamöterna representerar inga
andra än sig själva och kan engagera sig över hela det fält av fråge-
ställningar som tas upp i rådet”.84  Vidare sades att man skulle arbeta
öppet genom att sprida arbets-pm och anordna hearings. När jag har
gått igenom handlingarna framkommer det att man noga bestämt
när öppenheten skulle ske, flera arbets-pm är exempelvis märkta ”in-
ternt”.

Även om man säkert ville att diskussionerna skulle vara förut-
sättningslösa, är det intressant att se på några av ledamöternas bak-
grund utifrån vilka aktörer de kan anses representera inom teater-
strukturen. Här kan man säkert hitta en dubbel påverkan både på
utredningens resultat och på de aktörer som de indirekt represente-
rade. Rolf Rembe var vid den tidpunkten förbundsdirektör i Svenska
teaterförbundet, Henry Björinder var tjänsteman på Svenska kom-
munförbundet, Bertil Jansson var nära knuten till ABF och andra
delar av arbetarrörelsen. Av de konstskapare som deltog i utredningen
var ingen i första hand knuten till teaterverksamhet, närmast kom-
mer Gunilla Palmstierna-Weiss som tidvis var verksam som sceno-
graf och redan då hade arbetat med bl.a. Peter Weiss, Ingmar Berg-
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många punkter så var alltså dess könsmässiga sammansättning mycket
traditionell.

När Rolf Hugoson i sin avhandling Vad är kulturpolitik? jämför
Bertil Janssons och Elisabet Hermodssons beskrivningar av utred-
ningen, ”inser vi en del av svårigheten med att försöka arrangera ett
samtal där gemenskapen ännu inte är förefintlig”.97  Han konstaterar
att byråkrater och intellektuella inte möttes på ett jämbördigt vis, att
utredningen är tillkommen för att ge alla röst men dess språkbruk
kan te ”sig främmande och tenderar att utesluta många aktörer från
debatten”.98  Till den bilden kan man lägga de experter som fanns till
utredningens förfogande och som även de kan hänföras till byråkra-
terna. Att utredningen även hade förhandlingar med olika institutio-
ner inom kulturområdet och bara indirekt med konstnärer gjorde
säkert att man bortsåg från en del perspektiv, som när Bertil Jansson
i en återblick på utredningen tog upp Hermodssons förslag och kon-
staterade att ”när de konkret skulle omformas in i vårt avgränsade
kulturpolitiska fält fick ämnet falla”.99

Differentiering
Termen differentiering finns med i de bestämmelser som utfärdades
för utredningen, för att öka jämlikheten i samhället ”bör eftersträvas
en fortsatt differentiering av samhällets insatser på kulturområdet”.100

Termen användes av sociologen Tallcott Parsons, hans evolutionistiska
historiesyn går ut på att samhället får allt mer komplexa former som
uppstår genom strukturell differentiering. Enligt Thomas Brante an-
ser Parsons att differentieringen ”hotar den sociala ordningen om
det inte samtidigt sker en integrering av samhällets olika subsystem”,101

mycket riktigt fortsätter meningen i instruktionerna med att ”en ökad
integrering av kulturaktiviteterna med samhällets åtgärder på andra
områden”.102

För utredningen skrev Thorsten Eliasson ett arbets-pm om vad
differentiering på kulturområdet skulle kunna innebära.103  Eliasson
(som tidigare nämnts som utgivare av boken Kultur i kommuner) var
då anställd vid Sveriges Radio och under en mycket stor del av sitt liv
verksam kring frågor om folkbildning och vuxenutbildning.

Enligt Eliasson hade man tidigare använt sig av generella åtgärder
för att öka utbudet, stimulera kvalitet och effektivisera distributio-
nen. Dessa generella åtgärder kan öka skillnaderna mellan olika ka-

kulturadministrerande uppgifter medlemmar i KSF, så det är troligt
att de diskussioner som försiggick inom föreningen påverkade ut-
redningen, inte minst med tanke på att det visar sig att det var KSF-
medlemmarna som dominerade utredningen.

Att utredningens ordförande Paul Lindblom tidigare hade varit
rektor för Socialhögskolan i Lund, är ett tecken på att man ville be-
lysa kulturens inverkan på samhället i stort. Harry Schein, som inte
tillhörde utredningen, kallade honom ett drygt decennium senare
för ”en olycka för svensk kulturpolitik”.91  Det handlade troligen mer
om att de båda var djupt oense om filmpolitiken, men Schein ansåg
också att det var felaktigt att inrätta en myndighet för statens kultur-
politik. 92  Scheins inflytande över kulturpolitiken minskade natur-
ligtvis när hans två tennispartners Pålsson och Palme lämnade Ut-
bildningsdepartementet.

Det faktum att så många var socialdemokrater är inget som di-
rekt märks i utredningsarbetet, det finns en bred spridning av åsikter
och här är det också viktigt att minnas att socialdemokraterna som
parti inte lyckades formulera en kulturpolitisk linje under 1960-ta-
let. Det långa socialdemokratiska regeringsinnehavet hade också gjort
att gränserna mellan partiet, statsmakten och det övriga samhället
hade blivit otydliga. I riksdagen kritiserade dock den moderate riks-
dagsledamoten Ove Nordstrandh den politiska sammansättningen
av utredningen, Olof Palme försvarade den med att man hade för-
sökt täcka in med verksamma inom så många av utredningens om-
råden som möjligt, men att det hade varit näst intill omöjligt att finna
”någon mera konservativt inriktad person”. 93

Den tidigare rådgivningsgruppen, Kulturrådet, bestod av Harry
Schein, ädelsmeden Sigurd Persson, Thorsten Eliasson, professor Len-
nart Holm, författaren och kulturredaktören Karl Vennberg samt
konstnären och professorn Arne Jones, som entledigades.94  Deras
uppdrag hade i princip avslutats genom ett brev i slutet av november
från Roland Pålsson.95  I samma brev hölls det öppet vilka som skulle
bli medlemmar i det nya Kulturrådet.

Av utredningens 14 ledamöter var 2 kvinnor och av dessa kom
inte någon från de stora aktörerna utan ”bara” från det område som
skulle reformeras. Under hela utredningsperioden arbetade (samman-
lagt) 10 män på sekretariatet, 4 kvinnor på kansliet och 21 män som
utgjorde expertgruppen.96  Ifall utredningen var okonventionell på
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ännu tydligare i remissvaren (som behandlas i nästa kapitel) på Ny
kulturpolitik SOU 1972:66.

En frågeställning som är central för min undersökning är varför
man valde att bygga ut och förändra en struktur som byggde på
institutionsteatrar ledda av politiskt partssammansatta styrelser, dess-
utom utan att någon avgörande omfördelning skedde av den ekono-
miska balansen mellan centralt och regionalt (med centralt menas
här i huvudsak Stockholm, men även i viss mån Göteborg och Mal-
mö). Inte heller var man öppen för att ge den regionala politiska
organisationen självbestämmande om hur de nya kulturpengarna
skulle användas. Exempelvis konstaterade man på ett möte med ut-
redningen Kulturrådet i maj 1970 ”att ett gemensamt statsbidrag till
flera konstområden ger allt för begränsade styrningsmöjligheter från
statens sida”.106  I den färdiga utredningen formulerar man sig lite
öppnare: ”En följd av kulturrådets decentraliseringsmål skulle vara
att staten gav landstingen generella bidrag som de skulle kunna för-
dela självständigt på institutioner och övrig regional kulturverksam-
het.”107  Det är enligt utredningen den naturliga lösningen på längre
sikt, men först sedan länsinstitutionerna är uppbyggda och merpar-
ten av kulturanslagen är uppbundna.108

Man hade under hela utredningens gång täta kontakter och mö-
ten med både Landstingsförbundet och Kommunförbundet. Kom-
munförbundet tycks ha varit mest tveksamt, på ett möte med Kultur-
rådet sa förbundets kulturdelegation nej till ökade statsbidrag om
detta skulle innebära en ökad statlig styrning.109  Däremot tycks
Landstingsförbundet redan på ett tidigt stadium ha intagit en positiv-
are attityd. Mot tanken på en ökad statlig styrning står retoriskt ett
uttalande av utredningens ordförande Paul Lindblom 1969:

Vi kan inte tänka oss att göra en total organisatorisk insats på varje
nivå. Det måste finnas något som växer alldeles oberoende av det vi
organiserat. Vi ska ge ett schema, en möjlighet, beredskap där olika
krafter som dyker upp och stödja dem på lämpligast sätt. På central
nivå bör finnas ett planerande organ som arbetar med stor öppen-
het och där man kan ta in folk, byta folk osv., så man inte stagnerar
och låser sig.110

Problemet var att detta schema i huvudsak skulle uppfyllas för att
staten skulle ge bidrag. Ett första pm-utkast skrevs i december 1969

tegorier. Differentierade åtgärder, både mer riktade (mot målgrupper)
och mer varierade än tidigare, kan bättre främja jämlikheten och möta
behovet av nyskapande på kulturområdet. Det skulle, menade Elias-
son, innebära ett mer förfinat, mångsidigt och variationsrikt system
av politiska åtgärder på kulturområdet.

Hur integreringen med samhällets åtgärder på andra områden
skulle ske tar inte Eliasson upp. Fanns här en konflikt mellan viljan
att främja det nyskapade och att integrera i samhället, att det nyska-
pande inte skulle få hota den sociala ordningen?

I utredningens diskussioner återkommer man ofta till i vilken grad
man ska organisera och styra, mot det står det kommunala och re-
gionala självbestämmandet och den konstnärliga friheten. Enligt fors-
karen Nobuko Kawashima har det ansetts att kulturell och politisk
decentralisering har gått hand i hand, men enligt henne är så inte
fallet: ”In other words, equality, which is the ultimate value of cultural
decentralization, is not compatible with local autonomy, which is the
ultimate value of political decentralization.” 104  Om den politiska
decentraliseringen ökas så måste man tolerera att personer i olika
regioner inte har likvärdiga möjligheter. Att motsättningen fanns blev
nog uppenbart för utredningen, men som vi kommer se vågade man
inte lyfta upp den till ytan.

Jag kommer här att följa hur förslagen på teaterområdet vaskades
fram genom utredningen, mellan utredningens ledamöter, kansliet,
departementet och övriga inbjudna aktörer från teater- och politiker-
området.

Redan på ett tidigt stadium började man formulera mål för kultur-
politiken. Exempelvis skrev man i ett pm-utkast 1970 att kultur-
politiken syftade till ”att stimulera till ständig kritisk belysning av
hur samhället fungerar och därigenom medverka till samhällets för-
ändring”.105  Målformuleringarna var överhuvudtaget mycket skar-
pare i början av utredningsarbetet, de slipades ner under processens
gång. Här kan man ställa sig frågan om utredningens syn på teatern
förändrades i samma utsträckning och riktning, om denna reflexiva
process som utredningen innebar, gjorde att några av aktörerna som
var väl etablerade i teaterstrukturen lyckades begränsa förslagens in-
verkan på deras dåvarande verksamhet. Att alla var beredda och sade
sig acceptera en förändring av strukturen innebar inte att man var
beredd att ge upp sitt värde och sin position i teaterns fält, vilket blir
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quist som inte tyckte att de skulle inordnas i något organisations-
mönster ”utan att deras värde tvärt om låg i friheten från sådana
bindningar”.117  Dagen efter presenterade Rolf Rembe den av de fria
teatergrupperna nystartade organisationen Teatercentrum. Rune
Blomkvist var negativ till ett alltför stort stöd till Teatercentrum, ”tro-
ligt att man genom TC stödde de skådespelare som inte kunnat få
någon anställning vid de fasta ensemblerna. Det borde alltså bli sämre
kvalité som går ut över landet.”118  Rembe svarade att grupperna sli-
pade sina instrument i den uppsökande verksamheten.

Teatercentrum var vid sitt grundade 1969 en mycket öppen orga-
nisation, den startades med ekonomiskt stöd av Teaterförbundet som
hade rätt till en styrelsemedlem.119  Rolf Rembe var Teaterförbundets
representant i styrelsen, enligt stadgarna som antogs vid årsmötet den
31 januari 1970 var det Teaterförbundets stämma som skulle bevilja
föreningen ansvarsfrihet. Ett par andra paragrafer ur stadgan ger en
bild av Teatercentrums självsyn vid denna tidpunkt:

§1 Teatercentrum har till uppgift att samordna och distribuera upp-
sökande teater, utförd av grupper med genomförd teaterdemokrati.

§4 Teatercentrum som sådant skall inte ta ställning till deltagarnas
och deltagargruppernas ideologiska eller estetiska inriktning och inte
heller utöva kvalitetsbedömning.120

Det enda ideologiska kravet som Teatercentrum hade var genomförd
teaterdemokrati, därutöver var organisationen tämligen öppen, efter-
som de inte ville sätta upp några kvalitetskriterier för medlemskap.
Det skulle vara lätt att dra slutsatsen att Teaterförbundet var odelat
positiv till Teatercentrum, men Teatercentrum lyfte själv fram en mot-
sättning genom att citera en text från Teaterförbundet:

En utbyggnad av teaterlivet enligt de här angivna riktlinjerna kom-
mer att både förutsätta och främja en avveckling av det nu existe-
rande frilanssystemet inom svensk teater. Frilanssystemet är en otrygg
och för de flesta degraderande existensform. Därför kommer Teater-
förbundet att fortsätta att kräva dess avveckling.121

Och Teatercentrum kommenterade att det ”fackliga kravet på anställ-
ningstrygghet och reglerade ersättningsgarantier kan förmodligen

om att göra en studie, tillsamman med Teater- och orkesterrådet, om
regionala teaterensembler.111  Enligt pm-et skulle man studera alter-
nativa eller parallella utvecklingsvägar och även stödet till småteat-
rarna. Detta ledde till att man i januari skickade ut enkäter till institu-
tionsteatrarna och en speciell enkät till Svenska Riksteatern om de
regionala ensemblerna.112  Till de fria teatergrupperna skickade man
ut enkäter först i september 1970, tre månader efter att man hade
skickat ut ett pressmeddelande om Kulturrådets skiss för regionala
teaterensembler.113  Dock fick de fria grupperna genom sin relativt
nystartade organisation Teatercentrum vara med på ett möte den 13
juni, två dagar före pressmeddelandet.114

Kontakterna med exempelvis Riksteatern, Teater- och orkester-
rådet, Kommunförbundet och Landstingsförbundet var däremot täta.
När en ny struktur för teatern skulle formas vände utredningen sig
till aktörerna i den gamla strukturen. Det fanns en förväntan på att
expertsystemen i form av regionala ensembler skulle skapa tilltro hos
den tänkta publiken. Det innebar inte att de fria grupperna betrakta-
des med ointresse, man var bl.a. inspirerad av deras arbete med diffe-
rentiering genom uppsökande teater och barnteater. Det som sakna-
des var integreringen i samhället, vilket man förmodligen hoppades
kunna lösa genom att binda grupperna till institutioner och organi-
sationer.

De fria grupperna
Flera av utredningens ledamöter, framförallt de tre konstnärsrepresen-
tanterna, talade för de fria grupperna. Redan i maj 1969 diskuterade
man centrumbildningarna som hade etablerats inom flera konst-
områden och som hade förmedlande, samlande och även arbetsför-
medlande uppgifter. Någras oro sammanfattas i minnesanteckningar-
na med ”Skall man med statliga medel stödja en verksamhet som
hotar splittra den organisatoriska bilden?”115  De fria gruppbild-
ningarna och förhållandet till institutionerna kom upp till diskus-
sion på en konferens med utredningen Kulturrådet och särskilt in-
bjudna i november 1969. Där talade Roland Pålsson för att den orga-
nisation man valde inte skulle få ”vara så uppbyggd att den hindrar
den radikaliserande process som pågår”.116  Hans Gustafsson från Riks-
teatern hade hävdat att de lokala, radikala gruppbildningarna skulle
kunna inordnas i Riksteatern, men mot detta protesterade PO En-
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räkning på (timersättning) den tid det tar att svara på Edra enkäter.
Tiden är dyrbar för en fri grupp.127

Narrens verkstad, som svarade genom Bibi Nordin, är en av de få
grupper som utformade ett krav på en helt ny teaterpolitik:

VI KRÄVER DE FRIA GRUPPERNAS EXISTENSBERÄTTIGANDE
Att teaterns sammanlagda medel omfördelas till en rättvisare för-
delning mellan institutionsteatrar och fria grupper.
Att staten tar sitt ansvar och att vi garanteras samma minimitrygg-
het som andra teaterarbetare, verksamma inom institutionerna; detta
med bibehållen frihet i organisationsform och repertoarval.128

Teatercentrum ansågs inte som en tillräckligt viktig aktör, även om
de flesta parter såg positivt på den teater de stod för – som komple-
ment. Att inte Teatercentrum heller organiserade alla fria teater-
grupper var inget som utredningen tycks ha bekymrat sig om. Ut-
redningens samlade bedömning av grupperna blev:

De yrkesmässigt verksamma fria gruppernas skapande kan under
gynnsamma omständigheter ge ett viktigt kompletterande kultur-
utbud, som är överlägset institutionerna i geografisk rörlighet och
som både till form och till innehåll kan innebära förnyelse.129

Kulturrådet anser det ofrånkomligt att det i fortsättningen görs
en klarare gränsdragning mellan de yrkesmässigt och icke yrkesmäs-
sigt arbetande grupperna. Om inte en sådan gränsdragning görs ris-
kerar man att permanent ha ett stort antal underbetalda grupper.130

Utredningen intresserade sig inte för den möjliga förbindelsen mel-
lan professionell verksamhet och amatörverksamhet. Förslaget inne-
bar att de fria grupperna påverkades i riktning mot professionalise-
ring och att allt mer likna den traditionella teatern. Förslaget att knyta
dem till institutionerna och föreningslivet är ytterligare ett exempel
på hur man ville inordna grupperna i den rådande strukturen.

Utredningen Kulturrådet beställde från Gunnar Ollén en analys
av amatörteatern, han såg inte alls positivt på blandningen av amatö-
rer och professionella inom de fria grupperna. Han påstod sig se ett
förhållande som liknade statistmedverkan på institutionsteatrarna,
de fria teatergrupperna utnyttjade enligt honom amatörerna. Hans
beskrivning av de fria grupperna 1970 var:

komma i konflikt med centrumbildningarnas ambitioner att göra
kulturpolitiken mera rörlig, direkt och samhälls-integrerad”.122

Ett annat exempel som Teatercentrum lyfte fram var Teaterför-
bundets beskrivning av de fria grupperna:

En annan antibyråkratisk och vital företeelse inom teaterlivet är de
fria teatergrupperna. I den mån dessa dokumenterar sin professio-
nella karaktär och sin förmåga att nå kontakt med en publik bör de
ges ett statligt och kommunalt stöd som står på samma nivå som de
mera traditionellt uppbyggda teaterinstitutionernas. Det ökade an-
slaget åt TOR för stöd åt fria grupper är ett steg i rätt riktning.123

Detta kommenterade Teatercentrum med att förbundet hade ”bris-
tande insikt och förståelse för de fria teatergruppernas ambition att
motsättningen mellan amatörism och professionalism skulle utplå-
nas”.124

Även utredningen Kulturrådet hade svårt att förstå sig på de fria
teatergrupperna. När man skickade ut en enkät till den brokiga ska-
ran, med allt från turnerande operasångare och Lunds kyrkospel till
Narren och Fickteatern, var några av de centrala frågorna vilka anställ-
ningsförhållanden som fanns, i vilken omfattning avlöning skedde
och vilken utbildningsnivå deltagarna hade. Dessutom skulle upp-
gifterna delas in i kategorierna ledare, regissör, scenograf, skådespe-
lare – vilket naturligtvis ledde till negativa kommentarer från en del
av grupperna vilka, i alla fall på papperet, arbetade kollektivt.125  En-
ligt Anthony Giddens är ”officiell statistik […] inte bara material för
att analysera social verksamhet, utan de träder på ett konstitutivt sätt
in i det sociala universum” som de har hämtats från.126  De statistiska
uppgifter man frågade efter kan ses som ett försök att inordna de fria
grupperna i de normer som teaterstrukturen hade.

Grupperna verkade inte ha varit angelägna att svara på utredning-
ens frågor, få tycks ha sett enkäten som en möjlighet att argumentera
för en förändrad teaterpolitik. Ett exempel är Fickteatern som ge-
nom Leif Sundberg beklagade att svaret inte hade influtit tidigare:

Men nu är det så att en fri grupp faktiskt inte har ett ständigt fung-
erande kansli, där man ur pärmar snabbt kan plocka fram alla de
uppgifter, de speciella uppgifter, enkäten vill ha svar på. […] Vi vill
förbereda Kulturrådet på att vi i fortsättningen kommer att skicka
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departementets arbete med att ta fram propositionen, för att slutli-
gen arbeta på den nyinrättade myndigheten Statens kulturråd.

Modellen består av kartor som visar fördelningen av teater i Sverige
och är inte en modell utan tre, varav den andra har tre olika alterna-
tiv. Skämtsamt, men förmodligen också som en bild av den stora
förändring utredningen trodde sig inleda, hade Kleberg underteck-
nat modellen med Carl XVI Johan. Det första alternativet var att Riks-
teaterns tre regionala ensembler skulle bli regionteatrar och medel
till dem omfördelas från Riksteatern centralt, stadsteatrarna skulle
bli regionteatrar utan höjda anslag. Det andra alternativet innebar
att staten skulle öka sitt anslag med 3 miljoner vilket skulle gå till nya
regionteatrar i Växjö, Jönköping, Karlstad, Falun och Sundsvall. Dessa
nya regionteatrar skulle då få 0,6 miljoner vardera, att jämföras med
exempelvis de 3,4 miljoner som Göteborgs stadsteater då fick. Här
presenterades två alternativ: att Operans och Dramatens anslag skulle
minska med 12 respektive 18 miljoner, vilka skulle fördelas ut till
regionteatrarna för att de skulle kunna köpa föreställningar från

Denna opposition har numera emellertid mist det mesta av sin inne-
börd, sedan dessa småscener har existerat så länge, att de själva blivit
institutioner, om än i litet format. Deras politiskt inriktade, sam-
hällsdebatterande repertoar utgör inte heller längre något särmärke,
eftersom den har vunnit inträde nästan överallt på de större ”insti-
tutionella” teatrarna[...]131

Gunnar Ollén, som var mångårig redaktör för Sveriges Radios pro-
gram om amatörteater (Spela roll), ville istället lyfta fram amatör-
teatern som det sanna, radikala alternativet. En helt annan bild gav
den dåvarande professorn i teatervetenskap, tidigare sekreteraren i
teaterutredningen (1933) och Riksteaterns första chef (1934-57) Gösta
M Bergman i en bok som utkom samma år:

Om bräscher har skjutits i den etablerade teaterns murar, kommer
den teaterhistoriska forskningen säkerligen att kunna påvisa att det
till stor del har skett tack vare den verksamhet som de olika teater-
grupperna Arenateatern, Narren, studentteatrarna, Fickteatern m.fl.
som stöttrupper bedrivit sedan några år.132

Han beskrev också Teatercentrum som en organisation som utveck-
lade nya produktions- och distributionsformer ”som ställer teatern
mitt ute bland folket”.133

Denna bok, Svensk teater. Strukturförändringar och organisation
1900-1970, används för övrigt som källa i utredningen och i den med-
verkar två för utredningen viktiga aktörer: Rolf Rembe och Hans
Ullberg. Fram växer bilden av en diktomi där varje system lyfter fram
sig själv som lösningen på de problem som utredningen ska lösa.
Utredningen visar tendenser att vilja överbrygga diktomierna, men
som vi kommer att se gjordes det på institutionsteaterns villkor. För-
modligen ansåg man sig välja mellan ”[s]äkerhet kontra fara och til-
lit (trust) kontra risk” för att citera Giddens.134

Regionteatrarna
I mars 1970 presenterades en modell för regionaliseringen av teater-
verksamheten för utredningen Kulturrådet (bild 1).135  Arkitekten bak-
om modellen var Carl-Johan Kleberg (med hjälp av Johan Carlström)
som sedan 1965 hade arbetat på Utbildningsdepartementets kulturen-
het och som senare ingick i utredningens kansli, därefter deltog han i

Bild 1, Carl-Johan Klebergs och Johan Carlströms förslag till struktur för regionteatrar,
Riksarkivet.
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möjlighet att arbeta, vilket enligt Kleberg skulle lösas genom att läns-
kulturnämnderna även skulle kunna köpa in föreställningar från fria
teatergrupper. Hans Ullberg från Riksteatern var nöjd med att hans
institution skulle fungera samordnande men han var tveksam till om
länet var det lämpligaste basområdet.138  Ullberg uttryckte en oro för
att regionaliseringen skulle innebära en minskning av resurserna till
Riksteatern. I slutet av april 1970 diskuterades förslaget med hela ut-
redningen och Hans Ullberg deltog även då. Under utarbetandet av
förslagen kring regionteatrarna var kontakterna mycket täta mellan
utredningen och de två aktörerna Riksteatern och Teater- och orkester-
rådet. Överhuvudtaget tycks det som man förhandlade fram försla-
get med de tunga aktörerna och i dessa överläggningar deltog ibland
enbart utredningens kansli och ibland hela utredningen. Trots för-
handlingssituationen förändrades inte förslaget i grunden från det
ursprungliga som Carl-Johan Kleberg hade lagt fram och jag får in-
trycket att förslaget redan från början var anpassat till den befintliga
strukturen. Sven Nilsson hävdar att den nya kulturpolitiken var ett
statligt initiativ och att staten formulerade problemen och förslagen:
”I huvudsak accepterades dessa principer och metoder, och staten
behöll länge initiativet.”139  Nilsson anser att kulturpolitiken norma-
liserades och kom att likna andra politikområden och därmed blev
hanterlig även för dem som arbetade inom andra områden. Till det
bör man lägga att staten skaffade sig en god vetskap om de olika
aktörernas möjligheter och strategier. De fria grupperna fanns här
som ett störningsmoment, som man ville integrera i strukturen.

På mötet i april 1970 ställdes frågan om hur mycket teatrarna
skulle styras av staten? Att det inte skulle vara någon innehållsmässig
styrning var man överens om. Bengt Andersson önskade styrning till
förmån för regionensembler, Hans-Erland Heineman till förmån för
eftersatta grupper och Elisabet Hermodsson önskade stöd till lokala
mindre grupper och mindre konventionell verksamhet än stads-
teatrarnas.140

I maj 1970 lades det nästan färdiga förslaget fram för offentlighe-
ten och ett av argumenten var:

Regionaliseringen skulle slutligen, i den utsträckning den innebär
utflyttning av teaterarbetare i regionerna, betyda helt andra möjlig-
heter till integrering av teatern i skolans verksamhet, i social verk-

Operan och Dramaten, som därmed inte skulle lida någon reell eko-
nomisk förlust (hur turnékostnaderna skulle finansieras framgår inte).
Det tredje alternativet var att staten ökade sitt stöd med ytterligare
2,4 miljoner vilket skulle innebära regionteatrar i de resterande länen
Jämtland, Södermanland, Skaraborg och Kalmar. Det finns ingen
kommentar till varför Blekinge, Gotland, Kristianstad, Halland, Bo-
huslän, Värmland och Gävleborg inte fanns med bland dessa reste-
rande län och därmed enligt förslaget blev utan regionteater.

Med Klebergs förslag lades, på ett tidigt stadium i utredningen,
följande fast för det kommande regionteatersystemet:

- en låg ekonomisk nivå
- regionteatrarna skulle inte täcka hela landet
- de tre nationella institutionerna Dramaten, Operan och Riks-

teatern skulle fortsätta att dominera teaterområdet, såväl eko-
nomiskt som utbudsmässigt.

Detta förslag lade sen ramen för de fortsatta diskussionerna i utred-
ningen om den regionala teaterverksamheten. Exempelvis föreslog
man att de fria grupperna kunde knytas till institutionerna och att
en del av anslagen till de fria grupperna därför skulle gå direkt till de
regionala instanserna, ett försök till integrering och att komma förbi
diktomin mellan den fria och den offentligt finansierade och styrda
teatern.

På ett möte i november 1969 tog Bengt Andersson upp ”med ex-
empel från Norge, att regionalisering av teater- och musikutbudet är
den enda på sikt gångbara vägen för att få goda krafter att vilja arbeta
ute i landet”.136  På teaterområdet var inte Norge att betrakta som ett
föregångsland, utvecklingen skedde ungefär samtidigt och den första
regionteatern där, Hålogaland Teater, startade 1971. Under 1970-ta-
let inrättades ytterligare fyra regionteatrar, efter 1979 har dock ingen
ny regionteater inrättas.137  Då var förmodligen Norrbottensteatern
ett betydligt viktigare exempel, hela utredningen gjorde en studieresa
i Norrbotten med bl.a. besök på teatern. En ytterligare referenspunkt
var de förslag som KSF hade formulerat i Kultur för oss alla 1968 och
som säkerligen var väl förankrade i Teaterförbundets ledning i och
med att KSF:s teatergrupp leddes av Rolf Rembe (se sid 43).

På mötet med den del av utredningen som speciellt arbetade med
teaterfrågorna undrade Rolf Rembe hur de fria grupperna skulle få



70 - En ny kulturpolitik? - 71

När kulturrådet räknar in varje konstart som helhet, innebär detta i
själva verket en väsentlig utvidgning i förhållande till nuläget. F n är
särskilt de statliga insatserna inriktade på konst av en viss genre, t ex
på europeisk konstmusik men inte på jazz och popmusik, på teater
men inte på varieté och cirkus etc. Enligt kulturrådets mening skall
de samhälleliga insatserna kunna omfatta alla genrer.144

Denna breddning skedde nästan enbart på amatörområdet. Det av-
görande var ”behovet av insatser” för att kunna uppfylla de kultur-
politiska målen ”och prestationernas kvalitet”, konstaterade utred-
ningen.145  Det är för övrigt en av de få hänvisningarna till kvalitet.

En av utredningens huvudnummer blev de regionala institutio-
nerna. På teaterområdet utgick man ifrån att uppbyggnaden i flerta-
let av länen skulle vara klar i början av 1980-talet.146  Utbyggnaden
borde ske genom att Riksteaterns landsortsbaserade ensembler och
flertalet av stadsteatrarna omvandlades till länsteatrar, samt att ett
tiotal nya tillkom. Ambitionerna tycks inte ha varit att det skulle se
likadant ut i varje län:

Statsbidraget bör syfta till att garantera en ekonomisk grund för verk-
samheten. Bidraget bör vara så utformat att det stimulerar ett region-
alt ansvarstagande och en god regional spridning. Det bör ge möj-
lighet att knyta an fria grupper till länsteatrarna. Det bör vidare sti-
mulera utbyte av föreställningar med och köp av föreställningar från
andra län.

Statsbidraget bör även stimulera tillkomsten av mindre produk-
tionsenheter.147

Man kunde också tänka sig specialisering och då var det viktigt med
utbyte mellan länen, men det handlade om stimulering, inte krav
eller regler. 148  Den förändrade inriktningen skulle inte heller inne-
bära att någon region skulle få minskad verksamhet utan istället en
volymökning. Däremot sades att Riksteatern skulle få en förändrad
roll med minskad produktion av teaterföreställningar, samtidigt som
den skulle kunna vara med och bygga upp de nya regionteatrarna.
Det fanns ett framtida, latent ”hot” om styrning, om ”den nu påbör-
jade omprioriteringen inom teatrarna inte fullföljs, bör en styrning
via statsbidragen ske i sådan riktning”.149

samhet, i bildningsarbetet och i den lokala och regionala kultur-
och samhällsdebatten samt betyda bättre stöd i form av ledare och
experter till amatörteatern.141

Det primära målet var att varje region skulle ha en ensemble. Vad
gällde inköp talade man om Riksteatern, Operan, Dramaten, andra
regionteatrar och fria grupper. Men det kompletterande inköps-
behovet gällde enligt argumentationen framförallt utbyte mellan
regionensemblerna samt den lyriska repertoaren (dit även baletten
räknades) där det fortfarande måste finnas en central produktion.

Den färdiga utredningen
När utredningen Ny kulturpolitik lades fram i oktober 1972, två år
efter att diskussionerna om regionteatersystemet i princip var avslu-
tade, fanns det redan ett län som startat en länsteater enligt den nya
modellen. Det blev en form av laboratorieverksamhet som inte drevs
inom utredningens ram. Det finns en diskrepans mellan utredning-
ens förslag och den argumentation som fördes. Exempelvis så be-
skrev man behovet av en ny kulturpolitik i följande tonläge:

Den statliga kulturpolitiken kan i fortsättningen inte som hittills i
dominerande grad vara inriktad på stöd till institutionerna och i
synnerhet de centrala producerade organen […] Kulturpolitiken har
i alltför hög grad byggt på kulturdistribution i stället för kulturell
aktivering.142

Ser man till utredningens förslag var det fortfarande den institutions-
baserade kulturen som dominerade, en viss tyngdpunktsförskjutning
skedde från de centrala till de lokala institutionerna (på de centralas
villkor) och det var fortfarande en teater som skulle förevisas och
distribueras, de föreslagna samarbetsformerna mellan institutionerna
och amatörverksamhet var få. Harald Swedner inkom 1970 med syn-
punkter på ett dispositionsutkast från utredningen om ”publikfrågor”.
Hans kritiska svar var: ”Det är alldeles uppenbart att du i hög grad
bygger det här utkastet på en marknadsföringsmodell för kultur-
gods.”143

Det finns tecken i utredningstexten på att man ville öppna kultur-
politiken för ett bredare fält, mot en vidare del av spelets kultur:
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Utredningen skisserade ytterligare två vägar för stöd till de fria grup-
perna, fortsatt direkt statligt stöd och att knyta gruppen till annan
part som landstingets kulturnämnd eller någon större organisation,
men inte ”i något av dessa alternativ skall som nämnts gruppens ar-
betsformer institutionaliseras”.156  Strax därefter konstaterades: ”Insti-
tutionsanknytningen leder till att kraven på grupperna i fråga om
planering och redovisning av fördelade bidrag ökar. Detta kan något
minska utrymmet för improvisationer och snabba förändringar.”157

Utredningen motiverade sitt intresse för grupperna genom att det
fanns sådana ”som genom sitt yrkeskunnande kan jämställas med
den yrkesmässiga verksamheten inom institutionerna. De bedriver
verksamhet som är av mera allmänt intresse, innebär konstnärlig för-
nyelse eller på annat sätt är värdefull för samhället. Dessa grupper
bör också få arbeta under liknande ekonomiska villkor som institu-
tionerna.”158

Utredningen försökte inordna de fria teatergrupperna i den svenska
teaterstrukturen, där grupperna skulle anpassa sig till institutioner-
nas förhållanden. Det faktum att många av de fria grupperna hade
bildats i opposition till den traditionella teaterns form och innehåll
problematiserades inte. Dess vilja att blanda former och professio-
nella med amatörer tog utredningen inte upp mer än att man tycktes
önska bort de halvprofessionella grupperna. Hur professionalitet
skulle definieras behandlades inte, men en av de frågor som fanns i
enkäten till de fria teatergrupperna gällde medlemmarnas teaterut-
bildning där alternativen var: statlig, övriga, amatörteaterledarkurser,
folkhögskola.159  På samma sätt som man försökte disciplinera in grup-
perna i den traditionella strukturen, ville man att den traditionella
strukturen skulle påverkas av de formförändringar som de fria grup-
perna hade varit med om att introducera, som uppsökande teater
och en medveten satsning på barnteater.

Aktörer i och utanför utredningen
Av utredningen Kulturrådets ledamöter var det framförallt de fria
konstutövarna som pläderade för de fria teatergruppernas självstän-
dighet, men även Bo Lagercrantz och Rolf Rembe lade stor vikt vid
deras självständighet. Enligt Bertil Jansson löstes problemet genom
införandet av målen om yttrandefrihet och konstnärlig förnyelse,160

men att döma av de formuleringar som finns i utredningen handlade

Omprioriteringen skulle också innebära en ökad teaterverksam-
het för barn och ungdomar och uppsökande teater. Samma teater-
former betonades i KSF:s förslag från 1968 (se sid 44). Men till skill-
nad från utredningen talade KSF för särskilda fasta ensembler för
barnteater. Vad gällde barn- och ungdomsteater finns ett av de få
påpekandena om innehållet i den kultur som skulle framföras: ”Sago-
och äventyrsrepertoaren har på de flesta håll kompletterats med mera
aktuella ämnen, med mer specialinriktade föreställningar”.150  Här
gjorde utredningen en indirekt positiv värdering av innehållsför-
ändringen. När man talade om den uppsökande teatern höll man sig
till formen, man betonade att det inte handlade om skolteater eller
turnéteater utan att den nådde djupare: ”Genom att ge föreställningar
i närmiljö ökar tillgängligheten för stora grupper av människor. Tea-
tern befrias samtidigt från många av de sociala konventioner, som
omgärdar besöken i de traditionella teaterlokalerna.”151  Ett teaterbe-
sök på en uppsökande föreställning skulle alltså inte ställa krav på
besökarens kulturella kapital.

Utredningen argumenterade för att både personalens inflytande
och publikens kontakt med teater skulle förstärkas. Det förra kunde
lösas genom repertoarråd och personalrepresentation, medan man
hade svårt att generellt ange någon lösning för det senare.152  En väg
skulle kunna vara samhällsrepresentation i styrelserna med styrelse-
medlemmar från föreningslivet, samt publikorganisationer och stöd-
föreningar. Detta måste i sin tur kompletteras med andra kontakt-
och informationsmetoder som publikundersökningar.153

En del av problematiken med de fria teatergrupperna skulle lösas
genom ”att utnyttja den organisatoriska flexibilitet som institutio-
nerna under senare år visat prov på och att till dem knyta de fria
grupper som så önskar och som därmed får del av samhällsstödet till
institutionerna”.154  Utredningen tog fram fyra olika samarbetsfor-
mer:

– gemensamma projekt,
– institutionerna lånar enskilda krafter från de fria grupperna,
– institutionerna ställer sina lokaler och andra resurser till dessa grup-
pers förfogande,
– institutionernas personal anlitas som pedagoger eller på annat sätt
av grupperna.155



74 - En ny kulturpolitik? - 75

”Berget födde en råtta”1

Från remisser till riksdagsbeslut om den nya
kulturpolitiken

”Hundra år hava förgått sedan dessa portar öppnades och nu
vill man stänga dem för alltid! Är det sant? Vi tro det icke! Vi
hoppas och tro av innersta hjärta att när det kommer därhän
att templet skall slopas, så skola alla som en man samla sig
däromkring och ropa: rör ej vid helgedomen! Den kungliga
skaparens ande svävar ännu över vattnen och uttalar sitt varde
ljus! Och helgerånarne skola betänka sig två gånger innan de
rycka en sten ur den kungliga minnesvården!”

Pennan stannade igen. ”Låt mig tänka”, sade hjärnan! ”Det
är så dags”, sade pennan! Men hjärnan tänkte. ”Kunglige Skapa-
ren? Kungliga minnesvården? Det var för mycket kungligt, ty
det var ju om den nationella bildningen vi skulle tala! Och för
övrigt, bönderna erkänna tillsvidare blott en Skapare!” Men
det var nu skrivet!2

det mer om yttrandefriheten inom institutionerna.161  Starka aktörer
utanför utredningen var Riksteatern, Utbildningsdepartementets kul-
turenhet, Teater- och orkesterrådet.162  De fria teatergrupperna och
deras organisation Teatercentrum ansågs inte som tillräckligt viktiga
aktörer, deras deltagande i den reflexiva processen blev minimal. I
flera av formuleringarna i enkätsvaren från de fria grupperna fram-
gick det också att de inte trodde på en dialog med utredningen.

Enligt Thomas Johansson anser Giddens:

Uppkomsten av institutioner som syftar till att åtgärda olika typer
av ’problem’ bör således betraktas som en del av den institutionella
reflexivitet som växer fram i det postrationella samhället.163

Ur det perspektivet är det rimligt att se uppbyggnaden av nya teater-
institutioner och instrument som en naturlig väg att hantera proble-
men och disciplinera dem som drev mot helt andra håll politiskt,
organisatoriskt och konstnärligt.

Som jag tidigare har visat handlade regionteaterförslaget inte om
en avgörande förändring av den ekonomiska orättvisan sett i ett geo-
grafisk perspektiv, inte heller ville man att de redan teaterprivilegierade
skulle drabbas av några utbudsförsämringar. Utredningen ville inte
lägga fast några exakta penningbelopp utan presenterade räkneex-
empel. För budgetåret 1980/81 då regionteatersystemet i stort sett
skulle vara utbyggt, skulle stödet till de regionala teatrarna ha ökat
från 28 till 58 miljoner, medan de fria gruppernas direktstöd skulle
ha ökat från 1 till 17 miljoner.

Det skulle dröja ytterligare ett par år innan en första proposition
presenterades som baserades på utredningen Ny kulturpolitik och
andra utredningar inom kulturområdet. Under denna process kom
också en aktör, Dramaten, som tillhörde de dominerande på teaterns
fält men som i det närmaste var osynlig under utredningens arbete,
att försvara sin position på fältet. Denna process med en omfattande
remissbehandling kommer jag att följa i nästa kapitel.
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samtidigt var de angelägna att deras egna villkor inte skulle försäm-
ras. Flera av aktörerna modifierade sitt agerande som de haft i för-
handlingarna med utredningen. I denna reflexiva process förändrade
de sitt agerande utifrån de effekter det tidigare agerandet hade gett i
form av utredningens förslag. Om jag utgår ifrån ett kulturellt fält i
Pierre Bourdieus mening, ett teaterns fält med sin egen kapitalform
blir andra drivkrafter synliga, exempelvis mer eller mindre omed-
vetna strategier för att öka kapitalmängden. För några aktörer öpp-
nade sig nya möjligheter och de var måna om att flytta fram sina
positioner ytterligare, medan andra (varav några hade varit passiva)
blev tvungna att försvara sina rådande positioner, delvis genom att
nedvärdera andra aktörer. Aktörerna försvarade sina positioner på
teaterns fält, men gavs de ökade ekonomiska anslag var det tänkbart
att lägga nya former till de gamla.  Kortsiktiga åtaganden, som i grun-
den skulle kunna hota teaterns kulturella kapital, värjde man sig emot.
I en situation där det fanns risk att de tidigare dominerande teater-
formerna skulle nedvärderas och de dominerande institutionernas
verksamhet skulle ifrågasättas i grunden, var institutionernas cen-
trala målsättning att försvara sin position.

Det var formellt inte utredningen som var mottagare av de om-
kring 450 remissvaren utan regeringen, men bland de som satt på
departementets kulturavdelning fanns flera som hade varit engage-
rade i utredningen i någon form, som Carl-Johan Kleberg och utred-
ningens ordförande Paul Lindblom.4  Flera av remissvaren skrevs av
personer som på ett eller annat sätt hade varit indragna i utredningen.
Aktörer hamnade i nya strukturer vilket även det gjorde att deras
agerande förändrades.

Riksteatern
Riksteatern var utan tvivel den teater som enligt utredningen skulle
vara tvungen att mest genomgripande förändra sin roll, effekten skulle
bli att dess konsekrerande roll beskars och dess dominans på fältet
minskade. För Riksteaterns ledning handlade det naturligtvis inte bara
om att försvara sina konstnärliga och kulturpolitiska visioner utan
även om att försvara arbetstillfällen och ett betydande ekonomiskt
kapital. Teatern försökte ikläda sig den nya kulturpolitikens mantel,
trots att man var ett barn av 1930-talets kulturpolitik, och sade sig
vara den som skulle genomföra den.

När utredningen Ny kulturpolitik lades fram var den i mångt och
mycket redan förhandlad, inte minst med Landstings- och Kommun-
förbundet, vars medlemmar var de som framförallt skulle genom-
föra den nya kulturpolitiken. Naturligtvis fanns det ett antal aktörer
som inte var nöjda med den plats de skulle komma att ha i den nya
strukturen. Tydligast manifesteras detta i remisserna, men det fanns
naturligtvis andra vägar att påverka propositionstexten på, som upp-
vaktningar, personliga kontakter eller bearbetning av andra remiss-
instanser. Inför det slutgiltiga beslutet i riksdagen fanns det också
möjlighet att uppvakta riksdagsledamöterna och exempelvis få dem
att arbeta för hemregionen. Riksdagen som skulle behandla proposi-
tionen kallades omväxlande för lotteri- eller jämviktsriksdagen, det
socialistiska blocket hade 175 mandat liksom det borgerliga blocket,
vilket gjorde att flera blockskiljande frågor fick avgöras med lottens
hjälp.3  Det kan ha inneburit att man försökte få en proposition som
skulle kunna omfattas av majoriteten av riksdagsledamöterna, kultur-
politiken hade inte setts som så starkt partiskiljande och det fanns i
grunden en enighet om vikten av kultursatsningar. Det kan vara ett
av skälen till att det tog nästan ett år efter att remissvaren hade in-
kommit tills regeringen tog beslutet att lägga fram propositionen.
Naturligtvis var det också försvårande att de ekonomiska framtids-
utsikterna för Sverige inte längre var så lysande och att det expansiva
välfärdsbygget tycktes ha avstannat. Retoriken hade sagt, som fram-
gick av förra kapitlet, att det nu var kulturens tur att ta aktiv del av
välfärdsbygget vilket skulle leda till en omfattande ekonomisk sats-
ning på kulturen. Frågan var ifall det skulle stanna vid retorik eller
om utbyggnaden skulle förverkligas.

I det här kapitlet kommer jag att analysera några av remissvaren
och debattinläggen, samt undersöka argumenten under riksdags-
behandlingen. En genomgående fråga är hur det var möjligt att ut-
redningens genomgripande föresatser, där kulturpolitiken aktivt skulle
arbeta för en samhällsförändring, istället blev till justeringar av en
rådande struktur. Som tidigare nämnts hävdar Anthony Giddens att
en struktur inte nyskapas utan alltid bygger på tidigare strukturer.
Kanske hade utredningen undervärderat de krafter som försvarade
det rådande teatersystemet?

Många av remisskrivarna sade sig vara positiva till många av de
nya organisatoriska formerna som teaterproduktionen skulle få, men
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Dramaten
En av de dominerande institutionerna bland talteatrarna på teaterns
fält var och är obestridligen Dramaten, men den nationella teater-
institutionen var ifrågasatt och utmanades under 1960- och 1970-
talet för att den ansågs vara en symbol för fältets traditionella och
ofarliga värden. Dramaten hade en stark konsekrerande funktion och
kunde upphöja många av sina starkaste utmanare genom att anställa
dem som regissörer och skådespelare och därmed avväpna och ofarlig-
göra dem, en strategi som (på kort sikt) inte alltid lyckades. Det tyd-
ligaste exemplet är konflikten med NJA-gruppen som senare kom att
bli en del av Fria Proteatern.

För Dramaten gällde det att få fortsätta med sin verksamhet som
tidigare och slippa nya uppdrag. Teaterns ledning ansåg visserligen
att utvecklingen med nya teaterinstitutioner i regionerna var positiv
och för att inte irritera för mycket konstaterade man att det var helt
rimligt att de nya satsningarna inte gick till de centrala kulturinstitu-
tionerna. Däremot vände man sig kraftigt mot påståendet att Dra-
maten skulle kunna öka sin turnéverksamhet utan ökade ekonomiska
resurser. Det skulle leda till kvalitetsförsämringar som i sin tur skulle
leda till att efterfrågan på Dramatenföreställningar utanför Stock-
holm minskade. Ett utökat turnéuppdrag för nationalscenen skulle
leda till att dess kulturella kapital förlorade i värde. För att försöka
undvika att medel skulle föras från Dramaten till Riksteatern gjorde
man en stark markering:

Man löser inte Riksteaterns bekymmer med att låta Dramaten överta
dess redan i många hänseenden övergivna och förkastade distribu-
tionsformer.8

I remissvaret ställde man sig positiv till samarbeten mellan fria grup-
per och institutioner, men (förmodligen beroende på erfarenheterna
med NJA-gruppen) inte till att knyta grupperna för hårt till institu-
tionsteatern. ”Dramaten skall inte åläggas ett frihetsinskränkande
ansvar när det gäller de fria grupperna.”9

Norrbottensteatern
Föregångaren och inspiratören till förslaget om regionteatrar, Norr-
bottensteatern, hade passerat sin pionjärperiod och den första che-

Teatern hade tidigt insett kraven på regionalisering och aktivt
medverkat i uppbyggnaden av regionala ensembler (se kapitlet om
Västmanlands länsteater), men det innebar inte att man hade tänkt
sig att stå vid sidan av och se på hur den turnerande nationalscenens
resurser överfördes till nya regionteatrar. Riksteatern var väl förank-
rad i socialdemokratisk föreningstradition och hade därför många
möjliga påtryckningskanaler, inte minst genom dess VD Hans Ull-
berg och från 1974 den mycket drivande styrelseordföranden Bengt
Göransson. Claes Englund skriver i sin Riksteaterhistorik att teaterns
ledning till en början hade blivit förvånad och inte odelat positiv
över en ordförande som med stort engagemang aktivt agerade:

Men det som kunde se ut som ett hot mot Ullbergs roll, kanske
t o m uppfattades så av honom själv, övergick snabbt i motsatsen.
Den följande utvecklingen visade hur de båda drivande personlighete-
rna tillsammans blev en stark legering.5

När Riksteatern skrev sitt remissvar handlade det om ett omfattande
aktstycke på 111 sidor där teatern både försökte försäkra sig om att
spela en avgörande roll inom den förändrade teaterstrukturen och
att i stort sett få fortsätta sin nuvarande verksamhet.

Vi vill även erinra om att ett överflyttande av huvudmannaskap från
central till regional nivå inte automatiskt får positiva följder, varken
ifråga om yttrandefriheten eller i fråga om […] strävan efter konst-
närlig och kulturell förnyelse […]6

Riksteatern betonade att inrättandet av länsteatrar bara var ett av sät-
ten att få en jämnare spridning av teater. En fördel med de regionala
ensemblerna under Riksteatern skulle vara den samplanering som
kunde ske med Riksteaterns centrala utbud. Men ifall Riksteaterns
regionala ensembler skulle föras över till regionala huvudmän inne-
bar det enligt dem att resurser frigjordes så att Riksteatern skulle kunna
bygga upp nya regionala ensembler. Vidare att det skulle komma att
krävas en gemensam planering inför varje spelår, där ”största möj-
liga hänsyn tas till de lokala mottagarnas intressen och möjligheter
att samråda om utbudets innehåll” och att Riksteatern ansåg sig lämp-
lig för den rollen.7
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Vem väntar sig att denna form ska bli den vanliga? Att vänta sig får i
det här fallet en styrande effekt. I realiteten förordar kulturrådet denna
utveckling. De fria teatergrupperna väntar sig naturligtvis inte att
institutionsanknytning ska bli en vanlig form, eftersom just institu-
tionernas struktur är en av anledningarna till att fria grupper bil-
dats. En fri grupp kännetecknas just av att den står helt fri.15

Det finns en motsättning i Teaterförbundets remissvar: samtidigt som
de nya regionteatrarna inte skulle få bli för stora utan hellre flera,
skulle de ändå ha resurser för att kunna göra stora uppsättningar.
Riksteatern skulle inte komplettera regionteatrarna, det verkar som
om Teaterförbundet ansåg att Riksteatern skulle få minskade uppgif-
ter och därmed mindre inflytande på teatern i Sverige.

Teatercentrum
Centrumbildningarna, organisationer som hade bildats av fria grup-
per eller konstnärer och författare som ville hitta nya vägar till publi-
ken, gav ett gemensamt svar. Det är tydligt att man kände större för-
troende för de partipolitiskt sammansatta organen, än organ som
skulle vara sammansatta av föreningslivet. Även här angrips ABF hårt
och den styrning och politiska korrigering av utbudet som de ansågs
försöka göra. Kulturrådets förslag fick inte leda till ”att statligt kul-
turstöd förmedlas via en centralistisk struktur där en ensidig kultur-
syn får möjlighet att slå igenom”.16

Teatercentrum avgav även ett eget remissvar, betydligt bittrare i
tonen, det är den försmådde som yttrar sig:

Kulturrådets förakt för alla de initiativ till egen aktivitet som tagits
av såväl kulturarbetare som människor över huvud taget de senaste
åren är slående. Den kultur som människor skapar sig själva, utifrån
behovet av gemenskap och aktivitet, bryr sig Kulturrådet inte om.17

De ville dock inte placeras i motsatsställning till institutionsteatern
utan ses som ett parallellt system.

Det är märkbart att i de hittills refererade remissvaren spelar de
kommande regionteatrarna en relativt liten roll, betydligt större vikt
lades vid stödet till de fria grupperna och att det skulle gå direkt till
grupperna. Märkbar är också den institutionskritiska andan hos
Teaterförbundet, då merparten av dess medlemmar på teaterområdet

fen Georg Fant hade efterträtts av Åke Lagergren. Det fanns delade
meningar om hur lyckosam den lokala förankringen i Norrbotten
hade varit, Georg Fant sa, när han talade med regionteaterutredningen
i Västernorrland, att det hade varit ett misstag att gå ut i hela länet på
en gång, att det rimliga hade varit att koncentrera sig på ett mindre
område (se sid 113). Remissvaret från teatern åtföljdes av en reserva-
tion från Teaterförbudets avdelning på teatern, som stod för en helt
annan åsikt om teaterutvecklingen. Teaterledningen hyllade idén med
regionteatrarna och ”den institutionaliserade teaterns centrala roll i
ett levande kulturliv”. Men de fick inte bli för små och det låg en fara
i att enbart Riksteatern skulle stå för de större produktionerna. Det
skulle leda till att man höll ”tillbaka den naturliga dynamiken hos
vitala och initiativkraftiga länsteatrar”.10  Teatern ansåg säkerligen att
även Norrbottensteatern kunde växa, den kunde ha en större ”diffe-
rentiering av utbudet”.11

Teaterförbundets avdelning vid teatern avvisade däremot tanken
på stora institutioner, den ansåg att förnyelsen hade kommit från de
fria grupperna och inte från de stora institutionerna ”som lätt ham-
nar i byråkrati och slentrian”.12  Så skulle inte regionteatrarna vara:

Vi tror inte att denna n y a kulturpolitik kan uppnås genom att man
bygger upp ett nät av teatrar enligt ett gammalt kulturpolitiskt möns-
ter, som misslyckats med den viktiga uppgiften att aktivera och sti-
mulera människorna inom regionen.13

Reservationen är undertecknad av Folke Asplund, fem år senare blev
han chef för Norrbottensteatern, upproret hade belönats och Asp-
lund upphöjdes.

Inte heller centralt trodde Teaterförbundet på stora institutions-
teatrar, även stadsteatrarna borde delas upp i flera enheter med själv-
ständiga ledningar, överhuvudtaget var ”det viktigt att motverka en
byråkratisering av teatrarna”.14  Förbundet gick så långt att det ansåg
att varje kommun borde ha tillgång till en teatergrupp och man lyfte
fram de fria gruppernas arbetssätt som ett exempel på hur man kunde
förankra teatern i människornas vardag. Teaterförbundet vände sig
kraftigt mot att en del av medlen till de fria grupperna skulle gå ge-
nom bildningsförbunden och framförallt ABF, inte heller delade man
utredningens tro att de fria grupperna på sikt skulle bindas till institu-
tionsteatrarna:
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redningens kansli och även varit expert åt utredningen. Henrik Sjö-
gren hade tidigare varit direktör för rådet men var vid den här tid-
punkten vikarierande direktör för Rikskonserter, en post som utred-
ningens ordförande Paul Lindblom var tjänstledig ifrån. Vi ser här
hur aktörer kring utredningen återkommer i nya strukturer, de hade
en god kännedom om utredningen och vilka konfliktpunkter som
hade funnits. På departementet satt bl.a. Paul Lindblom (som hade
övertagit Roland Pålssons plats) och Carl-Johan Kleberg för att ta
emot remisserna, men när propositionen väl skrevs hade det varit ett
riksdagsval som resulterat i en ny socialdemokratisk regering med
Bertil Zachrisson som utbildningsminister och med Gunnar Svens-
son som statssekreterare för kulturfrågorna. Kleberg fanns dock kvar
på departementet och var engagerad i skrivandet av propositionen.

Teater- och musikrådets yttrande var i grunden positivt till utred-
ningens förslag och analys, men likt många andra remissinstanser
uttryckte man sin tveksamhet till förslaget att grupperna skulle kny-
tas till institutioner:

TMR:s erfarenhet är snarare den att existerande institutioner ofta
fungerar relativt tungrott och endast efter vissa svårigheter anpassar
sin verksamhet utifrån nya krav.19

Samarbetet måste enligt rådet präglas av oberoende från båda hållen,
de ställde sig däremot positivare till förslaget att anknyta grupper till
landsting, kommun eller organisationer.

Om de framtida regionteatrarna ansåg Teater- och musikrådet att
utvecklingen att motverka sociala och geografiska orättvisor genom
teater för barn och ungdomar och uppsökande teater skulle stimule-
ras. Ett intressant förslag, inte minst med tanke på konflikterna mel-
lan den politiska nivån och teaterledningarna i de tre studerade region-
teatrarna, var att institutionsstyrelserna inte enbart skulle bestå av
politiker utan att ledamöterna skulle utses av kommun och lands-
ting efter förslag från ”olika berörda organ”.20  Man talade även om
möjligheten att två län gemensamt skulle ansvara för en regionteater.

Landsting och kommuner
För att uppbyggnaden av regionteatrar (och förstås även andra re-
gionala kulturinstitutioner) skulle kunna ske, krävdes att landsting

var beroende av teaterinstitutionerna. Men som vi såg i det förra ka-
pitlet hade Teaterförbundet aktivt engagerat sig i bildandet av Teater-
centrum, nu verkar man helst se att grupperna blev fast stationerade
och fick en kommunal garanti. Teaterförbundet fungerade här som
en konsekrerande kraft för teatergrupperna, men samtidigt kunde de
på detta sätt även ställa krav på dem så att de uppfyllde fältets regler.

Teatrarnas Riksförbund
Arbetsgivarorganisationen Teatrarnas Riksförbund skickade ett re-
missyttrande, trots att de av någon anledning inte var remissinstans.
Här fanns ett starkt stöd för Riksteatern som enligt förbundet både
skulle fortsätta som förut och få resurser att komplettera och sam-
ordna det regionala utbudet. Uppsökande teater var nog bra men
krävde stora resurser och förbundet undrade

om icke ett alternativ vore att istället erbjuda publiken fria resor med
allmänt kommunikationsmedel till teatern för att istället se en hög-
klassig föreställning framförd i teatermiljö, något som ofta kan ge-
nomföras till relativt låga kostnader [...]18

Här tonade en betydligt mer traditionell teatersyn fram, där den upp-
sökande teatern inte tycktes bära på några kvaliteter i sig. Däremot
ville man att regionaliseringen även skulle innebära teater i stor-
städernas förorter. Till skillnad från de flesta remissinstanser var för-
bundet positivt till förslaget att knyta fria grupper till institutioner,
men att det då klart måste framgå att de inte var anställda av institu-
tionerna (vilket i så fall skulle ha inneburit omfattande förpliktelser
gentemot dem).

Teater- och musikrådet
Även den statliga instans som dittills hade svarat för förmedlandet av
anslagen till teatern, Teater- och musikrådet (tidigare Teater- och
orkesterrådet), och vars uppgifter enligt utredningen skulle övertas
av Statens kulturråd, avlevererade sina synpunkter. Yttrandet är under-
skrivet av dess ordförande Ragnar Edenman och dess direktör Tor-
björn Forsell. Edenman var då landshövding i Uppsala, fram till 1967
hade han varit ecklesiastikminister och den som tog initiativet till en
mer samlad statlig kulturpolitik, Forsell å sin sida hade arbetat i ut-
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c) bedöma om det går att kombinera med sådana aktiviteter att ten-
dentiösa skildringar kan balanseras och kritik kan bemötas.23

Tidskriften förstärkte dessutom bilden av ABF:s kontrollbehov ge-
nom att publicera en artikel av en medlem i ABF-teatern, vilken tidi-
gare hade varit publicerad i den socialdemokratiska dagstidningen
Arbetet i Malmö. Den ägnade sig åt uppsökande föreningsteater och
artikelförfattaren gjorde en lista på tolv punkter över vad de hade
uppnått. Den elfte punkten lydde:

Att vi måste få våra politiker, att förstå att kulturen är ett vapen. Att
de är viktigt för de socialdemokratiska politikerna att veta i vems
händer detta vapen befinner sig och mot vem det riktas.24

Det är naturligtvis svårt att veta hur kompakt detta synsätt var inom
ABF-organisationen och vilken status riktlinjerna hade, men när jag
läser de inlägg som är skrivna av olika fria teatergrupper i Ord &
Bild-numret vittnar nästan alla om problem med och censurförsök
från ABF. När denna del av den socialdemokratiska hegemonin för-
sökte beskära, eller i alla fall korrigera kritiken från vänster mot social-
demokratin, stod det i djup motsättning till de proklamationer om
yttrandefriheten inom kulturområdet som bl.a. utredningen Ny kul-
turpolitik och Olof Palme hade gett uttryck för.25

I ABF:s digra remissvar (88 sidor) betonades rätten att välja vad
man skulle distribuera och att det därför krävdes ett mångfald av
arrangörer/distributörer så att mottagarna fick valmöjligheter. Här
finns ett exempel på hur Riksteaterns påverkan på andra aktörer börjar
bli lyckosam, för ABF påpekade att starten av länsteatrarna inte fick
innebära att de teaterresurser som fanns ”samlade inom Riksteatern
styckas upp på små länsenheter”.

ABF tyckte att utredningen inte tillräckligt hade uppmärksam-
mat kvalitetskraven,  förhållandet till de fria grupperna var ansträngt
och misstron uttrycktes här som kritik av kvalitén. Kritiken var säker-
ligen i vissa fall berättigad men den kunde naturligtvis även ha rik-
tats emot institutionsteatrarna, men de betraktades av ABF förmod-
ligen som konsekrerade. ABF hade upptäckt att de fria grupperna
nådde ut till publikgrupper som institutionerna normalt inte nådde,
man oroade sig för att de skulle nås av ett kvalitetsmässigt sämre

och kommuner var beredda till en stor ekonomisk satsning och att
de delade utredningens syn på vikten av dessa institutioner. Precis
som under de förhandlingar som utredningen förde var Landstings-
förbundet mest positivt, medan Kommunförbundet såg sig tvingat
att avleverera några brasklappar.

I Kommunförbundets yttrande betonade man att en kommun
mycket väl skulle kunna driva en institution med regionalt ansvar
och ifrågasatte även ifall länsgränserna var rimliga för de nya institu-
tionerna, andra regionala områden kunde vara aktuella. Kommu-
nernas självständighet betonades och man ansåg att de kulturpolitiska
målen inte fick bli bindande för dem eftersom de regionala särdra-
gen då skulle riskera att gå förlorade. Kommunförbundet ställde sig
också tveksam till att huvudmannaskapet för de regionala institutio-
nerna skulle delas mellan flera huvudmän, resultatet skulle kunna
bli ”att ingen part känner fullt ansvar för verksamhetens drift och
utveckling”.21

Landstingsförbundets huvudkritik vad gällde förslagen om de re-
gionala kulturinstitutionerna var att det inte borde finnas några sär-
bestämmelser för det politiska inflytandet och ansvaret när det gällde
kulturområdet. Institutionerna skulle ledas av ”förtroendemanna-
styrelser med primär- och landstingskommunal förankring”.22  Man
ansåg vidare att Riksteaterns landsortsensembler skulle tas över av
regionala huvudmän i samband med all övrig regionalisering.

ABF
Från de fria grupperna hade, som vi sett ovan, stark kritik riktats mot
tankarna på att en del av bidragen till dem skulle fördelas via bild-
ningsförbunden och då framförallt av ABF. De förespråkade istället
att partipolitiskt sammansatta grupper skulle svara för fördelningen.
Ett nummer av tidskriften Ord & Bild ägnades utredningen och fo-
kuserade på de fria gruppernas kritik. Där publicerades också ett ut-
drag ur de riktlinjer för medverkan i kulturutbudet som ABF cen-
tralt hade skickat ut hösten 1971. Det andas en verklig skräck för
kulturens makt. När det gällde arrangemang som man skulle köpa in
så borde ABF

a) ha möjlighet att se arrangemanget i förväg,
b) bedöma om dess syfte överensstämmer med ABF:s strävanden,
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resurs för en ny kulturpolitik”.28  Det finns dock ett disciplinerande
drag när LO påpekar att grupperna ”i större utsträckning bör tillde-
las uppdrag av institutionerna och, via särskilda medel, av förenings-
livet”.29  Friheten för grupperna att välja vad de ville spela och där-
med vilka frågor som kunde tas upp skulle därmed begränsas, efter-
som en stor del av deras uppsättningar skulle beställas.

ABF:s tidning Fönstret gjorde ett temanummer hösten 1972 om
utredningen Ny kulturpolitik, man hade bett kulturjournalisten Lars
Ulvenstam att vara gästredaktör och mycket i numret handlade om
att efterlysa en breddning av kulturbegreppet och folkbildningens
roll. I ett samtal mellan folbildningsförbundets ordförande Stig Lund-
gren och Kulturrådets ordförande Paul Lindblom kom det fram att
Lindblom hade vissa svårigheter att förstå den nya tidens strömningar:

Det svåra i den här bilden är att det finns så mycket anarkistiska
strömningar och så mycket undflyende bland en del ungdomar. Man
är rädd för att göra en insats inom organisationerna och irrar i stäl-
let vilset omkring i mer eller mindre tillfälliga sammanslutningar.
De som inte i grunden tror på folkrörelserna har svårt att göra en
verklig insats i föreningslivet. Många av dem som framställer sig som
mest radikala har i botten en väldigt teoretisk och anarkistisk åskåd-
ning. När man sedan säger att det är den enda sanna socialismen blir
jag rätt bekymrad.30

Att det kunde vara organisationerna som hade överlevt sig själva och
inte förmådde attrahera den unga generationen tycks enligt citatet
inte ha förespeglat Lindblom. Här kan finnas en förklaring till varför
utredningen valde en utbyggnad av institutionsteatersystemet fram-
för ett mer differentierat system.

När Allan Malmgren, tidningens ordinarie chefredaktör, skrev om
försöken till en jämlik kulturpolitik såg han framför sig att kampen
skulle föras mot en etablerad minoritet: ”[De] kommer säkert att
sätta likhetstecken mellan kulturell upprustning och fortsatt satsning
på etablerade konstyttringar. Liksom förut kommer de att vilja ha
allt för egen del och att andra minoriteter skall nöja sig med nåda-
smulor.”31  Bertil Hökby, som då var ordförande i publikorganisa-
tionen Skådebanan, delade den uppfattningen och riktade kritiken
mot det egna partiet: ”Reformer och politiska åtgärder, genomförda
av arbetarrörelsen med de eftersatta minoriteterna för ögonen, har

utbud än de privilegierade som tog del av institutionernas kvalitativa
utbud:

De fria gruppernas medlemmar måste ha utbildning och talang som
är fullt i nivå med de till institutionerna knutna kulturarbetarna,
och därmed också en med dessa jämförbar lön och anställnings-
trygghet. Det skulle enligt ABF:s mening vara djup olyckligt om de
fria grupperna som i första hand kommer i kontakt med de kultu-
rellt missgynnande människorna i samhället, skulle komma att re-
presentera en andra klassens kultur i jämförelse med vad som pre-
steras vid institutionerna.26

ABF ansåg däremot inte att statens stöd till de fria grupperna skulle
öka så snabbt som utredningen föreslog, från 1 till 17 miljoner inom
en tioårsperiod, och förordade en långsammare bidragsutveckling
eftersom kvalitén annars skulle kunna äventyras. Argumenten står
emot varandra, för att kunna höja lönenivån till institutionernas nivå
krävdes naturligtvis kraftigt ökade anslag. Det är noterbart att man
ser så stark förbindelse mellan konstnärlig kvalité och ekonomiskt
kapital.

Kvalitet
Kvalitet var ett argument, vilket vi kommer att se längre fram, som
även användes när konflikter uppstod mellan regionteatrar och de
politiskt tillsatta styrelserna. Hade styrelserna öppet kritiserat det
politiska innehållet hade debatten tydligare handlat om försök till
politisk styrning. Argumenten kring kvalitet var naturligtvis svåra
att hantera för teatrarna, för att försvara sig krävdes att väl etable-
rade kritiker hävdade deras konstnärliga värde på teaterns fält och att
dessa kritikers värde erkändes på det regionala kulturella fältet.

LO, som traditionellt alltid har stått nära socialdemokraterna,
konstaterade att eftersom ojämlikheten i tillgången på teater i ”lan-
det, så som den på ett chockerande sätt visas av kartorna i detta av-
snitt, är så omfattande kan den inte rättas till enbart genom upp-
byggnaden av länsteatrar”.27  Därför skulle inte Riksteaterns roll
minska utan istället öka genom att dess verksamhet skulle byggas ut.
Här är ytterligare ett exempel på hur Riksteatern lyckades mobilisera
stöd bland de socialdemokratiska aktörerna för sin verksamhet. Man
nämnde de fria grupperna och konstaterade att de var ”en värdefull
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motivationen räcker långt, men i ett konkurrenssamhälle är publi-
citeten nödvändig för nyanställningar, t.ex.34

Tillgången till kulturellt kapital kunde utifrån konverteringsstrategier
omvandlas till ekonomiskt kapital för individen eller gruppen. Uti-
från sin nya position som anställd på en institutionsteater konstate-
rade hon att det var en omöjlighet för den enskilde ensemblemed-
lemmen att överblicka och omfatta en institutionsteaters helhet från
repertoar till budgetfrågor:

Skådespelaren vid en stor teater har vant sig vid att regissör och olika
avdelningar tagit hand om summan av hans/hennes uttryck. Skåde-
spelaren är skild från sitt uttryck och har tvingats till individualisti-
ska bedömningar och självförsvar istället för ansvar för helheten.35

Hennes lösning vid denna tidpunkt var att förespråka autonoma en-
sembler inom institutionsteatrarna och stöd till fria grupper. Hon
var utan tvivel någonting på spåret när hon diskuterade institutions-
teatrarnas brist på helhet och engagemang från hela personalen, där
individens och inte ensemblens/teaterns uttryck var det viktigaste.
De politiska aktörerna kunde naturligtvis hävda att de frågor som
Osten tog upp inte var sådana som de skulle lägga sig i, att det skulle
ha inneburit intrång i den konstnärliga friheten. Genom att före-
språka ett system med institutionsteatrar valde man teaterformer som
överensstämde med de dominerande krafterna på fältet. Enligt Osten
hade de fria grupperna en osynlig motståndare, ”den är en abstrak-
tion, en konservativ kulturpolitik vars värderingar man får kämpa
mot överallt”.36

Ifall man jämför detta med den i förra kapitlet refererade grupp-
intervjun med Fickteatern i Dialog 1968, ser man hur Osten har för-
ändrat sin utgångspunkt, då ville man stå utanför institutionerna och
driva dem till förändring mot småskalighet och uppsökande verk-
samhet (se sid 53).

Debatten om den nya kulturpolitiken
Sven Nilsson fick i uppdrag att göra en kommenterad sammanställ-
ning av remisserna och den omfattande debatten i pressen. Nilsson
drev i de inledande kapitlen en egen institutionskritisk linje. Som

gynnat ett frälse.” Frälset är de som exempelvis utnyttjade kultur-
institutionernas utbud. Han såg som den enda lösningen för att
genomdriva en ny, jämlik kulturpolitik att statsmakterna åtog sig ”en
hård centraliserad styrning”. Här finns tydligt konflikten mellan det
lokala självbestämmandet och den regionala mångfalden å ena sidan
och centralmaktens vilja att genomdriva en samlad kulturpolitik å
andra sidan. När man ser på de svårigheter som de studerade region-
teatrarna fick när de skulle motivera att man ville lägga ner tid på
publikarbete istället för att maximera antalet föreställningar, är föl-
jande citat nästan synskt:

Men vem konstaterar att det kostar fyra-fem gånger mer att intres-
sera en byggnadsarbetare än en tandläkare för Wesker? Och vem jäm-
för den kostnaden med motivet för anslaget? Och vem ställer ansla-
get i relation till en politisk målsättning?32

Suzanne Osten
De tankar som hade förts fram exempelvis i teatertidskriften Dialog
på 1960-talet om att nya distributionsformer även krävde en annan
sorts teater, var i stort sett frånvarande i debatten (se sid 49). Men i
Ord & Bilds nummer om utredningen gjorde Suzanne Osten ett in-
tressant inlägg som både tog upp den uppsökande teaterns status och
möjligheten att arbeta inom institutionsteatrar. Osten och delar av
den grupp som hon var verksam i, Fickteatern, hade blivit en del av
Stockholms stadsteater, ensemblen utvecklades sedermera till Unga
Klara. ”Verkligheten kom först till oss i form av de lokaler vi skulle
spela i. Den kulturella ojämlikheten lyste i ögonen.”33   Erfarenheten
av de första spelningarna gjorde att de ville ta reda på allt om den
publik de skulle spela för, för att nå viss effekt med föreställningen.
Hon gav en tydlig bild av att uppsökande-, barn- och ungdomsteater
värderades lågt inom fältet och att tendensen var fallande:

Inom institutionsteatern är det sämre status att arbeta med upp-
sökande teater och med barn- och ungdomsteater. Samtidigt som
den uppsökande teaterformen med sina långa resor, med sina re-
searchperioder och publikkonfrontationer är den mest krävande
teaterformen, skriver tidningarna allt mindre om den. Den egna
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Att inte alla partier delade motiveringarna framgick ganska klart när
den dåvarande partiledaren för moderaterna, Gösta Bohman, i en
intervju i Expressen sa:

När man läser kulturrådets tjocka betänkande, så blir man inte glad.
Jag har aldrig i mitt liv sett så mycket skitprat. Det är ju som att titta
ner i en burk med daggmask.44

Eftersom de politiska partierna inte var remissinstanser finns det inga
längre analyser eller motförslag från deras sida, de fick vänta tills
propositionen blev färdigskriven, till vilken de då skrev motioner och
förhandlade om i kulturutskottet. Att de inte inbjöds i processen,
vare sig under utredningen eller under remissrundan måste vara ett
utslag av socialdemokratiskt hegemonitänkande, detta i en tidspe-
riod när de borgerliga partierna framstod som ett klarare alternativ
och socialdemokratin dessutom hade utsatts för stark kritik från
vänsterhåll. I det kommande valet 1973 kunde man inte samla en
riksdagsmajoritet utan hamnade i ett jämviktsläge, i valet därpå (1976)
förlorade socialdemokraterna för första gången sedan 1936 reger-
ingsmakten.

Bertil Zachrisson
Bertil Zachrisson tillträdde som utbildningsminister 1973 och hade
därmed ansvar för kulturfrågorna. Han var socialdemokratisk riks-
dagsman sedan 1969 och 1962-73 även chefredaktör för Missions-
förbundets tidning Svensk veckotidning. Han var inte en lika tung
politiker som sina två företrädare, Olof Palme och Ingvar Carlsson,
hans starka engagemang i frikyrkorörelsen ledde också till en del iro-
niska kommentarer. När han lade fram proposition 1974:28 den
8 mars 1974, möttes den inte av något större jubel. Några av de ar-
gaste kritikerna hittade man på den enda socialdemokratiska riks-
tidningens kultur- och ledarsida. Kulturjournalisten Gunilla Boëthius
gjorde en genomgång av propositionen där hon påpekade motsätt-
ningen mellan de teoretiska resonemangen och den lilla ökning av
ekonomiska medel till kulturområdet som propositionen innebar.
Här återkom konflikten mellan de etablerade institutionerna och de
fria grupperna, hennes val av institutioner förstärker artikelns pole-
miska karaktär genom att de står för hov, krig och adel:

Sven Nilsson minns det idag fanns det inom utredningens kansli åsik-
ten att manuset gav för stort utrymme åt kritiska synpunkter och att
man därför gick igenom manuset tillsammans med författaren, men
att alla ändringar skedde i samförstånd.37  Trots eventuella mildringar
av skrivningarna kunde Nilsson konstatera att ”det inte längre [är]
lika självklart att kulturpolitiken skall byggas upp kring stora, fasta
institutioner”.38  Han påpekade att det fanns en stor risk att resurs-
fördelningen blev sned trots de kulturpolitiska målen, ”det kommer
alltid att finnas en risk för att institutionernas manifesta resursbehov
ges förtur framför exempelvis olika eftersatta gruppers latenta men
lika viktiga behov”.39  Han frågade hur publiken skulle få inflytande
över institutionernas verksamhet, och refererade till den kritik som
hade riktas mot dem för att bara ge uttryck för ”’överhetens’ syn-
punkter”.40  Nilsson gav en mycket positiv bild av de fria teatergrupper-
nas verksamhet och hävdade att de hade gått ifrån att försöka få pu-
bliken att ta emot ett decentraliserat utbud till att ”få människorna
att överge rollen som passiva konsumenter av kulturell stimulans och
själva bli aktiva kulturskapare”.41

Nilsson tog upp den konflikt som fanns mellan långtgående sam-
ordning av kulturpolitiken och en verklig decentralisering. Han sam-
manfattade remissinstanserna kritik, med olika politiska utgångs-
punkter, mot den föreslagna organisationen av kulturpolitiken:

I sin allmännaste form innebär kritiken att man anser att kultur-
rådet föreslår inrättandet av en [sic] hierarkiskt system med reglerat
ansvar och kraftig styrning uppifrån; i regel säger man inte att syste-
met i och för sig innebär kontroll och styrning, men man hävdar att
det rymmer sådana risker […].42

Nilsson betonade att det var viktigt att se utredningen som ett led i en
samlad jämlikhetspolitik och därmed en socialdemokratisk politik:

Det är möjligt att det råder en bred uppslutning från samtliga riks-
dagspartier kring de förslag som framförs i betänkandet, men moti-
veringarna för förslagen och den samhällssyn som ligger bakom dem
är typiskt socialdemokratiska.43
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redningen gäller det första målet decentralisering av kulturområdena
och det andra målet att de kulturpolitiska insatserna skulle samord-
nas med andra insatser från samhällets sida och att dessa skulle diffe-
rentieras (här handlade det bl.a. om uppsökande verksamhet). I pro-
positionen värderades dessa båda mål inte lika högt utan de är place-
rade som mål fyra och fem. I propositionens mål nummer fem finns
inte heller utredningens formulering om att ”åtgärderna skall sam-
ordnas med samhällets insatser inom andra områden” med.50

En klar skillnad är också vilka grupper som utredningen respek-
tive propositionen nämner som viktiga att speciellt rikta sig till, re-
dan att propositionen använder sig av uttrycket ”eftersatta grupper”
är markant, vilket kan jämföras med utredningens formulering om
att syftet inte var ”att hålla individer kvar i isolerade grupper” utan
”avsikten [är] att bryta isolering och utestängdhet och att skapa för-
utsättningar för en vidare gemenskap”.51  Båda texterna listar exem-
pel på olika grupper, utredningen nämner ”barn, ungdom, pensio-
närer, barnfamiljer, lågutbildade osv”, längre fram talas även om in-
vandrare, handikappade och ”människor i glesbygd”.52  Proposition-
en å sin sida nämner ”bl.a. barn, handikappade, institutionsvårdade,
invandrare och andra etniska grupper samt människor i glesbygd”.53

Propositionen valde ett smärre urval, varav flera grupper redan var
omfattade av samhälleliga omsorgsförsök, och frågan är ifall inte
denna begränsning skulle leda till att de fortsatte att vara isolerade i
sina egna grupper.

Yttrandefrihet
Yttrandefrihetsmålet blev det första kulturpolitiska målet i proposi-
tionen och flyttades därmed upp från utredningens fjärde plats. Även
ifall målformuleringen var likalydande så finns det klara skillnader i
motiveringarna, inte minst vad gällde offentligstödda institutioner.
Propositionen ansåg att institutionerna självständigt, men inom vida
ramar, skulle få bestämma över verksamheten. De vida ramarna som
den politiska nivån skulle besluta om handlade bl.a. om att ange vilka
grupper som verksamheten skulle rikta sig till. Så uttrycker sig pro-
positionen tydligt när den betonar att ”[d]en auktoritära vägen att
med administrativa medel hindra vad man tycker är ett obehagligt
kulturutbud måste således bestämt avvisas”.54  Utredningen är mer
diskuterande men konstaterar bestämt att ”[o]m personalen inom

Majoriteten av kulturmiljonerna går nämligen nästa budgetår som
tidigare till våra kulturinstitutioner. Sålunda får bara Livrustkam-
maren och Skolkloster sammanlagt nära nog lika mycket pengar som
alla våra fria grupper tillsammans.45

Hon fortsatte med att kulturpolitiken i stort sett var oförändrad trots
den gigantiska utredningen och remissarbetet: ”Berget födde en råtta
och kulturen fortsätter att vara en socialgrupp-ett-tillhörighet.”  Af-
tonbladets ledarsida såg något positivare på framtiden, men ansåg att
det krävdes fortsatta krav från kultursektorn på ”mer näring till barn-
kulturen t ex”. Men propositionens konkreta förslag gav man nästan
lika låga betyg som Boëthius gjorde:

Just nu ser det ut som vanligt. Kulturens ”gyllene pausfågel” för att
citera Olof Palme, har bara fått förgyllningen påbättrad.46

Ingen av Aftonbladets båda kommentarer tar upp förslaget om region-
teatrar, i riksdagsdebatten om propositionen var de också tämligen
osynliga. Själva propositionen var en diger lunta, nästan lika tjock
som den ursprungliga utredningen, men mycket utrymme gick åt till
att referera utredningen och de olika remissvaren. När man ser på de
kulturpolitiska målen (jag kommer här bara diskutera de mål som
var väsentligast för utbyggnaden av regionteatrarna) är det märkbart
att det överordnade huvudmålet i utredningen – ”Kulturpolitiken skall
medverka till att skapa en bättre samhällsmiljö och bidra till jämlik-
het.” – utan kommentar har försvunnit. 47   I propositionen skrevs
dock:

De  ö v e r g r i p a n d e  m å l som styr arbetet med att förändra
samhället måste även gälla kulturpolitiken som därmed får ses som
ett av flera instrument för att skapa ett samhälle som präglas av jäm-
likhet och som ger människor möjligheter till ett rikare liv.48

Formuleringen återkommer inte i propositionens förslag till kultur-
politiska mål, frågan är ifall man ville tona ner bilden av kultur-
politiken som en del av det socialdemokratiska folkhemsbygget där
parollen ökad jämlikhet hade blivit så dominerande under 1960-ta-
let.49  De föreslagna kulturpolitiska målen hade blivit något om-
formulerade, men viktigare är nog att ordningen hade ändrats. I ut-
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Att Riksteatern som aktör väl hade utnyttjat sin ställning inom
socialdemokratin visar de små förändringarna i Riksteaterns verk-
samhet som propositionen föreslog. Ifall Riksteaterns lokala ensemb-
ler övertogs av kommuner skulle det inte innebära minskade resur-
ser för Riksteatern, utan de frigjorda medlen skulle av Riksteatern
kunna ”utnyttjas för insatser i områden där teaterutbudet ännu är
begränsat”. Fast det var inte självklart att lokala aktörer skulle ta över
ensemblerna: ”Riksteaterns förankring i folkrörelserna kan å andra
sidan motivera att den regionala ensemblen även i fortsättningen blir
kvar inom denna organisation.” 61  Ekonomiskt fick Riksteatern inte
den utdelning som var önskad, man hade begärt en höjning på 11 mil-
joner men fick enbart 3 miljoner mer. En siffra att jämföra med att
de fria grupperna inom teater, dans och musik fick en ökning på 1,7
miljoner och att de regionala teater-, dans- och musikinstitutionerna
fick totalt 57,9 miljoner, en ökning med 11,5 miljoner. Däremot före-
slog propositionen en faktisk minskning av anslaget till Dramaten,
som inte skulle få full täckning för kostnadsökningen.62  I boken Det
ostyrbara pastoratet : teaterpolitikens nätverk intervjuades Rikstea-
terns dåvarande ordförande Bengt Göransson. Han hävdade att Riks-
teatern inte var styrbar eftersom den inte var en statlig institution:

Vi brydde oss inte om att flytta ut ensembler ur länet utan vi såg till
att där länen satsade där låg Riksteatern kvar. Och det här stred mot
det som stod i propositionen. Detta kunde Riksteatern göra i oppo-
sition därför att man var en ideell förening och var självständiga…63

Återigen ser vi hur Riksteatern utnyttjar sin hybridform, både en
nationalscen med statligt uppdrag, statsanslag samt en ordförande
utsedd av regeringen och en medlemsstyrd verksamhet. Men som vi
har sett hade förslagen mildrats i propositionen och framtiden för
Riksteatern var betydligt mer öppen. Ifall de kulturpolitiska besluten
hade inneburit en kraftig sänkning av de ekonomiska anslagen till
Riksteatern och en skrivning om en helt förändrad inriktning, hade
det naturligtvis inte funnits så stort manövreringsutrymme för den.
Riksteaterns agerande hade alltså blivit framgångsrikt, medan Dra-
matens försiktiga strategi att ställa sig vid sidan av den nya kultur-
politiken och förlita sig på sin historiska roll, inte hade varit tillräck-

kulturinstitutionerna inte får stor frihet att utforma verksamheten
under ansvar är risken betydande att institutionerna förlorar sin vi-
talitet och därmed också förmåga att stimulera kulturlivet och sam-
hällsmiljön i stort”.55  En viktig åtgärd var, ansåg utredningen, att det
skulle råda klara regler för ansvarsfördelningen mellan styrelse, chef
och personal: ”Ansvaret vid kulturinstitutionerna bör fördelas så att
institutionschefen och personalen får ett klart definierat ansvar för
den löpande verksamheten enligt allmänna riktlinjer”.56  När man ser
de förtroendekonflikter som tornade upp sig på flera av region-
teatrarna hade det varit en fördel ifall formuleringarna hade funnits
med även i propositionen.

Även målet om konstnärlig förnyelse är likalydande i utredningen
och propositionen. Trots att det står i propositionen att den experi-
mentella verksamheten inte skulle drabbas av krav på efterfrågan och
att det ”inte ska hämmas av ett stelt genretänkande” satte man ändå
ut en gräns för experimenterandet:57

Viljan till förnyelse får dock totalt sett inte leda till att publikens
önskemål eftersätts. Utvecklingen av verksamheten måste bygga på
ett samspel mellan publiken och de ansvariga inom institutionerna.
Möjligheter till meningsutbyte bör därför skapas.58

Men vilka som utgjorde publiken och vem som skulle ha rätt att före-
träda och tolka publikens vilja diskuterades inte i propositionen.

Frivillighetens väg
I propositionen framhävs det, bl.a. vad gällde de nya regionala insti-
tutionerna, att ”[s]taten bör […] inrikta sina insatser på att stimu-
lera kulturverksamheten i landet och inte på att reglera den”.59  Det är
frivillighetens väg man ska gå, samma åsikt kom även utredningen
fram till efter långa diskussioner (se sid 61). Den kommunala själv-
bestämmanderätten var helig och det handlade också om att de re-
gionala aktörerna skulle göra stora ekonomiska satsningar.

Propositionen föreslog att en del av det statliga bidraget till de
regionala teatrarna även skulle kunna användas till kompletterande
inköp så att utbudet inte blev för ensidigt, detta beroende på att
ensemblerna till en början skulle vara relativt små och därför skulle
komma att ”arbeta med en relativt smal inriktning”.60
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Georg Andersson svarade Mogård i riksdagen med en ironisk kom-
mentar: ”Om kvalitetskravet skall utnyttjas för att ge de kungl. teat-
rarna en prioriterad ställning så frågar man sig naturligtvis på vems
bekostnad denna prioritering skall ske.” Han fortsatte att markera att
kvalitetstänkandet alltid fanns närvarande, de kommande satsning-
arna skulle inte bara stimulera ”en kvantitativ utbyggnad utan också
en kvalitativ sådan”.68

Mogård ville också specificera vad som menades med kulturens
frihet:

Kulturens frihet är dock något mera än bara yttrandefrihet; det gäl-
ler också att t. ex. garantera medborgarnas frihet att välja mellan
olika kulturella begivenheter och verksamheter men även att välja
mellan kulturell verksamhet och annan verksamhet.69

Det som genomsyrar detta uttalande är att hon ansåg att kulturen
var en vara bland andra, på detta sätt avvisade hon utredningens och
även propositionens syn på kulturen som en kraft i samhällsför-
ändringen.

Decentralisering
Georg Andersson hade också ett intensivt replikskifte med centerpar-
tisten Lennart Mattsson, som var ordförande i kulturutskottet. Dels
gällde det Mattssons kritik att decentraliseringen hade flyttats ner
från första till fjärde delmål, där Andersson hävdade att det inte fanns
någon inbördes rangordning mellan målen. Dels handlade det om
ett återkommande ifrågasättande från Andersson av hur djup decen-
traliseringsivern var ifrån centerpartiet, eftersom man stod bakom
utskottets utlåtande om höjt anslag till Dramaten. Mattsson motive-
rade sitt och centerpartiets ställningstagande med att ”[d]et gäller att
behålla känslan för kvalitet och kravet på kvalitet, och jag har sagt att
vi behöver institutionerna som kunskaps- och inspirationskällor samt
som idégivare”. Ytterligare pressad konstaterade han ”det måste någon-
stans finn[a]s en topp – på detta område liksom t.ex. på idrottens
område”.70  Det som dominerade och dikterade teaterfältet skulle få
fortsätta att göra det, de nykomlingar (inom de fria grupperna och
regionteatrarna) som utmanade fältets dominansförhållanden och
värderingar kunde inte heller erövra något större ekonomiskt kapi-

lig för att skydda teatern. Men det skulle visa sig att denna centralt
placerade aktör skulle få oväntade tillskyndare.

Riksdagsbehandlingen
Nu kom en tid när propositionen skulle ställas inför riksdagsbehand-
lingen, partierna skulle skriva motioner och kulturutskottet skulle
skriva ett beslutsförslag innan beslutet om den nya kulturpolitiken
skulle tas i riksdagen den 22 maj 1974.

De blivande regionteatrarna tog inte så stort utrymme i riksda-
gens behandling av propositionen, betydligt större intresse riktades
mot förslaget att Dramaten inte skulle få full täckning för sina kost-
nadsökningar. Centerpartiet avgav en partimotion där man oroade
sig för den framtida regionala spridningen: ”Om kommuner och
landsting uppfattar bidragsnivån som låg är det risk för att de ansva-
riga regionala och lokala instanserna inte är villiga till nyetablering
av länsinstitutioner”.64  Motionen utmynnade dock bara i ett krav på
att bidragsnivån skulle omprövas med jämna mellanrum.

Från moderaterna avgavs en partimotion där man ville införa ett
nytt första kulturpolitiskt mål, att kulturlivet skulle präglas av ”kva-
litet, frihet och mångfald”. För ”[å]tgärder för att bredda kulturlivet
genom decentralisering och stöd till amatöristisk verksamhet är nöd-
vändiga, men de får inte ställas i motsatsförhållande till samhälleliga
insatser […] som ju ytterst är inriktat på att ge vanliga enskilda män-
niskor kulturupplevelser av god kvalitet”.65  Moderaterna försvarade
här det som man ansåg vara fältets traditionella värden, man öns-
kade också att den kyrkliga kulturen skulle ingå i kulturpolitiken.

I riksdagsdebatten diskuterades kvalitetsfrågan av moderaten Britt
Mogård, som var ledamot i kulturutskottet, och socialdemokraten
Georg Andersson, som var utskottets vice ordförande.66  Mogård häv-
dade att kvalitetsprincipen skulle vara ett centralt prioriteringsinstru-
ment trots bedömningssvårigheterna, att det var ett samhällsansvar
att kulturutbudet hade hög kvalitet. I kulturutskottets betänkande
(som var huvudförslaget under riksdagsbehandlingen) konstatera-
des att kravet på konstnärlig kvalitet fanns bakom många av ställ-
ningstagandena i propositionen, utan att det hade upphöjts till ett
kulturpolitiskt mål. Utskottet avstyrkte förslaget beroende på svårig-
heten att göra kvalitetsbedömningar.67
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förallt värnade kommunerna sin självbestämmanderätt och staten
accepterade detta genom skrivningarna i propositionen. Men som
jag tidigare har hävdat valde staten i vilka former kulturen skulle
spridas över landet, genom att de ekonomiska medlen dessutom blev
så begränsade fick staten en selekterande roll.

Kvalitetsfrågan blev partiskiljande, en eventuell strategi att få en
samstämmighet kring de kulturpolitiska besluten, genom att ned-
tona de socialdemokratiska jämlikhetssträvandena lyckades inte. Både
i remissvaren och i pressdebatten påvisades problem med förslaget
om regionteatrar, det gällde ifall det var lämpligt med ett län som
upptagningsområde för en teater, att institutionsteatrar drabbas av
en tröghet och byråkratisering, att flera huvudmän skulle leda till
konflikter, att det måste finnas klara regler för vad styrelsen respek-
tive teaterledningen ansvarade för. I de tre följande kapitlen kommer
vi att se hur dessa och många andra problem drabbade den nya
kulturpolitikens tre första regionteatrar.

tal. Även för centerpartiet, med decentralisering som ett av sina hu-
vudmål där verksamheter skulle flyttas från Stockholm till andra delar
av landet, var det otänkbart att Dramaten skulle få stå tillbaka för en
sådan utveckling. Riksdagen som konsekrerande kraft ansåg fort-
farande att Dramaten var en förebild som övriga teatrar borde inspi-
reras av, här återkom också ordet kvalitet. Mycket av det som då spe-
lades på Dramaten och flera av dem som arbetade där hade tidigare
förekommit på andra positioner på fältet och då uppfattats som ut-
manare av fältets rådande ordning, men genom att upptas i Drama-
ten blev de oskadliggjorda.

Men utskottets majoritet fick inte majoritet i riksdagen och med
en rösts övervikt vann förslaget om att Dramaten skulle få en sym-
bolisk nedskärning av anslagen på det sätt som propositionen hade
föreslagit.71

Treårsplan
Det fanns många i riksdagsdebatten som satte frågetecken för att de
statliga kultursatsningarna blev så små i ekonomiska termer. I pro-
positionen talas det om första året i en treårsplan, men hur än leda-
möterna försökte få fram några löften eller skisser om de kommande
två åren så lyckades de inte. Georg Andersson hävdade att ”Rom bygg-
des inte på en dag, och kulturpolitiken kan inte heller den byggas på
grundval av bara ett budgetårs beviljade anslag”.72

Besluten om den nya kulturpolitiken var fattade, men innebar inte
något avgörande skifte. Inga beslut fattades så att dominansförhål-
landena inom teaterns fält rubbades. Utbyggnaden av regionteatrarna
var redan startad, utredningens kulturpolitiska mål användes som
argument i den lokala debatten. Att den förväntade ekonomiska stor-
satsningen inte blev verklighet efter så lång väntan ledde naturligtvis
till att entusiasmen avtog.

De motsättningar som uppstår när man genom en regionalise-
ring försöker uppnå likvärdig tillgång till kultur, som forskaren No-
buko Kawashima har lyft fram, valde staten att hantera försiktigt.73

Regionerna skulle inte tvingas att bygga upp regionala kulturinstitu-
tioner, tanken var att locka dem genom att förstärka den ekonomiska
jämställdheten. Staten kunde eller ville inte sätta in tillräckliga eko-
nomiska resurser för att uppnå en ekonomisk jämställdhet som skulle
ha kunnat stödja en likvärdig tillgång av kulturinstitutioner. Fram-
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Husmansteater eller Dramatenfilial?

Västernorrlands regionteater

Nu förhåller det sig så, att jag råkar veta från säker källa att den här
pjäsen, den är vänstervriden, och den är osaklig. Där står alltså skå-
despelarna på scenen, och dom svär och dom skriker och dom säger
otidigheter. Dessutom så svärtar dom ner högt aktade personer.1

Ta nu den här pjäsen t ex som vi inte får se, ja, förlåt att jag tjatar, för
att det sitter gubbar i Stockholm och bestämmer vad vi ska se. Det
är ju oss det gäller, det är ju vi som bestämmer, det är ju vår fören-
ing.2
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derna var socialt segregerade – jämfört med det äldre teaterhuset i
staden där det inte fanns några skrankor mellan låg- och högbetalande
– trapporna till de billiga platserna på andra raden i det nya huset
ledde till en sidogata respektive en bakgård. Ett exempel på social
disciplinering som Rosenqvist tar upp, är när polisen ingrep mot en
kakelugnsmakare som på andra raden hade stämt in i en Verdi-aria i
april 1898. Tydligen stod ofta de billigaste platserna tomma, teatern
var platsen för stadens övre skikt. Hantverkare, kontorister och arbe-
tare var främliggjorda för teatern. Teaterbesök var inte historiskt nå-
got som ingick i de övre skiktens habitus, under industri- och handels-
stadens utveckling blev teatern en del av borgerlighetens kulturella
kapital.

I Sundsvall var det överklassen som byggde den nya teatern, i
Härnösand misslyckades insamlingen till ett teaterhus, istället byggde
den liberala arbetarföreningen en spellokal. I Härnösand tycks inte
överheten ha engagerat sig i teatern, den hade där stöd från bredare
grupper i samhället.8  I Härnösand var samhällets övre skikt annor-
lunda konstituerat och av äldre datum än det i Sundsvall. Här fanns
biskopen, landshövdingen och lärarseminariet och dessa såg inte auto-
matiskt teatern som något som stod för bildning och kultur. Frågan
är ifall denna tidiga skillnad i teaterns bas i de båda städerna fanns
kvar när en regionteater skulle startas i början av 1970-talet, och ut-
gjorde en av orsakerna till de båda aktörernas olika ambitionsnivåer
och syften med en framtida teater?

Curt Bladh, som följde utvecklingen som kulturchef och teater-
kritiker i Sundsvalls Tidning, har försökt sammanfatta teaterutveck-
lingen i Sundsvall sedan 1930-talet.9  Det är viktigt att betona att både
Bladh och hans tidning var mycket pådrivande i teaterfrågan. Sunds-
valls teaterförening grundades 1933, ordföranden var överläkare och
de båda borgerliga tidningarnas chefredaktörer satt i styrelsen. Trots
att Sundsvall hade en betydande arbetarklass var det ”en traditionell
borgerlighet som stod för kulturen […] Teaterföreningen var i prak-
tisk mening en fortsättning av det Teateraktiebolag som tidigare för-
sett Sundsvallspubliken med turnéteater.”10  Bladh utgår i sin historie-
skrivning från teaterföreningens årsberättelser, vilket gör att han fram
till mitten av 1960-talet inte tar upp eventuella gästspel arrangerade
av andra än teaterföreningen. Han skildrar en expanderande verk-
samhet, som först 1939/40 fick stöd ifrån Sundsvalls stad. 1958/59

Svante Adelhult från kulturnämnden i Härnösand skrev 1975 i pro-
grammet till uppsättningen Fara å färde:

Kära regionteater. Du har länge vetat att fullträffar inte bara inträffar
i eleganta teatersalonger med en festklädd publik. Du har också bör-
jat lära oss andra detta självklara fenomen. Du har visat upp bitar ur
verkligheten och öppnat våra ögon och sinnen med Din husmans-
teater.3

Ungefär samtidigt började Sundsvalls kommun ta kontakt med Dra-
maten för att diskutera om Dramaten kunde starta en verksamhet på
orten.4  Regionteatern lyckades under sina första år aldrig få en större
vuxenpublik i Sundsvall. När Sundsvalls teater återinvigdes efter en
renovering gav kommunen ut en bok om teatern och teaterlivet i
Sundsvall, där Regionteatern överhuvudtaget inte nämns.5  Den upp-
sökande teatern, husmansteatern, lockade inte de som ville ha del av
teaterns kulturella kapital, då dög endast den teater som bar på tradi-
tionen. Det är en tydlig bild för den motsättning som fanns mellan
den expansiva krämarstaden Sundsvall och Norrlands Athen, Här-
nösand, en motsättning som här blev till en konflikt mellan två olika
teatersyner.

Västernorrlands regionteater inledde sin verksamhet i Härnösand
hösten 1972. Västernorrlands läns landsting hade tidigare engagerat
fria grupper, Fickteatern och Narren  hade exempelvis turnerat i län-
et. Landstingets teaterutredning som presenterades 1970 föreslog att
en permanent ensemble skulle etableras i länet. Avhandlingskapitlets
första del går igenom teaterns roll, framförallt i Sundsvall och Här-
nösand, och de olika initiativ som tidigare hade tagits för att etablera
teater i regionen. Därefter skildras etableringsprocessen, ensemblens
bakgrund, mottagande och repertoar under de första fem åren. Fort-
sättningsvis skildras teaterns stegvisa förflyttning från residensstaden
Härnösand till länets största stad Sundsvall och de alternativa lös-
ningar som diskuterades. Avslutningsvis följer jag med hjälp av sta-
tistik repertoar- och personalutvecklingen på teatern fram till 2002.

Teater i Västernorrland och Sundsvall
Claes Rosenqvist har utrett teatern i Härnösand och Sundsvall under
det sena 1800-talet i Mittsvenska scener.6  Sundsvalls teaterhus invig-
des 1894 med ett sällskap under ledning av August Lindberg.7  Ra-
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inställda på en kretsteater i Norrland, men han argumenterade inte
för att just Sundsvall vara lämpligast för teateretableringen. I Sunds-
vallskretsen ingick enligt utredningen inte Örnsköldsvik och tanken
på samarbete med Östersund avvisades beroende på de långa avstån-
den. Utredaren Rydgren hade ett uppdrag från Norrlandsförbundet,
men samtidigt var han knuten till Riksteatern och såg till att bevaka
dess intressen.

Även Folkets Parkrörelsen hade uppmärksammat den påstådda
låga kvalitén på den turnerande teatern utanför institutionerna. Enligt
uppgifter i Urban Skoglunds bok Teater trots allt tillsatte det Stock-
holmsbaserade Programbolaget i varje Norrlandslän en teaterstyrelse
för att kontrollera och samordna turnéverksamheten. I Västernorr-
lands län tillsattes 1956 en styrelse dit alla som ville hyra en lokal
ansluten till Folkets Parker skulle vända sig och som i sin tur skulle
vända sig till Programbolaget i Stockholm.17  Detta för att ”sätta stopp
för obskyr teaterverksamhet”.18  Återigen är det en institution i Stock-
holm som bestämmer vilken teater som är lämplig för Västernorr-
land, de lokala arrangörerna skulle känna tillit till ett expertsystem
man hade ringa inflytande på. Det försvårade för eventuella lokala
producenter att få speltillfällen och därmed sin konstnärliga kvalitet
värderad.

Staten var en annan aktör som både indirekt och direkt deltog i
omformandet av strukturen för kultur i Västernorrland, direkt genom
att Roland Pålsson, som chef för Ecklesiastikdepartementets kultur-
avdelning, besökte Västernorrland flera gånger och indirekt genom
de utredningar och propositioner som lades fram. De regionala och
lokala aktörerna förändrade sitt agerande utifrån de svar de fick från
de statliga aktörerna. På samma sätt pågick ett reflexivt förhandlings-
spel mellan det lokala och det regionala planet.

Pålsson intervjuades exempelvis i Norrländsk tidskrift 1964 under
den symptomatiska rubriken ”Vår ofödda scen”, där han hävdade att
initiativet måste komma från Norrlandskommunerna själva, men
”[v]isst skulle det vara riktigt och tjusigt om det blev verklighet av
fasta teaterscener i Norrland”.19  Det kom att dröja till 1967, då
Norrbottensteatern i Luleå startade, men som synes signalerade Påls-
son ett intresse för flera teatrar i Norrland.

Sundsvall stad visade tidigt intresse för en egen teater och presen-
terade i stadsfullmäktige 1966 en kulturutredning där teaterfrågan

hade man 13 uppsättningar som spelades totalt 46 gånger, varav 8 för
skolungdom och publiksiffran var 20 000.11  Enligt Bladh hade de
traditionella operetterna ett starkt grepp om publiken i Sundsvall och
teaterföreningen försökte undvika den mer experimentella dramatik
som Riksteatern ibland spelade. I början av 1960-talet sjönk publik-
siffrorna.

Att tankarna på en stadsteater i Sundsvall, dvs en teater med en
egen ensemble, fanns tidigt visar exempelvis en intervju i Sundsvalls
Tidning 1954 med Gösta Folke, som presenteras som f.d. chef för
Upsala stadsteater.12  I intervjun ”erbjuder” han sig att bli chef för en
ny stadsteater i Sundsvall, om en ny stadsteater ska skapas så är det
enligt honom naturligt att den förläggs till Norrland.

Norrlandsförbundet med dess tidskrift Norrländsk tidskrift är en
viktig aktör. Förbundet bildades 1952 och kan i dagens språkbruk
beskrivas som en lobbyorganisation för de fem nordligaste länen. Inte
minst tycks Norrländsk tidskrifts chefredaktör J-B Vedin ha engagerat
sig mycket i den norrländska teaterfrågan. 1955 sammanställde Gun-
nar Rydgren på Norrlandsförbundets uppdrag en utredning om krets-
teater i Sundsvall. Rydgren, som då var vice ordförande i Riksteatern,
var inte imponerad av att det ”på några platser i landet [har] uppstått
mindre ensembler av delvis elevkaraktär […] sedan det blev ett så-
dant ståhej i pressen kring källar- och vindsteatrar i Stockholm och
Göteborg”.13

Vad Rydgren föreslog var kretsteater, han hade en egen tolkning
av begreppet och hävdade att stadsteatrarna i Norrköping-Linköping,
Helsingborg och Uppsala-Gävle var kretsteatrar.14  Begreppet hade
tidigare använts i debatten för mindre turnerande teatrar, bland an-
nat inom bygdeteaterrörelsen och 1954 hade Borås kretsteater star-
tat.15  Det utredaren skisserade var istället en stadsteater med viss tur-
néverksamhet. Totalt skulle under spelåret 270 vuxenföreställningar
och 81 skolföreställningar ges.16  Teatern skulle ha 26 anställda varav
14 skulle vara skådespelare. Enligt utredaren var skådespelarbristen
ett hinder som innebar att det bara var möjligt att starta högst två
nya kretsteatrar i Sverige. Eftersom det skulle dröja innan teaterhuset
i Sundsvall var utbyggt med ökad publikkapacitet och lokaler för
verkstäder och administration, ansåg utredaren att Sundsvalls stad
skulle höja anslagen till teaterföreningen, så att Riksteaterns verk-
samhet skulle kunna öka i staden. Han hävdade att statsmakterna var
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omvandlas till ekonomiskt kapital, i form av näringslivs- och befolk-
ningsutveckling. Huruvida staden skulle kunna engagera en ensemble
som nationellt skulle ha tillräcklig lyskraft diskuterades inte. En an-
nan orsak till samarbetsviljan kan ha varit att staden ville minska
sina egna kostnader för teaterprojektet, utan att förlora dess fördelar.

En regional kulturpolitik formuleras
Västernorrlands läns landsting antog på vårmötet 1968, som första
landsting, ett kulturpolitiskt program.23  Man var säkert medveten
om att flera aktörer, inte minst staten, var i färd med att ta nya initia-
tiv inom kulturpolitikens område. En lokal aktör, Sundsvalls stad,
sökte samarbete kring teaterfrågan och landstinget klev fram som en
möjlig aktörerna.

Att Sundsvalls stad 1966 hade antagit ett kulturpolitiskt program
märks genom att en del formuleringar ur det återkommer i lands-
tingets program. Landstingets utredare kände ännu inte till att en
stor statlig kulturutredning skulle igångsättas ett halvår senare, utan
utgick ifrån propositionerna 1961:59 och 1964:66. Det handlade om
en tydlig förberedelse för att få bästa möjliga effekt av de kommande
statliga kulturmedlen, och man talade för en samordning av de kom-
munala kulturaktiviteterna. Programmet lyfter fram fem punkter, bl.a.
ett rikt differentierat utbud och följande: ”Kulturlivets roll som miljö-
skapare har under de senaste årtiondena alltmer blivit erkänd. [...]
Därför finner vi det angeläget att påpeka att landstinget på det kultu-
rella fältet bör, just utifrån den miljöskapande effekt ett intensifierat
kulturliv kan ha, bedriva en aktivare politik.”24  Fyra år innan den
presenterades i Paul Lindbloms inledning till betänkandet Ny kultur-
politik, tog landstinget i Västernorrland upp miljöaspekten på kultur-
politiken.25  Det är tydligt att den vidare synen på kulturens roll i
samhället redan 1968 hade fått ett genomslag.

Vad gäller teaterfrågan konstaterades att Riksteatern huvudsakli-
gen hade stått för utbudet i länet, men att repertoaren hade kritise-
rats för att den i för stor utsträckning bestod av ”pjäser av underhåll-
ningskaraktär och försummar teatern som debattforum”.26

Landstingets kulturpolitiska program intresserade sig för ett läns-
teaterprojekt, huvudsyftet var inte att lösa teaterverksamheten på
landstingets institutioner (vårdinrättningar, yrkesskolor m.m.) utan
”att en så stor del av länets befolkning som möjligt blir i stånd att

tog stor plats. Enligt Curt Bladh hade Sundsvalls Tidnings dåvarande
chefredaktör varit drivande för att Sundsvall skulle få en fast ensem-
ble och vid novembersammanträdet 1964 motionerade fullmäktiges
socialdemokratiske ordförande Bo Martinsson och dess vice ordfö-
rande folkpartisten Yngvar Alström (tillika chefredaktör för Sundsvalls
Tidning) om inrättandet av en sådan.20  Motionen ledde till en teater-
utredning som infogades i stadens kulturutredning.

Det är intressant att man i Sundsvalls kulturutredning så tidigt
talade om kulturen som lokaliseringsfaktor, dvs. att staden skulle bli
attraktiv både för företag och enskilda genom kultursatsningar. Att
utredningen hade anordnat en kulturafton med Roland Pålsson, kan
förklara att en del av utredningens språk starkt påminner om betän-
kandet Ny kulturpolitik 1972: ”Kulturpolitiken måste sättas in i ett
större sammanhang och bli en integrerande del i allt samhällsbyg-
gande och all offentlig verksamhet.”21  Här finns också en jämförelse
med socialpolitiken, de statliga kulturinsatserna måste ofta ”fullföl-
jas och vidareutvecklas av kommunerna”.22

Regissören Johan Falck engagerades som sakkunnig vad gällde
teaterfrågan. Han räknade med en ensemble om 12 personer, med
enbart stadsteaterverksamhet i Sundsvall och 9 produktioner (varav
en för den yngre skolpubliken) per spelår med totalt 127 speldagar.
Men utredningen skyndade långsamt och föreslog att en teaterin-
tendenttjänst skulle inrättas för att samordna teaterverksamheterna
och för att väcka det slumrande teaterintresset innan det kunde bli
tal om en fast ensemble. Dessutom var det nödvändigt att bygga om
Sundsvalls teater. Strategin liknar den i Norrlandsförbundets utred-
ning drygt 10 år tidigare. Troligen hade man fått signaler från Pålsson
om att det inte var aktuellt att stödja en ren stadsteater utan att det
måste bli frågan om en regional lösning. Utredningen ansåg det önsk-
värt med samarbete med flera näraliggande städer och då framför-
allt Härnösand. Sundsvalls stad tillsatte en ny teaterutredning som
delvis kom att samverka med landstingets teaterutredning. Staden
valde att prova ett annat agerande än etablering av en stadsteater,
efter att statsmakten sänt ut signaler om att det var en regional lös-
ning man ville stödja. Det finns inga tecken på att man ändrade sitt
agerande av omsorg om regionen, huvudsyftet var att den fasta en-
semblen skulle ge staden kulturell glans. Det kulturella kapitalet skulle
genom det som Bourdieu benämner konverteringsstrategier kunna
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Holm och Leif Zern i Dagens Nyheter. Karin Helander konstaterade i
sin bok om 1900-talets svenska barnteater, att den omfattande be-
vakningen i Dagens Nyheter var ”ett viktigt stöd som tidigt ökade
Fickteaterns kulturella kapital och som befäste gruppens funktion
som förebild och föredöme inom den svenska gruppteatern”.35  Flera
uppsättningar ledde till upprörda känslor och pressdebatt, chef-
redaktören Gösta Ekberg på Västernorrlands Allehanda angrep lands-
tinget för att ägna sig åt socialistpropaganda. Enligt Karin Helander
korrigerade Dagens Nyheters kritiker den negativa kritiken i den lo-
kala pressen, bl.a. genom att hävda att barnpubliken i Västernorrland
var intresserad och engagerad av föreställningen.36

Kritiken i lokalpressen och från en del skolor var ett par av argu-
menten för att landstinget skulle driva en egen teater istället för att
förlita sig på gästande grupper. Problemet var inte främst uppsätt-
ningarna utan att grupperna inte var kvar i länet när debatten ut-
bröt. ”Vi ville att det skulle finnas en dialog i länet med en grupp
[…]” hävdar Harry Ördell.37  När Leif Sundberg, tidigare medlem i
Fickteatern, såg tillbaka på Fickteaterns verksamhet betonade han
vikten av att de flera gånger kunde återkomma till samma publik:
”Det första programmet innebar en psykologisk öppning, som gjorde
att vi vid återbesöken kunde fördjupa den innehållsliga tematiken.”38

Teatercentrum gjorde en enkät säsongen 1970-71 bland lärare och
skolledare i Västernorrlands län om de teaterföreställningar som
landstinget förmedlade hösten 1970 och våren 1971, det finns inte
angivet hur den genomfördes. Enligt det referat som Landstinget
skickade ut till teaterarrangörerna framgår det att av de 58 svaren
ansåg 55 att uppsättningarna var mycket bra/bra, mycket underhål-
lande/underhållande och mycket väsentlig/oväsentlig. I de tre kate-
gorierna finns tre avvikande svar som ansåg att uppsättningarna var
medelmåttig, icke underhållande och oväsentlig. Det framgår inte
ifall det är samma tre lärare/skolledare som har avgivit de negativa
svaren, men det är nog mycket troligt.39  I samma brev framgår att
landstingets vårmöte skulle fatta beslut om att förlägga en teater-
grupp till länet som skulle ägna sig åt skolteater och uppsökande
verksamhet.

Ett halvår tidigare skrev Annika Holm en stor artikel om den kom-
mande kulturutredningens förslag på teaterområdet. Hon tar upp
planerna på en regionteater i Västernorrland och konstaterar att

tillgodogöra sig de vinster som en förstärkning av kulturlivet med en
teaterensemble skulle innebära”.27  I programmet påpekades att Riks-
teatern även i fortsättningen skulle få stå för de större uppsättning-
arna och den lyriska repertoaren. Man hade även ställt en enkätfråga
till länets kommuner om intresset för en länsteater, 19 svarade ja,
4 nej och 2 var tveksamma.28

Kulturprogrammet innebar också att en kultursekreterartjänst
skulle inrättas, den tillsattes våren 1969 med Harry Ördell, som då
kom från en lektorstjänst i bild och form vid lärarseminariet i Här-
nösand. Han fick en central funktion i den teaterutredning som
inrättades på förslag av kulturprogrammet, men han fick också en
praktisk erfarenhet från teaterproduktion i länet.

Turnéverksamhet i länet
Den dåvarande länsbildningskonsulenten, Erik Åkerlund, hade pla-
nerat att lägga en teaterturné med Fickteatern i länet, men läns-
bildningsförbundets styrelse ville inte att gruppen skulle engageras,
eftersom den hade uttalat sig negativt om nykterhetsrörelsen.29  Åker-
lund tog kontakt med landstinget och turnén skedde istället i dess
regi. Fickteatern spelade i maj 1969 Motborgarna, ett collage med texter
av bl.a. Sven Wernström, runt om i länet på folkhögskolor, yrkesskolor,
bibliotek och Folkets hus. Harry Ördell körde runt dem i en utrang-
erad ambulans. I oktober återkom gruppen och spelade Håll mig hårt
av Siv Widerberg och Suzanne Osten i gymnastiksalar för lågstadiet.30

Enligt avtalet för den senare uppsättningen fick det vara högst 200
barn per föreställning och Landstinget skulle garantera ”att publiken
har tillträde till föreställningarna utan att behöva erlägga någon som
helst avgift, d.v.s. GRATISTEATER”.31  Fickteatern var pionjär på klass-
rums/gymnastiksalsteater, ett tydligt exempel på en ny form av teater
som ville ta barnen på allvar och som tjänade som förebild för många
kommande barnteatrar.32

Det var början på en intensiv turnéverksamhet i länet med olika
fria grupper som pågick fram t.o.m. 1972, då Regionteatern startade.
De grupper som turnerade var (förutom Fickteatern) Narrengruppen,
Fria Teatern, Vedbodteatern,33  Tur-teatern samt Glädje och Sorg, samt-
liga verksamma i Stockholm.34  En orsak till att så många grupper var
intresserade av att turnera i Västernorrland kan, enligt Harry Ördell,
ha varit att Fickteaterns turné fick stor uppmärksamhet av Annika
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möter utsågs den 28 juni 1968),43  hade man även täta kontakter med
den pågående utredningen Kulturrådet, och då framförallt med Tor-
björn Forsell som arbetade på utredningens kansli och man deltog
på Kulturrådets alla konferenser, på så sätt kunde man arbeta mot ett
bestämt mål, i medvetenhet om vad den statliga utredningen skulle
komma fram till.44

De aktörer som deltog direkt och indirekt i denna strukturom-
vandling var länets största kommun Sundsvall, residensstaden Här-
nösand, landstinget, staten i åtminstone två olika skepnader (depar-
tementet och utredningen), Riksteatern som måste försvara sin posi-
tion på teaterns fält samt Norrbottensteatern som fanns där framför-
allt som förebild, men för dess egen existens var det förmodligen
viktigt att det tillkom fler regionteatrar. Vilka aktörer saknades? Län-
ets övriga kommuner, i viss mån företrädda genom landstinget och
enkätsvar, publiken, som möjligen fanns med som tänkta siffror,
medan övriga aktörer inom spelets kultur inte alls var synliga. I ut-
redningen finns ingen diskussion om varför man valde teatern istäl-
let för någon annan publika kulturform för denna satsning.

Utredningen är inte visionär utan tämligen handfast, teaterfrågan
skulle lösas. Anthony Giddens skriver att framtiden blir ”ett territo-
rium av kontrafaktiska möjligheter. När detta väl etablerats, inbjud-
er denna terräng till att låta sig koloniseras och invaderas av kontra-
faktiska tankar och riskbedömningar.”45  Lite av det synsättet kan man
finna i landstingets kulturutredning från 1968, där fanns en nybyg-
garanda och därmed möjligheter att finna olika handlingsalternativ
som skulle utforskas och bedömas. I landstingets teaterutredning från
1970 är handlingsalternativen fastlåsta redan från början.

Teaterutredningens började med att klarlägga den då rådande
teatersituationen, där Riksteaterns publiksiffror hade sjunkit i länet.
Riksteatern föreslog att man skulle öka teaterintresset genom att för-
lägga två ensembler till länet, varav en för skolteater. I utredningen
hävdades att teaterns krisläge kunde bero på TV:s popularitet, men
man konstaterade samtidigt att det aldrig hade spelats så mycket tea-
ter i landet:

Vid sidan av samhällets satsning har framförallt de mindre teater-
grupperna, som under senare år blivit allt fler till antalet, bidragit till
denna utveckling. Dessa kan lättare utnyttja teaterns möjligheter att

”teaterbehovet väckts” bl.a. genom Fickteaterns återkommande tur-
néer:

Skolbarnen i Västernorrland vet vad de flesta andra skolbarn i lan-
det inte haft en chans att få upptäcka – att man kan få reda på så
mycket genom teater som man inte på annat sätt fått reda på.40

Från landstingets sida förberedde man skolorna och andra arrangör-
er genom att förse dem med teaterformer som liknade de som den
nya regionteatern skulle arbeta med. Man hade också väckt en efter-
frågan på skolteater. Dagens Nyheters teatersidas uppmärksamhet och
värderingar hade synliggjort verksamheten på teaterns fält och till-
erkänt den ett betydande kulturellt kapital, tidningen utförde en kon-
sekrationsakt (för att använda ytterligare ett begrepp från Bourdieus
terminologi). Detta gjorde att landstinget kunde förvänta sig upp-
märksamhet från Dagens Nyheter på kommande satsningar inom
teaterområdet.

Men det hade funnits en del problem med landstingets teater-
verksamhet, det skvallrar ett brev till arrangörerna i oktober 1971
om. Där erbjöds Narrenteaterns uppsättning av En rövarhistoria, en
historieskrivning från 1100-talet fram till 1873:

Löfte har begärts av gruppen om att speltiden ej överskrider 70-
minutersgränsen för att utrymme skall finnas för eventuell diskus-
sion. Någon försäljning av litteratur i samband med föreställning-
arna kommer ej heller att äga rum utan att respektive arrangör ger
sitt samtycke.41

Bakgrunden var att Narren vid ett tidigare tillfälle hade haft bokbord
och vid något tillfälle delat ut politiskt material.42  Skulle en egen re-
gionteater agera försiktigare och låta sig disciplineras?

Landstingets teaterutredning
Teaterutredningen lades fram i februari 1970, i den satt representan-
ter från landstinget samt från Sundsvalls och Härnösands stad. Till
utredningen finns en bilaga som refererar möten med Norrbottens-
teaterns dåvarande chef George Fant, departementsrådet Roland
Pålsson samt Riksteaterns direktör Hans Ullberg. Enligt Harry Ördell,
som var utredningens sekreterare från april 1969 (utredningens leda-
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George Fant beklagade till utredningen att man för Norrbottens-
teaterns del valde att spela på så många platser i länet, istället för att
koncentrera sig på färre orter, vilket enligt honom skulle ha lett till
att man hade kunnat aktivera dem mycket mer. Resonemanget hade
ett starkt samband med Fants vision av en regionteater:

Teatern aktiverar hela fältet. En decentralisering av institutioner, en
decentralisering av kulturarbetare är det enda jag tror på. Enda möj-
ligheten att få ett demokratiskt kulturliv är att det sker med kultur-
arbetarna på platsen.51

Tankegången återkom när utredningen sammanträffade med Roland
Pålsson från Utbildningsdepartementet. Vid detta möte avvisade en
av Sundsvalls stads representanter, Torsten Sundin, Riksteatertanken
för att ”[v]i måste ha den här yrkesgruppen ibland oss dagligdags,
vardagligen tillsammans med våra barn och ungdomar i skolorna
och i organisationer, föreningar och institutioner”.52

Varför misslyckades Riksteatern med att övertyga utredningen om
att lösningen på regionteaterfrågan var en Riksteaterensemble? En-
ligt Harry Ördell var en av orsakerna att Sundsvalls stad var ange-
lägen om en egen teater. George Fant varnade för Riksteaterlösningen
även om den till en början kunde te sig ekonomiskt fördelaktig för
länet. Den teori som han lade fram var att Riksteatern använde sig av
de regionala ensemblerna för att få kommunerna att höja anslagen
till teaterföreningarna. När ensemblerna lades ner skulle anslagen vara
på en så hög nivå att de kunde användas för att köpa in Riksteaterns
centrala produktioner. Ett annat problem med att välja en sådan lös-
ning var enligt Fant ”att en riksteatergrupp trots allt inte kan jobba
annat än enligt riksteaterns direktiv. De lokala initiativen och önske-
målen får stå utanför.”53

Ett av de argument som Riksteaterns direktör Hans Ullberg fram-
förde, var att en fast Riksteaterensemble skulle kunna medföra flexi-
bilitet genom att man skulle kunna låna in skådespelare från centralt
håll. När det gällde vem som skulle bestämma programförslagen svar-
ade Ullberg ”att den konstnärlige ledaren kommer med förslag som
sedan fastställes centralt”.54

Det skulle dröja ett år innan landstingets teaterutredning lades
fram, det skedde på landstingets vårmöte i juni 1971. Då hade den

nå direktkontakt med publiken, något som de stora teatrarna har
svårigheter med. […] Man kan emellertid förmoda, att ett allmänt
ökat teaterintresse på lång sikt skall komma institutionsteatern till-
godo och publiken återvända till teaterhusen.46

Frågan är om man inom utredningen trodde att den uppsökande
teatern var ett tillfälligt mellanstadium eller något som skulle komma
att finnas parallellt med en mer traditionell teaterverksamhet. Man
diskuterade antalet föreställningar och kom, bland annat efter jäm-
förelse med Norrbottensteatern, fram till 1078 föreställningar, varav
237 skulle vara vuxenföreställningar. Intressant är att det som blev
ett av den nya regionteaterns kännetecken, teater för föreningar, inte
fanns med trots att George Fant i sitt samtal med utredningen sagt
att den uppsökande teatern gällde arbetsplatser och föreningar.47

Harry Ördell anser att man hela tiden tänkte på föreningsteater, men
att man från utredningens sida trodde att bildningsförbunden skulle
vara arrangörer, medan det visade sig att teatern ville ha direktkon-
takt med föreningarna.48

Ambitionsnivån fick sättas betydligt lägre än ett drygt tusental
föreställningar och man prioriterade skolföreställningar och upp-
sökande verksamhet ”för att snarast möjligt föra ut teatern till sam-
hällsgrupper, som inte tidigare kommit i kontakt med teatern”.49  Man
föreslog därför 6 skolprogram med totalt 300 föreställningar och 2
uppsökande program med totalt 100 föreställningar. Målsättningen i
ett längre perspektiv var att det skulle tillkomma 4 vuxenproduktioner
och ytterligare 2 uppsökande produktioner, totalt 14 produktioner
med 530 föreställningar per spelår. Man beräknade att det skulle be-
hövas 18 skådespelare och en total personalstyrka på 32 personer.
Argumenten mot det mer omfattande alternativet var inte ekono-
miska, utredningen hävdade att det inte fanns lokaler i länet för en så
stor ensemble. Den mindre verksamheten, som man kallade interi-
mistisk, ansågs kunna klaras med 10 personer varav 5 skådespelare.
Man föreslog att den placerades i Härnösand, medan den större en-
semblen istället skulle placeras i Sundsvall när ”staden kan ställa än-
damålsenliga lokaler till teaterns förfogande”.50  Orsaken till att tea-
tern slutgiltigt skulle ligga i Sundsvall var bland annat att en tredje-
del av de planerade föreställningarna skulle spelas i och omkring
Sundsvall.
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prioritera skolteater och uppsökande verksamhet. Att det i annonsen
på flera ställen nämndes folkbildning, pedagogiskt arbete samt in-
tresse för samhällsfrågor tyder på att man sökte en teaterledare med
en annan inriktning än den traditionella. Att verksamheten enbart
var ”interimistisk” nämndes dock inte alls.

Trettiotre ansökningar inkom och graderades och de tre som val-
des ut till anställningsintervjuer var Riber Björkman, Lennart Koll-
berg och Örjan Herlitz. Riber Björkman hade skickat någon form av
förfrågan redan den 27 oktober, så han visade tidigt intresse för tjäns-
ten.61  Lennart Kollberg drog tillbaka sin kandidatur efter intervjun, i
telefonsamtal till Ördell hävdade han att han tänkt ta med sig Lillan-
gruppen från Norrköping-Linköping men att han visste att den var
knuten till Riber Björkman. Idag säger Lennart Kollberg att han tyckte
att de ekonomiska förutsättningarna var för dåliga och när han i sam-
band med anställningsintervjun träffade Riber Björkman kom de båda
överens om att Kollberg skulle avsäga sig till förmån för Björkman.62

En intressant uppgift som Harry Ördell ger är att Leif Zern efter
att ha träffat Ördell, i samband med utredningsarbetet i april 1969,
återkom och ville bilda en regionteaterensemble tillsammans med en
stor grupp regissörer och skådespelare.63  Förslaget kom dock för ti-
digt eftersom utredningen just hade påbörjats, tre år senare när tea-
tern skulle förverkligas visade de inte något intresse. I teatertidskriften
Dialog hade Zern och Jonas Cornell diskuterat möjligheten/omöjlig-
heten att förändra en institutionsteater inifrån, här skulle de haft
möjlighet att bygga upp en teater från grunden (om Dialog se sid 49).
Men merparten av den tilltänkta ensemblen hade redan erövrat posi-
tioner inom teaterns fält som de ville försvara, en försöksverksamhet
med inriktning på skolteater och uppsökande teater hade förmodlig-
en inte varit en framgångsrik strategi för att öka kapitalinnehavet.64

Lillangruppen
Vilken bakgrund hade den ensemble som engagerades till Väster-
norrlands regionteater? Vilken teatersyn stod de för? Deras situation
var helt annorlunda jämfört med den ensemble som Zern hade före-
slagit, de hade kommit till vägs ände i en olöslig konflikt.
Lillangruppen vid Stadsteatern Norrköping-Linköping startade sin
verksamhet våren 1971. Två skådespelare, Elisabeth G Söderström
och Leif Nilsson, som hade kommit från scenskolan i Göteborg gjorde

varit ute på remiss både regionalt och till en del centrala instanser.
När man ser de refererade remissyttrandena är det tydligt att det hys-
tes stora förväntningar på den kommande regionteatern, Härnösands
stad ansåg exempelvis att det bara var ett första mål att eleverna skulle
få se teater en gång per termin. Länsskolnämnden ansåg att ”det kan
betraktas som ett rättvisekrav, att den professionella teatern inte för-
behålls barn i storstadsregionerna”.55  Både Teaterförbundet och Tea-
tercentrum ville ta till vara gruppteatertanken, det skulle inte finnas
några differentierade arbetsuppgifter och man skulle ha en likalöns-
princip. Landstingets förvaltningsutskott stödde gruppteatermodellen
men ansåg att det skulle finnas en viss löneskillnad beroende på med-
lemmarnas kvalifikationer. Landstinget uppdrog åt sitt förvaltnings-
utskott att besluta om tidpunkten och formerna för ”den mindre
teaterensemblens förläggning till länet”.56

Regionteatern konstitueras
I juni samma år skickades en begäran från landstinget till regeringen
om statsstöd för personalkostnader och turnékostnader,57  vilket Tea-
ter- och musikrådet ställde sig positivt till i sin hemställan till Utbild-
ningsdepartementet i september 1971.58  Annonsen efter en teater-
ledare infördes i Dagens Nyheter den 10 november 1971. Enligt Harry
Ördell försökte han förespråka anställning av en ensemble, men poli-
tikerna och de högre tjänstemännen ville ha en person att tala med,
inte en grupp. Man valde dock att titulera tjänsten teaterledare istäl-
let för teaterchef.59

En kvalifikation man lyfte fram förutom teaterkunnande var ett
”dokumenterat intresse för samhälls- och ungdomsfrågor”, arbets-
uppgifterna beskrevs på detta sätt:

Teaterledaren skall upprätta förslag till repertoar, svara för kontakter
med myndigheter, skolor, folkbildningsorganisationer, amatörteater-
verksamhet m.fl. samt leda ensemblens verksamhet i såväl adminis-
trativt som konstnärligt avseende.60

Beskrivningen ger inget utrymme för att tolka in någon möjlighet
till kollektiv ledning, utan arbetsuppgifterna stämmer överens med
en traditionell teaterchefsroll. Däremot var det inte en traditionell
institutionsteater som annonsören förväntade sig, eftersom den skulle
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gon självskriven ledargestalt i gruppen och att en spricka mellan ho-
nom och gruppen utvecklades under åren i Härnösand. Det är värt
att lägga märke till att Björkman fick ett treårigt förordnande medan
skådespelarna anställdes årsvis.

Landstingets utbildningsnämnd beslutade att anställa sex skåde-
spelare, eftersom man låtit sig övertygas om att det behövdes sex skå-
despelare för att genomföra de 400 föreställningar som det beslutats
om. Det löstes genom att en administrationstjänst omvandlades till
en skådespelartjänst och genom att landstingets centralförvaltning
skulle sköta teaterns skrivrutiner.69  Att administrationen var så liten,
nästan obefintlig i början, berodde på att teatern kunde använda sig
av landstingets resurser.70

Förutom skådespelarna anställdes två teatertekniker (scenograf
och inspicient) och en teatersekreterare. Dessa tre kom sedan att an-
vändas till olika uppgifter på teatern, ett par av dem också som skå-
despelare. Teatersekreterartjänsten besattes av Örjan Herlitz, som var
en av de tre intervjuade sökande till tjänsten som Regionteaterns
teaterledare.

Även ifall gruppen skulle sluta i Norrköping fortsatte man att spela
under våren 1972, då kontrakten upphörde först i och med vårsäsong-
ens slut. Det innebar att man hade ytterst lite förberedelsetid för
invigningssäsongen på Regionteatern. Man avslutade sin sejour i Norr-
köping med en redig skandal, pjäsen Press-stopp som bland annat var
baserad på texter av Sven Wernström. Elisabeth G Söderström säger
att det var deras historia på teatern placerad i tidningsmiljö. Hon
spelade en journalist som hade ett stort FNL-märke på sig och som
fick sparken av chefredaktören. Man kritiserade här både teatern och
den borgerliga pressen. Men det som var viktigare för det framtida
arbetet, var att man började med att spela in improvisationer på band
som sedan gemensamt redigerades när uppsättningen sattes ihop, en
arbetsmetod som togs med till Västernorrland och som blev något
av gruppens kännetecken.

Nedläggningen av Lillangruppen blev uppmärksammad. Sven
Wernström skrev en ungdomsdeckare (med lite blodigare ingredien-
ser än verklighetens ”mord”), Mordet på Lillan. I slutavsnittet läser
teaterns ledare Rune Backman (dvs. Riber Björkman) för de andra
ur tidningen:

en enkät bland ensemblen om att starta en gruppteater.65  De bad att
få ta över teaterns ganska stora skolteaterverksamhet, som tidigare
hade besatts av de skådespelare som inte fått andra uppgifter på tea-
tern. De erbjöd sig att sköta det hela med åtta skådespelare, med vill-
koret att de inte skulle tas i anspråk för några andra produktioner.
Gruppen hade stora konflikter med den dåvarande teaterchefen John
Zacharias och även med ensemblen på stora scenen.66  Det ledde till
en stor pressdebatt, där de båda tidningarna, som enligt skådespelar-
en Jan Tiselius inte brukade angripa varandra, nu hamnade i kraftig
polemik. Norrköpings Tidningar stod på teaterchefens sida medan
Folkbladet Östgöten stödde Lillangruppen. Elisabeth G Söderström
tror också att det stack i ögonen att man spelade revolutionär teater
på stadens revykungs (Tjadden Hällström) gamla scen. Det man spe-
lade var en blandning av självskrivet, bearbetningar av beställda tex-
ter (av Sven Wernström, Reidar Jönsson, Barbro Werkmäster) och
annan dramatik. Enligt Söderström behövdes det inte mycket för att
det skulle bli rubriker, som när hon i rollen som Kaninen i Schwartz
Rödluvan knöt näven.

Teaterchefen försökte, enligt henne, flera gånger lägga ner ensemb-
len och det hela kulminerade den 26 november 1971 då hon och Leif
Nilsson sades upp, vilket resulterade i att hela gruppen valde att säga
upp sig. Man hade funderingar på att bilda en fri grupp och flytta till
Stockholm, när lösningen med Västernorrland blev aktuell. Det är
oklart hur mycket Riber Björkman hade grundat sin ansökan hos
ensemblen, det är svårt att klarlägga om han hade alternativa strate-
gier. Som de båda skådespelare jag har intervjuat framställer det, ver-
kar det snarare som möjligheten att flytta med till Västernorrland
uppkom först efter att de hade sagt upp sig. Rent formellt stämmer
det eftersom beslutet att anställa Riber Björkman togs av landstingets
utbildningsnämnd den 21 december 1971, då han fick ett treårigt
förordnande.67  Det är också lite oklart vilken ställning han hade i
Lillangruppen. Jan Tiselius minns det som att Björkman förutom
regissörsrollen även hade en formell ledarfunktion för gruppen. Un-
der Lillangruppens uppsättningar står det ”Grupparbete under led-
ning av Riber Björkman”, man betonade grupptanken starkt men
Björkman stod sällan själv på scen.68  Han hade också en bakgrund
som regissör på Stadsteatern, huvudsakligen för skolteatern. Intrycket
jag får när jag intervjuar de två skådespelarna är att han inte var nå-
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1957 Länsteatern i Västernorrland AB och blockerade därmed nam-
net för en eventuell regionteater. När Riksteatern 1964 för första
gången (enligt Urban Skoglunds bok om Rolf Tourds teaterverk-
samhet) skulle spela teater för de lägsta skolklasserna, var det Tourds
teater som svarade för uppsättningen. Man fick ett smärre anslag från
landstinget, i och med starten av Regionteatern frystes det och för-
svann sedan helt.

Den andra tidningen i Härnösand, socialdemokratiska Nya Norr-
land, försökte inta en öppnare hållning och kritiserade både Väster-
norrlands Allehanda och Örnsköldsviks Allehanda:

Vi tänker heller inte yrka på att portarna skall stängas för den sam-
hällstillvända teatern även om den demokratiska arbetarrörelsen blir
skottavla. [...] Och än vet vi som sagt inte vad som kommer att spe-
las. Det kanske blir Strindberg och Molière för hela slanten.76

Man satte yttrandefriheten i första rummet, även om man trodde att
arbetarrörelsen kunde komma att angripas, men att riktig teater trots
allt är klassiker antyddes i ledaren. Den största tidningen, Sundsvalls
Tidning tog till orda på ledarplats lite senare, när teaterns planer hade
blivit konkretare:

Man får därför hoppas slippa en massa skendebatter kring vad som
är skattebetalt uppror eller inte, om länsteatern ökar det radikala
trycket i vår andliga atmosfär. Därför har den kommit hit och därför
har den fått sitt mandat; inte för att vara en boulevardkomedins kex-
fabrik. […]

Den kommer med teater som en bruksvara, vilket är en mycket
god början och en mycket sund strategi.77

Tidningen välkomnade vid denna tidpunkt teatern och dess upp-
sökande verksamhet, senare kom det att visa sig att man inte var nöjd
med denna teaterform. Man ville tydligt distansera sig från de två
andra borgerliga tidningarna, så låga argument ville man inte som
vårdare av de kulturella värdena ta i sin mun – men att hävda att de
förespråkade boulevardkomedier är naturligtvis en överdrift.

Det är intressant att vare sig förespråkarna eller motståndarna till
den kommande regionteatern hämtade argument från den redan eta-
blerade Norrbottensteatern. De utgick istället från teatererfarenheter

Det var ur Norrlands Allehanda samma dag. Där stod det ”att stri-
dens vågor gick höga kring den beryktade teatergruppen”.

– Nu vet dom att dom blir av med oss här i stan, sa han. Nu har
kampen mot oss förts över till Norrlands Allehanda. Det är också en
moderat tidning.

Gruppen skulle kanske inte få det så lätt i Norrland heller. Men
det tycktes inte bekymra någon av dom för tillfället. De var glada att
åtminstone inte vara arbetslösa.71

När Stadsteatern Norrköping-Linköping skrev sin historia doldes alla
eventuella problem och teaterchefen John Zacharias sade krasst att
det inte hade ”känts svårt att följa med i den nya trenden vad gäller
barn och ungdom”.72  Han konstaterade att de engagerat en grupp av
skådespelare som enbart ägnar sig åt barn- och ungdomsteater på
Lilla Teatern i Norrköping.

Ryktet
Gruppens rykte föregick dem, på framförallt Västernorrlands Alle-
handas ledar- och insändarsida spreds uppgifter om tiden i Norrkö-
ping. Gruppen och landstingets kultursekreterare Harry Ördell stod
i skottgluggen. Den 29 januari, dvs. en vecka efter att teaterns per-
sonal hade anställts, hade ledaren i Västernorrlands Allehanda rub-
riken ”Hur beslutsfattare manipuleras”:

[...]den som gjort mest för skolteatern i Västernorrland, det är Rolf
Tourd. Han är i själva verket pionjären. Men han är kanske inte Mao-
frälst som hr kultursekreterare Ördell och andra på landstinget, dessa
inbillat intellektuella och samhällstillvända som styr och ställer med
kulturen för våra skattepengar.73

Här lyfte tidningen upp ett alternativ som avvisades av landstinget.
Rolf Tourd hade sedan 1954 bedrivit en turnerande teaterverksam-
het i länet och några gånger samarbetat med Bygdeteatern och Riks-
teatern.74  Tourd och hans hustru Marie-Anne Condé började sin
ångermanländska verksamhet i Ramvik, upplockade från Stockholm
av Torbjörn Fälldin som då var programledare för Ångermanlands-
distriktet av Svenska Landsbygdens Ungdomsförbund.75  De bedrev
både amatörteater och professionell verksamhet under namnet Ånger-
manlands kammarteater. 1956 flyttade de till Härnösand och bildade
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och vuxenuppsättningen ”utan att veta något om eller känna vår pub-
lik”.80  Bakgrunden till artikeln var att man hade tagit kontakt med
Dagens Nyheter angående barnteaterbevakningen och på ett produk-
tionsmöte hade Elisabeth G Söderström rapporterat om ett samtal
med Betty Skawonius på Dagens Nyheter där Skawonius hade redo-
gjort för tidningens inställning i skolteaterfrågan.81  Då beslutade man
att göra en skrivelse och eventuellt kontakta andra teatrar.82   Resul-
tatet blev uppenbarligen inga recensioner utan en utförlig artikel skri-
ven av Skawonius. Hon hade följt med på en turnéresa och mycket i
artikeln kretsade kring den mest kända skådespelaren i ensemblen,
Inga Landgré. Även om gruppen var mån om att alltid intervjuas i
grupp kunde man inte undvika stjärnglansen, särskilt inte när histo-
rien gick ut på att en uppburen skådespelerska valde att spela barn-
teater där ensemblen själv rev och byggde.83

Att barn- och ungdomsteater inte uppmärksammades var något
som märkbart bekymrade gruppen, ett par år senare skrev Riber
Björkman i teatertidskriften Entré under rubriken ”Det intressanta
sker ute i regionerna, men hur uppmärksammas det?”84  Han konsta-
terade att skol- och barnteatern stod i debattens centrum för 6-7 år
sedan (dvs. när Fickteatern började sin verksamhet) och att ”intresset
och bevakningen skapade framför allt förutsättningar för en kvali-
tetsmässig uppryckning”. Han hävdade att kvantiteten hölls uppe men
inte kvaliteten och att det var politiskt opportunt att ge pengar till
produktion och distribution av barnteater. Han frågade hur debatten
skulle hållas vid liv och konstaterade, ”[m]ed debatt och reaktioner
utifrån i former som inte innebär censuringripanden”.85  Det senare
problemet handlade om lärare som ansåg att teatern skulle vara ett
läromedel bland andra och därför ställas inför objektivitetskrav. ”Men
så länge ingen utanför skolan intresserar sig för denna problematik
är det fritt fram för konservativa värderingar som snabbt återför skol-
och barnteatern till forna tiders svampbaletter.”86  Han hävdade att
problemet även gällde de nya teaterformer som en uppsökande region-
teater använder sig av. Den etablerade teatern kunde öka sin publik
genom marknadsföringsinsatser men det skulle inte leda till en struk-
turförändring av teaterpubliken. Han påstod att ”undersökningar
antyder däremot, att de regionala teatrarna verkligen fungerar gente-
mot en ny publik och når ut till teaterovana människor”. Det hela
skulle leda till ett helt förändrat teaterspråk:

i länet, dvs. landstingets turnéverksamhet, Riksteatern och Rolf Tourds
teaterverksamhet. Dessutom användes negativ information om Lillan-
gruppen i Norrköping som ett argument mot landstingets lösning på
teaterfrågan.

Enligt utredningen skulle verksamheten vara interimistisk och
ensemblen anställas på ett-årskontrakt, senare skulle verksamheten
flytta över till Sundsvall och vara betydligt mer omfångsrik, både vad
gällde föreställningar och antal anställda. Publikens eventuella önske-
mål fanns sällan med i diskussionen och då bara i termer som rättvise-
krav och hävdandet av det stora intresset från skolorna för teaterföre-
ställningar.

Redan innan verksamheten börjat fanns det en tydlig motsätt-
ning mellan teater som bruksvara (för att använda uttrycket i den
tidigare citerade ledaren från Sundsvalls Tidning) och teater baserad
på den klassiska dramatiken; teater som ingriper i vardagen eller konst
som fest och kulturellt värdeskapande. Den fortsatta striden om tea-
terns geografiska placering kom att rymma mycket av denna mot-
sättning.

Västernorrlands regionteater – de första fem åren
Västernorrlands regionteater startade sin verksamhet 1 juli 1972 och
de tre första premiärerna hade man redan den 1 september. Det var
tre skolpjäser för låg-, mellan- respektive högstadiet. Pjäserna hade
man börjat arbeta med redan i Norrköping. I maj skickade Riber
Björkman ut ett frågeformulär till några rektorer i länet för vidare-
befordran till ”någon lämplig normalklass” i mellan- och högstadiet.78

Tanken var att man skulle få in uppsatser eller andra reaktioner att
använda i pjäsutformandet. Jan Tiselius och Elisabeth G Söderström,
som båda var med i mellanstadiepjäsen Rätt åt dig! minns emellertid
inte att de arbetade med något lokalt material. I senare uppsättningar,
när man var på plats, arbetade man däremot med referensklasser.
Elisabeth G Söderström säger idag att man likt Fickteatern hade enkla
utgångspunkter – ”en matta, en publik, en berättelse” – och inte några
litterära målsättningar.79

När Dagens Nyheter den 19 december uppmärksammade den nya
Regionteatern beklagade sig gruppen över att de hade varit tvungna
att omedelbart igångsätta arbetet med de tre skolföreställningarna
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bar. ”Gruppkänslan är det bästa i föreställningen, men det räcker inte
hela vägen” konstaterade han.89  Curt Bladh i Sundsvalls Tidning var
mer uppmuntrande trots att även han fann pjäsen ospelbar:

Kan den spelas? Nej, egentligen inte. Den är stillastående, odrama-
tisk i vanlig bemärkelse. Men den lever, det finns stor, vacker poesi i
den. Lyckas man locka fram den blir det en fin teaterkväll, och de
som ser Västernorrlands-teaterns uppsättning blir inte besvikna.

Sämre kunde den nya teatern ha startat.90

Med denna uppsättning lyckades man inte erövra den traditionella
teaterpubliken och väckte inte heller ett intresse hos Sundsvalls-
publiken för kommande produktioner. Teaterkritikernas bedöm-
ningar gjorde inte att man synliggjordes som oortodox kraft på tea-
terns fält. Barnteatern, som förmodligen sa betydligt mer om Region-
teaterns formspråk, publikförhållande och tekniska skicklighet, hade
ignorerats av Dagens Nyheter (se ovan). Att kritiken var så mild tycks
snarare ha handlat om en vänlighet mot en ny teater.

De två skådespelare som jag har intervjuat anser båda att Riber
Björkmans regiform var mer traditionell och inte kändes konstnär-
ligt särskilt spännande för gruppen. En reservation måste lämnas,
eftersom det är en åsikt från skådespelare nästan trettio år efteråt,
men den samtida kritiken verkar understödja deras värdering. Varför
dessa mer traditionella vuxenproduktioner tillkom (förutom Bandi-
ten Murieta även Vargen, 1974 och En folkets fiende, 1976) är oklart,
inte minst eftersom det inte låg i teaterns uppdrag. Det intryck jag får
av de två skådespelarintervjuerna är att det var Björkman som drev
dessa projekt. Fanns det trots allt en vilja att göra ”riktig vuxentea-
ter”?

När man på ett produktionsmöte våren 1973 diskuterade kom-
mande säsongs repertoar togs tänkbara regissörer och författare upp.
Där nämndes bl.a. följande regissörer: Ernst Günther, Heinz Spira,
Suzanne Osten, Jouko Turkka, Ove Tjernberg och Stefan Böhm.91

Ingen av dem kom att arbeta på teatern, merparten var eller hade
varit verksamma inom en institutionsteater, men oftast i gruppteater-
sammanhang. När man ser vilka som tog kontakt med teatern per
brev med förslag under dess första år, så är det långt ifrån den lista
som Leif Zern presenterade 1969 för Harry Ördell med namn som
Agneta Ekmanner, Göran O Eriksson, Jonas Cornell, Ulla Sjöblom

Kravet på kommunikation och samordning konkretiseras här inte
bara i fråga om innehållsval och yttre formspråk utan ger också ut-
slag i en förändrad syn på dramatiken (man märker efterhand hur
man alltmer fjärmas från den konventionella teaterns pjäser, och när
dessa rör sig i tiden).87

Både kontakten med Dagens Nyheter och artikeln i Entré var rop ef-
ter att bli erkänd som aktör på teaterns fält, Dagens Nyheter skulle ge
konsekration, på samma sätt som Fickteatern hade upphöjts. Genom
att spela i en region och huvudsakligen ägna sig åt barnteater upp-
fyllde man mer än väl alla kulturpolitiska mål, men konstnärligt kände
man sig osynliggjord och isolerad. Detta ledde till att man inte hade
ett tillräckligt gott renommé att sätta upp som försvar när krav på
förändring av teaterns innehåll och form ställdes lokalt. Ensamma
eller tillsammans med andra regionteatrar tycktes man inte lyckats
inta någon betydande position och därigenom medverkat till för-
ändrade dominansförhållanden. Märkbart är att de smakdomare som
ombads att se den nya utvecklingen, var placerade i Stockholm. I den
reflexiva förhandling som pågick om teaterns utrymme och utveck-
ling, hyste man tydligen stark tilltro till reaktioner från dem som
dominerade teaterns fält utanför den aktuella regionen, trots att man
så tydligt hade ifrågasatt de dominansförhållanden som fältet hade.
För att kunna delta i fältstriderna var man tvungen att erkänna fäl-
tets doxa.

Att hävda gruppens professionalitet var viktigt, när teatern pre-
senterade sig i en broschyr inför den första höstsäsongen 1972, fram-
hölls skådespelarnas utbildningar (tre av skådespelarna var utbildade
vid scenskolan i Göteborg) och deras mångåriga professionella verk-
samhet inom olika institutionsteatrar.88  Däremot nämndes inte
gruppverksamheten i Norrköping, två av skådespelarna från Lillan-
gruppen följde för övrigt inte med till Västernorrland.

Traditionell regi?
En uppsättning för den vuxna publiken togs också fram, Pablo Ne-
rudas Banditen Murietas bravader och död, vilket visade sig vara ett
inte så framgångsrikt val. Man valde en pjäs med socialistisk utgångs-
punkt, skriven av föregående års nobelpristagare, vars svenska sce-
niska premiär förlades till Sundsvall. Leif Zern från Dagens Nyheter
kom uppfarande från Stockholm och fann pjäsen i stort sett ospel-
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företeelse som de måste ta ställning till, om än bara genom läpparnas
bekännelse. Det var en märkbar förändring.

Ett genombrott
Under våren skedde ett genombrott för teatern, det var med pjäsen
Meningen med föreningen som hade premiär i mars och spelades som
föreningsprogram. Jan Tiselius berättar i intervjun att de hade varit
ute och gjort intervjuer och enkäter hos ett antal föreningar i länet –
allt från kennelklubbar till fackförbund – och det som oftast åter-
kom i svaren var upplevelsen av att besluten hade centraliserats och
att de vanliga medlemmarna fick allt mindre att säga till om. De åtta
skådespelarna började arbetet med att göra ett antal personbak-
grunder och satte sedan in personerna i olika situationer. Dessa im-
provisationer spelades in på band, omkring trettio timmar, som se-
dan redigerades gemensamt. Den sammanlagda tiden för improvisa-
tioner, manusskrivande och repetitioner var omkring sex veckor. Det
innebar att repetitionsarbetet blev kort, men ”det mesta fanns i våra
kroppar” tack vare improvisationsarbetet, hävdar Tiselius.95  Han
minns hur de under repetitionsarbetet hade fruktansvärt roligt och
”det fanns ögonblick av stor lycka”, samtidigt som där fanns en oro
för hur roligt publiken skulle tycka att det var.96

Uppsättningen hade få förhandsbeställningar av föreningar men
blev en succé som kom att spelas i tre perioder, totalt 77 föreställ-
ningar. Elisabeth G Söderström minns en föreställning för hamn-
arbetarna i Örnsköldsvik, då publiken till skillnad från vid alla andra
föreställningar inte skrattade. Skådespelarna kunde inte förstå varför
det inte fungerade och frågade publiken efteråt ifall de inte hade tyckt
att det var det minsta roligt.  Enligt Söderström svarade de ”Jo, men
det här är ju allvarliga saker för oss”.97  Hamnarbetarna hade befun-
nit sig i konflikt med fackförbundet Transport i Stockholm, som de
ansåg centralstyrde dem, och hade brutit sig ut och bildat Hamn-
arbetarförbundet.

Under spelperioden tog man med publiken upp frågan om vad
man skulle göra teater av nästa gång. De uppsättningar som byggde
på ett likartat koncept var Fara å färde eller när resenärerna reste sig,
1974 och I själva verket eller fallet för den sittande utredningen, 1976.

Dagens Nyheters beryktade teaterkritiker Bengt Jahnsson lyfte upp
föreställningen till kulturens finrum, teatern borde gästspela på Dra-

och Claire Wikholm. De som kom med produktionsförslag var Halv-
dan Renling, Karl-Rune Nordquist, Carl-Göran Ekerwald och Ninne
Olsson, vidare ansökte Ove Tjernberg om anställning som skådespe-
lare.92  Martha Vestin från Friteatern (som då var en fri grupp, efter
att tidigare ha verkat inom Riksteatern) frågade 1974 om engage-
mang, troligen för hela gruppen. Åtminstone tre av dem som skrift-
ligen tog kontakt bör ha gjort det i egenskap av dramatiker, här hade
det eventuellt funnits möjligheter att få fram en mer lokalt förank-
rad dramatik att komplettera den egenskrivna med. I ett samtal med
ensemblen, publicerat i Entré, beklagar man att så få dramatiker vände
sig till teatern samtidigt som Dramaten fick mängder av pjäser som
de aldrig spelade. I artikeln säger skådespelaren Sten Elfström att man
hade varit i kontakt med PO Enquist (utan namns nämnande) för att
skriva en pjäs om idrott:

Det är märkligt att det ska sitta till synes progressiva, duktiga förfat-
tare i statliga offentliga kulturutredningar och säga hur viktigt det är
med decentralisering, men när man sedan ringer dem och föreslår,
att de ska skriva om ett ämne som ligger dem väldigt nära, t ex idrott,
är de inte alls intresserade av det, men sedan får de sin succé på Dra-
maten.93

Teatern sökte inte aktivt efter nya skådespelare, därför kan man inte
dra slutsatsen att Regionteatern betraktades med ointresse från andra
yrkesverksamma skådespelare, inte heller går det att kartlägga vilka
informella kontakter man hade. Elisabeth G Söderström nämner skå-
despelare som redan hade en etablerad position och som visade in-
tresse för Regionteatern men som inte var beredda att riskera de posi-
tioner de hade uppnått. Samma inställning som mötte ensemblen
från PO Enquists sida fanns hos etablerade skådespelare. Det togs
upp i en annan artikel i Entré där ensemblens beskrivning refereras:

Åh, vad det skulle vara roligt att få vara med och kämpa i ett gäng
som ert, hör ensemblen ofta från kolleger. Men nästan ingen söker
på allvara till teatern utan skickar papper till Dramaten och de större
stadsteatrarna. De kulturpolitiska målen har en motsvarighet mest i
en läpparnas bekännelse.94

Även om skådespelarna inte sökte sig till regionteatrarna var det en
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en var att Riber Björkman alltmer fattade besluten vid konflikter i
gruppen, vilket skar sig mot gruppens kollektiva anda. En annan or-
sak kan ha varit att gruppens gemensamma kreativitet hade försvag-
ats, kraften hade tillkommit genom ett yttre tryck som inte riktigt
fanns längre. Åsikterna är skådespelarnas, Riber Björkman hade för-
modligen gett en annan bild utifrån sitt perspektiv.

I ett samtal 1976 i Entré med delar av Regionteatern talade skåde-
spelaren Sten Elfström också om de begränsningar som kan finnas i
den kollektiva formen:

Det ska man väl säga i ärlighetens namn också att vårt arbetssätt
som har entusiasmerat oss när det har stämt och intresserat oss i
bakgrundsarbetet, karaktärsarbetet, det har nog också sina begräns-
ningar.101

I teaterns årsredovisning från 1972/73 skrev Riber Björkman att det
fanns två orsaker till gruppens val att själv författa pjäser:

Det är framför allt ont om barn- och ungdomspjäser som håller för
en noggrann analys och det omsorgsfulla arbete som läggs ner på
dem. Denna brist kan ses som ett av många symptom på att barn-
kulturen är alltför eftersatt, och det bör vara en angelägen uppgift
att förbättra den situationen.102

Den andra orsaken var att man ville få fram en repertoar som kändes
lokalt angelägen. Tydligen lyckades man hitta en ny publik med Me-
ningen med föreningen, Olle Näsman från Umeå universitet gjorde en
publikundersökning där det visade sig att 52 procent av publiken
bara hade utbildning motsvarande folkskola och 47 procent kom ifrån
socialgrupp 3, 25 procent hade inte sett någon annan teaterpjäs un-
der det senaste året.103

Valet och uppdraget att framförallt spela för skolelever och före-
ningspublik var inte okomplicerat. I den tidigare citerade avbönen
från Gösta Ekberg på Västernorrlands Allehanda tas problemet upp:

Men det verkar sannolikt att den publik som vanligtvis frekventerar
Riksteaterns föreställningar inte ännu upptäckt vilken fin ensemble
vi själva har och vilka förstklassiga föreställningar den ger.104

maten, ansåg han. Intressant är att teaterkritikern hade en något för-
virrad bild av vilken sorts teater det var, en fri grupp ”under lands-
tingets beskydd”.98  Han lyfte fram att det dråpliga spexet aldrig för-
lorade den allvarliga undertonen och att rollgestalterna var väl indi-
vidualiserade. Regionteatern var inte intresserad av att gästspela i
Stockholm och framförallt inte på Dramaten. Enligt Elisabeth G
Söderström brann man för att spela för föreningar och skolklasser.
Riber Björkman skrev i den tidigare citerade Entréartikeln att det
inte fick vara så att gästspel i Stockholm var det enda sättet att få sina
föreställningar diskuterade. Han ansåg att uppsättningarna måste ses
i sitt sammanhang, att det inte fanns någon absolut teater som fun-
gerade i alla förhållanden.99

En som tog kontakt med teatern efter att ha sett uppsättningen
var Västernorrlands Allehandas chefredaktör Gösta Ekberg, som hade
drivit en hård linje mot teatern. Han ville be om ursäkt för det han
skrivit och gjorde det inför teaterns hela personal. Enligt Elisabeth G
Söderström skyllde han sina tidigare åsikter på vänner som hade berät-
tat om vad teatern spelade. Även i sin tidning formulerade han sin
avbön:

Uppgifter lämnades från Norrköping hit till Härnösand att ensemb-
len gjort sig omöjlig genom att torgföra hämningslöst ensidiga väns-
terextremistiska pjäser. […]

Låt oss i dag bekänna helt nya intryck: Ensemblens verksamhet
har hittills överträffat alla förväntningar. Den har spelat en rad pjä-
ser, som från början till slut arbetats fram av teatern själv. Det är
pjäser om samhällsproblem från vitt skilda områden, ömsom iro-
niska och lustiga, ömsom upprörande och ständigt burna av ett starkt
personligt engagemang.100

Smekmånaden blev kort, konflikten kom sedan framförallt att handla
om skolteatern. Det växte också fram en konflikt inom teatern. En-
ligt Elisabeth G Söderström kände ensemblen inte tillräckligt stöd
från Riber Björkman för arbetsmetoden man använt i de egenskrivna
pjäserna, en metod som man dessutom ville utveckla ytterligare. Fram-
förallt gällde det när man diskuterade engagemang av regissörer ut-
ifrån. Hon tror att det kan ha varit en orsak till att flera valde att
lämna gruppen. Inga Landgré lämnade redan efter två år och Kim
Procopé och Jan Tiselius efter tre år. Jan Tiselius tror att av problem-
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Resultatet blev att det inrättades ett skolteaterråd där länets sju kom-
muner (kommunblock vid den tidpunkten) utsåg tre representanter
var. Enligt Harry Ördell, som var sekreterare i rådet, kunde alla frå-
gor ventileras där. Men han vill bestämt betona att man aldrig lade
sig i repertoarvalet eftersom ”man litade på teatern, man visste att
dom gjorde så gott dom kunde”.109

När jag ser recensionerna, tar del av reaktioner, läser pjästexterna
och studerar studiematerialet till de olika teaterföreställningarna så
tycks det mig som att det framförallt var studiematerialet/program-
bladen som väckte negativa reaktioner gällande teaterns politiska
hållning. Mycket i pressrapporteringen handlade om att förneka att
de politiska inslagen i föreställningarna gav någon effekt på publi-
ken.

Synsättet påminner om de bojkottskampanjer som genomfördes
mot Bertolt Brechts dramatik i Västtyskland under 1950- och 1960-
talen. Under dessa kampanjer angreps pjäserna för att vara DDR-
propaganda, men när bojkotterna upphörde betonade man det all-
mänmänskliga (som underförstått stod i motsättning till DDR:s ideo-
logi) och apolitiska i dramatiken.110

Den skolteaterpjäs som väckte mest uppseende under denna pe-
riod var Elisabeth G Söderströms Nöden har ingen lag, som påstod
att en ungdomsbrottsling fick mildare straff ifall han kom från en
välbärgad familj. I Örnsköldsviks Allehanda var det Olle Norell som
drev kampanj mot Regionteatern. I samband med pjäsen intervjuade
han polismannen Sune Åkerström som tyckte det var bittert att hu-
vudmannen för länets sjukvård ansåg sig ha resurser att satsa på denna
form av propaganda, när inte sjukvården fungerade tillfredsställande:

– Spelar dom upp den här pjäsen och delar ut det där programblad-
et, så kommer vi att hålla våra barn hemma från skolan. Än så länge
är det i alla fall v å r a barn och inte samhällets.111

En representant för samhällets våldsmonopol propagerade här för
civil olydnad. Kritiken resulterade bl.a. i att uppsättningen först måste
provspelas innan den kunde tillåtas för skolorna i Sollefteå. I Sundsvalls
Tidning rapporterades att skoldirektören i Sollefteå efter mötet med
ensemblen konstaterade: ”Vi är överens om att pjäsen är bra skriven
och bra framförd”.112

Valet av publik kom att visa sig vara avgörande när olika konsekrer-
ande instanser lokalt skulle värdera teaterns plats på kulturens fält.

 En brevväxling mellan filmregissören Pelle Berglund och Riber
Björkman tyder på att det fanns idéer att förena den improvisatoriska
formen med ett klassiskt teaterstycke. Enligt ett brev 1975 hade man
enat sig om Molières Tartuffe eftersom man i de egna pjäserna prövat
”att bottna rollfigurerna i väl underbyggda personliga karaktäristik-
er och välmotiverade situationer”.105  Uppsättningen blev av olika
anledningar aldrig av, istället satte Riber Björkman själv upp Ibsens
En folkets fiende. I programbladet finns en beskrivning av hur en upp-
sättning kommer till, på ett ytterst traditionellt sätt där analysarbetet
sker runt ett bord, man läser och diskuterar pjäsen varefter repetitions-
arbetet tar vid med lagda scenerier.106  Även detta tyder på att man
inte lyckades eller ville förbinda de två olika formerna av teater för
vuxna med varandra.

Kraven från den traditionella teaterpubliken, företrädd inte minst
av Sundsvalls Tidnings teaterkritiker Curt Bladh, skulle öka.107  Den
ansåg sig av tradition veta vilken teater som skulle spelas, det ingick i
dess habitus att besöka teatern. Teaterns försök att nå denna publik
misslyckades ofta, som med de större uppsättningarna för teater-
föreningarna. Men man var från Regionteaterns sida inte heller be-
redd att gå den traditionella teaterpubliken till mötes. Ett exempel är
när Sundsvalls Teater efter renoveringen återinvigdes 1975, då blan-
dade ensemblen prologen från invigningen 1894 författad av härads-
hövding Ölander med Brechtcitat som utmanade borgerligheten.108

Diskussion om skolteatern
Men den stora debatten om Regionteatern gällde inte vuxenproduk-
tionerna utan skolteatern. Den handlade både om form och inne-
håll, från traditionella frågor som huruvida barn kan förstå så kom-
plicerade frågeställningar som gruppen presenterade, bruket av svor-
domar och varför man ska blockera gymnastiksalen när det finns
teaterlokaler, till anklagelser om politisk propaganda och att man
påtvingade barnen socialistiska åsikter som de inte kunde skydda sig
mot.

Inför teaterns start ägde en länsteaterkonferens rum och där till-
frågades kommunerna om  de ville ha insyn i teaterns verksamhet.
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Teaterkritikerna i rikstidningarna skrev om Regionteaterns vuxen-
uppsättningar, medan skolteatern inte bevakades. Curt Bladh som
var regionens enda fasta teaterkritiker skrev till en början om alla
teaterns uppsättningar, men tenderade senare att enbart skriva om
de större vuxenuppsättningarna. I de övriga regionala tidningarna är
teaterkritiken av mycket blandad karaktär och kvalitet, ibland snar-
are nyhetsartiklar som refererar och intervjuar skolelever om före-
ställningen. Dagens Nyheter uppmärksammade dock ytterligare en
gång Regionteatern med en stor artikel, 1975 skildrades i positiva
ordalag dess demokratiska arbetsform och valet att spela uppsökande
teater.118  Detta som ett exempel på hur 1974 års kulturproposition
skulle kunna komma att genomföras.

Hierarkisk institutionsteater?
Utvecklades Västernorrlands regionteater från en gruppteater till en
hierarkisk institutionsteater under de första fem åren? Som tidigare
har visats fanns det en konflikt mellan gruppen och teaterledaren
Riber Björkman, inte minst vad gällde repertoarval och val av regis-
sörer. De löpande kontakterna med landstinget sköttes av Björkman,
men när det gällde större frågor kom hela gruppen till mötena. En-
ligt de två intervjuade skådespelarna var det en metod de hade ut-
vecklat under tiden i Norrköping för att inte spelas ut mot varand-
ra.119

Medlemmarna från den ursprungliga gruppen blev allt färre och
ersattes av nya, vid undersökningsperiodens slut, säsongen 1976/77,
fanns bara fyra av de ursprungliga tio kvar.120  1977 fanns det allvar-
liga sprickor i ensemblen. I ett protokoll från ett produktionsmöte i
februari står det om repetitionstiden av Svarta Nätter och Vita Dagar:
”Vi har inte som ensemble känt något stöd eller uppmuntran från
ledningen.”121  Ledningen hade enligt kritikerna gjort en dålig plane-
ring vilket lett till att det nästan var omöjligt att repetera två pjäser
samtidigt. Konflikten ledde till uppsägningar och teatern skrev en
insändare i Västernorrlands Allehanda där det konstaterades att den
hade sin grund i en schism om teaterns organisation och planering.122

Harry Ördell minns också ett möte gällande ersättningsfrågor, där
ensemblen tyckte att Riber Björkman svek dem.123

Olle Norell intervjuade en rektor som gjort en enkät i samband
med en föreställning av Nöden har ingen lag och Norell drog slutsat-
sen:

Det är uppenbart att regionteaterns folk arbetar mycket målmedve-
tet och ytterst professionellt med påverkan och indoktrinering åt ett
visst extremt politiskt håll, och den frågan ter sig allt mer angelägen
hur länge ansvarigt skolfolk här i distriktet ska fortsätta med att klappa
händerna och jamsa med och tycka att det är ”festligt”?113

Det är ett exempel på en extrem kritik, men det finns också tydliga
tecken på att lärarna inte kände tillit till det expertsystem som lands-
tinget hade importerat till länet. En artikel som rapporterar om ett
möte mellan Regionteatern och ett åttiotal svensklärare hade rubrik-
en ”Lärarfråga till Regionteatern: Måste det alltid finnas budskap i
skolpjäserna”. Referatet av debatten visar att det inte var teaterns tema-
val som man vände sig mot utan att pjäserna hade en för hög svårig-
hetsgrad för den tänkta publiken.114

I Västernorrlands Allehanda var man lite försiktigare på ledarsidan,
efter den kritik man riktat mot gruppen innan den ens hade etabler-
ats. Man ansåg dock att teatern hade en kraftig påverkan på eleverna,
en tilltro som känns ovanlig idag. Därför ville man ställa speciella
krav på Regionteatern:

Har inte teatern särskilt när det gäller barn en skyldighet att undvika
en så enkelspårig indoktrinering som vänsteranhängare så gärna
beskyller andra för att ägna sig åt? […]

Barndomsupplevelser, inte minst av teater, kan sätta oerhört starka
spår efter sig hos oss alla. Därför bör heller inte Regionteatern ta
”iskalla grepp” om barnen i våra skolor.115

Att opinionsyttringar riktades mot Regionteatern är kanske inte så
uppseendeväckande. Det tycks inte ha tagits några direkta initiativ
inom landstingsfullmäktige för att styra teatern i någon annan rikt-
ning. Dock hade landstinget maktmedel som, trots att de inte använ-
des, kan ha fungerat disciplinerande. Man valde att inte bilda en stif-
telse för att driva den första verksamheten utan landstingets utbild-
nings- och kulturnämnd utgjorde teaterns styrelse. Det innebar att
den kommande repertoaren godkändes av nämnden.116  Även för-
ändringar i repertoaren beslutades av nämnden.117
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Spelets kultur
Regionteatern blev under sina första fem år framförallt en angelä-
genhet för Härnösand. Det var här teatern var som synligast, man
samarbetade i amatörteaterprojekt, hade teatercaféer, anordnade soli-
daritetskvällar för Chile etc. När Regionteatern turnerade hade man
ambitionen att stanna en längre period på samma ort för att försöka
få en förankring, men förutom när teatern var i de nordligaste de-
larna av länet, återvände man alltid till Härnösand på kvällen. Hur
spelets kultur, dvs. andra former av uppträdanden inför publik, för-
ändrades i stort i Västernorrlands län har jag inte haft möjlighet att
kartlägga, men troligt är att man under tiden i Härnösand, med sam-
arbetsprojekt och tekniska resurser, kunde fungera som en motor för
det lokala kulturlivet. För länet som helhet innebar det sämre möj-
ligheter för turnerande teatergrupper och för den lokala Länsteatern
i Västernorrland, även Riksteatern bör ha känt av en minskad efter-
frågan på mindre spelprogram.

När man jämför annonser och artiklar om evenemang i Sundsvalls
Tidning respektive i den i Härnösand utgivna Västernorrlands Alle-
handa under mars månad 1973 och 1978, är det svårt att dra några
tydliga slutsatser. Man skulle naturligtvis kunna väga in den demo-
grafiska utvecklingen och se ifall skillnaderna mellan städernas ut-
veckling berodde på den. I pressen syns inte heller mycket av det som
skedde i föreningar, på ungdomsgårdar, krogar och skolor. Något som
däremot refererades ordentligt var sportevenemangen, men beroende
på omfattningen har jag valt bort denna del av spelets kultur.

I båda orterna tycks dans på restaurang till levande musik varit i
avtagande, framförallt i Härnösand. Musikuppträdandena bjöd på
en blandning, där den mer populära och folkliga musiken i Sunds-
vall tycks ha ökat på bekostnad av den klassiska. Men 1978 fanns där
också ett musikforum som bjöd in folk att ta med egna instrument,
ett exempel på det som den nya kulturpolitiken kallade ”fri kollektiv
skapande verksamhet”.128  I Härnösand ägde två jazzarrangemang rum
1978. I Sundsvall genomfördes ett stort Evert Taubeprogram med
över 100 medverkande, professionella och amatörer, och med tre ut-
sålda föreställningar på Sundsvalls teater.

1973 hade restaurang Strand i Sundsvall regelbundna uppträd-
anden med engelska artister och lindansare i music hall-tradition.
1978 gjorde ett uppträdande i det nybyggda Folkets hus’ dansrestau-

Det som också hände under dessa fem år var att personalstyrkan
nästan fördubblades, till 17 personer 1976/77, expansionen hand-
lade dock helt om teknisk och administrativ personal, den konstnär-
liga personalen utgjordes fortfarande av 9 personer. Dessutom ökade
antalet extraengagerade, 1972/73 var de 14 och 1976/77 27 personer
(varav 8 konstnärlig personal). Orsaken var inte att man hade fler
uppsättningar eller gjorde fler föreställningar, 1972/73 hade man 342
föreställningar i jämförelse med 316 1976/77. Den pionjäranda som
både Elisabeth G Söderström och Jan Tiselius nämner i intervjuerna
var förbi, en ökad specialisering skedde. Att antalet egenskrivna pjä-
ser minskade utan att man hade lyckats få fram nya författarkon-
takter gjorde också att den lokala förankringen avtog.

Ett problem för Regionteatern var att de statliga medlen inte ut-
ökades i den takt man hade hoppats på. Kulturrådet hade inför 1976/
77 äskat att antalet grundbelopp på Västernorrlands regionteater
skulle öka från 13 till 26, antalet grundbelopp på det regionala teater-
området skulle totalt öka med 59.124  Men i budgetpropositionen av-
styrkte utbildningsminister Bertil Zachrisson en så kraftig ökning,
bara 13 nya grundbelopp blev det och hans beräkning grundades på
”de behov som redovisats av Helsingborgs stadsteater och länsteatern
i Västerbottens län”.125  Länsteatern i Västerbottens län var den institu-
tion som senare skulle bli Norrlandsoperan.

Efter en partiöverskridande motion från riksdagsmän i Västernorr-
land, med socialdemokraten Bengt Wiklund som huvudmotionär,
lyckades man öka antalet grundbelopp på teaterområdet något, främst
genom att pengar frigjordes eftersom Jönköpings läns landsting inte
var redo att ta ansvar för en ny Riksteaterensemble.126  Det var inte
givet att de nya grundbeloppen skulle gå till Västernorrland, det var
Statens kulturråds sak att besluta – här sändes inte en lika tydlig sig-
nal ut som ministern gjort i propositionen.

Kulturutskottets ordförande George Andersson tog dessutom i
riksdagsdebatten upp att Norrlandsoperan bedrivit en mycket fram-
gångsrik verksamhet som resulterat i goda recensioner och gästspel i
Stockholm.127  Kanske hade Regionteatern tagit ett felaktigt beslut
genom att inte gästspela i Stockholm? Att det var märkbart att staten
inte förmådde leva upp till sin målsättning att fullt ut stödja en utbygg-
nad av de regionala teaterinstitutionerna, måste ha lett till en tvekan
om ifall man från regionalt håll skulle våga satsa på en utbyggnad.
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med sin frånvaro än med sin närvaro under dessa två marsmånader
och framstod inte som något alternativ.

Repertoaren de första fem åren
Utvecklades en speciell repertoar som passade för regionen och hur
självständig var man i repertoarvalet under Regionteaterns första fem
år? Jag kommer först att gå igenom några tydliga tendenser baserade
på statistik, för att sedan analysera ett tiotal uppsättningar utifrån
tematik och uppsättningsstil. Det tillgängliga materialet är begränsat
till pjäsmanus, svartvita fotografier (oftast utan synlig publik, för-
modligen tagna i slutskedet av repetitionerna) och recensioner (som
tidigare nämnts är de sporadiska vad gäller skolteatern). Ingen av
uppsättningarna från de fem första åren har videofilmats. De egen-
skrivna manusen tycks ofta vara utskrivna efter repetitionsarbetet,
vilket gör att det där finns en del beskrivningar av spelstil och förhål-
lande till publiken.

Som framgår av tabell 1 utgjorde inte det egenskrivna, kollektivt ska-
pade materialet någon dominerande del, trots att det ansågs vara tea-
terns kännemärke. På skolteatersidan förekom det överhuvudtaget
inte efter det första året, däremot förekom pjäser skrivna av ensemble-
medlemmar, men som inte var framimproviserade. Ibland verkar man
gemensamt ha gjort fria bearbetningar av färdigskrivet material. Den
lokala förankringen var starkast under teaterns andra och tredje år,
för att vara helt borta det femte året. Andelen urpremiärer var under
de tre första åren hög, för att sedan sjunka till noll (observera att
sång- och textprogram som baserats på existerande material inte har
räknats som urpremiärer). Det utländska materialet inskränkte sig
till fyra pjäser varav en var utomeuropeisk.132  Att man började få en

Tabell 1, repertoarutveckling Västernorrlands regionteater.

rang Aveny stor skandal. I annonsen i Sundsvalls Tidning kan man
läsa att Ladybirds skulle uppträda, ”världens första topplösa tjej-
orkester direkt från kontinenten”.129  Det ledde till en diskussion inom
socialdemokratin, kvinnoförbundet delade ut flygblad mot konser-
ten och en ledamot i Folkets husstyrelsen avgick i protest.130

1973 introducerades motionsbingo, även kallat promenadbingo,
över hela Västernorrland. Sundsvalls Tidning kunde rapportera att
man hade slagit världsrekord och att 17 254 personer hade deltagit i
Sundsvallstrakten.131  Flugan tycks helt ha försvunnit fem år senare.

Den professionella teatern ökade något i Sundsvall, men mins-
kade i Härnösand. 1973 gästspelade Riksteatern i Sundsvall med
Antigone, som spelades fyra gånger. Medborgarskolan anordnade en
balettföreställning med två dansare från Kungliga Teatern. 1978 gäst-
spelade Dramaten med Den sanna historien om AhQ, Norrlandsoperan
gästspelade med Don Juan, som spelades tre gånger, och Regionteatern
spelade en föreställning av Staffan Göthes Den itusågade damen.

I Härnösand hade man 1973 två olika dansgästspel (Cullberg-
baletten och en spansk dansensemble) som spelade två föreställningar
var och Riksteatern spelade två föreställningar av Antigone. 1978 hade
man bara två föreställningar av Norrlandsoperans Don Juan. Att döma
av antalet föreställningar per uppsättning verkar det som om Härnö-
sand procentuellt hade en större teaterpublik. Men utvecklingen i
Härnösand var, att döma av de två marsmånaderna, sjunkande och
det verkar som man inte vågade satsa på en större mängd gästspel.
Härnösands specialintresserade teaterpublik kanske tog sig till Sunds-
vall för att se exempelvis Dramatengästspelet?

På Amatörteatersidan spelade NBV i Sundsvall en pjäs av Werner
Aspenström på Sundsvalls teater 1973, även en sjätteklass spelade en
föreställning där. I Härnösand samma år gjordes en musikal med
unga teateramatörer. 1978 finns i Västernorrlands Allehanda inga
tecken på några amatörteateruppträdanden i Härnösand, i Sundsvall
spelades 25 föreställningar av revyn Elis slutrea.

En slutsats som jag vågar dra, är att det egna skapandet hade stärkts
något i Sundsvall och att det fanns en medveten satsning på att öka
antalet teaterföreställningar. Dragningen mot mer populära och folk-
liga underhållningsformer tycks ha varit starkare i Sundsvall än i
Härnösand. Tydligt är också att arbetarrörelsens kultur- och genus-
syn minst sagt var oklar i Sundsvall. Regionteatern utmärkte sig mer
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i dräkt, stränga glasögon och med håret uppsatt i knut. På den första
bilden ser man hur Mikael försöker berätta sin historia om varför
han kom försent, med väskan (med Adidasmärke) hängande på ax-
eln (bild 2). Lärarinnan visar ointresse för historien. Den andra bil-
den visar hur Mikael blivit upptäckt och försöker se både oskyldig
och bedjande ut (bild 3). Lärarinnan ser än mer reserverad ut, håller
händerna över bröstet med den ena handen knuten mot kinden, hon
tittar strängt och lite besviket över glasögonkanten.

När jag visade mina muskler blev Bertil rädd spelades för mellan-
stadiet.134  I pjäsens samtliga scener är de vuxna fysiskt frånvarande,
man talar med osynliga vuxna som ställer besvärande frågor till bar-
nen. I den första scenen i klassrummet är läraren försenad och mobb-
ningen av den nya klasskamraten kan pågå ostört. Det är barnen själva,
och framförallt mobbingoffret Bertil, som får lösa situationen. De
vuxna är inte till någon hjälp.

Även i pjäsen Klump i magen för lågstadiet är de vuxna osynliga,
tillsammans med publiken löser barnen problemet med att bli av
med rädslan för att bli ensam.135  Jevgenij Schwartz Rödluvan visar en
flicka som inte är rädd och som även har lärt djuren att inte vara
rädda.136  Här finns ingen motsättning mellan vuxna och barn, mor-
mor och Rödluvan är lika tuffa.

I Göran Tunströms Det är jag, Juan ifrågasätter barnet faderns
handlande, men Juan lär sig orsaken till att fadern är så förudmjukad
och låter sig luras av kapitalisterna. Den handlar om ett system av
utsugning.137

INDIVID/KOLLEKTIV

Jag hade en förutfattat mening om att Regionteaterns pjäser skulle
sätta kollektivet framför individen, det stämmer i ett antal barnpjäser,
men sammantaget är bilden av förhållandet mellan individ och kol-
lektiv splittrad och kollektivet i sig kan ha delade åsikter. I Fara å
färde eller när resenärerna reste sig är passagerna först eniga i sin kri-
tik mot SJ och kidnappar generaldirektören för att säga några san-
ningens ord till honom.138  Det hela urartar till en konflikt mellan de
som tycker att järnvägen inte behöver bära sig ekonomiskt och de
som förespråkar marknadslösningar.

I När jag visade musklerna blev Bertil rädd kan man hårdra bilden
av kollektivet som att de byter en ond ledare mot en god. Mobbaren

normaliserad repertoar är ett tecken på att den egna initiativkraften
var i avtagande, men det är också en följd av att den ursprungliga
ensemblen höll på att lösas upp. Utöver bristande initiativkraft kan
utvecklingen också ha berott på att det kommit fram mer dramatik
skriven för barn och ungdom, respektive uppsökande teater. Man
spelade än så länge inte en repertoar liknande Dramatens eller Stock-
holms stadsteaters, även om Kroetz Vårt lilla bo, som hade premiär
1977, spelades året innan på Dramaten och Ibsens En folkfiende hade
spelats på Dramaten ett par år tidigare i en omdiskuterad uppsätt-
ning.

Tematik
BARN/VUXEN

Rätt åt dig inleds i revyform där de båda skådespelarna turas om att
vara vuxen respektive barn.133  Den övergår sedan till huvudhistorien
om Mikael som kommer försent till skolan, fuskar med de engelska
glosorna och ljuger för sin mamma. Barnet står för fantasin, som
dock leder till att han krånglar in sig i besvärliga situationer, den
vuxne är den som ska döma men det blir upp till publiken att avgöra
ifall Mikael ska få ett straff. Lärarinnan är på bilderna korrekt klädd

Bild 2 och 3, Rätt åt dig (1972), Teater Västernorrlands arkiv.
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arbetarklassfamiljens borgerliga familjeliv, bygger pjäsen på trygg-
heten i familjesammanhållningen. I de två bilderna från uppsättningen
är mannen i centrum, i vardagsrumsscenen tycks han lägga fram ett
framtidsscenario medan hon spänt insuper hans ord, i scenen fram-
för kolonistugan tycks han berätta om den problematiska situation-

Bild 4, Vårt lilla bo (1977) , fotograf Hans Marklund, Teater Västernorrlands arkiv.

Bertil utmanas av mobbingoffret Lasse genom att denne erkänner
sin rädsla och ifrågasätter Bertils mod. I mellanstadiepjäsen Halv-lek
ställs idrottskollektivet mot familjen, men det är ett osunt, kommer-
sialiserat kollektiv som snabbt förbrukar en talang. 139

Valet att spela Ibsens En folkets fiende med sin diskussion om mino-
ritetens rätt var att ytterligare komplicera bilden av kollektivet. Leif
Zern tyckte att gruppen tagit vara på sina erfarenheter från arbetet
med de kollektivt skapade pjäserna. ”Spelad på liknande sätt blir ’En
folkets fiende’ både en levande komedi om miljöfrågan och ett drama
om ideologiernas växelspel vid tiden för liberalismens genombrott i
Norden.”140

I Franz Xaver Kroetz Vårt lilla bo hotas den lilla kärnfamiljen när
mannen arbetar extra åt företagaren genom att dumpa miljöfarligt
avfall i badviken. Men han polisanmäler företaget och får stöd av
kollektivet, facket.141

KVINNOR/MÄN

Det är förvånansvärt få kvinnoroller som bryter mot traditionell
kvinnosyn. I skolpjäserna är föräldrarna oftast representerade av en
hemmavarande mamma. I pjäsen Halv-lek ställs dock kvinnan som
förälskat sig i den blivande fotbollsstjärnan mot klubbens krav. Kraven
gör att de måste flytta, att han inte kan vara hemma en kväll med
barnet etc. Det leder till slut till revolt och hon börjar arbeta på sjuk-
huset. ”Jag ville inte gå här hemma och passa upp på dig längre. Jag
måste få komma ut och känna att jag gör något nyttigt.”142  I de två
första egenskrivna pjäserna för vuxna, Meningen med föreningen och
Fara å färde, är kvinnorna hemmafruar, postkassörer och lågstadie-
lärare, två av fruarna arbetar extra som språklärare respektive städ-
are.143

Skälet till att kvinnorollerna är så traditionella kan vara att en-
semblen ville visa en verklighet som stod i samklang med publikens,
men det förklarar inte varför man inte visade på alternativa vägar
och uppbrott från kärnfamiljen.

Även när man för ovanlighetens skull spelar utländsk dramatik,
Kroetz Vårt lilla bo, är det den traditionella kärnfamiljen som står i
centrum. Kvinnan lämnar det aktiva yrkeslivet för att föda familjens
första barn, kärnfamiljen hotas dock av det kapitalistiska företagets
rovdrift på mannen. Även om Kroetz har en småironisk ton mot
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sens budskap gick fram även till en tillrest teaterkritiker från Stock-
holm, framgår av Bengt Jahnssons konstaterande: ”Man tar inte en
glesbygd där man sätter den, allra minst dess innevånare”.144

I Vargen – ett spel om samerna skildras både i nutid och i histo-
riska tillbakablickar hur samerna fråntas sin mark.145  På en bild från
föreställningen ser man hur maktens företrädare gör upp utan att
samerepresentanten får komma till tals (bild 6). I den nutida famil-
jen som skildras har dottern valt att studera i Stockholm, men när
hon inser orättvisorna och fördomarna väljer hon att starta en folk-
rörelse för samernas rättigheter.

I Fara å färde gäller revolten SJ och nedläggningen av järnvägs-
sträckor. Kritikerna använder sig här av termer som ”smått folk” och
”en av de mänskligaste debattpjäser jag sett på länge”.146  Den sista av
de egenskrivna vuxenpjäserna – I själva verket – handlar om en ut-
redning om hur man ska öka livskvalitén för arbetslösa i skogs- och
Norrlandslänen. Ledamöterna konstaterar att ingen känner någon
arbetslös, därför inhämtas arbetslöse Bertil från Ångermanland som
expert. Här finns en konflikt mellan den arbetslöses vardag och de
främmande myndighetsmänniskorna. Konflikten är inte lika tydlig
som i de två andra pjäserna och här är centralmakten i majoritet på
scenen och får också sista ordet när den arbetslöse inte är nöjd, trots

Bild 6, Vargen (1974), Teater Västernorrlands arkiv.

en medan hon verkar helt upptagen av hans berättelse (bild 4). Det
är först när hans agerande hotar barnet och därmed kärnfamiljen
som hon reagerar kraftfullt.

LOKALT/CENTRALT

I skolpjäserna är detta tema inte synligt, medan vuxenpjäserna näs-
tan har det som huvudtema. I intervjuerna med skådespelarna Elisa-
beth G Söderström och Jan Tiselius framkom att frågan om central-
styrning kom upp i diskussionerna med lokalbefolkningen under
researcharbetet inför uppsättningarna.

I Meningen med föreningen står en hembygdsförening i centrum,
de får besök av en förbundssekreterare från Stockholm som talar för
centrala lösningar, exempelvis vilka teateruppsättningar som ska tur-
nera bland föreningarna. Mot det invänder den nyinflyttade små-
skolelärarinnan Kristina och hon lyckas få igång en motreaktion som
gör att föreningen får nytt liv och man börjar engagera sig mot
järnvägsnedläggningar och för att försöka rädda läkartjänsten etc.
Flera i föreningen har stor respekt för den centrala makten, på bilden
från uppsättningen ser man hur de alla vänligt tar emot förbunds-
sekreteraren med leenden och bugningar, alla förutom Kristina som
håller händerna i sidan och intar en kritisk hållning (bild 5). Att pjä-

Bild 5, Meningen med föreningen (1973), Sveriges Teatermuseum.
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teaterns publik. Men i detta perspektiv är även invandraren nästan
osynliggjord, det enda undantaget som jag har hittat är finskan Aili i
Fara å färde.

I Göran Tunströms pjäs Det är jag, Juan, som ursprungligen sat-
tes upp på Riksteatern, sägs i prologen att vi ska förflyttas till ett främ-
mande land och så beskrivs invasionen/upptäckten av Amerika. I
lärarhandledningen står: ”Pjäsen vill ge barnen en insikt om en an-
nan värld. Ett annat folk, en annorlunda kultur. Och kunskap om
förtryckets orsak och verkan och om möjligheter till en förändring.”148

Pjäsen förespråkar på ett didaktiskt sätt en väpnad revolution och
uppror mot kapitalisterna. Men det finns inga tecken på att högsta-
diepubliken skulle dra några paralleller till sin egen vardag (vare sig
till hur de själva blivit behandlade av kapitalister eller hur Sverige
har behandlat sin egen urbefolkning). Av bilderna att döma har man
på scenen försökt skapa en latinamerikansk miljö, med indiansk ur-
befolkning spelad av svenska skådespelare (bild 7).

SPELSTIL

Förutom några rena scenföreställningar kunde uppsättningarna spelas
i de mest skiftande lokaler. Gruppen hade sin utgångspunkt i skol-
teatern där man oftast spelade i gymnastiksalar, den uppsökande tea-
tern spelade i allt från bygdegårdar till stora scener. Detta hade gett
en vana att spela nära publiken och i skolpjäserna är det ofta inskriv-
et i manus att man ska agera direkt till åskådarna med frågor som
sedan ska omsättas i kortare improvisationer. Något liknande fanns
inte i vuxenföreställningarna, däremot säger både Söderström och
Tiselius att när man spelade på föreningsmöten avslutades det oftast
med kaffe och samtal. I skolföreställningarna var tiden många gånger
knapp efter föreställningen och barnen fick mest möjlighet att un-
dersöka scenografin och effekterna. Man hade förhoppningen att
lärarna skulle efterarbeta föreställningen i klassrummet med hjälp
av teaterns studiematerial/programblad.

Jag har inte sett något exempel på att man spelade i helarenaform,
med reservation för att det ibland är svårt att utröna med hjälp av
fotografierna. Oftast tycks man ha spelat med publiken på två eller
tre sidor. Det blev en norm för skolteatern, så till den grad att teater-
kritikern Curt Bladh utdömde uppsättningen Bellman, Blomman,
Baby och Bruden, som var skriven av några av dem som kom att bilda

att samhället har ordnat allt till det bästa. I Sundsvalls Tidning kän-
ner sig inte kritikern övertygad därför att ”en förenkling av proble-
matiken är alltför påtaglig”.147

GLOBALT

De globala perspektiven är sällan närvarande i pjäserna, man för-
sökte göra en repertoar grundad på det lokala och då blev det vikti-
gare att lyfta fram konflikten mellan det lokala och det centrala. I
pjäsen Halv-lek försöker Gittan få sin fotbollsspelande man Kenneth
att engagera sig mot förtrycket i Turkiet, som hon har sett om på TV.
I övrigt är det internationella perspektivet förvånansvärt frånvarande,
inte minst med tanke på den tidens engagemang. Ett exempel är att
den hemska jätten i programbladet till I jättens iskalla grepp är för-
sedd med en dräkt med ord som nöd, straff, bomber och också det i
Vietnamkrigets dagar så tidstypiska napalm, men de fanns inte med i
uppsättningen. I pjäsen om schlagerindustrin, Baby Doll Dunblom,
talas det inte om den internationella musikindustrin utan det är
Stickan Anderson (under namnet Sune Petting) och Lasse Berghagen
som är exempel på den kommersiella musiken. Det nationella ur det
lokala perspektivet tycks ha varit viktigast att presentera för Region-

Bild 7, Det är jag, Juan (1977), fotograf Hans Marklund, Teater Västernorrlands arkiv.
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Därmed följer man en stark trend inom den svenska teatern just nu:
den politiskt radikala gruppteater som växte fram under sextitalet
får i sjuttitalets blånande skymning allt oftare ge vika för en mer
klassisk repertoar och spelstil.153

Trots det anser han att föreställningen är vital och ”skrämmande ak-
tuell” och han lyfter fram regissören Riber Björkman.

Pjäsen om fotboll, Halv-lek, och versionen av Kroetz Vårt lilla bo
tycks bägge ha haft en mer realistisk och nedtonad spelstil. Annars
verkar skådespelarna ofta närma sig karikatyrer, framförallt av män-
niskor med makt och av de vanliga människornas underdånighet.
Men samtidigt är karaktärerna väl individualiserade, vilket både Bengt
Jahnsson och Leif Zern från Dagens Nyheter lyfter fram. Jahnsson
skriver om Meningen med föreningen att många av de åtta skåde-
spelarna ”[l]yckas karaktärisera sin figurs sociala bakgrund, bara ge-
nom sättet att skaka hand, snålt, tveksamt eller generöst”.154  Zern skri-
ver om Fara å färde att ”[d]et ligger ett enormt skådespelararbete
bakom denna föreställning, en detaljinstudering som är så exakt att
man tycker sig ha mött varenda rollfigur någon annanstans”.155

Av bildmaterialet framgår att skådespeleriet tillåts ta starka fy-
siska uttryck, det är oftast tydligt att man inte främst försöker efter-

Bild 9, I själva verket (1976), Teater Västernorrlands arkiv.

Unga Klara, som traditionell eftersom den spelades på scen i teater-
lokaler.149  Bladh hade tidigare framhållit att ”regionensemblen har
en nästan naturlig talang att spela för barn”.150

Vuxenteatern möter däremot en skiftande bedömning, som fär-
gar av sig på omdömet av skådespelarinsatserna. Björn Fabricius
Hansen i Svenska Dagbladet anser att Vargen inte är ”mer än en
dialogiserad pamflett. Den ensemble, som väljer ett sådant stycke,
nöjer sig med att vara instrument. Politiskt må det vara försvarbart,
konstnärligt är det en kapitulation. [...] det lilla man trots allt fick se
av unga skådespelare [...] gjorde att man innerligt hoppades att tea-
tern i fortsättningen skulle tänka mer på dem och mindre på doktri-
nerna.”151  Curt Bladh som kände ensemblens kvalitéer bättre, kon-
staterar att värdet i uppsättningen låg på skådespelarinsatserna.152

När jag går igenom bildmaterialet kan jag inte se någon skarp
skillnad i hur man spelar för skol- respektive vuxenpubliken. En upp-
sättning som skiljer ut sig är En folkets fiende där spelet verkar mer
ordnat, förevisande och stelt. Men i en av de tre bilderna finns tydliga
fysiska uttryck, så det kan ligga något i att Zern ser spår av grupptea-
ter i uppsättningen (bild 8). Tommy Hammarström i Expressen ser
den dock som en tydligt exempel på en pågående förändring:

Bild 8, En folkets fiende (1976), Teater Västernorrlands arkiv.
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personer.161  I en intervju sa sekreteraren i Sundsvalls kulturnämnd
att en orsak kunde vara att Regionteatern hade fått en vänsterstämpel
på sig, medan en representant för Biljettcentralen i Sundsvall ansåg
att det var teaterföreningen som hade gjort en dålig marknadsföring.
162  Curt Bladh i Sundsvalls Tidning såg dock en annan förklaring:

Men en del ligger också i regionteaterns konstruktion, med tyngd-
punkten lagd på skolteater och föreningsteater. På så sätt når man
vissa grupper i samhället, men inte den traditionella teaterpubliken
och inte den publik som kan tänkas vilja gå på teatern en kväll. […]
I sin jakt på ny publik har man till stor del glömt den gamla, tradi-
tionella; det är beklagligt.163

När han ett år tidigare skrivit om teaterns placering hade han bekla-
gat han att Sundsvalls politiker varit så långsamma att lösa lokal-
frågan och bittert konstaterat: ”Vi får, också i höst, nöja oss med Hans
Ullbergs riksteater och dess urvattnade repertoar.”164  Tonläget från
tidningen i Härnösand var annorlunda:

Faktum är i alla fall att de praktiska försök som regionteatern gjort
att visa sin konst för allmänheten i Sundsvall har varit tämligen miss-
lyckade. Publiken har i stort sett uteblivit.

Egentligen är detta inte så konstigt. Trots satsningen med statliga
verk, och det nya sjukhuset så är Sundsvall en industristad med dess
speciella kulturmiljö av storfotboll och nattklubbar. Även om kolle-
gan ST frenetiskt arbetar för en annan ordning kan inte faktum för-
nekas.

Härnösand däremot har som bekant en annan befolkningsstruk-
tur. Här är sporten ungefär lika mycket i nedan som musik- och
teaterkulturen [är] i starkt intresseljus från stora grupper.165

Det var utan tvivel två bilder som målades upp, den ena staden fär-
gad av kulturskymning som hellre ägnar sig åt råa sportnöjen medan
den andra staden vårdar de höga, klassiska konsterna – som en scha-
blonbild av det klassiska Athen mot det vulgära Romarriket. Bilden
tycks överensstämma med de tendenser jag sett i utvecklingen av spe-
lets kultur i Sundsvall och Härnösand.

Ledarskribenterna tycktes ha glömt bort att tanken med både
kulturpolitiken och regionteatern var att teatern skulle nå ut till teater-
ovana grupper. Den publik som man inte lyckades attrahera i Sunds-

likna de naturliga uttrycken, utan snarare förhöja eller överdriva dem
för att på så sätt förtydliga.

Ett exempel är en bild från I själva verket, en absurd hälsningsce-
remoni mellan utredningens ledamöter som har svårt att hålla reda
på kavajer, portföljer, kaffemuggar och samtidigt visa tillräcklig vörd-
nad inför varandra (bild 9). Det finns i texterna till de tre egenskrivna
vuxenpjäserna utrymme för dessa vardagsabsurdistiska tillstånd, till
exempel när man i I själva verket fastnar på ordet nattåg som upprepas
av alla.

Att två exempel på en mer traditionell teaterform kommer från
undersökningsperiodens sista säsong (1976/77) är symptomatiskt.
Repertoaren var inte längre egen och lokalt förankrad, den första
ensemblen hade lämnat eller var på väg att lämna, teatern befann sig
i en övergång från kollektiv till hierarkisk ledning, teaterns arbets-
uppgifter var mer tydligt specificerade, vilket innebar en gränsdrag-
ning mellan konstnärlig och teknisk/administrativ personal. Lands-
tingets gruppteater var på väg att bli en hierarkisk teaterinstitution
och Curt Bladh i Sundsvalls Tidning kallade uppsättningen av En fol-
kets fiende ett stort genombrott.156  Teatern var nu salongsfähig för
Sundsvall, precis samtidigt som landstingets andra utredning före-
slog att en större ensemble skulle etableras i Sundsvall vid sidan av
den mindre i Härnösand.

Härnösand och/eller Sundsvall?
Frågan om teaterns placering togs upp redan i Landstingets första
teaterutredning. Där var målsättningen att teatern, efter den interim-
istiska perioden i Härnösand, skulle öppna i Sundsvall 1974. 1976
gjordes en ny utredning av den så kallade KOLA-gruppen, en gemen-
sam grupp för kommunerna och landstinget i Västernorrland för att
utreda frågor inom kulturområdet, exempelvis länsmuseet, läns-
biblioteket och regionteatern.157

Regionteatern hade haft svårt att etablera sig i Sundsvall, de of-
fentliga föreställningar som spelades fick ingen större publik och ledde
till rubriker som ”Regionteater för tom salong!”,158  ”Publiken sviker
bra föreställning? Regionteatern ger Sundsvall sista chansen”159  och
”Rädda regionteatern!”.160  Det paradoxala var att den aktuella före-
ställningen Fara å färde hade spelats för utsålda hus i Härnösand,
medan den vid en föreställning på Sundsvalls teater enbart drog 18
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framförallt moderaterna som hävdade att de inte var emot en ut-
byggnad av Regionteatern, men att ”insatserna på detta område måste
ställas emot angelägna satsningar på långtidsvård och distriktssjuk-
vård”.169  Centerpartiet tyckte också att man måste väga satsningen
mot andra angelägna verksamheter. I landstingsfullmäktige blev rös-
terna 67 för och 6 mot, enbart moderaterna röstade mot.170  Redan
året innan hade moderaterna opponerat sig mot en utökning av tjäns-
terna vid Regionteatern, dessförinnan hade besluten skett i enighet.171

Om det var den långsamma utbyggnadstakten eller att man inte
ville att den ”egna” ensemblen skulle ta ett länsansvar som gjorde att
Sundsvall började fundera på alternativa lösningar, låter jag vara osagt.

Den som tycks ha varit drivande i att hitta alternativa lösningar
för teaterfrågan i Sundsvall var kultursekreteraren Olle Näsman, som
tidigare hade gjort en sociologisk undersökning av publiken på Re-
gionteaterns uppsättning av Meningen med föreningen (se sid 127).
Detta skedde samtidigt som krisen var som störst för Länsteatern i
Dalarna/Dalateatern, och Falukuriren kunde rapportera att 12 av de
14 medlemmarna i Länsteatern hade sökt ett produktionsbidrag från
kulturnämnden i Sundsvall.172  Enligt skådespelaren Urban Eldh, en
av de tolv, kom initiativet från Näsman.173  Näsman sa i en intervju i
Dagens Nyheter att ”ansökan kommer i en för oss mycket spännande
situation”, han syftade på beslutet att Regionteatern skulle delas i två
ensembler.174  Det ledde till en interpellationsdebatt i landstinget i
maj, Christer Larsson (vpk) tyckte att det skulle vara lämpligare att
de etablerade sig i Örnsköldsvik för att få en jämnare geografisk för-
delning i länet. I Sundsvalls Tidning sa utbildnings- och kulturnämnd-
ens ordförande Helge Sundin: ”Vi tänker inte utnyttja tillfälliga tvis-
ter inom teatervärlden”.175  Från Dalateaterns sida hade man tänkt sig
ett samarbete med Regionteatern, och att man skulle arbeta med en
liknande repertoar.176  Allt rann ut i sanden, ett drygt halvår senare
lyder rubriken ”Ingen Dalateater till Sundsvall”.177  Enligt Urban Eldh
fick man aldrig några besked från Sundsvall samtidigt som en möjlig
lösning för en fortsatt verksamhet i Dalarna dök upp (se sid 206). En
annan orsak kan ha varit att Sundsvall hade sökt sig ut på en friar-
stråt som mer stämde överens med stadens vilja att öka sitt kulturella
status.

Curt Bladh konstaterar i sin historik över teaterlivet i Sundsvall
att staden genom kultursekreteraren Olle Näsman knöt allt tätare

vall var framförallt den traditionella teaterpubliken, den som hade
erövrat eller ärvt ett habitus där besök på olika kulturevenemang
ingick. För denna grupp var inte den uppsökande teatern av intresse,
teatern skulle man se i det traditionella teaterhuset där den borger-
liga offentligheten kunde manifestera sig.

I pressklippen ser jag ingen genomgripande argumentation för
den uppsökande teatern, inom skolan hade den blivit självklar, inom
många föreningar sågs den som ett positivt inslag men den märktes
inte trots att den uppmärksammats stort på Dagens Nyheters kultur-
sida.

Teaterutredningen 1976 var inte beredd att lägga ner verksamhe-
ten i Härnösand och öppna en ny, måhända mer traditionell verk-
samhet i Sundsvall. Enligt Harry Ördell var ett av skälen att Härnö-
sands kommun hade investerat mycket i nya lokaler för teatern.
Regionteatern hade dessutom fått en förankring i staden och känne-
dom om länets problem när det gällde skolteatern, så det var rimligt
att den skulle få fortsätta sin verksamhet. Utredningen trodde att man
efter fem år skulle uppnå den produktionsnivå som den ursprung-
liga utredningen från 1971 talade om. Ensemblen i Sundsvall skulle
enligt 1976 års utredning vara den större av de båda, och göra upp-
sättningar som kunde spelas på Sundsvalls teater och andra större
scener i länet. Man lyfte fram att en lokalisering på två orter skulle
innebära ”större möjligheter till kontakt mellan teatern och orts-
befolkningen”166  men betonade samtidigt att Regionteatern inte skulle
ses ”som någon isolerad företeelse i länets kulturliv utan snarare som
en för hela länet gemensam teaterresurs”.167

När teatertidskriften Entré i oktober 1976 skrev om utredningen
förklarade skribenten (troligen Claes Englund) de olika parternas
åsikter med att ”trots allt tal om regional förankring av en teater så är
det i verkligheten den lokala förankringen som har avgörande bety-
delse”.168  I artikeln förutspås, med instämmande av Riber Björkman,
att det naturliga är att det kommer leda till en än större satsning med
ytterligare en ensemble baserad i Örnsköldsvik.

Landstingets förvaltningsutskott, som förberedde besluten i land-
stingsfullmäktige, kom (efter en remissomgång till regionala aktör-
er) fram till att Sundsvallsensemblen skulle starta 1979 med anställ-
ning av 15 personer och att den vid periodens slut (framgår inte vil-
ken period) skulle bestå av ca 32 personer. Mot förslaget vände sig
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matens och Sundsvalls initiativ och agerade kraftigt mot det. Dra-
matens personalrepresentant i styrelsen arbetade istället för att tea-
tern skulle starta en verksamhet i någon Stockholmsförort, en sorts
närregionalisering.182  Man var säkerligen inspirerad av National-
theatret i Oslos förortsscen Torshovteatret, som startade 1977, och av
fria gruppers förortsetableringar.

I Sten Zackaris artikel om Sundsvall och Regionteatern hävdade
han att det inte var Sundsvalls kommun som orsakade fördröjningen
av Regionteaterns etablering i Sundsvall. Jag anser att han i sin egen
argumentation bevisar att Sundsvalls kommun bar en stor del av skul-
den. Han beskriver hur kommunen satsat på upprustning av det gamla
teaterhuset (men nämner inte att det passade dåligt till en stor del av
Regionteaterns verksamhet) och att man i teaterutredningen som fär-
digställdes i december 1976 hade med ett arkitektförslag på produk-
tionslokaler i anslutning till det gamla teaterhuset. Utredningen la-
des aldrig fram för kommunfullmäktige, förslaget stoppades av kom-
munstyrelsens arbetsutskott. Istället valde man att satsa resurser på
ett nytt stadsbibliotek och museum, Kulturmagasinet. I landstingets
teaterutredning framgick det klart att en etablering skulle ske i Sunds-
vall när lokalfrågan lösts. Den inneboende ovilja som tycks ha fun-
nits i Sundsvall mot att lösa teaterfrågan tillsammans med landstinget,
kan bero på att man ansåg att en sådan teater inte skulle ge staden
tillräcklig statushöjning, dvs. Regionteatern tillerkändes inte ett till-
räckligt högt kapitalvärde.

Stegvis förflyttning till Sundsvall
Oavsett skälen dröjde det länge innan utredningens förslag förverk-
ligades. Enligt Harry Ördell var det först när ett nytt kommunalråd i
Sundsvall, Sten-Olof Öberg, började driva teaterfrågan ur näringslivs-
synpunkt som det började hända något. Detta kommunalråd hylla-
des i en ledare i Sundsvalls Tidning 1989 där man konstaterade: ”Sten-
Olof Öberg heter en baddare på att vara beslutsför.”183  Man lyfte fram
att han hade lyckats skaffa medel till Regionteaterns Romeo- och Julia-
projekt och fått fram en ny scen i Sundsvall, Konsertteatern, för
Regionteatern. En annan viktig aktör var teatern själv som allt tydli-
gare markerade sin vilja att etablera sig i Sundsvall. I Verksamhets-
berättelsen 1978/79 skrev Riber Björkman att trots att en femtedel av
Sundsvalls befolkning hade besökt teaterns föreställningar var den

kontakter med Dramaten. Idén var att teatern skulle bli en regelbun-
den samarbetspartner och på sikt skulle samarbetet utvecklas till en
fast ensemble. När idéerna blev offentliga kritiserades de starkt både
från landstinget och från Riksteatern. Sten Zackari, drivande kansli-
chef i Sundsvalls kommun, refererade i en tidningsartikel drygt tio år
senare till Olle Näsmans förslag att man skulle bilda en stiftelse mel-
lan Sundsvalls kommun, landstinget och Dramaten.178

Höjdpunkten i samarbetet med Dramaten inträffade under ett par
novemberveckor 1978, då Allan Edwalls nyskrivna pjäs Någon där? –
Ja, någon i regi av Christian Berling och med Birger Malmsten, Björn
Gustafson och Marika Lindström i rollerna slutrepeterades och pre-
miärvisades. Man visade även 10 föreställningar av barnuppsättningen
Sagan om den övergivna dockan samt anordnade ett antal poesihörnor.
Enligt Dramatens styrelseprotokoll hade man kostnadsberäknat gäst-
spelets rörliga kostnader till 85 050 kronor, vilket betalades av kultur-
nämnden i Sundsvall.179  Summan kan jämföras med att gruppen
Dalateatern hade ansökt om 100 000 kronor för ett halvårs verksam-
het. Det skulle kunna ses som en illustration till respektive teaters
växlingskurs för sitt kulturella kapital. Dramaten hade även gästspelat
under våren 1978, med Den sanna historien om AH Q. Nu blev denna
lilla Dramatenfestival i november inte början på ett fastare samar-
bete, vilket krafter i Sundsvall hade hoppats på.

I Dramatens styrelseprotokoll har frågan inte satt några tydliga
spår. Men i ett protokoll från januari 1979 står det att ”[t]eater-
ledningen ska distribuera ett diskussion [sic] och beslutsunderlag om
bl.a. turné- och barnteaterverksamhet”.180  På nästkommande styrel-
semöte i februari ägde en ”omfattande diskussion” rum om ”omfatt-
ningen av turnéverksamheten”.181  Diskussionsunderlag är inte bifo-
gade styrelseprotokollen, därför går det inte att se om det fanns några
konkreta förslag från Dramatens teaterledning om medverkan till
startandet av en fast verksamhet i Sundsvall. Som jag tidigare har
visat försökte Dramaten ställa sig utanför regionaliseringsdebatten
genom att tillstyrka nya institutioner och samtidigt försvara sin egen
position (se sid 79). Förmodligen kände den nya teaterledningen en
än större press på sig att ta initiativ till att Dramaten tog en aktiv del
i omvandlingen av teaterstrukturen. Men var det rimligt att national-
scenen gjorde en regional satsning i ett län, var det inte orättvist mot
de andra länen? Riksteatern såg tydligen sin position hotad av Dra-
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Mittlänsteatern
I verksamhetsberättelsen 1986/87 var teaterns namn Mittlänsteatern,
men styrelsen var fortfarande landstingets utbildnings- och kultur-
nämnd, först nästa verksamhetsår bildades stiftelsen Mittlänsteatern
med en styrelse bestående av tre ledamöter från landstinget och en
från vardera Härnösand och Sundsvall, samtliga ledamöter var poli-
tiskt tillsatta.188  Ändringen till namnet Mittlänsteatern var en mar-
kering av den nya organisationsformen, men det visade sig snart att
det bara var ett första steg till en definitiv flytt av hela verksamheten
till Sundsvall. Redan i nästa verksamhetsberättelse konstaterades att
teaterchefen Arne Andersson hösten 1988 hade presenterat ett treårigt
utvecklingsprogram, där frågan om teatern skulle vara placerad på
en eller två orter behandlats. I Sundsvalls Tidning argumenterades
det vid den tidpunkten livligt för att hela teatern skulle flytta till Sunds-
vall. Nu hade man återupptagit barnteaterverksamheten, vilken pro-
ducerades i Härnösand.

1990 påpekades det att styrelsen gett direktiv om en ökning av
föreställningarna i övriga länet, en markering att man inte såg enbart
positivt på att teatern stationerades alltför fast i Sundsvall. 1991 bil-
dades stiftelsen Länsteatern Västernorrland, verksamheten drivs se-
dan dess under det enklare namnet Teater Västernorrland, med lands-
tinget och Sundsvalls kommun som stiftare. Verksamhetsorten blev
Sundsvalls kommun och under året fick teatern nya verkstadslokaler

Tabell 2, antal föreställningar i hemmalänet Västernorrlands regionteater.

relativt okänd i staden. ”Enstaka gästspel får ofta betydligt större kring-
information och offentlig uppmärksamhet, samtidigt som de når en
avsevärt mera begränsad publikgrupp” (syftar troligen på Dramaten-
gästspelen).184  Han drog, utifrån erfarenheterna i Härnösand, slut-
satsen att det var ett livsvillkor för teatern att få en lokal förankring i
Sundsvall genom en Sundsvallsensemble.

Det kom att dröja ända till 1984 innan en ensemble temporärt
började arbeta i Sundsvall, med en uppsättning av Romeo och Julia
som spelades under våren 1985, och började skapa ett kontaktnät i
staden. Verksamheten i Härnösand skulle istället rikta in sig på gles-
bygden. I verksamhetsberättelsen 1984/85 påpekades att en utred-
ning om teaterns framtida verksamhetsform förväntades lägga fram
sitt resultat vid årsskiftet 1985/86, och från teaterns sida ville man se
den delade verksamheten ”som en praktisk utredning från teaterns
sida”.185

Satsningen innebar att Regionteatern övergav prioriteringen av
skolteater, med dess målsättning att erbjuda minst en föreställning
per barn och läsår i länet, med följande motivering:

Känslan av isolering hos den konstnärliga personalen liksom upple-
velsen av teatern som distributionscentral för barnkultur har skapat
ett starkt behov av att få en mer fördjupad kontakt med vuxen-
publiken.186

Barnteatern osynliggjordes trots att den både publikt, konstnärligt
och kulturpolitiskt hade varit uppskattad och prioriterad. De kultur-
politiska målsättningarna fick här stå tillbaka för andra värden. En-
semblen kände sig isolerad och osynlig, den var marginaliserad på
teaterns fält. Sundsvall efterlyste en teater som kunde öka stadens
kulturella status, vilket skulle leda till företagsetableringar. Troligen
hoppades man att Riksteatern skulle ta ansvar för skolteatern, enligt
den dåvarande vd:n för Riksteatern Hans Ullberg, vände sig en regi-
onteater inför spelåret 1985/86 till dem och anmälde ”att man inte
ämnar ge någon barnteater alls utan ber Riksteatern ta hänsyn till
detta och lägga ut föreställningar i det länet”.187
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Ser man på publikutvecklingen nådde teatern aldrig upp till de publik-
siffror som den hade under sin uppbyggnad, en av orsakerna var na-
turligtvis den minskade andelen barn- och ungdomsteater (tabell 2).
När Regionteatern Västernorrland startade satsade man framförallt
på skolteater och uppsökande teater, tanken var att den fullt utbyggda
länsteatern även skulle göra större vuxenproduktioner, men knap-
past att den skulle överge skolteatern.

Regionteaterns offentliga föreställningar i Sundsvall för vuxna
hade under de första åren haft stora problem att attrahera publiken.
Förändrades repertoaren beroende på att man allt mer blivit en tea-
ter för Sundsvall? Antalet nya uppsättningar är relativt konstant ge-
nom åren, det som var en av teaterns ursprungskännetecken, de av
ensemblen kollektivt skrivna pjäserna upphörde på 1980-talet (ta-
bell 4).  Det innebar dock inte att klassiker kom att dominera reper-
toaren, däremot ökade andelen utländsk dramatik. Föreställningar
med en tydlig lokal förankring minskade, vilket inte hindrat att tea-
tern gjort pjäsval som stämt in i en lokal kontext.

Den fast anställda personalen innefattar en allt mindre andel konst-
närlig personal, andra yrkesgrupper som tekniker och administratö-
rer kommer i majoritet (tabell 5). 2000 och 2002 är även spelårsan-
ställda med i statistiken. Förutom de fast anställda fanns det extra-
anställd personal som oftast pjäsengagerades, till skillnad från de fast
anställda var där den konstnärliga personalen i majoritet. Andelen

Tabell 4, antalet uppsättningar Västernorrlands regionteater.

i anslutning till scenerna. Härnösand fick 1995 en sorts ersättning
för den förlorade teatern genom att en regional dansensemble, Norr-
dans, placerades i staden som ett resultat av 1995 års statliga kultur-
utredning.189  Norrdans regionala uppdrag är dock större, med tur-
néverksamhet i hela Norrland och enligt muntliga uppgifter har man
inte lyckats eller velat få en lokal förankring i staden.

Om man ser på repertoar- och föreställningsutvecklingen sedan
1977 har tendenserna som tidigare togs upp i stort sett förstärkts, allt
fler föreställningar har kommit att spelas i Sundsvall (tabell 2). 2000
stod Sundsvall för 58 procent av föreställningarna, i jämförelse med
högst 34 procent under de fem första åren.

Ser man till publikutvecklingen (tabell 3), är tendensen än mer tyd-
lig där år 2000 utmärker sig genom att 65 procent av teaterns publik
i länet var ifrån Sundsvall. Det var under 1980-talet som Sundsvalls
publikandel ökade, samtidigt som teatern påbörjade förflyttningen
till Sundsvall. Ser man till SCB:s befolkningsstatistik finns där ingen
dramatisk folkomflyttning som skulle förklara den ökade publik-
koncentrationen till Sundsvall. 1972 hade Sundsvall 34 procent och
Härnösand 10 procent av länets befolkning och 2002 var förhållan-
det 38 procent respektive 10 procent. 1972 hade Örnsköldsvik 22 pro-
cent av länets befolkning, 2002 hade den ökat till 23 procent.190  Det
är alltså alldeles tydligt att den stad där teatern är placerad var över-
representerad och därmed fick flest föreställningar, men tendensen
är också att det regionala uppdraget verkar ha kommit i skymundan.

Tabell 3, publikutveckling i hemmalänet Västernorrlands regionteater.
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- Mimetiska processer (Mimetic Processes) där organisationer
som verkar under stor osäkerhet utformar sin organisation efter
andras förebild. Osäkerheten kan bero på omgivningens tryck
eller på grund av att organisationens målsättning är tvetydig,
därför lånar man från organisationsformer som framstår som
framgångsrika och legitima.

- Normativt tryck (Normative Pressures) genom professionalise-
ring av organisationens yrkesgrupper, som leder till att de olika
yrkeskategorierna inom organisationen blir allt mer differen-
tierade medan likheten inom yrkeskategorierna mellan olika
organisationer tilltar.

Samtliga tre processer verkar ha varit närvarande när Västernorrlands
regionteater allt mer institutionaliserades. Man stod inför ett kon-
stant tryck från sina bidragsgivare, framför allt skulle man passa in i
landstingets struktur (där man betraktades som en främmande verk-
samhet) och en framtida utveckling var beroende av att Sundsvalls
stad/kommun gjorde en större ekonomisk satsning. Eftersom man
startade en helt ny verksamhet, dessutom med tillägget interimistisk,
innan betänkandet Ny kulturpolitik hade omvandlas till en proposi-
tion, var verksamheten osäker. I utredningen som gjordes inför star-
ten av Regionteatern studerade man exempelvis Norrbottensteatern
och utgick mycket från deras val. Det normativa trycket måste natur-
ligtvis ha ökat när man allt mer valde att arbeta med tillfälligt an-
ställda, den frihet som fanns i gruppkonstellationen ersattes av funk-
tioner där alla skulle vara utbytbara.

Numera spelas en majoritet av föreställningarna i Sundsvall, en
stad som har fått en allt större betydelse i länet. Det regionala upp-
draget har inte upphört, men uppdraget att bygga en lokal förank-
ring i Sundsvall har blivit minst lika stort. Dessa båda uppdrag kan
stundtals stå i motsättning till varandra, inte minst när det gäller
repertoarval. Både landstingets och kommunernas kulturpolitiska
strategier och kunskaper om det kulturella fältet har dessutom för-
ändrats under teaterns drygt trettioåriga historia.

Den mycket särpräglade repertoar som fanns under Regionteaterns
första år, med en lokal förankring och egenskrivna texter, normalise-
rades och de pjäser som spelades hade oftast redan spelats på andra
institutioner eller av fria grupper. Teatern har ändå fortsatt att be-

icke konstnärlig personal är dessutom något missvisande för de för-
sta åren, eftersom landstinget skötte en del av administrationen.

Från pionjärer till normaliserad institutionsteater
Västernorrlands regionteater lyftes fram som ett exempel på hur en
region/länsteater skulle kunna organiseras efter betänkandet Ny kul-
turpolitik och propositionen 1974. För andra regioner blev den både
ett positivt och ett varnande exempel. Ensemblen i den kommande
Länsteatern i Dalarna reagerade negativt på att teatern hade bundit
sig för att spela ett visst antal föreställningar och för bestämda ål-
dersgrupper (se sid 170).

Den inledande pionjärandan gjorde det dels möjligt att spela
mycket, dels att yrkeskategorierna inte var fastlåsta utan de flesta an-
ställda agerade i olika funktioner. Under de första fem åren skedde
en tilltagande specialisering, teaterchefsrollen blev tydligare, man
extraanställde personal för specifika arbetsuppgifter och den tekniska
och administrativa personalgruppen växte.

DiMaggio och Powell lanserade 1983 en teori om institutionell
likformning, de skiljer på tre olika processer:191

- Tvångslikformning (Coercive Isomorphism) genom formella
och informella krav från aktörer och institutioner vars resur-
ser man är beroende av.

Tabell 5, antalet fast anställda Västernorrlands regionteater (år 2000 och 2002 även
spelårsanställda).
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förhållandena på teaterns fält utmanats, framförallt ifall utbyggna-
den även inneburit att de centrala institutionerna fått krympa. Men
som vi såg i det tidigare kapitlet försvarade de dominerande aktö-
rerna sina positioner, även om de gjorde smärre modifieringar för att
utseendemässigt likna den nya kulturpolitikens mål.

Regionteatern bevakades till en början intresserat och uppmunt-
rande av Dagens Nyheters teatersida, vilket innebar en del av Region-
teaterns konsekration på teaterfältet. Men kritikerna bedömde bara
vuxenteatern som stundtals värderades högre än en av de teater som
dominerade fältet, nämligen Dramaten. Förmodligen handlade denna
upphöjning av Regionteatern om strider på teaterns fält, en vilja att
förändra Dramaten och först i andra hand om ett intresse för att
teatern utanför storstäderna skulle utvecklas. Skolteatern behandlades
enbart i form av uppmuntrande reportage, någon konstnärlig be-
dömning fick den inte. Fickteatern, som ett par år tidigare turnerat i
länet med en liknande estetik, fick ett godkännande och placerades
som en betydelsefull utmanare på teaterns fält av samma tidningsre-
daktion. Från den stora tidningen i Sundsvall möttes man först med
intresse, för att sedan uppmanas att spela mer traditionell teater vil-
ket i det här fallet innebar klassiker. Den traditionella teaterpubliken
uteblev från föreställningarna i Sundsvall, först när man började sta-
tionera en del av verksamheten i staden och spela klassiker lyckades
man med att fånga en vuxenpublik. Att man hade framgångar i öv-
riga länet och framförallt i Härnösand, räknades inte i Sundsvall.

Det osynliggörande som Regionteatern möttes av under de första
åren ledde till att man under ett år helt avstod ifrån att spela skoltea-
ter, trots att det var en av grundförutsättningarna för den nya kultur-
politiken, man drevs istället mot att försöka likna övriga teatrar inom
fältet och till att inte utmana de rådande dominansförhållandena.
Fältet fungerade disciplinerande genom sin vilja att bevara den rå-
dande dominansordningen.

ställa nya pjäser, där spelåret 2000 utmärkte sig med tre urpremiärer,
dock av dramatiker som redan har spelats på andra svenska teatrar.
Det finns en form av likriktning, även om det leder för långt att säga
att Teater Västernorrlands repertoar är utbytbar mot någon annan
svensk regionteaters repertoar.

En markant förändring är att andelen skolteater har minskat. Det
är en förändring som har flera orsaker, dels att barnteatern har
marginaliserats och ensemblen därmed inte blev erkänd på teaterns
fält när skolteatern prioriterades, dels att Sundsvalls kommun så starkt
agerade för en teater som skulle öka stadens betydelse. Man kan se en
liknande utveckling på andra teatrar.

Även spelstilen har förändrats. I många av de tidiga uppsättninga-
rna fanns det en överdrift, ett groteskeri, skådespelare tycktes göra
karikatyrer av sina rollfigurer. Tendensen har gått mot ett mer ned-
tonat, naturalistiskt spel som liknar allmänfåran inom svensk teater.
Detta kan delvis ha orsakats av att man ökat antalet säsongs- och
föreställningsengagerade skådespelare som gör det svårt att gemen-
samt utveckla en spelstil. Teatern drabbades av ett normativt tryck
att ha samma spelstil som andra, så att skådespelarna blir utbytbara.
Det kan också ha varit ett tecken på osäkerhet om hur man skulle bli
synliggjord, genom att likna andra i val av repertoar och spelstil kan-
ske man trodde sig tävla på lika villkor.

Möjligheten för fria teatergrupper att sälja sina uppsättningar till
Västernorrlands läns landsting minskade, framförallt vad gällde skol-
teater, i och med etableringen av Västernorrlands regionteater. Vid
några tillfällen engagerade dock teatern själv fria grupper som fick
turnera med uppsättningar inom Regionteaterns ram, frågan är ifall
den gästande gruppen anpassade sig till de krav som ställdes på
Regionteatern? Kulturnämnden och teaterföreningen i Sundsvall drev
under den första perioden en egen teaterpolitik, men där tycktes det
viktigaste vara att öka stadens kulturella kapital, vilket tydligast mani-
festerades genom Dramatenfestivalen 1978.

En av grundtankarna med den nya kulturpolitiken av 1972 års
snitt var att alla skulle få tillgång till professionell teater, oavsett var
man bodde. Men redan i betänkandets förslag saknades en egentlig
utjämning av de ekonomiska resurserna för teatern och ännu mind-
re när projektet började förverkligas genom propositionen 1974.

En riktigt stor satsning skulle kunnat innebära att dominans-
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”Se på glesbygden, gorillor!”1

Länsteatern i Dalarna – Dalateatern

På lång (?) sikt är alltså länsteatern bara en fråga om att sno åt sig så
mycket stålar som möjligt. På kort sikt gäller att vi i länsteaterform
kan arbeta som vi gör nu, utan att tvingas till kompromisser.2

Henning Mankell
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den känslomässiga upplevelsen av ett intellektuellt förklarat socialt
skede. Det är sättet att få publik att inte enbart iaktta fakta utan att
även ta emot på ett reagerande sätt.5

När man läser Mankells artikel får man intrycket att han helt plöts-
ligt har upptäckt Gorillateatern, i själva verket var han kurskamrat
med den fyrhövdade ensemblen på Skara skolscen 1966/67. De hade
då inte varit en utpräglad grupp men det fanns en vilja att fortsätta
samarbeta och den som troligen var mest drivande var Eyvind An-
dersen. De reste till varandra och såg vad var och en gjorde.6  Carl
Erik Proft, Skara skolscens grundare, skrev i sin bok om skolan att
årskursen 1966/67 var ”en ovanligt begåvad och lyckosam grupp”.7

Bland de övriga i årskursen fanns bl.a. Lena Strömdahl som kom att
arbeta i Kopparbergsensemblen.8  Ett par år senare, 1969/70, hittar
man i skolans elevförteckning Sören Hagdahl, som sedan var knuten
till Kopparbergsensemblen samt Christer Flodin och Karin Örn-
marker, som senare blev medlemmar i Dalateatern. Den gruppen satte
upp Brendan Behans Gisslan (som Länsteatern i Dalarna senare kom
att göra) och Proft konstaterade att ”[d]et härskande orosläget på
Irland aktualiserade pjäsen och förskaffade den ett engagemang från
elevernas sida, som var ovanlig”.9  Eleverna 1966/67 kan naturligtvis
ha varit politiskt engagerade utan att det nådde fram till skolans lä-
rare, men det här var precis i början av teaterns politisering. Skara
skolscen lyckades under 60-talet med ett imponerande internatio-
nellt samarbete med Jerzy Grotowski, Etienne Decroux (genom den
tidigare eleven Ingemar Lindh), Berliner Ensemble och teatrar i Prag,
bland annat Ladislav Fialkas pantomimensemble. Eleverna gjorde
också vid flera tillfällen uppspel utomlands.

Orsakerna till att Gorillateatern övergav Malmö var framförallt
ekonomiska, men även möjligheten att slå sig samman med Kop-
parbergsensemblen våren 1971 bidrog, en skådespelare och teaterns
administratör/tekniker började arbeta i Falun i mars. När landstinget
inte kunde garantera pengar till hösten drog sig Riksteatern ur.10  ”Så
där stod vi utan några teatrar alls”, konstaterade Eyvind Andersen
som dessförinnan hade varit verksam i Gorillateatern.11

Kopparbergsensemblen hade under säsongen 1970/71 gjort sex
olika produktioner och gett 255 föreställningar, varav merparten var
skolföreställningar.12  Hösten 1969 turnerade en Riksteaterensemble
med Henning Mankells Nöjesfältet och på en restaurang i Karlstad

1970 skrev Henning Mankell en artikel i den socialdemokratiska lokal-
tidningen Dala-Demokraten om den Malmöbaserade fria gruppen
Gorillateatern. Mankell ledde då den i Dalarna verksamma Koppar-
bergsensemblen som under hösten 1970 finansierades av Riksteatern.
Kopparbergsensemblen var ett första steg för att etablera en region-
teater i Dalarna. Nu tycktes han inbjuda Malmögruppen att likt ho-
nom själv flytta sin verksamhet till glesbygden, var det en inbjudan
att göra gemensam sak med Kopparbergsensemblen?

Kriteriet på att något är väsentligt är att det är diskutabelt. Därför
vill jag sluta med att anföra en kritisk synpunkt på GORILLA-tea-
tern. Jag tycker att det är fel att gorillorna slagit sig ner i en tätort
som åtminstone kvantitativt har ett mättat teaterutbud. Jag kan ald-
rig komma ifrån att det är ett starkare argument att arbeta i ett om-
råde där ingenting finns, än där någonting finns. Se på glesbygden,
gorillor! Där behövs ni om möjligt ännu mer än i Malmö och områ-
dena däromkring.3

Innan Länsteatern i Dalarna kunde starta 1975 gjordes ett långt för-
beredelse- och utredningsarbete. Till skillnad från i Västernorrland
kom inte initiativet från landstinget, utan från Riksteatern och fram-
förallt från två teaterensembler som gick samman under namnet
Dalateatern, med målsättningen att bli regionteater. Under den långa
och besvärliga väg som omvandlingen krävde ställdes den fria grup-
pens kollektiva organisering mot landstingets hierarkiska organisa-
tion. Det här kapitlet inleds med en beskrivning av Dalateaterns bak-
grund i den fria gruppen Gorillateatern och Kopparbergsensemblen,
som finansierades av Riksteatern.

Gorillateatern startades våren 1969 och var verksam knappt två
år i stadsdelen Kirseberg, som betraktades som ett socialt problem-
område i Malmö, basen var en fritidsgård.4  Under det första verk-
samhetsåret splittrades gruppen, den halva som var bosatt i Malmö
fortsatte verksamheten medan den del som fortfarande bodde i Lund
bildade Nationalteatern.
Henning Mankell beskriver i sin artikel Gorillateaterns arbete med
publiken:

Gorillorna är så mänskligt medvetna om att socialkritiken måste
gestaltas så att publiken faktiskt aktiveras i sina reaktioner: genom
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Riksteatern inkom med en ansökan om medel för fortsatt verksam-
het med Kopparbergsensemblen fr.o.m. våren 1972 och man sökte
250 000 från landstinget.18  Landstinget beslutade att avsätta 100 000
för regional teaterverksamhet, men tydligen gjorde Dalateatern be-
dömningen att det var för lite för att man skulle våga starta.

Dalateaterns ansökan genomsyras av att man ville förverkliga en
”jämlikare teaterpolitik” där man verkligen ville nå en publik i gles-
bygden. Man planerade att samarbeta med en glesbygdskonsulent
och två sociologer (Göran Arnman och Harald Swedner) och man
hade enligt skrivelsen också inlett ett samarbete med två författare
verksamma i Dalarna, Rune Lindström och Peter Mosskin. Man näm-
ner vidare att man tänkte ta kontakt med Vilhelm Moberg för den
planerade produktionen Den stora Daladansen. Det är ett intressant
spektrum med Swedner vars publikundersökningar var en av orsak-
erna till behovet av en ny kulturpolitik, Rune Lindström som hade
etablerat sig i Dalarna som igångsättare av flera olika stora bygdespel
(där Himlaspelet i Leksand är det mest kända) och Vilhelm Moberg
som man förmodligen hade attraherats av för hans då aktuella alter-
nativa, folkliga historieskrivning.19  De målsättningar man hade med
verksamheten låg i tiden och stod väl i samklang med det kommande
betänkandet Ny kulturpolitik, något som intygades av ett antal av de
aktörer man kom att söka upp.

Egen länsteaterutredning
Dalateaterns medlemmar startade en egen teaterutredning som inne-
fattade ett antal uppvaktningar och möten med såväl utbildningsmi-
nister Ingvar Carlsson som med lokala teaterkritiker. Christina Hall-
man på Teaterförbundet hjälpte dem att identifiera vilka viktiga ak-
törer de borde uppsöka.20  Under september och oktober skedde dessa
möten och att döma av de mötesreferat som finns i Dalateaterns ar-
kiv, fick man positiva signaler men inga löften.

Från Riksteaterns sida tycks man ha varit irriterad över att Dala-
teatern gått in med en egen ansökan och kritiserade även upplägg-
ningen av den, men man verkade trots det positiv till samarbete och
utlovade indirekt ekonomiskt stöd.21  Dalateatern träffade Ingvar
Carlsson och Roland Pålsson, den senare berättade att han hade varit
i Falun och talat sig varm för Dalateatern (något som han hade lovat

beslutade sig han och skådespelarna för att starta en egen ensemble,
men Mankell minns inte varför de bestämde sig för Falun.13  Under
hösten hade ensemblen varit finansierad av Riksteatern och under
våren (med en mindre verksamhet) huvudsakligen av landstinget.
Från Riksteaterns sida hade de bara fått löfte om sex månaders prov-
verksamhet, Mankell hävdar dock att ”vi var rätt säkra på att vi skulle
kunna driva igenom det vi ville”.14  Drivande i teaterfrågan från lands-
tingets sida var Gunnar Östling, socialdemokratiskt kommunalråd i
det borgerligt styrda Falun och landstingsman. Mankell minns att
Östling var med redan första dagen han besökte Falun och Östling
lyckades ordna fram en lägenhet till honom på en timme.

Det var inte första försöket som Riksteatern gjorde i Dalarna. 1969
gjorde författaren Inga Lindsjö och en grupp skådespelare intervjuer
med arbetare, företagsledning och fackföreningar på tre industrier i
Dalarna: Domnarvets Järnverk, Morgårdshammars Mekaniska verk-
stad och Fredriksbergs pappersbruk, vilket resulterade i tre kort-
pjäser.15  ”Programmen bildade sedan underlag för en debattafton
mellan företagsledningar, anställda och fackförening. Resultatet av
denna nya form av verksamhet var mycket positivt”, konstaterades i
Riksteaterns verksamhetsberättelse.16   Det är ett tidigt exempel på
uppsökande teater med arbetsplatsen i fokus, ungefär samtidigt som
Narren gjorde Solidaritet-arbetarmakt utifrån Gruvstrejken i Malm-
berget. Att döma av publikens sammansättning tycks Riksteater-
projektet snarare varit färgat av samförståndspolitik, jämfört med
andra samtida uppsättningar som betonade motsättningen mellan
arbetarnas och företagsägarnas intressen.

Dalateaterns initiativ
Den 10 september 1971 skickade den fria teatergruppen Dalateatern
en ansökan om medel för regional teaterverksamhet till utbildnings-
minister Ingvar Carlsson, Roland Pålsson, Kopparbergs läns lands-
ting, glesbygdskonsulenten Arne Pettersson, Riksteatern och Teater-
och musikrådet.17   Man beskrev sig som en fortsättning av Koppar-
bergsensemblen, som skulle utökas till 6 skådespelare, 2 regissörer, 1
administratör och 1 tekniker/chaufför. Ensemblen skulle bestå av
medlemmar från både Gorillateatern och Kopparbergsensemblen och
den totala kostnaden för ett spelår beräknades till 654 000. Även
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18. Beskylld för borgerlighet, konservatism, icke-progressivitet och
intrigstiftare beslöt sig Gert för att sluta inom Dalateatern.29

Men Henning Mankell minns idag inte några direkta motsättningar i
ensemblen, utan tror att en bidragande orsak till att så få av Dala-
teaterns och Gorillateaterns ursprungliga medlemmar var kvar i Dala-
teatern var ”att lustarna drev åt olika håll. Några ville till storstä-
derna. Jag tror även att några som stannade innerst inne hade velat ge
sig av till nån större stad.”30  Flera skådespelare stod förmodligen in-
för frågan om hur de skulle kunna överleva som skådespelare. Att
bedriva en heroisk kamp i Dalarna var kanske inte alls synligt för de
instanser som svarade för upphöjningen eller, som Bourdieu benäm-
ner det, konsekrationen på teaterns fält. Dessutom skulle det visa sig
att det som värderades som kulturellt och socialt kapital i Dalarna
inte var detsamma som i Stockholm eller i ett nationellt perspektiv.

Landstingets länsteaterutredning
Den 14 mars 1972 skedde ett möte, med Gunnar Östling som ordfö-
rande, i Kommunförbundets skol- och kulturdelegation i Dalarna
om länsteaterfrågan och om Dalateatern. Med på mötet var Ullberg
och Wall från Riksteatern och Torbjörn Forsell från Teater- och musik-
rådet. Andra representerade aktörer var landstinget, Dalarnas Bild-
ningsförbund, kulturnämnden i Borlänge, skoldirektörerna i Falun
och Avesta, Glesbygdskonsulenten Arne Pettersson och Dalateatern.
Mötet beslutade att föreslå att landstingets och länsavdelningens sam-
rådsorgan skulle tillsätta en regionteaterutredning. På mötet verkade
det finnas en tveksamhet då man hävdade att kommunerna och
landstinget befann sig i en ekonomiskt svår situation och det var där-
för osäkert ifall ”man kan satsa på nya engagemang av typen region-
teater”.31  Mötet uttalade också att teaterutredningen skulle under-
söka ifall Dalateatern skulle kunna få tillräckliga anslag för att starta
under 1973.

Eyvind Andersen skrev en rapport till Dalateatern om mötet, där
han inte såg optimistiskt på den kommande utredningen, inte minst
beroende på att kommunerna skulle få försämrad ekonomi. Han
berättade att Riksteaterchefen Hans Ullberg hade tagit Dalateaterns
representanter avsides och föreslagit att Dalateatern skulle starta med
en femmannaensemble helt finansierad av Riksteatern, bara för att

vid ett tidigare möte). Enligt referatet sade Carlsson ”Jag är mycket
intresserad av hur det går för er, så kontakta Roland så fort det hän-
der något som kan vara av intresse.”22

Skrivelserna och mötena med statens representanter gav inte nå-
gon utdelning, Teater- och musikrådet meddelande i november 1971
att man avslagit ansökan.23  Dalateaterns medlemmar var engagerade
på olika håll, exempelvis arbetade Henning Mankell och Eyvind An-
dersen på Riksteaterns Västerbottenensemble i Skellefteå. Det inne-
bar inte alls att de gav upp, under det kommande året hade de fortlöp-
ande möten, brev- och telefonkontakter. Hur arbetet skulle bedrivas
tog man upp på ett möte i december. Ingen av de närvarande skulle
vara kvar i Falun, så arbetet drevs på distans. Tydligen hade man fått
bra kontakt med Rune Lindström eftersom en av punkterna var att
be Falu Kurirens Seth Karlsson att göra en intervju med honom om
Dalateatern.24  Rune Lindström var inte född i Dalarna, utan i Fager-
sta i Västmanland (barndomssomrarna tillbringades dock i Leksands-
trakten) och utbildad på Södra Latin i Stockholm, där han även spe-
lade teater.25  Genom sitt skapande av bygdespelen hade han en bety-
dande position inom Dalarnas kulturliv.

Man bestämde sig också för att konstituera sig och skriva om
Gorillateaterns stadgar till Dalateaterns. Att döma av ett brev från
Henning Mankell till ensemblen, när han befann sig Skellefteå, kände
han sig motarbetad av Riksteatern centralt: ”bläckfiskarna i Sthlm
gör allt dom förmår för att stoppa ett vidare engagemang för min del
häruppe”.26   Den som han ansåg intrigera mest var Ove Wall, som
även hade varit kritisk mot Dalateaterns ansökan vid mötet mellan
Riksteatern och Dalateatern i september.27  Att man såg fiender och
anade konspirationer tog Eyvind Andersen upp när jag intervjuade
honom 2004, han ansåg att diskussionerna nästan alltid var präglade
av konspirationsteorier. Han anser idag att de försvårade sin situa-
tion genom att avfärda teaterföreningarna som en borgerlig teater-
publik man inte intresserade sig för och genom att på ett burdust sätt
tala om hur allt skulle fungera.28

Men även inom gruppen tycks det ha funnits en splittring, Gert
Fylking, som tillsammans med Sören Hagdahl var den enda kvarva-
rande skådespelaren från Kopparbergsensemblen, avslutade sitt proto-
koll från ett möte med Dalateatern i oktober med följande tidsty-
piska formulering:



168 - Se på glesbygden, gorillor!  - 169

lyckats bli en av fältets dominerande krafter är man i besittning av
båda kapitalformerna.

Mötet diskuterade huruvida länsteatermodellen överhuvudtaget
var eftersträvansvärd och Henning Mankell nämnde ”förborgerligan-
det av andra länsteatrar” utan att ge något exempel.38  Man enade sig
om att inte bli för beroende av anslagsgivarna.

Det bestämdes att repetitionerna skulle börja redan i november,
när en lista över den kommande ensemblen gjordes ingick det ”2
tjejer” och man började diskutera var man skulle hitta dem.39  Ingen
av de skådespelerskor som varit med i Gorillateatern eller Koppar-
bergsensemblen fanns kvar och den kommande ensemblen skulle visa
sig ha en majoritet av män. De som hade varit motparter på mötet i
mars om regionteaterfrågan var män, precis som i Västernorrland
hade lite hänt inom de beslutande organen trots en stark kvinnorö-
relse. Det var männen som byggde upp de nya institutionerna.

Ansökan 1972
I juni 1972 skrevs en ny ansökan där man betonade vikten av att
komma igång så att gruppen inte splittrades, från landstinget sökte
man 100 000. Gruppen utlovade 4 uppsättningar med totalt 240 före-
ställningar, uppsättningarna skulle riktas till skolor och föreningar. I
ansökan betonades att man skulle ”sprida en aktiv och stimulerande
teaterverksamhet i Kopparbergs län, och på så sätt fortsätta de ge-
mensamma, goda erfarenheterna från Kopparbergsensemblens ar-
bete”.40  Falu Kuriren kunde rapportera om en intensiv debatt kring
anslaget och moderaten Bo Turesson yrkade avslag.41  Gunnar Öst-
ling försvarade teatern med att det inte var frågan om någon omstör-
tande verksamhet, men ”[d]en debatt som en sådan här teaterverk-
samhet kan få fram tål också den svenska demokratin”.42  Landstinget
biföll ansökan och teatern kunde komma igång med verksamheten i
april 1973.

Enligt Eyvind Andersen var det väsentligt att man två år i rad lycka-
des få glesbygdsstöd från Socialdepartementet, det kunde användas
som påtryckning mot landstinget. Däremot tycks man inte fått de på
mötet den 14 mars utlovade 50 000 av Teater- och musikrådet, utan
bara 10 000.43

Under våren 1973 hade man sin första premiär, Fet Mats, baserad
på en sann historia från Falu koppargruva. Teaterkritikerna i de två

ge ett exempel och därmed förmå de lokala aktörerna att satsa eko-
nomiskt. Men Eyvind Andersen ställde sig negativ till förslaget, troli-
gen p.g.a. vetskapen om hur pengarna försvann från Kopparbergs-
ensemblen. En annan orsak till den negativa synen på Riksteatern
kan ha varit konflikten mellan Proteatern och Riksteatern kring upp-
sättningen Strejken på Volvo, som ledde till att gruppen lämnade/fick
lämna Riksteatern och bl.a. bildade Fria Proteatern.32  Den största
nackdelen var enligt honom att man skulle bli beroende av Rikstea-
tern:

Och det är inte i första hand censuren jag tänker på, utan riks’ nyck-
fulla sätt att finansiera teatergrupper.

Och d e t är naturligtvis ett sätt att censurera, och för oss är det
också en jävla otrygghet.33

Lösningen var enligt Andersen att de skulle starta själva med de pengar
man kunde få ihop från landstinget, Teater- och musikrådet och
försäljning av föreställningar. Han räknade snabbt samman det till
300 000. En viktig fördel var att man då skulle slippa det andra region-
teatrar hade råkat ut för, nämligen ett fastlagt antal föreställningar
och att man inte själva fick bestämma för vilka målgrupper man skulle
spela. Han konstaterade:

Det är nämligen väldigt viktigt att vi startar så snart som möjligt:
om man anser att teatern är ett politiskt redskap och kan vara ett
politiskt vapen. Att vara tyst är just nu vad ingen bör vara.34

Ensemblen diskuterade situationen på ett möte i maj. Henning Man-
kell hävdade villkoret att verksamheten skulle ske utan Riksteaterns
pengar, detta för att kunna skapa ”en helt egen modell av Dala-
teatern”.35  Då Gert Fylking framförde att han behövde en viss in-
komst för att kunna försörja sin familj, blev svaret från Mankell en-
ligt protokollet ”Vi måste kunna ta en ’fattigdom’”.36  Ett uttalande
som stämmer väl överens med tron på att ”asketism i denna världen
[görs] till en förutsättning för frälsning i nästa”.37  Förnekandet av
det ekonomiska kapitalet är enligt Bourdieu ett exempel på omvänd
ekonomi, att visa ett för stort intresse av att öka sin egen ekonomi
står i motsättning till erövrandet av kulturellt kapital. När man väl
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er skulle gå. På så sätt skaffade man sig ett reservkapital ifall man
plötsligt skulle stå utan anslag eller ställas inför krav som man inte
kunde acceptera.49

Den rätta vägen?
Hösten 1973 gjorde Dalateatern ytterligare två uppsättningar, men
innan dess skulle beslut om nästa års anslag tas i landstinget. Den
lugna och uppmuntrande tonen hade bytts mot en hetsigare, där
framförallt den kommande högstadiepjäsen Tyck om mig upprörde
känslorna. Ludvika Tidning kallade debatten ”ett långvarigt åskvä-
der” där exempelvis en centerpartist från Vikmanshyttan talade om
”oansvarig sexmoral”.50  Enligt referatet svävade de namn över debat-
ten som vid den tidpunkten kunde anses som konsekrerade, bl.a. Ibsen,
och de ställdes i motsättning till Dalateaterns egenskrivna pjäser.
Gunnar Östling hävdade å sin sida ”att dessa ungdomar gör en vär-
defull kulturell insats” och fortsatte:

Jag anser att den här verksamheten är värd att stödjas. Om program-
mets innehåll kan vi aldrig bli överens men det är utan tvekan den
rätta vägen att skapa ett större intresse för teater i det här länet.51

Med 60 röster mot 10 beslutade landstinget att ge ett anslag på 100 000
till Dalateatern. Den andra stora debattfrågan under hösten gällde
den pjäs som Henning Makell skrivit tillsammans med Urban Eldh,
Till älgjakten reser vi hem, och som hade det interna namnet pendlar-
pjäsen. ABF och Dalateatern hade under våren 1973 diskuterat ett
samarbete kring en pjäs för föreningsteatern. I ett protokoll i sep-
tember från ett av Dalateaterns möten nämndes att man skulle spela
utvalda scener för ABF. ”Vi är medvetna om att ABF är rädda för en
’farlig’ teater” konstaterade man och betonade vikten av att påpeka
att det inte var en färdig uppsättning utan bara öppna repetitioner de
skulle få se.52

En scen om AMS (Arbetsmarknadsstyrelsen) hade inte visats vid
de öppna repetitionerna, Gösta Karlsson, ABF-ombudsman i norra
Dalarna, hävdade att den var ”rolig och publikfriande, men synnerlig-
en ovederhäftigt och med avsikten att förlöjliga”.53  Dalateatern häv-
dade i ett öppet brev att ”[i]ntresset av att följa repetitionerna av pjäsen
visar sig vara dåligt kamouflerade censursträvanden. Något samar-

Falutidningarna var positiva till att teatergruppen hade etablerat sig,
men var kritiska till pjäsens dramatiska struktur.44  Tre nya skådespe-
lare kom till gruppen, däribland två ”tjejer”, Karin Örnmarker och
Christer Flodin som var utbildad på Skara skolscen, dock inte samti-
digt som de ursprungliga medlemmarna, samt Eva Millberg som till-
sammans med Flodin bl.a. hade varit verksam på Pistolteatern.

Under hösten 1973 tycks det inom gruppen ha funnits en tvek-
samhet till att bli Dalarnas länsteater. Vid ett möte i september beslu-
tade man att grundligare undersöka de befintliga länsteatrarna. Det
verkar som det fanns en oro för krav på produktions- och före-
ställningsantal och för huruvida dessa skulle gå att kombinera med
att arbeta fram egna uppsättningar. Den som tycks ha varit mest kri-
tisk till länsteatertanken är skådespelaren Sören Hagdahl som på det
här mötet hävdade att de ”i fortsättningen måste börja inse att Gun-
nar Östling inte är vår bundsförvant utan snarare vår fiende”.45  På ett
möte ett par veckor senare konstaterades det i protokollet:

Sören är skeptisk mot att vi ska bli länsteater. Vi mister publikkänslan,
vi mister vår ”proletära” identitet. En revolutionär teater kan inte
fungera inom systemet!

Vi är eniga om att rycka åt oss initiativet, och att komma med
förslag på en form för hur länsteatern ska byggas upp.46

När Henning Mankell intervjuades om Dalateatern i Tidskrift, lyste
fortfarande tillförsikten om att kunna forma den nya länsteatern:

Nu diskuteras på allvar frågan om en länsteater här, och en sak är
klar, att blir vi den länsteatern, så kommer det att bli på en kon-
struktion som är helt ny, som inte finns någon annanstans, vad be-
träffar sammansättning av styrelse, och så vidare.47

När Olle Skogh från Dalateatern sammanträffade med Länsteater-
utredningens arbetsgrupp, Gunnar Östling och Örjan Hamrin, vi-
sade det sig att även de delade kritiken mot den höga produktions-
kvot som Västernorrlands regionteater var ålagd. Den målsättning
som utredningen hade var att Länsteatern i Dalarna skulle starta hös-
ten 1974 och att Dalateatern skulle få vara närvarande på alla möt-
en.48

Dalateatern byggde upp en fond dit medlemmarnas extrainkomst-
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och Avesta med 50, medan exempelvis länets andra stad Borlänge
bara hade 18 föreställningar. Säter, som senare skulle ta ett stort ini-
tiativ i teaterfrågan, gästades överhuvudtaget inte av Riksteatern. Sta-
tistiken gällde kvällsföreställningar och inte uppsökande skolföre-
ställningar. Någon statistik över fria grupper presenterades inte, men
Turteatern, Narren, Friteatern och Fria Proteatern räknades upp som
exempel – grupper som även turnerade i Västernorrland. Man nämnde
två amatörteatergrupper i Falun respektive Norrby (som låg i grann-
länet Västmanland), däremot inte bygdespelen. Om Dalateatern kon-
staterades att de ”i stort arbetat efter ett mönster som har många
gemensamma drag med den här föreslagna regionteatern”.59

På samma sätt som i utredningen i Västernorrland utgick man
ifrån befolkningsunderlaget och antalet skolor. Inriktningen på re-
gionteatern borde vara skolteater men man konstaterade att det skulle
bli svårt att uppnå målet att varje elev skulle se en föreställning per
läsår. Huvuduppgiften för teatern skulle vara uppsökande teater, men
man skulle även ge vuxenföreställningar på kvällstid och då framför-
allt i de kommuner som var underförsörjda med teater. Man motive-
rade inte närmare vikten av uppsökande teater, utredningen före-
drog att presentera siffror framför argument för verksamheten. Det
är tydligt att man såg teaterfrågan som ett tekniskt problem som skulle
lösas genom att öka antalet teaterföreställningar.

Inte heller diskuterade man alternativa placeringar av teatern, den
skulle ligga i Falun eftersom alla andra länsinstitutioner fanns där.
Troligtvis spelade det roll att den aktör som var teaterns främsta till-
skyndare och även utredare, Gunnar Östling, var kommunalråd i
Falun. Motprestationen var att staden skulle lösa teaterns lokalfråga,
vilket blev en utdragen process som till viss del fortfarande är aktuell.

Utredningen väjde inte för en del svårigheter, man verkade inte
ens uppfatta dem som svårigheter. Ett exempel är styrelseformen, där
landstinget skulle vara ensam huvudman – men organisationsformen
definierades inte. Styrelsen skulle utses av landstinget, men två repre-
sentanter skulle komma från teaterns personal. Senare skulle man
hävda att det formellt inte gick (se sid 184). När det gällde ansvars-
fördelningen mellan styrelse och konstnärlig ledare hänvisades till
skrivningarna i betänkandet Ny kulturpolitik, där det klart framgår
att styrelsens uppgift är att besluta i övergripande frågor. Det finns
en intressant diskrepans mellan den statliga utredningen och Läns-

bete med att sprida teatern, i detta fall gunås samhällskritisk teater
intresserar inte Gösta Karlsson.”54  Dalateatern beslutade att själva
arrangera föreställningarna i norra Dalarna, trots att det förmodlig-
en hade gått att lösa konflikten.

I januari 1974 hade man fått en del information ifrån Länsteater-
utredningen som diskuterades. Orosmomenten var en alltför snabbt
växande och alltför specialiserad personal samt för korta repetitions-
tider till följd av kravet på antal föreställningar, vilket skulle gå ut
över kvaliteten och målsättningen att göra uppsättningarna tillsam-
mans med publiken.55  Man diskuterade också styrelsesammansätt-
ning, organisationsform och målsättning.

Under våren gjordes ett Chileprogram, Venceremos, och en större
uppsättning av Büchners Woyzeck planerades.

Som framgått hade gruppen genomgått en hel del förändringar,
dessutom arbetade Henning Mankell på flera andra ställen, framför-
allt i Norge, men i slutet av april diskuterades ett förslag som Hen-
ning Mankell skickat till teatern. Det gällde en pjäs om Sverige 1917,
men förslaget stoppade av taktiska skäl. Bo Hammarlund ansåg att
ämnet var direkt politiskt och skulle bli ett angrepp på socialdemo-
kratin. I Chileprogrammet hade man kunnat ”vara tuffa, men om
Sverige, då redovisar vi allt, hela vår ståndpunkt”.56  De gällde att inte
stöta sig för mycket med socialdemokraterna eftersom de skulle se
till att gruppen blev regionteater. Ensemblen kritiserade den frånvar-
ande Mankell för att gå sin egen väg, när han kom tillbaka skulle han
inte omedelbart återgå till regirollen utan måste först vara med på
varenda föreställning av Woyzeck, så alla skulle få samma erfarenhet-
er. ”Henning ska vara med oss, vi måste föda tillsammans, en gemen-
sam motor, vår gemensamma kick.”57

Länsteaterutredningen presenteras
I slutet av maj 1974 kom äntligen Länsteaterutredningen, drygt två
år efter att den tillsattes. Enligt utredningens sekreterare Örjan Ham-
rin var den i huvudsak ett verk av Gunnar Östling.58  Den uppvisar
vissa likheter med utredningen i Västernorrland, som man både in-
spirerades av och hade kritik emot. Länsteaterutredningen börjar med
en kartläggning av det rådande teaterklimatet i Dalarna, som domi-
nerades av Riksteatern, där de flesta föreställningarna under period-
en 1969-1972 gavs i Ludvika med 55 föreställningar, följt av Falun
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När jag studerar remissvaren, kan jag se de kommande konflikterna
redan där. Det innebär inte att de framstod som tydliga vid den tid-
punkten och även om så var fallet valde de olika aktörerna att bortse
från dem för att de inte skulle stå ivägen nu när förverkligandet av en
regionteater var nära.

En av frågorna var naturligtvis vilken sorts teater som skulle spe-
las, vilka behov hos den tänkta publiken som teatern skulle uppfylla
eller skapa. Dalarnas bildningsförbund använde ord som kvalité och
konstupplevelse och hävdade att ”[t]eatern har till uppgift att såväl
roa som väcka eftertanke”.62  Mot det kan man ställa Länsteater-
föreningens remissvar som efterlyste en helt annan sorts teater,  ”en
länsteater med huvudinriktning på uppsökande teater skulle kunna
göra en stor insats i folkbildningsarbetet, initiera ett djupare intresse
för samhällsfrågor, skapa debatt. Ett oerhört stort latent behov av
teater föreligger.”63  Den traditionella, etablerade teatern ställdes här
mot en samhällsengagerad, samhällskritisk teater som skulle samar-
beta med andra samhällsaktörer. Intressant är att det var folkbildning-
ens representanter som ställde sig tveksamma och frågan är om kon-
flikten med ABF kring pjäsen Till älgjakten reser vi hem spelade in.

En annan fråga som skulle ta mycket kraft och hota hela region-
teaterprojektet var hur teatern skulle ledas. ABF ansåg att ”[s]tyrelsen
bör ges ansvaret för teaterns ledning och inte från början vara tillde-
lad endast vissa avgränsade uppgifter”.64  Det var styrelsen som skulle
ha makten och delegera uppgifter till den konstnärlige ledaren. Teater-
förbundet placerade sig i det motsatta hörnet genom att stödja Dala-
teaterns åsikt om att det överhuvudtaget inte behövdes någon konst-
närlig ledare och förbundet ansåg ”detta vara ett utmärkt tillfälle att
pröva kollektivt ledarskap”.65

Dalateaterns remissvar förespråkade en långsammare personal-
ökning och en likalönsprincip. Man vände sig också mot den inten-
siva produktionsnivån, och ansåg att det skulle vara olyckligt både
vad gällde den konstnärliga kvalitén och personalen. Men det är
ledningsfrågan som tar mest utrymme i remissvaret. Man ställde sig
negativ till en konstnärlig ledare och hänvisade till Hålogoland Tea-
ter i norska Tromsö och Riksteaterns Växjöensemble, vilka man an-
såg vara kollektivt styrda.66  Skulle en konstnärlig ledare ändå utses så
skulle det ske av och ur personalen, dessutom skulle då även en eko-
nomiskt ansvarig utses. Man tog också upp frågan om tolkningen av

teaterutredningen, den senare kopierade en lista över styrelsens upp-
gifter ur Ny kulturpolitik men i en av de fem punkterna gjordes en
helt annan skrivning:

4. frågor om tillsättning av personal samt att efter hörande av perso-
nalen tillsätta teaterns konstnärlige ledare60

Att jämföra med skrivningen i Ny kulturpolitik:

4. frågor om tillsättning av vissa högre tjänster.61

Här är frågan om man var aningslös eller anade en konflikt med
teatern och ville gardera sig i förväg. Troligen var det mer en fråga
om normalisering, teatern skulle inte särbehandlas vad gällde perso-
nalfrågor. Konflikten kom därför att ligga latent i och med att en-
semblen inte delade uppfattningen att teater kan likställas med an-
nan landstingsverksamhet.

Teatern skulle startas redan den 1 januari 1975 med 12 personer,
ensemblen skulle redan efter ett halvår växa till 16 personer, varav
två tekniker. Vad gäller produktionsnivån ansåg man att Väster-
norrlands regionteaters nivå var för hög och att det förslag som Dala-
teatern hade lagt fram var för lågt. Utredningen föreslog fem upp-
sättningar per år, varav tre för skolan, totalt 215 föreställningar. Det
visade sig vara en nivå man inte skulle komma att nå upp till.

Utredningen uttalade inte att Dalateatern skulle utgöra stommen
i den kommande regionteatern, men underförstått verkar det ha varit
syftet. Vägen dit visade sig vara lång, inte minst vad gällde det frågan
om konstnärlig ledare och vem det i så fall skulle vara. Att den fria
gruppen Dalateatern hade gjort ett omfattande utrednings- och opi-
nionsarbete var ingen garant för att bli regionteater. En orsak till detta
kan ha varit att de hade ägnat för lite tid åt att förankra sig hos och
sluta allianser med landstinget, gruppen hade förmodligen förlitat
sig alltför mycket på Gunnar Östlings välvilja.

Remissvar på teaterutredningen
Remissvaren var i allmänhet positiva, det rådde en viss tveksamhet
till möjligheten att starta teatern så snabbt som tänkt och det fanns
diskussioner kring vilka som skulle vara representerade i styrelsen.
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het. Enligt Falu Kurirens referat hävdade Gunnar Östling att två av
Länsteaterns styrelses främsta uppgifter var ”att på ett lämpligt sätt
avveckla Dalateatern” och ”att få fram en bra ledare för den nya tea-
tern”.71  Dalateatern tilldelades ett avvecklingsbidrag på 50 000.

Dalateaterns framtid
Samma dag som beslutet togs slog den andra lokaltidningen i Falun
stort upp frågan om Dalateaterns framtid. Där tillbakavisade skåde-
spelarna ryktena om att de inte ville ingå i den nya regionteatern,
tvärtom ”att inte ta tillvara våra erfarenheter grundade på över två
års försöksverksamhet skulle vara ett stort misstag”.72  I artikeln säger
de sig ha fått stort stöd i skolor och kommuner och att skrivelser
skickats till landstingets utbildningsutskott med stöd för att Dala-
teatern skulle bli den nya regionteatern. Jag har dock inte hittat några
sådana skrivelser i landstingets arkiv. En annan händelse som talade
för Dalateatern var premiären på Büchners Woyzeck, den första klas-
sikern som teatern spelade och som fick välsignelse av Dagens Nyhe-
ters Leif Zern. Han hävdade att det var ”en sensationellt bra föreställ-
ning” som byggde på en djärv bearbetning:

Rolltolkningarna är en sak, och de är ypperliga. Men det som gör
föreställningen så märklig är denna ständiga växelverkan mellan ge-
mytlighet och skräck, kabaré och realism. Den är starkt rytmiserad,
och det uppstår ett samband mellan scener och roller som ingen
tidigare sett.73

Han menade även att gruppen talade ett unikt språk som fungerade i
kombination med publiken och som kunde ge kunskaper att använda
i aktiv handling:

Det är också ett sätt att lära andra tala, formulera erfarenheter och
fylla tystnaden med nya namn, tecken och protester.74

Eyvind Andersen berättade att han samtalat med Ninne Olsson på
Musikteatergruppen Oktober (där gällde det uppsättningen Sven
Klangs kvintett), båda hade uppfattningen att utan Dagens Nyheters
positiva uppmärksamhet hade det varit osäkert ifall de orkat fort-
sätta. Det var arbetsamt att spela på småorter där det kanske bara

styrelsens befogenheter: ”Därför tar vi avstånd från att styrelsen be-
slutar om teaterns allmänna inriktning (6.2.1) och om dess organi-
sations- och arbetsordning (6.2.2) Vi ser det som en självklarhet att
detta är personalens uppgift.”67

I samband med att utredningen var klar skickade Länsteater-
utredningen en skrivelse till landstingets förvaltningsutskott där man
sade sig räkna med att Dalateatern fortsatte sin verksamhet till årets
slut och att de därför borde få fortsatt stöd från landstinget. Motive-
ringen var bl.a:

En försöksverksamhet skulle ge utredningen möjlighet att praktiskt
följa en regional teaterverksamhet. Ett bifall till framställningen skulle
också sannolikt medföra bättre förutsättningar för väsentliga stats-
bidrag i framtiden.68

Nu hade man haft ett par år på sig att följa Dalateaterns regionala
verksamhet, ville man sända ett meddelande till Dalateatern att det
inte var självklart att den skulle bli regionteater? När jag 2004 samta-
lade med Örjan Hamrin, sekreteraren i utredningen, hävdade han att
Gunnar Östling inte alls hade ansett att man var tvungen att enga-
gera Dalateatern till den nya regionteatern. Men som framgått tidi-
gare var Dalateatern kanske den mest drivande aktören för att en
regionteater skulle komma till stånd, det skulle visa sig svårt förbigå
dem. För Gunnar Östling tycks inte frågan ha varit komplicerad, att
döma av ett uttalande i Dala-Demokraten när utredningen presente-
rades: ”Det är ju landstinget som med hjälp av staten skall betala
kalaset, och därför bör man även ha en del att säga till om när det
gäller den allmänna inriktningen”.69  Vid den tidpunkten ansåg han
att repertoarval och liknande låg på den konstnärlige ledaren.

Utredningen gjorde smärre revideringar efter remissvaren, där den
viktigaste var att man först skulle anställa en konstnärlig ledare och
att ensemblen skulle anställas först den 1 juli och då bara utgöras av
12 personer varav 8 skådespelare.70

Vid landstingsmötet i oktober 1974 beslutades om inrättandet av
Länsteatern, men man ökade insynen ytterligare genom att utöka
antalet styrelseledamöter och revisorer. Den moderate ledamoten
Bengt Nylund från Ludvika var positiv till föreslaget, men yrkade
utan framgång på att det först skulle bli en treårig försöksverksam-
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nom att referera till ett stödmöte för strejkande städerskor i Bor-
länge, där Dalateatern hade framfört en sång skriven av Peter Mosskin
och som sedan hade publicerats i SKP:s tidning Gnistan.80  Söder-
lund såg likheter med andra SKP-aktioner, där man hade spridit
böcker som ”sades” vara skrivna av vanliga familjer eller värnplik-
tiga:

Den tekniken används även när det gäller teatern. Pjäserna uppges
vara skrivna av skådespelarna i samarbete med pendlare, en skol-
klass eller invandrare. Men de är lika till innehåll och syfte oavsett
om de skrivits av okända och visas av grupper i Småland, Dalarna
eller Norrbotten.81

Första styrelsemötet
Nu fanns beslutet att starta en regionteater. Dalateaterns medlem-
mar såg det som naturligt att de skulle få status som regionteater. När
Länsteaterns styrelse sammanträdde för första gången var det tydligt
att de och framförallt dess ordförande, Gunnar Östling, inte delade
den synen.

Länsteatern Dalarnas styrelse sammanträdde första gången den
18 november 1974, en diskussionspunkt gällde tillsättandet av en
konstnärlig ledare och där påpekades ”att den konstnärlige ledaren
under personligt ansvar måste tillförsäkras en stor konstnärlig fri-
het”.82  Dalateatern utgjorde en annan diskussionspunkt, där det be-
tonades att det handlade om en fri grupp utan några anställnings-
förhållanden till Länsteatern, det var inte heller Länsteaterns uppgift
att ta ställning till Dalateaterns fortsatta verksamhet.

Ett par veckor senare hade styrelsen överläggningar med Dala-
teatern, då det kom fram att ”medlemmar i Dala-teatern har sett verk-
samheten som en försöksverksamhet inför bildandet och starten av
en länsteater”.83  Styrelsen betonade att det först skulle tillsättas en
konstnärlig ledare, därefter den övriga ensemblen. På samma styrel-
semöte beslutades om att utannonsera tjänsten som konstnärlig ledare
och chef. I annonsen nämndes inte Dalateaterns ensemble, inte hel-
ler något om teaterns inriktning. Däremot skulle ”den sökandes syn-
punkter på målsättningen som konstnärlig ledare” framgå.84

Dalateatern hade tagit kontakt med Riber Björkman på Väster-
norrlands regionteater angående villkoren när han anställdes som

kom tio personer och de lokala recensionerna var negativa, ”man
måste få nån sorts bekräftelse”.75  Naturligtvis måste recensionen ha
fungerat som en tankeställare för Dalateaterns kritiker. Här bedöm-
des den plötsligt som en av de främsta svenska teatrarna, dessutom
gällde det en klassikertolkning. När uppsättningen senare gästspe-
lade i Stockholm jämförde Svenska Dagbladets kritiker Åke Janzon
den med Ingmar Bergmans uppsättning 1969 på Dramatens stora
scen, recensionen utgår från teatrarnas helt olika resurser men han
konstaterade också:

Men framför allt har han [Eyvind Andersen] haft klart för sig vad
Ingmar Bergman nästan råkade glömma bort: Att ”Woyzeck” är den
ensamma människans tragedi, insatt i ett socialt sammanhang, där
översitteriet och förtrycket bildar en nästan naturlig inramning.76

Frågan är om värderingen av gruppens kulturella kapital på det lokala
kulturella fältet förändrades av denna konsekration. Till skillnad från
i Västernorrland tycks amatör- och bygdekultur ha haft en betydligt
starkare ställning och de konstnärer som accepterades måste därför
komma därifrån eller betraktas som obestridligt framgångsrika. Skå-
despelerskan Barbro Enberg, som kom till Länsteatern i Dalarna i
samband med starten, konstaterade att det hos många fanns en för-
väntan att den nya teatern skulle bestå av Margareta Krook och Ernst
Hugo Järegård och inte av en gruppteater.77  Samtidigt hade man för-
sökt få en anknytning till den lokala kulturen genom kontakterna
med Rune Lindström och genom att några medverkade i Ingmars-
spelen. Lindström gick bort redan 1973, längre fram lyckades man få
andra förbindelser med det lokala kulturfältet, men det skulle visa
sig att dessa förbindelser inte ledde till ett omedelbart erkännande.

Den uppförstorade konflikten med ABF fanns kvar, vilket kan ha
spelat roll för en minskad entusiasm bland socialdemokraterna för
Dalateatern som möjlig bas för den nya regionteatern. I mars 1975
skrev Gösta Söderlund en artikel i den borgerliga tidningen Falu Kuri-
ren där han försökte ”bevisa” att Dalateatern var knuten till SKP (Sve-
riges kommunistiska parti).78  Gösta Söderlund var i tjugo år chef-
redaktör för socialdemokratiska Dala-Demokraten vilken han läm-
nade 1972 efter en konflikt med partiet, det var anledningen till att
han skrev i den borgerliga konkurrenten.79  Han argumenterade ge-
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affekt eller blivit misstolkad av protokollskrivare och justerare. Men
att han riktade kritik mot repertoaren måste anses klarlagt. Troligen
ansåg han att styrelsen skulle ge en inriktning av repertoaren. På
samma möte frågade Östling hur gruppen skulle reagera på att sty-
relsen utsåg en konstnärlig ledare, som naturligtvis skulle kunna
komma att fungera disciplinerande på gruppen. Gruppen svarade att
det berodde på vem det var och frågade om styrelsen inte istället kunde
tänka sig Eyvind Andersen som konstnärlig ledare under en ettårig
försöksverksamhet.

Situationen var alltså mycket låst och lokaltidningarna skrev leda-
rartiklar om den uppkomna situationen. Vare sig Falu Kuriren eller
Dala-Demokraten tycks ha hyst någon förståelse för idéerna om kol-
lektivt ledarskap utan man jämförde med annan kommunal verk-
samhet:

Dalateatern har goda utsikter att bli länsteater. Kulturlivet i länet
skulle må väl av en dylik tingens ordning. Därför är det sorgligt att
bevittna hur denna goda ensemble förfaller till bruket av en slags
indirekt utpressningspolitik mot tjänstetillsättande myndighet. Där-
med stärker gruppen sannerligen inte sin sak.91

Gunnar Östling uttalade sig i pressen om att han inte såg någon lös-
ning:

Antingen får vi odelat ta Dalateatern eller helt enkelt slopa den tänkta
verksamheten. Vi kan ju helt enkelt inte starta en verksamhet utan
att ha nått en överenskommelse med Dalateatern eftersom vi då inte
får några skådespelare.92

Tydligen bedömde han det som om Dalateatern med hjälp av Teater-
förbundet blockerade alla andra tänkbara lösningar. På ett av Läns-
teaterns styrelsemöten diskuterades situationen som hade uppkom-
mit i och med att Göran Sarring dragit tillbaka sin ansökan. Styrel-
sen kom där fram till att ”sociala som andra skäl talar för att Dala-
teaterns medlemmar” ska få möjlighet att ingå i länsteaterensemblen.93

På samma möte hade man överläggningar med Teaterförbundet där
dess direktör Rolf Rembe (som även suttit i utredningen Kulturrådet)
framhöll att Dalateatern skulle utgöra kärnan i ensemblen och att

teaterledare. Han trodde att han haft som villkor att hela gruppen
skulle ingå, ”men jag är inte säker på om det hade negativ eller posi-
tiv effekt. Man är känslig för den sortens förhandsbindningar hos
myndighetspersoner.”85  Det underförstådda rådet var att låta en i
gruppen söka tjänsten och att denne sedan skulle anställa resten av
ensemblen, helt enkelt agera taktiskt. Eyvind Andersen ansökte om
tjänsten och blev kallad till intervju tillsammans med Paul Reichberg
och Göran Sarring.86  Men Dalateatern hade inte riktigt lyssnat på
det underförstådda rådet, de deklarerade i en intervju i Dala-Demo-
kraten att ett val av Eyvind Andersen var ett val av hela ensemblen.87

Situationen blev än mer låst av att det uppfattades som om Teater-
förbundet, genom att de så kraftigt hade stött Dalateatern, hade lagt
ett hot om bojkott ifall någon utomstående kandidat tillsattes.88  Göran
Sarring tycktes ha uppfattat det just på det sättet, han var verksam
som regissör vid Stadsteatern Norrköping-Linköping, och drog till-
baka sin ansökan. Efter telefonkontakter hade han fått klart för sig
att Dalateaterns ensemble inte skulle acceptera att arbeta med honom.
Förmodligen såg han situationen som så blockerad att det skulle vara
omöjligt att bygga upp en ny ensemble. Han ville också diskutera
frågan principiellt:

Den tvångssituation som Dalateatern åstadkommit kan komma att
medföra prejudikat som kanske inte är så lyckliga. Prejudikatsfrågan,
och alltså den principiella frågan om regionaliserade fria gruppers
förtur vid inrättandet av regionteatrar är en fråga som seriöst måste
diskuteras inom Teaterförbundet. I det sammanhanget måste man
även våga komma in på en kvalitetsdiskussion.89

Ungefär samtidigt, i början av februari, skedde ett möte mellan Öst-
ling och Dalateatern:

Sen snackade Östling om vår repertoar som, han tyckte var för ensi-
dig. Vi skriver för många pjäser själva (vi har skrivit 2 ½ själva och 2
½ är färdigskrivna), för många problempjäser. ”Folk vill se annat”.
Dessutom klargjorde han att styrelsen ska bestämma repertoaren.90

Uppgifterna från Dalateaterns protokoll får tas med viss reservation
eftersom situationen var så infekterad och Östling kan ha yttrat sig i
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blivit känt att Eriksson hade sökt tjänsten, sade han: ”Det är ett mycket
bra förslag. Särskilt roligt är det att förslaget är vårt”.97  Skogh hade
dessutom gått en utbildning på DI och sade sig känna Eriksson där-
ifrån. Skådespelarna Barbro Enberg och Urban Eldh minns det också
som att ensemblen tog kontakten med Göran O Eriksson. Enligt Bar-
bro Enberg ”nappade han ju på en gång när vi frågade honom”.98

Urban Eldh avslöjade att tanken var att Eriksson egentligen bara skulle
behöva ställa upp med sitt namn, att han inte skulle behöva vara
uppe i Falun speciellt mycket. Skälet till att Eriksson ville ta på sig
uppdraget skulle ha handlat om ett kulturpolitiskt ansvar, hans sig-
natur skulle vara en garanti inför styrelsen.

När Göran O Eriksson skrev till Gunnar Östling nämnde han tre
skäl till varför han accepterade uppdraget. Han ville söka den direkta
publikkontakten som teaterns regionalisering syftade till och han
ansåg att det var speciellt spännande att göra det i ett län som han
hade ett personligt förhållande till. Det andra skälet var att den re-
gionala teatern tycktes vara på väg in i en ny fas, framförallt vad gällde
kvaliteten. Det tredje skälet formulerade han på följande sätt: ”Möj-
ligheten att samarbeta med de teaterarbetare som nu utgör Dala-
teatern upplever jag som mycket lockande.”99  I brevet fanns även ett
antal brasklappar vad gällde hans engagemang.  Han var just då i
färd med att sätta upp Pariserliv på Stockholms stadsteater, vilken
kom att bli en stor succé. Dessutom hade han ett antal andra upp-
drag som innebar att han var låst ett helt år framåt. Under denna tid
skulle han bara kunna följa teatern på distans och göra några spora-
diska besök, dessutom önskade han att anställningen bara skulle gälla
fram till 1 juli 1977. Beslutet i styrelsen blev ändå att tjänsten skulle
vara till 1 juli 1978.

När Eriksson blev intervjuad i Dagens Nyheter upprepade han
ungefär det han sagt i brevet till Östling, inte minst att han var djupt
imponerad av Dalateatern. Att förbigå Dalateatern blev nu allt svår-
are för styrelsen. Eriksson konstaterade att det ännu inte fanns några
stadgar för Länsteatern, men att han utgick från att styrelsen förstod
att det var personalen och den konstnärlige ledaren som bestämde
repertoaren och arbetsformerna. Dessa frågor var inte självklara och
skulle bli källor till nya konflikter. Tonläget från styrelsen hade nu
blivit hovsammare eftersom den satte viss tilltro till den konstnärlige
ledarens disciplinära funktion.

den konstnärlige ledaren kunde komma utifrån men skulle väljas av
personalen.

Frågan är om en länsteater i Dalarna så snabbt skulle haft möjlig-
het att få statsbidrag, den första sedan propositionen 1974, utan Dala-
teaterns agerande med uppvaktningar av departement, Teater- och
musikrådet, Teaterförbundet etc. Det är också en öppen fråga vad
som hade hänt med statsbidragen ifall landstinget hade valt att kringgå
Dalateatern. Här finns en latent konflikt mellan det regionala själv-
bestämmandet och den nationella kulturpolitiken. Om kulturen ska
decentraliseras på lika villkor står det emot en politisk decentraliser-
ing, som Nobuko Kawashima har påpekat.

Konflikten kring Länsteatern i Dalarna hade väckt ett visst riksin-
tresse, Både Svenska Dagbladet och Dagens Nyheter rapporterade om
den.94  I den senare artikeln från början av mars 1975 nämnde Öst-
ling att man hade kontakt med några intressanta personer. I inter-
vjun tog han också upp att styrelsen bedömt Dalateaterns repertoar
som för ensidig.

Göran O Eriksson
Men den tillsynes olösliga konflikten fick en lösning, regissören Gö-
ran O Eriksson uppenbarade sig som en deus ex machina. Det finns
flera olika uppfattningar av vad som fick Göran O Eriksson att plöts-
ligt inträda som kandidat, men han togs positivt emot av båda si-
dorna. Han hade obestridligen ett kulturellt och ett socialt kapital,
som kritiker, teaterdebattör (bl.a. i Dialog), omtalad regissör (inte
minst på Stockholms stadsteater), översättare och rektor för Drama-
tiska institutet (DI). Att han var född i en borgerlig familj i Falun och
uppväxt i Avesta förstärkte naturligtvis hans kandidatur.

I Länsteaterns styrelseprotokoll dagen efter artikeln i Dagens Ny-
heter står det i formell ton att hans ansökan kommit in efter ansök-
ningstidens utgång, men att den skulle upptas till behandling och att
man skulle börja förhandla om eventuell anställning.95  En knapp
månad senare träffade styrelsen Göran O Eriksson och beslutade att
anställa honom.96  På mötet meddelade han att han såg Dalateatern
som kärnan i den nya länsteatern men att den inte skulle anställas
som grupp utan per skådespelartjänst – ett mycket taktiskt uttalande.

När Olle Skogh på Dalateatern intervjuades i Falu Kuriren när det
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under våren haft regelbunden kontakt med Dalateatern och deltagit
i diskussionerna.104

Att anställningsbesluten kom sent, en knapp månad innan an-
ställningen skulle börja, är symptomatiskt. Under Länsteaterns för-
sta period var besluten ofta sena och dramatiska beslut omprövades
ganska omgående. Att Länsteatern nu kunde starta var inte en slut-
punkt för konflikterna mellan politikerna och teatern, de tog sig sna-
rare nya uttryck och nya aktörer gav sig in i diskussionen om vilken
länsteater Dalarna borde ha.

Drömmen
Efter alla uppslitande konflikter kom Länsteatern till slut i gång med
sin verksamhet. Drömmen eller Life is getting on hette den första upp-
sättningen. Den vände sig till högstadiet och gymnasiets första ring
och hade premiär i Falun den 6 oktober 1975.105  Ensemblen hade
utarbetat den tillsammans med en niondeklass i Falun och en i Bor-
länge, enligt en tidningsartikel var det ”en experimentskola med väl-
formulerade barn och en skola i Borlänge med barn vilkas föräldrar
arbetar vid industri eller jordbruk”.106  Från början var den tänkt att
framförallt handla om yrkesval, men den vidgades även till andra
drömmar och i centrum stod ett källarband.

Bild 10, Drömmen (1975), fotograf Ann Christine Eek, Dalateaterns arkiv.

Den bild som tonar fram när man läser Dalateaterns protokoll är
att Eriksson hade god kontakt med Dalateatern men att han även
drev en självständig linje. Han arbetade bl. a. för att ensemblen skulle
utvidgas med några äldre skådespelare. För Dalateatern berättade
Eriksson också att han hade försökt driva en målsättningsdebatt men
att Länsteaterns styrelse bara hade ”tjafsat om ’trevlig teater’”.100  Inte
heller kunde de tillmötesgå utredningens förslag om personalrep-
resentanter i styrelsen, det skulle stå i strid med kommunallagen – på
styrelsemötena fanns efter teaterns start adjungerade representanter
för personalen utan rösträtt. Däremot verkar det ha funnits förståel-
se för tankarna på en mjukstart med bara tre produktioner under det
första året.

Från gruppen började man känna oro, nu hade andra krafter tag-
it över. ”Saker och ting börjar trilla över oss, vi är defensiva. Vi måste
suga tag i initiativet igen, det är vi som ska ge direktiv.”101  Det man
oroade sig för mest var att styrelsens platsannons endast gällde skåde-
spelartjänster, hur skulle det då gå med regissören Eyvind Andersen
och producenten Olle Skogh? Man bestämde sig också för att ha kvar
föreningen Dalateatern och magasinera sin egen utrustning, tydligen
tänkte man sig att göra arbeten vid sidan av och att de inkomsterna
skulle fonderas – ifall länsteaterprojektet skulle avbrytas fanns då en
bas att starta om med. Enligt Urban Eldh ville de ha en beredskap för
att undvika att ”göra vilka kompromisser som helst” och föreningen
behölls ända fram till 1982, då man bedömde att hoten mot Läns-
teatern inte längre fanns.102  Det kan också ses som ett förnekande av
den ekonomiska egennyttan och ett betonande av sin strävan efter
autonomi – den gemensamma tron på teatern och dess politiska funk-
tion stod i centrum.

I början av juni 1975 anställdes Dalateaterns ensemble inklusive
Skogh och Andersen (som produktionsledare och regissör), samt två
ytterligare skådespelare, Barbro Enberg och Gustav Kling. Men det
skedde med en brasklapp, personalen kontrakterades på ett år från
och med den 1 juli, vilket innebar att landstingets trygghetsavtal inte
gällde för dem.103  Totalt fanns det 29 sökande till de 11 tjänsterna,
men det var utan tvivel Dalateatern som valde ut vilka de ville arbeta
med. Gustav Kling hade varit med i Gorillateatern i Malmö och un-
der mellantiden verksam på teater Narren. Barbro Enberg kom från
en fortsättningsutbildning på scenskolan i Stockholm, men hade
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I en scen mellan två av pojkarna i bandet, Uffe och Basse, lockas
de av den kommersiella kulturen med utvikningsbrudar och Gud-
fadern II. Det som eventuellt är en dröm, är det bandet kan göra
gemensamt, de ska spela in ett demoband. I slutet kommer Siv in och
berättar att Mona vare sig har rymt eller gett sig av till Stockholm,
men vad hon har gjort ska Siv berätta senare. Det blir upp till publik-
en att fundera ut vilka drömmar som den frånvarande Mona för-
verkligade.

Ett genomgående tema i pjäsen är att ungdomarna hotas av att få
samma liv, som tidigare generationer, leva i en kärnfamilj där kvin-
nan stannar hemma och vårdar hem och barn medan mannen arbetar
på fabriken. Det är kvinnorna som gör de tydligaste brotten mot
normen, dels Siv som är ensamstående mamma och betonar vikten
av att få forma sitt eget liv, dels Mona som tydligen är på väg att
förverkliga något. De kommersiella alternativen utmålas negativt vare
sig det gäller herrtidningar eller dansband. Det finns inga tecken på
något politiskt engagemang eller intresse för världen utanför Sverige.
Flykten till storstaden Stockholm utmålas som ett alternativ. Tyvärr
finns inte sångtexterna med i manus, i dem kan det naturligtvis fin-
nas ytterligare perspektiv. Enligt reportaget i Falu Kuriren handlade
slutsången om att våga vara sig själv.

Bild 11, Drömmen (1975), fotograf Ann Christine Eek, Dalateaterns arkiv.

På en bild (bild 10) ifrån uppsättningen står popbandet i cent-
rum, spellokalen är en gymnastiksal vilket man inte har försökt att
dölja, troligen sitter publiken/eleverna på gymnastikbänkar och plin-
tar. Det verkar finnas publik på flera sidor om gruppen, en skärm
med en bild av Marilyn Monroe står bakom publiken. Publiken ver-
kar engagerad, intresserad och road, framförallt utmärker sig två
pojkar på första bänk. Ifall det är bandets sätt att spela eller pjäsens
innehåll som attraherar är svårt att avgöra. Längst bak sitter fem flickor
(en delvis dold) som verkar nyfiket roade, men lite reserverade. De
tre skådespelarna riktar sig mot varandra och inte ut mot publiken,
det finns en märkbar spelglädje mellan dem. Det finns ingen uppgift
om när bilden är tagen, men förmodligen på en provföreställning
innan premiären. Ett reportage i Falu Kuriren från en ordinarie före-
ställning intygar att eleverna satt utspridda på plintar och bänkar.107

Ingvar Engvéns recension tar också upp att publiken satt runt om,
men att scenografin var utspridd så att det fanns spelplatser även
mitt i publiken.108

Förutom historien om bandet som hotas av bristande samman-
hållning och den kommersiella kraften i form av ett mer traditionellt
band, Leffes, handlar det om Mona som har försvunnit och kanske
rymt till Stockholm.109  Mona är klasskamrat med några i bandet och
ihop med en något äldre kille som också är med i bandet. Pjäsen
utstrålar en ganska negativ syn på småstaden, bruksstaden. Vuxen-
generationen representeras av en pappa som spelat fotboll i Djurgår-
den men nu har ett bra arbete som svarvare och en ensamstående
mamma, Siv, som sitter i snabbköpskassan men vill gå ut och dansa
ibland, vilket hennes dotter Mirre tycker är pinsamt. Monas kille Lillis
anser att Mona ska vara hemma medan hennes kompis Mirre vet att
hon vill något helt annat.

På ett annat foto (bild 11), taget ur nästan samma position, ser vi
Basse och Mirre omslingrade och Siv komma in efter att ha varit ute
och dansat. Scenen utspelas vid Marilyn Monroe-affischen, där bland
annat en byrå och ett foto på ett barn anger hemmiljö. Karin Örn-
markers Siv verkar lite generad, där hon står med kappan i oordning,
Sören Hagdahls Basse verkar se forskande på Siv medan Eva Mill-
bergs Mirre kramar Basse hårt. Publiken är även på den här bilden
(som troligen är tagen efter den förra) engagerad, och flickorna på
plinten verkar inte lika reserverade.
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till publiken är svårt att få fram, verksamhetsberättelsens lista över
arrangörer består huvudsakligen av föreningar och kulturnämnder.
Ett möjligt alternativ som Eriksson lyfte fram i intervjun, var att tea-
tern för en period skulle stationeras på någon annan ort i länet än
Falun.

Även Dagens Nyheter intresserade sig för den nya Länsteatern och
ägnade den en helsida. Huvudtemat var svårigheten att passa in tea-
terverksamhet i landstinget. I artikeln tog Göran O Eriksson åter upp
att man ville nå en helt ny publik och att man måste lyssna på den
publiken, ta del av dess erfarenheter. Men det innebar inte att det
enbart skulle bli fråga om nyskrivet ”[v]i kan spela klassiker på ett
sätt som är präglat av deras erfarenheter och som vi hittills vet väl-
digt lite om”.113  I samma artikel intervjuades styrelseledamöterna, vilka
tydligt uttryckte skepticism mot att Dalateatern skrev sina pjäser själv,
flera efterlyste underhållande stycken av etablerade författare, fram-
förallt för den vuxna publiken.

Att vårens uppsättning skulle bli en revy för vuxna kritiserades.
Tanken var att bygga vidare på den revytradition som fanns i Da-
larna och att göra en lokalrevy byggd på intervjuer.114  Men i styrelse-
protokollet står:

Ordförande framför som styrelsens önskemål att ett annat alterna-
tiv än en av ensemblen skriven revy bör komplettera ”Drömmen”
som spelprogram under första halvåret 1976. Ordförande framhål-
ler att han vid överläggningar med Länsteaterns konstnärlige chef
funnit stöd för styrelsens önskemål.115

Här försökte styrelsens ordförande Gunnar Östling slå in en kil mel-
lan ensemblen och Göran O Eriksson, detta underlättades naturligt-
vis av att Eriksson bara var i Dalarna sporadiskt.  När jag intervjuade
Eyvind Andersen jämförde han deras val att ta upp frågor som var
aktuella i länet genom en journalistisk metod med Peter Oskarson
och Skånska teatern, som vid samma tidpunkt istället valde att an-
vända sig av klassiska texter för att lära sig teatern och pröva hur
dessa pjäser slog an hos en teaterovan publik.116

I Dalateaterns arkiv finns inga texter eller bilder från revyn Får vi
lov, inte ens några recensioner har letat sig in i pressarkivet. Det sak-
nas dokumentation från flera uppsättningar från de första åren. Kan-

Man skulle kunna se pjäsen som ett litet självporträtt av gruppen,
man väljer trots allt att stanna i Dalarna istället för att förankra sig i
storstaden. En mer utstakad väg för att bli konsekrerad av den lokala
pressen och det bildade borgerskapet, hade varit att spela etablerad
dramatik för vuxna, istället valde man att helt utgå ifrån sin egen
förmåga och försöka bygga på sin publiks erfarenheter. Mona skulle
kunna representera Henning Mankell som hade valt att arbeta i Norge,
denna viktiga drivkraft bakom starten av Dalateatern skulle återvända
först 1980.

Uppsättningen fick positiv uppmärksamhet, pressen följde med
på turnéer och recensionerna var positiva. Men Borlänge Tidnings
recensent Ingvar Engvén, som kom att bli en av Länsteaterns hår-
daste kritiker tillsammans med Falu Kurirens Rolf Forss, tog med viss
oro upp att Länsteatern spelade så få föreställningar:

”Drömmen” inger onekligen förhoppningar inför Länsteaterns kom-
mande framtid. Synd bara att gruppens produktion blir så fruktans-
värt liten det första spelåret.110

Annars ställde sig Engvén positiv till föreställningen och lyfte fram
Eva Millbergs spel. Men han ansåg att en del av de medverkande hade
mer entusiasm än konstnärlig förmåga. Han var positiv till clown-
liknande inslag, samtidigt som han kritiserade andra komiska inslag
för att de enligt honom gjorde att fokus förlorades.

Efter spelningarna, som skedde i gymnastiksalar, delades publik-
en upp i grupper där en av skådespelarna/musikerna medverkade.
Teatern beklagade den korta tiden för diskussioner innan eleverna
måste iväg till nästa lektion, enligt Eyvind Andersen i ett tidnings-
reportage: ”Precis som det har börjat funka är det dags att sluta. Tiden
till diskussioner är alldeles för kort.”111

Skälet till att man bara skulle göra två produktioner det första
spelåret, var enligt Göran O Eriksson att man hade en ny målsätt-
ning, ”den ska försöka ge teater till den kategori människor som säl-
lan eller aldrig sätter sin fot på en teaterföreställning, de som inte är
engagerade i någon förening eller organisation”.112  Ifall man ser på
andra exempel av länsteatrar med uppsökande verksamhet vände sig
dessa program just till föreningar, som ett inslag eller huvudnummer
på ett ordinarie möte. Huruvida Länsteatern lyckades hitta andra vägar
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skriver och spelar revy. Och gör det bra.[…] Det vore väl folkligt av
Länsteatern att skriva sina egna revyer på fritid?

När jag har försökt hitta orsaken till att Rolf Forss till synes så plöts-
ligt blev starkt negativ till den nya Länsteatern, en hållning som inte
enbart kan förklaras med vanlig debattlusta och personlighet, har
medlemmarna från Dalateatern pekat på det faktum att Forss var
aktiv i samband med Kopparbergsensemblens etableringsförsök och
att han eventuellt känt sig utestängd av den nya Länsteatern. Han var
också en av huvudaktörerna i den lokala föreningen av Film Cent-
rum som delvis konkurrerade om uppmärksamhet och ekonomiska
resurser. Kanske ett exempel på ”förbittringens dialektik som fördömer
någon annan för att denna är i besittning av den egendom man själv
önskar sig”.119  Eyvind Andersen påpekade i min intervju att man valde
att inte sluta allianser med den teaterintresserade borgerligheten, vil-
ket resulterade i att de ställde sig negativa till teaterföreningarna.
Denna lokala, bildade borgerlighet läste naturligtvis Rolf Forss kri-
tik. Skådespelerskan Barbro Enberg mindes att kritiken innebar en
kraftig förändring i klimatet från en dag till en annan: ”Det var en
chock, det var en fruktansvärd chock”.120

Nu återkom en annan aktör i debatten; Gösta Söderlund försökte
återigen lansera teorin att teatern var en del av SKP:s infiltrationsar-
bete. Bevisföringen var bl.a. att Länsteatern samarbetade med orga-
nisationer som hade uppmärksammats i partiets tidning Gnistan.121

Enligt Urban Eldh hade Dalateatern varit ”stämplade som en
kommunistteater”, trots att bara någon av ensemble var medlem i ett
vänsterparti.122  Däremot var medlemmarna aktiva i olika demon-
strationer och möten, och när dessa inte ägde rum i Falun använde
de sig av Dalateaterns buss, vilket förmodligen stack i ögonen på en
del kritiker.

En ny aktör trädde in i debatten; Per Bengtsson var producent på
Riksutställningar och arbetade bl.a. med dess lokala försöksverksam-
heten i Västerbotten. Bengtsson kom senare att bli ledare för Dala-
teatern. Forss hade i sin artikel bland annat jämfört Dalateatern med
Riksteaterns Västerbottenensemble och Bengtsson påpekade i sin
artikel att man i Västerbotten arbetade under helt andra ekonomiska
och administrativa förhållanden och att ensemblen inte ville utnytt-
jas som slagträ mot Dalateatern. Han betonade att Dalateatern bara

ske är det ett tecken på att man arbetade i nuet, och inte tänkte på att
man var i färd med att skriva historia.

Revision och kritik
Ifall Länsteaterns första halvår var lugnt så blev det ett helt annat
tonläge under våren. På styrelsemötet i mars togs en revisionsberät-
telse med en sjusidig bilaga med påpekanden. I efterhand kan man se
att det var en tydlig krock mellan landstingets och teaterns verklig-
heter, exempelvis ansåg granskaren att det var felaktigt med före-
ställningsfotografering för marknadsföring och dokumentation, utan
att styrelsen hade fattat beslut om det. En av granskarens slutsatser
var:

Naturligtvis måste kläder, skor mm räknas som rekvisita, men enligt
min uppfattning är jag nog mera tveksam om hårklippning, tidningar
och mellanöl är att betrakta som sådan. Min kännedom om teater-
verksamhet är tyvärr alltför ringa för att bedöma vad som är rekvi-
sita och inte.117

Till felfinnandet bidrog säkerligen också det spända politiska läget i
landstinget, där minoriteten använde sig av revisionsberättelsen för
att ifrågasätta verksamheten. Det blev populärt att med skandal-
rubriker citera den digra listan i pressen, men det mesta kunde snabbt
tillbakavisas av styrelsens ordförande. Intressantare är en debatt som
inleddes av Falu Kurirens teaterkritiker Rolf Forss, som i ett högt upp-
skruvat tonläge frågade ”Vad är meningen med länets teater?”. I skott-
gluggen stod gruppens egenskrivna pjäser:

Strindberg, Brecht och Shakespeare är dåliga författare anser grup-
pen och därför skriver de själva sina mästerverk.[…] Samtliga har
numera ett subventionerat elfenbenstorn att utföra sina skrivpiruetter
i. Det är därför Länsteatern är så osynlig.118

Återigen efterlystes den etablerade dramatiken och riktigt illa var det
att man höll på att skriva en revy:

Nu har de sagt sig vilja uppliva revytraditionen i länet. I ett län där
snart sagt varje liten ort med självaktning år efter år på sin fritid
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försiktiga med att blanda ihop journalistik och teater”. 127  Det kan
tolkas som att han ansåg att Länsteatern inte skulle skriva egna pjäs-
er. Han markerade också vikten av att hitta lokala författare, gärna
arbetarförfattare. Han hävdade att en del av den kritik som riktades
mot teaterns första produktioner hade varit berättigad, men förklar-
ade det med att Länsteaterverksamheten var en sådan ny företeelse
för alla parter.

Teatersekreterarstriden
Situationen borde ha lugnat ner sig när Länsteatern skulle arbeta med
att hitta en ny repertoar inför kommande spelår, men ett anställnings-
beslut ledde till nästa skandal. Teatern hade behov av en kanslist, den
gryende institutionen fick en ökad mängd pappersarbete. Problemet
var att teaterns styrelse förordade en person som formellt sett hade
högre meriter medan personalen och den konstnärlige ledaren för-
ordade en annan person, som de hävdade delade deras teatersyn. Den
av styrelsen förordade hade en folkrörelsebakgrund medan personal-
ens kandidat bl.a. hade arbetat med Bokhandeln Oktober, som var
knuten till SKP. I styrelseprotokollet från den 9 juni 1976 gjorde Göran
O Eriksson en protokollsanteckning om sin avvikande mening. Frågan
togs även upp på de två nästkommande styrelsemötena där Eriksson
protesterade mot att tjänsten hade blivit en tillsvidareanställning där-
med teaterns enda tillsvidareanställning.128  Den 6 juli kunde Dala-
Demokraten rapportera om den nya teaterstriden, då Göran O Eriks-
son sade att han skulle ha kunnat se det som ett misstroende från
styrelsen, men att det nog rörde sig om ett missförstånd om vad tjäns-
ten innebar.

– Jag vill understryka att jag som teaterchef omöjligt kan arbeta un-
der sådana villkor, att jag inte själv kan välja mina medarbetare inom
de ramar som dragits upp för vår verksamhet.129

Tomas Sander på Teaterförbundet sade i samma artikel att det var
tydligt att styrelsen inte hade förtroende för personalen: ”Illavars-
lande och beklagligt. En teaterstyrelse ska inte lägga sig i det inre ar-
betet på det här sättet.” Teaterstyrelsens ordförande Gunnar Östling
ville i samma artikel inte svara på om han hade förtroende för perso-
nalen i den här frågan. Efter ett par månader rapporterade även Dagens

befann sig i början, men att det var viktigt med en granskning och en
diskussion om dess verksamhet. ”Men där har kritikern också ett
ansvar att inte betrakta de spalter han förfogar över som något slag
intellektets latriner.”123

Forss svar hade en ton av besvikelse, att Dalateatern blev Läns-
teater berodde bland annat på att de redan hade lärt känna länet.
Han ville därför inte acceptera att det skulle ta en sådan lång tid för
teatern att finna sin plats. Bengtsson betraktade han som en utsänd
kommissarie ifrån Riksutställningar i Stockholm. Det tycks som det
var den konstnärliga kvalitén som störde honom mest: ”Den kvaliteten
består för tillfället i en fadd underlivsrevy som Länsdalateatern med
hejarklack reser runt i länet med.”124

Precis som i Västernorrland diskuterades skolteaterns inriktning,
det målades upp en motsättning mellan riktig, underhållande scen-
teater och problemorienterad teater med ”för mycket jeans och trä-
lådor”.125  På en konferens i Falun om skolteater tycks Göran O Eriks-
son ha fungerat som en medlare mellan uppfattningarna, han ställde
sig inte negativ till att spela klassiker men de måste uttrycka något
som angick eleverna personligen. Skillnaden mot Riksteaterns skol-
teaterutbud var att här skulle teatern skapas i direktkontakt med
eleverna:

– Att teater ska vara rolig, underhållande, visuell och rik, är viktigt,
tillade han. Och allra viktigast är att teatern kan hjälpa eleverna att
finna sig själva, att öka deras självkänsla. Teater ska ge lust och inspi-
ration!126

Det är tydligt att Eriksson var en betydligt bättre diplomat än Läns-
teaterns ensemble och det kan också ses som att Göran O Erikssons
kulturella kapital erkändes och värderades betydligt högre än ensemb-
lens. Det är symptomatiskt att Rolf Forss i sina inlägg inte angrep
eller ens nämnde Göran O Eriksson utan enbart talade om gruppen.
På samma sätt var det ofta Göran O Eriksson som skickades fram för
att tala för Länsteaterns sak. I praktiken tillträdde han först den 1
april 1976 och den 6 april intervjuades han i Falu Kuriren. Möjligen
kan man här se en splittring mellan ensemblens och Erikssons syn på
repertoaren när han på en fråga ifall han skulle engagera ensemblen
i problem som rörde aktuella händelser svarade: ”Vi skall nog vara
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Gustav Kling, som spelar amatörernas regissör, avbryter då och då
spelet och vänder sig till publiken. Det är sant. Men det är aldrig
meningen att vi skall svara: det blir en falsk inbjudan till samtal.136

Zern anade att teatern inte trodde på Kroetz pjäs och spelade den ”i
brist på stycken som bättre uttrycker gruppens behov att komma i
kontakt med publiken på platsen”.

Inte heller uppsättningen för förskolan och lågstadiet, Tonfångar-
en, var egenskriven, men texten var ett grupparbete av en ensemble
från Narren. De lokala, tunga teaterkritikerna tycks ha vilat sig i vän-
tan på tyngre, riktig vuxendramatik och Falu Kuriren publicerade
det som är vanligt i barnteatersammanhang, ett reportage som talade
om succé och om barnens inlevelseförmåga. Journalisten Nils Palm-
gren noterade att några herrar i ”strikta kostymer” representerade
skolstyrelsen. ”För barnens bästa får man hoppas att de styrande har
något av barnasinnet kvar och låter dalabarnen få uppleva Tonfångar-
en. För det var en fin pjäs...”137

 Bråket om Länsteatern fortsätte med oförminskad kraft under
hösten 1976, rubrikerna i lokaltidningarna talade om teaterskandal,
teaterkris, teaterbråk, slutet för Länsteatern.

Utbyggnad
På landstingsmötet i oktober 1976 beslutades om en utökning av
Länsteaterns tjänster nästkommande år från 14 till 16. Detta var en
planerad utbyggnad och teatern fick statsbidrag för det ökade antalet
grundbelopp. I landstingsprotokollet konstaterades att beslutet skedde
”[e]fter lång överläggning under vilken endast yrkas bifall till utskot-
tets förslag”.138  Innehållet i debatten skvallrar inte protokollet om,
men bl.a. Ludvika Tidning gav ett fylligt referat. Orsaken till debatten
var missnöje med Länsteaterns repertoar, inte huruvida man skulle
ha en teater. Det var centerpartisten Bengt Franck som presenterade
det mest drastiska förslaget enligt tidningen:

– Idag vill jag uppmana teaterstyrelsen att säga upp hela ensemblen.
[…]

Genom en sådan åtgärd får vi frihet att planera från botten och
vi kan få en ensemble som behövs för att leva upp till de intentioner
vi hade med den här verksamheten […]139

Nyheter om konflikten och det blev allt mer tydligt att styrelsens,
eller i alla fall Gunnar Östlings, försök att slå en kil mellan ensemb-
len och den konstnärlige ledaren inte hade lyckats.130  Däremot vis-
ade höstens repertoar på papperet upp en framgång för Östlings linje,
inga pjäser var nämligen skrivna av gruppen.

”Länsteatern är ute och leker och säger sig vara för folket” är rub-
riken på Rolf Forss recension i Falu Kuriren av Göran O Erikssons
uppsättning av Franz Xaver Kroetz Vårt lilla bo. Det var knappast det
mottagandet som Gunnar Östling hade hoppats på när han efterlyst
professionellt skriven dramatik.131  Det som störde Forss var att tea-
tern valt att göra en ramhandling som skulle placera in pjäsen, som
utspelas i Bayern, i arbetslöshetens och fabriksnedläggningarnas
Dalarna. Fiktionen var att en amatörgrupp spelade Kroetz pjäs. Under
pjäsen avbröt ”regissören”, spelad av Gustav Kling, spelet med på-
ståenden och frågor. Forss tyckte att de gestaltade friställda mer lik-
nade ”kolingar än människor av kött och blod”.132  Han ställde upp-
sättningen mot bl.a. Narrens personskildringar och Dramatens, enligt
honom, raka och direkta uppsättning av Kroetz pjäs. Även Ingvar
Engvén i Mora Tidning var starkt kritisk till uppsättningen:

När nu Länsteatern […] skall utnyttja en förefintlig text tror man
inte heller på textens egen inneboende kraft utan måste prestera ett
utanverk som skall förbättra det hela. Man har kallat detta att för-
ankra pjäsen i Dalarna. Som det är gjort skulle jag hellre vilja säga
att man förolämpar både Kroetz och publiken.133

I programbladet förklarades valet att ge pjäsen en ramhandling med
att ”det extremt bayerska” i Kroetz skildring av arbetarfamiljen kunde
göra det svårt för en svensk publik att förstå. Ramhandlingen var
”avsedd att göra moralen i stycket tydligare – och därmed också mer
tillgänglig för diskussion”.134  Engvén tyckte det blev övertydligt: ”Det
är här Länsteaterns uppsättning visar sitt förakt för sin publik.”135

Leif Zern i Dagens Nyheter intog en mycket mer förstående håll-
ning. Han var framförallt positiv till sättet som skådespelarna Bar-
bro Enberg och Sören Hagdahl spelade Kroetz pjäs, mer tveksam var
han till ramhandlingen och att den inte inbjöd till någon diskussion:
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Länsteatern skall främja tillkomsten av ny dramatik med förankring
i länet.141

Det var naturligtvis positivt för Länsteatern att denna målsättning
var så öppet skriven, här fanns inga krav på ett visst antal föreställ-
ningar, inte heller någon bestämd fördelning mellan skol- och vuxen-
teater. Att de fick uppdraget att ta fram ny, lokalt baserad dramatik
och att teatern skulle vara uppsökande var precis vad man önskade
sig. Däremot finns det en formulering längre fram i reglementet som
knappast var positiv för ensemblen, nämligen att det skulle vara sty-
relsen som efter samråd beslutade i personalfrågor. Striden kring till-
sättandet av teatersekreteraren och diskussionerna om ensemblens
sammansättning visade på den underliggande konflikten, det skulle
bara dröja en dryg månad innan det hela blossade upp igen.

Slutet för Länsteatern?
Borlänge Tidning rapporterade från Länsteaterns styrelsemöte i slu-
tet av november under rubriken ”Slutet för Länsteatern?”, bakgrun-
den var ett styrelsebeslut att inte förlänga ensemblens kontrakt.142

Gunnar Östling meddelade också att han skulle avgå ur styrelsen och
att det här uppdraget var det svåraste han någonsin haft. På en direkt
fråga svarade han att han ångrade beslutet att anställa hela Dala-
teaterns ensemble, samtidigt som han inte ville rikta någon kritik
mot deras konstnärliga eller tekniska kunskaper.

Göran O Eriksson hade inte varit med på styrelsemötet, han hade
varit bortrest i Paris och kontakten med Östling veckan innan hade
gett honom intrycket att kontrakten skulle förlängas. Eriksson hade
kontrakt fram till den 30 juni 1978 men i en intervju i Dala-Demo-
kraten lät Eriksson meddela att han skulle avgå ifall ensemblen inte
fick förnyade kontrakt, eftersom det var just denna grupp han valt
att arbeta med. Eriksson protesterade kraftigt mot argumentet att
ensemblens anställningskontrakt inte kunde förlängas förrän en ny
styrelse hade tillsatts: ”Att sparka hela gruppen bara för att det skall
bytas styrelse liknar jag vid indisk änkebränning”.143

Tomas Sander, ombudsman i Teaterförbundet, skrev ett debattin-
lägg i Dala-Demokraten och lade fram teorin att styrelsen inte hade
förlängt kontrakten eftersom ett tredje anställningsår skulle leda till
fast anställning för ensemblen. Sander hävdade att styrelsens ordfö-

Det var bl.a. den beryktade revyn som spökade, ”det var pinsamt att
sitta där”. Tidningen kunde rapportera om en debatt som ”tidvis [blev]
mycket rolig och den späckades av litterär kunskap”. Ett tecken på att
den traditionella teaterformen var norm för den professionella tea-
tern, revyer upplevdes som något som amatörer sysslade med och
betraktades som en lägre stående teaterform. Mot Franck ställdes den
konstnärliga friheten och även konstnärernas rätt att vara förtrupp,
exempelvis i ett inlägg från en annan centerpartist, Erik Carlsson:

– Konstnärerna ligger ett om inte två och tre pinnhål före politi-
kerna, sa han och strök under gång på gång att man skall akta och
vårda de etiska värderingarna och värna om kulturens frihet.140

Gunnar Östling bekände att inte heller han var positiv till revyn, nästa
år skulle dock ”en klassisk pjäs tas upp, med en författare som är
accepterad både nationellt och internationellt”. Östlings linje hade
hela tiden varit att gruppen inte skulle ägna sig åt att skriva pjäser,
ändå lyfte han fram barn- och ungdomsteatern och betonade att den
hade nått nya publikgrupper. Att Östling påstod att det inte fanns
någon teatertradition i länet var också en klar nedvärdering av revy-
traditionen och bygdespelen, dessa skulle Länsteatern tydligen inte
knyta några band till.

Tidningen rapporterade inte om att det på samma landstingsmöte
togs ett reglemente för Länsteatern. Reglementet är intressant efter-
som det delvis stred mot vad de tongivande debattörerna hävdade att
teaterns uppgifter skulle vara:

Länsteaterns uppgift är
att bedriva teaterverksamhet inom länet;
att som komplettering till den egna produktionen initiera gästspel
av teatrar från andra län;
att bistå amatörteaterverksamheten i länet med råd och handled-
ning samt
att i övrigt verka för ökad medvetenhet om teaterns möjligheter och
uttrycksmedel.
Länsteaterns verksamhet skall vara uppsökande och bedrivas så att
ekonomiska, sociala och geografiska hinder för utnyttjande av tea-
tern undanröjs.
Vid uppläggning av repertoar och spelplan skall teaterbehovet vid
förskolor, grundskolor och gymnasieskolor beaktas.
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dustriarbetarnas situation i länet.

– Det är publiken som måste styra oss – vi tror inte på någon för-
ankring genom att ha kontakt med topparna i samhället.148

När jag 2004 intervjuade Eyvind Andersen tog han upp svårigheten,
eller omöjligheten att vara en hela länets teater. ”Det var en sån frus-
tration att upptäcka att vi är ju ingen Dalateater, vi är ju möjligtvis en
Faluteater.”149  Ensemblen gjorde ambitiösa försök att förlägga en del
av repetitionsarbetet till flera olika orter och försöka genomsyra dem,
men det blev ekonomiskt ohållbart. En del av de kommande upp-
sättningsarbetena påverkades verkligen av den lokala kontexten, men
man kunde naturligtvis inte kontinuerligt befinna sig på flera ställen
samtidigt. Retoriken kring uppsökande teater visade sig problema-
tisk att förverkliga. Länsteatern i Dalarna hade en högre målsättning,
att försöka nå dem som inte var föreningsaktiva och göra dem till
medskapande.

Björn Samuelsson skrev i Aftonbladet i december 1976 och be-
römde uppsättningen av Vårt lilla bo för att den förankrade den ”i ett
nedläggningsdrabbat Dalarna här och nu”. Han berättade om kon-
flikten och att den tillfälligt hade lösts genom att ensemblen lovats
fortsatt anställning:

Men de reaktionära krafter som vill ha en hårt politikerstyrd teater
av sedvanlig smörgåsbordsmodell är fortfarande starka och stödda
av en skandalhungrig lokalpress ett reellt hot.150

Kontrakten blev alltså förnyade efter förhandlingar med bl.a. Teater-
förbundets ordförande Lars Edström. I artikeln konstaterades att
”[ö]verenskommelsen kan i varje fall betraktas som en vapenvila”.151

Avesta Tidning hade fört samman Göran O Eriksson och den nya
styrelseordföranden Irene Westlund, liksom Östling socialdemokrat.
Mötet andades samförstånd och de båda hävdade att motsättning-
arna enbart hade gällt administrativa frågor. Nu talade Eriksson om
att sättet att nå den teaterovana publiken var via föreningar och då
framförallt fackföreningar. Westlund argumenterade även hon för
att Länsteatern borde arbeta inifrån folkrörelserna för att undvika
”oavsiktliga missgrepp” som försvårade ”relationerna”:

rande, fackförbundet och teaterchefen veckan innan mötet hade var-
it överens om att kontrakten skulle förlängas, styrelsens val att be-
sluta tvärtom gav han följande karaktärisering:

Det är en arbetsgivarmentalitet som vi trodde upphörde med de re-
sande teatersällskapen och som inte hör hemma i medbestämmande-
lagens år 1976.144

I en antologi, Spela för livet, om det fria kulturlivet finns ett bidrag av
Eyvind Andersen och Göran O Eriksson, skrivet vid den aktuella tid-
punkten:

Kan en grupp i dag få tillräckliga anslag utan att de anslagsgivande
myndigheterna i en eller annan form kräver kontroll över verksam-
heten? Eller måste vi kanske i dag se oss om efter möjligheter att mer
direkt än hittills försörjas av vår publik?145

Rikspressen i form av Dagens Nyheter och Aftonbladet uppmärksam-
made konflikten. Dagens Nyheter intervjuade alla parter och ägnade
konflikten nästan en helsida under rubriken ”Hur ’fri’ tillåts en läns-
teater vara?”.146  Gunnar Östling hävdade där styrelsens rätt att be-
stämma över anställningarna, men insåg att det fanns en konflikt
mellan de regler som styr landstingets verksamhet och teaterns verk-
lighet: ”Men vi kan inte gå med på att man gör som i Västerås: ger
ensemblen vetorätt när det gäller anställningar.” Den andra konflikt-
frågan var att teatern sade sig sakna en uttalad målsättning från
landstinget om vad man ville med kulturen och teatern. Göran O
Eriksson konstaterade i intervjun:

– Det finns så många förväntningar på oss. Befolkningen ser olika ut
i olika delar av länet och har olika förväntningar. Vi har svårt att
ställa upp på förväntningarna över lag och då blir människor be-
svikna.147

I det fortsatta resonemanget utgick han från sin uppfattning att Vårt
lilla bo hade blivit väl mottagen på industriorterna, kanske borde man
istället satsa på en Bergslagsteater? Han berättade om ett förankrings-
arbete där teaterns medlemmar skulle delta i studiecirklar om in-
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berg och andra storheter […] vågar fresta teaterpubliken med […]
Därmed visar Länsteatern en frejdighet som säkert är ett bra mått på
deras entusiasm.”156  Resurserna var för begränsade för att man skulle
nå upp till ambitionerna enligt Engvén, men han ville ändå beteckna
uppsättningen ”som en partiell framgång för gruppen”. Han lyfte fram
gästskådespelaren Bernt Ström, som bland annat hade varit verksam
vid Norrbottensteatern, och kritiserade därmed indirekt kvalitén på
Länsteaterns ordinarie ensemble: ”Bernt Ström tycks vara en scen-
personlighet av ett format man skulle önska många kunde vara.” Hans
avslutning ger en ledtråd till vad som stört honom i Länsteaterns
uppsättningar. ”Man kan i stället konstatera att ensemblen inte tycks
ha direkta svårigheter med normal scenteater.” En uppbruten form
som riktar sig direkt till publiken var inte önskvärd, lustigt nog får
Brecht här fungera som försvarare av den traditionella tittskåpsteatern.

Ser man på bildmaterialet från uppsättningen verkar det inte
handla om att använda sig av Brechts pjäs för att göra någonting
nytt, utan snarare att spela traditionell teater med politisk udd. Två
bilder visar ett ganska introvert och nedtonat spel. En större bild (bild
12) visar en halvfrontal uppställning där Klings Puntila har en yvig
gestik, han viftar med löskragen när han vänder sig till husan. Urban

Bild 12, Herr Puntila och hans dräng Matti (1977), Dalateaterns arkiv.

– Det är onekligen vänsterradikaler som har vitaliserat vårt kultur-
liv. Men det finns få saker som gör ”rörelsens” folk så retade, som
när man från annat håll ger sig på att berätta vår historia på sitt sätt,
för att spegla sina egna värderingar.152

Göran O Eriksson konstaterade att de hade spelat en ”klart socialis-
tisk barnpjäs” (Tonfångaren) som till och med en moderat skoldirek-
tör hade varit entusiastisk till. Skolteateruppsättningarna hade enligt
honom inte varit ifrågasatta, det han inte anade då var den storm
som skulle blåsa upp under våren.

Brecht
Länsteatern och den kommande uppsättningen av Bertolt Brechts
Herr Puntila och hans dräng Matti mötte ett stort intresse från pres-
sen. Mycket uppmärksammat blev att George Thunstedt, ”amatör-
skådespelare, revyaktör och bygdekomiker från Falun”, skulle med-
verka, senare tillkom dessutom dragspelskungen Andrew Walter. 153

Här lyckades man knyta kontakter med en annan teaterkultur och
Thunstedt kom sedan att medverka i flera uppsättningar. I reporta-
get i Dala-Demokraten utlovades att man skulle spela mindre distan-
serat (!) och utan att ändra så mycket i texten, detta för att lugna
teaterkritikerna som hade varit så negativa till förändringarna av
Kroetz Vårt lilla bo.

Nu var kritikerna positiva, om än inte översvallande. De mest
positiva omdömena kom symptomatiskt ifrån Dagens Nyheter, nu
var det Bengt Jahnsson som storögt hade besökt kulturbygderna och
imponerats av den beryktade gruppen. Han konstaterade att ensem-
blen bara bestod av nio personer och att Puntila ”kräver sagolika re-
surser. Ensemblen tog sig hela Siljan över huvudet. Man klarade pro-
vet med vitalitet och slitstyrka.”154   Rolf Forss i Falu Kuriren fick er-
känna att det var ”en överraskande bra föreställning”.155  Han gjorde
en jämförelse med Folkteatern i Göteborg och tyckte att en folkrörelse-
ägd teater i Dalarna skulle vara ”ett friskt alternativ till landstingets
egen teatrala verksamhet”. Det var märkligt nog en revy han hade sett
i Göteborg, så här var han plötsligt öppen för att en institutionsteater
använde sig av revyformen. Den andra stora kritikern av Länsteatern,
Ingvar Engvén, gjorde en annan jämförelse. Han konstaterade att
3 timmar och 20 minuter är en speltid som normalt ”bara Alf Sjö-
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    – Det kommersiella utbudet: veckopress, mode etc är en stark kraft
som unga människor påverkas av. Vi menar att vi vuxna måste sätta
in ett offensivt arbete för att motverka detta157

Men Engvén replikerade att det fanns mycket kultur i staden och att
svårigheten möjligen var att nå fram till ungdomarna. Ungdomsmot-
tagningen (för övrigt Sveriges första), som hade samarbetat med
Dalateatern kring pjäsen Tyck om mej, hade varit inblandad i arbetet
med skolpjäsen och kom senare att bli det i projektet Brukets dött-
rar.158  En månad senare kunde Dala-Demokraten rapportera om hur
eleverna i Forssaklackskolan själva arrangerat en föreställning av upp-
sättningen.159

Engvén, nu som teaterkritiker, saknade en författare bakom pjäs-
en. Han tyckte inte den räckte till för efterföljande diskussioner bland
skoleleverna: ”Kabarén skulle kunna väcka den inte ovanliga frågan
om vad ska vi med teater till, när den inte gestaltar verkligheten mer
träffande än här. Det som då återstår, är underhållning för stunden
och om vi nöjer oss med det så går man inte lottlös från” föreställ-
ningen.160  Dala-Demokratens kritiker Gubb Jan Stigson talade däre-
mot om succé och menade att den moderata utbildningsministern
Britt Mogård ”får några rejäla snytingar”. Han hoppades att föreställ-
ningarna skulle leda till diskussioner, om ”nu dom makthavare som
inte vill ha ut länsteatern i skolorna ändrar sig”.161

Vi ser här konflikten mellan andrastaden Borlänge och residens-
staden Falun, enligt många var Borlänges starke man Börje Anders-
son (”Röde Börje”) en av de starkaste kritikerna till Länsteatern och
här fanns också, Ingvar Engvén, som kunde vara med och styra
mottagandet och spelmöjligheterna.162  Det som också upprörde var
programbladet/tidningen Mumien som Länsteatern hade gjort inför
uppsättningen, vilket senare under våren ledde till en interpellations-
debatt i landstinget.163  Dala-Demokraten rapporterade från debat-
ten, de borgerliga politikerna angrep tidningens innehåll och även
teaterns repertoar:

Här i Falun har vi fått otaliga klagomål på ensemblen och vad de har
att bjuda. Föräldrar, skolfolk och andra har klagat hos skolstyrelsen.
Nu är det dags för teaterstyrelsen att ta itu med det här.164

Eldhs Matti har ett outgrundligt ansiktsuttryck, deltagande, men lik-
som döljande en ironisk kommentar. Millbergs Eva tittar istället ut
på publiken, nästan som hon inte kunde låta bli att brista ut i skratt
över situationen. Hennes bidrag är det enda som antyder en direkt-
kommunikation med publiken. Det finns inte heller någon antydan i
bilderna till att man försökt placera uppsättningen i Dalarna istället
för i Finland. Calle von Gegerfelts scenografi är av bilderna att döma
anonym, tygfonder anger rummets gränser, ett slitet bord kan an-
tyda att godset är på fallrepet. Betydligt mer möda har scenografen
lagt på kläderna. Se bara på Urban Eldhs Matti! Stövelskaften lite
olika nedvikta, skärpet som sitter slarvigt, den kraglösa skjortan och
en svart väst som inte riktigt hör ihop med resten av kläderna. Klings
Puntila lyckas däremot vara elegant trots sin höggradiga berusning
och alltför uppknäppta klädsel, en bild av att överklassen trots allt
har ett habitus som det krävs mycket alkohol för att dölja.

Kulturell utarmning
När en uppsättning för den vuxna publiken blev accepterad, fick istäl-
let en skolpjäs negativ uppmärksamhet. Bråket kring Mumiens hämnd
och Mjuka mackor började med en konflikt med skolstyrelsen i Bor-
länge och kom att eskalera, dock inte så mycket beroende på uppsätt-
ningen. Skolstyrelsen köpte inte in föreställningen och orsaken skulle
ha varit att erbjudandet kom sent och att man först ville få en bild av
pjäsens innehåll. I arbetet med uppsättningen hade man samarbetat
med elever från två högstadieskolor i Borlänge som alltså inte skulle
få se det färdiga resultatet. I en artikel i Borlänge Tidning intervjuades
tidningens teaterkritiker Ingvar Engvén, i egenskap av socialdemo-
kratisk ordförande i kulturnämnden, om huruvida kulturnämnden
skulle kunna arrangera några föreställningar, men Engvén tyckte att
teatern kunde göra det själv mot att kommunen ställde lokaler till
förfogande. Ungdomsmottagningen i Borlänge skrev ett uttalande,
som citerades i samma artikel, om att stadens ungdomar måste få se
pjäsen:

Vi får […] ta del av ungdomarnas livssituation och det har alltmer
klargjorts för oss att ungdomar i dag är drabbade av en kulturell
utarmning.
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sig här om yrkesförbud, och med något sådant kan jag givetvis inte
solidarisera mig.”169

Brevet var också en avskedsansökan från Eriksson, han hade be-
stämt sig för att gå ett år i förtid:

Jag har förstått att många inom landstinget är missnöjda med mitt
sätt att sköta teatern, vilket ju också framgår av de kontakter som nu
tagits med Riksteaterns ledning; det stärker mig i övertygelsen att
mitt beslut är det enda möjliga.

Enligt Urban Eldh fick Göran O Eriksson här ett tillfälle att både
markera och avgå.170  Eyvind Andersen karaktäriserar Eriksson som
storstadsmänniska och kosmopolit men att han tyckte ”att det var
charmigt att då och då dyka ner i den där provinsen men måttligt
road av att vara där hela tiden”.171  Varför lyckades inte Eriksson bättre
med att knyta förbindelser mellan de båda planen, den europeiska
samtidsdramatiken och de lokala händelserna i Dalarna? En orsak
kan vara att han kom utifrån till gruppen och att hans sociala och
kulturella kapital värdesattes högre i Stockholm än i Falun.

Frågan måste också ställas varför Länsteatern ständigt hamnade i
konflikter, varför inte Erikssons kulturella och sociala kapital räckte
till för att försvara teaterns självbestämmanderätt. Donald Broady
talar om att man för svensk del borde lägga till en kapitalform till de
som Bourdieu arbetade med, han kallar den förslagsvis ”organisations-
kapital”:

Man måste öva sin förmåga att orientera sig i organisations-Sverige,
tillägna sig en hållning och ett tonläge som omisskännligt utmärker
den som gör sig till talesman för sina medmänniskor, vänja sig av
med novisens benägenhet att bli ivrig och vädja om förståelse, för
att i stället tillägna sig självklarheten hos den som tar för givet att
omgivningen vill eller måste lyssna, och – vilket är oskiljbart förenat
med allt detta – skaffa sig ”ett namn” som gör att man blir en som
räknas. Sådana talanger är inte medfödda utan resultat av mångårigt
investeringsarbete.172

Men denna långa inskolning i ett samhälle präglat av socialdemokra-
tisk hegemoni, via politiska församlingar och folkrörelser, var främ-
mande för ensemblens medlemmar och Göran O Eriksson. De ville

Det var framförallt skildringen av lärarna, vilken tolkades som en
uppmaning till våld mot lärarna, som debattörerna hade reagerat på.
Enligt referatet tycks ingen hänvisa till den specifika uppsättningen,
det var det skrivna ordet som upprörde. Socialdemokraterna och vpk
försvarade Länsteatern. En av teaterns styrelseledamöter, socialdemo-
kraten Rune Mångs påstod:

– Programbladet speglar verkligheten i skolan. Frågan är om vi kom-
mer någon vart med att försköna och blunda för verkligheten.165

Yrkesförbud
Göran O Eriksson skulle avgå som teaterchef den sista juni 1978, i
god tid sökte teaterstyrelsen en efterträdare. Teatern skulle smidigt få
en ny ledare, men som det mesta av det som hände med Länsteatern
under de första åren försvårades det av konflikterna mellan ensemb-
len och landstinget. Styrelsen beslutade att intervjua tre sökande:
Christer Brosjö, regissör vid Riksteaterns Västerbottensensemble, Lis-
bet Gabrielsson, filmproducent och Håkan Rylander, verksam vid
TV-teatern.166  Gabrielsson kände Eyvind Andersen och flera av skåde-
spelarna, så förmodligen var hennes ansökan grundad hos ensemb-
len.167

Under våren blev situationen allt mer infekterad, en faktor var att
striden kring teatersekreterartjänsten fortsatte. Den person som till-
satts hade aldrig kommit in i arbetet och under våren blev hon till-
fälligt omplacerad till andra arbetsuppgifter inom landstinget, istäl-
let vikarierade vid flera tillfällen personalens kandidat. Eyvind An-
dersen ser det idag som att man mobbade ut den av landstinget till-
satta, men troligen sågs hon under den infekterade situationen som
en sorts spion.168  Allt kulminerade i samband med ett styrelsemöte
med Länsteatern den 11 maj 1977. Enligt ett brev till landstings-
direktören från Göran O Eriksson avkrävdes Eriksson på mötet, fram-
förallt av styrelsens vice ordförande Uno Östberg, garantier för att
personalens kandidat ”inte vid någon tidpunkt skulle komma att
anställas vid teatern i någon som helst funktion eller för någon som
helst tid (Östberg förklarade sig till och med villig att underteckna
ett skriftligt anställningsförbud med denna innebörd). Några sådana
garantier ger jag inte, oavsett vilken person det handlar om; det rör
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skap.176  Pjäsen politiska underton är att det är rätt att göra uppror
och den rymmer en kritik mot kommersialismen, men så allmänt
behandlat och i en så tydlig sagoform att det knappast kan ha upp-
rört någon.

I Dala-Demokratens reportage inför uppsättningen berättade en-
semblen att man, om man fick fortsätta till våren, skulle sätta upp
Ludvikaförfattaren Hans Nordéns Veteranfesten. Den handlade om
industrinedläggningar och inspirationen kom ifrån de studiecirklar
som ensemblen deltog i i Vikmanshyttan och Borlänge, temat för
cirklarna var ”Arbetare i Dalarna”.177  Av verksamhetsberättelsen för
1976/77 framgår att det var Länsteatern tillsammans med Riksutställ-
ningar och ABF Dalarna som arrangerade studiecirkelverksamhet-
en.178  Ser man på de två böcker som skildrar cirkelverksamheten i
Vikmanshyttan intog teaterns medlemmar en nästan osynlig roll, men
det var säkert en viktig kontaktväg till en publik som skulle kunna
påverka repertoarval och vilka frågeställningar teatern skulle komma
att ta upp.179  Initiativet till cirklarna kom inte från fackföreningarna,
utan från två privatpersoner och de resulterade i exempelvis egna
teaterföreställningar och utställningar. I teaterns verksamhetsberät-
telse framgår att man hade bistått en amatörteatergrupp i Vikmans-
hyttan med en uppsättning som hade premiär i maj 1977. Enligt Ur-
ban Eldh var tanken att man skulle sitta i studiecirklar runt om i
länet för att lära sig länets historia. Men förväntningarna blev för
stora, det väckte förhoppningar om att man skulle sätta upp lokala
revyer över hela länet. I studiecirkelarbetet samarbetade man med
Per Bengtsson från Riksutställningar, som senare skulle bli teater-
ledare vid Länsteatern, han kände Henning Mankell och även Eyvind
Andersen sedan tiden i Skellefteå.180

Den enda möjliga lösningen
Under hösten 1977 pågick förhandlingar med Riksteatern, Hans Ull-
berg betonade att Riksteatern inte bara skulle ”ha en kameral funk-
tion utan vill vara med och prägla driften”.181  Det är intressant att det
inte fanns några företrädare för ensemblen med i diskussionerna,
däremot var flera av landstingets representanter medlemmar i teater-
styrelsen. Samma styrelse gjorde följande uttalande ett par månader
senare:

själva sätta upp reglerna och betraktades, genom sin ivrighet och ovilja
att anpassa sig och kompromissa, som noviser man inte behövde ta
hänsyn till.

På det följande styrelsemötet beslutade styrelsen att bordlägga fråg-
an om tillsättande av teaterchef. Orsakerna var att landstinget hade
börjat föra diskussioner med Riksteatern om att de skulle ta över
huvudmannaskapet, ensemblen hade blivit uppvaktad av Sundsvalls
kommun och kalkylerade med att flytta dit (se sid 149) och att den
konstnärlige ledaren hade sagt upp sig. Ensemblen hävdade sin auto-
nomi, hellre än att låsas av hårdare regleringar var man beredd att
kasta sig ut i ett nytt osäkert projekt. Enligt en artikel fanns det ”starka
krafter i rörelse bland landstingspolitiker” som verkade för att Läns-
teatern skulle läggas i malpåse under ett år. Ett argument var att tea-
terns ensemble skulle flytta.173

På Länsteaterns styrelsemöte den sista juni 1977 avskedades hela
ensemblen fr.o.m. första juli 1978 och man beslutade att verksamhe-
ten skulle fortsätta året ut. Staffan Sjöberg anställdes som produk-
tionsledare, men inte som formell chef. Sjöberg var vid den tiden
kultursekreterare i Falun.

Under hösten 1977 blev det bara en ny produktion, Mera Tango!
Mera Tango! De båda huvudkritikerna Ingvar Engvén och Rolf Forss
var i grunden positiva även ifall Engvén tyckte det var för mycket
underhållning och verklighetsflykt, Forss tyckte att det var för lite
lekfullhet.174  Engvén kunde dessutom meddela, något oklart i vilken
egenskap, att Borlängepubliken inte behövde vänta förgäves på upp-
sättningen eftersom 700 förskolebarn skulle få se pjäsen.

Pjäsen är en allegori över de kommersiella krafternas försök att
krossa det småskaliga och genuina. Mosfolket älskar potatismos men
pulvermos är det värsta de vet. Pulvergösta tvingar dem att göra pul-
ver, men de gör riktigt mos i hemlighet men blir upptäckta av Göstas
spioner. Genom olika metoder och redskap lyckas mosfolket befria
sig, bland annat genom musiken.175  I teaterns arkiv saknas bilder från
föreställningen, men Rolf Forss recension är åtföljd av ett par bilder
där man ser hur barnen sitter direkt på golvet i en halvcirkel framför
skådespelarna. Skådespelarnas kostymer tycks understryka berättel-
sens sagokaraktär. Enligt ett reportage i Dala-Demokraten var publiken
och skådespelarna placerade i ett tält som ställdes upp i gymnastik-
salen, man kan se att tältets innanväggar är dekormålade som ett land-
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efterfrågad, dels med en ny stor uppsättning, Brendan Behans Giss-
lan. Den uppsättningen tolkades av kritikerna utifrån upplysningen
att Länsteatern i fortsättningen skulle tvingas sluta spela vuxenteater.
Omdömena om uppsättningen var uppmuntrande, starkare i riks-
pressen än i lokalpressen. Ingvar Engvén tyckte inte att teatern skulle
ge ”sig i kast med de svåra oöverstigliga uppgifterna”, men ”att på
botten i föreställningen finns en vilja att göra något bra. Det är så-
dant som i alla fall inger hopp om Länsteaterns framtid i Dalarna!”187

Rolf Forss skrev sin dittills mest positiva recension om Länsteatern,
den handlade framförallt om pjäsen och om Länsteaterns försök att
aktualisera den till att gälla nuläget på Irland. Även Rolf Forss för-
stod att det nu gällde teaterns framtid och en av slutmeningarna var:
”Den här föreställningen talar självklart för att Länsteatern också
framdeles bör ges möjligheter att spela vuxenteater.”188 Bengt Jahns-
son i Dagens Nyheter tyckte inte att regin var helt invändningsfri ”men
föreställningen imponerar mycket starkt”, så starkt att den borde bju-
das in till Stockholm. ”Dalarnas första länsteater har ständigt mobbats
av politiker och lokalpress. Konstnärligt har skådespelarna emeller-
tid inte brutits ned av den infernaliska arbetssituationen.” 189  Svenska
Dagbladets recensent Elisabeth Sörenson gjorde en upptäcktsresa,

Bild 13,Gisslan (1978), fotograf Christer Eén, Dalateaterns arkiv.

Styrelsen och ensemblen finner enhälligt att arbetet vid teatern nu-
mer fungerar tillfredsställande, och att i avvaktan på kulturutred-
ningens förslag teatern bör få arbeta under samma administrativa
form som nu.182

Trots att lugnet hade lägrat sig över Dalateatern och de administra-
tiva kontakterna med landstinget hade blivit mycket bättre sedan Sjö-
berg tillträtt, fortsatte planeringen att sätta Länsteatern under Riks-
teaterns förmyndarskap. Den kulturutredning som gjordes inom
landstinget färdigställdes under 1978, men togs upp till beslut först
1980. I februari 1978 konstaterade teaterstyrelsen att ”[t]rots den sta-
bilitet teaterverksamheten erhållit under det gångna året”  är över-
enskommelsen med Riksteatern den ”enda möjliga lösningen”.183

Nu hade Länsteatern blivit en starkt partiskiljande fråga och på
landstingsmötet i maj 1978 fattades till och med ett beslut om ned-
läggning. När frågan behandlades i undervisningsutskottet (som för-
beredde beslutet i landstingsfullmäktige) saknades ett par ledamöter
vilket resulterade i att majoriteten blev annorlunda och med 8 röster
mot 7 togs beslutet att lägga ner verksamheten samt att frågan skulle
tas upp till beslut igen när kulturutredningen hade lagt sitt förslag.
När beslutet sedan togs i fullmäktige vann förslaget att skriva ett två-
årigt avtal med Riksteatern med knapp majoritet, 43 röster mot 39.184

Avtalet undertecknades 25 augusti 1978, men gällde redan från
1 juli.185  Avtalet innebar att Riksteatern övertog driften under en två-
årig försöksverksamhet. Styrelsen skulle inte bara bestå av landstings-
politiker och representanter från Riksteatern, nu fick även personal-
en, länsbildningsförbundet och länsteaterföreningen representation
– det som tidigare ansetts omöjligt. Det går inte att utreda vilken
juridisk eller förvaltningsmässig status Länsteatern då hade, men i
avtalet framgår att arbetsgivaransvaret skulle kvarstå hos landstinget
efter avtalstidens utgång. Avtalet innebar att man främst skulle spela
barn- och ungdomsteater, en inskränkning som Länsteaterns gamla
styrelse hade protesterat mot och som inte kom att efterlevas. I övrigt
liknade målsättningen den som landstinget redan hade tagit i sam-
band med starten av Länsteatern (se sid 196), fast nu med tillägg som
”i mån av resurser” och ”i mån av möjlighet”.186

Under våren 1978 hade teaterverksamheten fortsatt, dels genom
att man fortsatte spela Mera tango! Mera tango! som hade blivit mycket
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kunna höja den konstnärliga nivån, hittills hade man nöjt sig med
att få publiken att skratta. Det fanns på mötet också en moralisk kri-
tik mot delar av ensemblen som gällde bakfylla och slarv.192  I okto-
ber konkretiserades tankarna på att arbeta utifrån ett tema, inte bara
under ett år utan förslagsvis i tre år. Ensemblen ville veta mer om
publikens förväntningar och arbetet i studiecirklar och med amatör-
grupper skulle kunna ge svar på frågan om vad de borde spela. Men
”[t]eatern får inte villkorslöst följa publikens önskningar och be-
hov”.193

Diskussionerna tyder inte på någon oro över Riksteaterns förmyn-
darskap och Urban Eldh minns det idag som att Riksteatern fram-
förallt stödde ensemblen.194  Att Riksteaterns övertagande förde upp
teatern på en ny nivå kan en symbolisk handling vittna om. När av-
talet var i hamn bjöd Riksteatern med Hans Ullberg i spetsen på mid-
dag. Det var en vidlyftig representation på Stadshuskällaren, med
konjak till kaffet, långt ifrån landstingets sparsamhet.195

Från Riksteaterns sida förde man fram Per Bengtsson som kandi-
dat till teaterledarposten, han arbetade redan med teatern vad gällde
studiecirkelarbetet och hade god förankring i gruppen.196  Per Bengts-
son vill minnas att det inte var Riksteatern som tillfrågade honom,
utan Eyvind Andersen och Urban Eldh.197  Han hade först varit tvek-
sam eftersom han upplevde Riksutställningars lokala förankrings-
arbete som så spännande och expansivt, men han kände sig befryn-
dad med Länsteaterns förankringsarbete och såg möjligheter att för-
binda de två delarna. Han anser att hans funktion framförallt blev
att vara medlare mellan ensemblen och styrelsen, till sist tyckte han
att styrelsen fick ett så stort förtroende för teatern att de till och med
blev allt för okritiska.

Ebbe Carlson, som var Riksteaterns produktionschef och ansågs
vara dess andreman, engagerade sig i Länsteaterns lokalfråga och drev
den kraftigt mot Falu kommun, exempelvis beslutade styrelsen i
december 1978 att undersöka ifall man kunde få permanenta lokaler
i Borlänge, samtidigt som man skulle utkräva garantier från Falu kom-
mun om permanenta lokaler i Medborgarhuset.198  På ett styrelse-
möte i april 1979 konstaterade Carlson att Riksteatern inte kunde ta
ansvar för verksamheten ifall inte lokalfrågan enligt avtal löstes.199

Höstens repertoar var två uppsättningar för barn, In med lejonet
för förskolan och Lazarillo för mellanstadiet. Grundackorden hos de

fortfarande var teater på små orter någonting märkligt och hon be-
skrev livligt hur det var arrangerat och hur hon efteråt kom ut ifrån
Folkets Hus i Långshyttan och bussarna redan hade slutat att gå. ”Det
är månsken och femton grader kallt.”190  Även hon lyfte fram att före-
ställningen tydligare än brukligt betonade allvaret i konflikten på Ir-
land. Hennes sammanfattning av föreställningen var att de elva skåde-
spelarna åstadkommit ”inte bländande men bra teater”.

Gisslan var den enda pjäs under de första fem åren som lyfte fram
ett internationellt politiskt perspektiv, man gjorde ett omfattande
programmaterial, Irland en historia om förtryck och uppror, som även
tog upp den aktuella situationen i Nordirland, men tonvikten låg på
den historiska konflikten.191  Det finns inte några hänvisningar till
insamlingar eller föreningar för Irlands sak, teatern i egenskap av
landstingets representant hade disciplinerats att politiskt agera för-
siktigt. Bilderna från föreställningen (bild 13) ger intrycket av att det
var en burlesk föreställning, men att det fanns en intimitet i flera
scener där energin mellan skådespelarna inte riktade sig direkt ut mot
publiken. Scenografin verkar fylld av små detaljer, som tavlor som
hänger snett på väggarna, slitna dörrar, väl utarbetade kläder som
ger 50-talskänsla. Att det handlar om turnéteater märks på att väg-
garna består av tygfonder, men för att tydligare få fram det slitna är
de sammanfogade av olika tygstycken som ett stort lapptäcke. Det
finns också en trappa som ger möjligheter till varierade entréer. En-
semblen var brokig, teatern hade tagit till alla resurser, för att fylla ut
den digra rollistan stod även regissören, maskören och administra-
törerna på scen.

Länsteaterns utveckling
I juni och oktober 1978 samlades Länsteatern för diskussioner om
teaterns utveckling. Sammanställningen tyder på att man kände sig
obekväm med uppdraget att vara hela länets teater med Falun som
basort. En åsikt var att de stora sociala förändringarna skedde på an-
dra ställen än i administrationsorten Falun, teatern borde kanske istäl-
let utgå ifrån människors arbete och flera röster höjdes för att man
under ett år skulle koncentrera sig på ett tema, stålkrisen. Möjlighet-
en att aktivt delta i studiecirkelarbetet i Vikmanshyttan och repetera
där togs upp. Borde inte teatern delta i studiecirklar på fler orter över
hela Dalarna? Under junimötet diskuterades också hur man skulle
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Scenen delas in av arrangerade, sönderrivna tygstycken. I taket löper
en rad med glödlampor vilket ger intryck av cirkus eller varieté. Man
tycks även spela vid sidan av scenen, medan publiken sitter framför.
Spelstilen verkar lätt karikerande med snabba, lite övertydliga drag.
Det ger intrycket av att man förevisar, berättar en historia. Engvén
klagade i sin recension på att det grymma och tragiska alltför snabbt
blandades med komik.

Melchior Schedlers dramatisering av den spanska 1500-talsroman-
en Lazarillo del Tormes hade året innan spelats av Unga Klara i bear-
betning av Per Lysander och Suzanne Osten, Länsteatern använde sig
av samma översättning men inte av samma bearbetning.

Till våren skrev Ingvar Engvén en principiellt hållen artikel där
han ifrågasatte teaterns användning av sitt miljonstöd. Artikelns ut-
gångspunkt var reprispremiären på förra vårens vuxenproduktion
Gisslan och Engvén konstaterade att våren inte skulle rymma en enda
premiär. Han fann det ”katastrofalt magert” och att teatern istället
borde ha ägnat sig åt flera mindre vuxenproduktioner.204  Det ledde
till ett par replikskiften där bland annat Per Bengtsson förde fram
teaterns minskade bidrag och att dess framtid hade varit ytterst oviss,
vilket hade gjort det svårt att planera in fler nyproduktioner.205  Engvén
sammanfattade sin syn:

Vad vi inte behöver är den variant av gamla Dala-Teatern som en
inkompetent styrelse varit med att sanktionera.

Vad vi behöver är en annan Länsteater än den som nu finns på
plats!206

Engvén dömde alltså vid denna tidpunkt helt ut Länsteatern, de stod
inte för den teater som han önskade skulle visas för publiken i Da-
larna. En av teaterns skådespelare, Christer Flodin, reagerade och skrev
ett debattinlägg där han ifrågasatte ifall det var rimligt att Engvén
satt på två stolar, både smakdomare i Borlänge Tidning och socialde-
mokratisk kulturpolitiker i Borlänge. Flodin kom med en intressant
uppgift i sin artikel (som verifieras i Engvéns svar), Engvén hade skrivit
till Irene Vestlund och argumenterat för att Dalateatern skulle utgöra
kärnan i den nya Länsteatern, men efter Woyzeck hade han ändrat
sig.207  Bedömningen av Woyzeck och storstadskritikernas konsekrering
av Dalateatern var fortfarande ett öppet sår. Det blev ett ifrågasät-

båda teaterkritikerna Engvén och Forss känns igen, ifall båda var
positiva så var grundorsaken, vad gällde Lazarillo, att man hade haft
den goda smaken att använda sig av en färdigskriven pjäs. Men Engvén
klagade på Eyvind Andersens regi, att det verkade som om allt för
många fått bestämma.200  Rolf Forss betonade att det var de fria
teatergrupperna som tagit ansvar för barn- och ungdomsteater, Läns-
teatern fick av Forss en klapp på axeln för att man spelade barnteater,
men enligt honom i alldeles för liten utsträckning.201  Den andra upp-
sättningen, In med lejonet, kritiserades av Engvén för att vara inne-
hållslös och enbart ett formexperiment.202  Forss tyckte att man inte
lät barnen styra föreställningen tillräckligt mycket, han var också
missbelåten med delar av rollbesättningen. Han efterlyste en högre
konstnärlig kunskap, något som Olle Skogh (som egentligen var tek-
niker och administratör) enligt Forss inte hade. Forss utbrast: ”Alla
kan inte göra allt. Fråga Ralf Långbacka!”203  Att landstingets anslag
till Länsteatern hade minskat i samband med avtalet med Rikstea-
tern nämndes inte i recensionerna.

En bild från Lazarillo (bild 14) berättar att man spelade på en
upphöjd, tungformad scen med tygfond och tak, fonden tycks vara
målad med molnformationer – Rolf Forss skrev att fonden var auzur-
blå med drivande moln och att scenen slutade brant mot publiken.

Bild 14, Lazarillo (1978), fotograf Christer Eén, Dalateaterns arkiv.
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snarast skulle tillsätta en arbetsgrupp som skulle utforma förslag till
Länsteaterns framtida organisation och utveckling.211  I slutet av maj
konstaterade styrelsen att det ännu inte hade tillsatts någon arbets-
grupp och beslutade att återigen trycka på landstinget.212

När Paul Lindblom, utredningen Kulturrådets tidigare ordförande,
skrev en debattskrift om makt och demokratifrågor på teatern, tog
han bland annat upp konflikterna kring Länsteatern i Dalarna.213  Det
som hände i Dalarna skedde inte utan nationella åskådare, utred-
ningen och senare den statliga kulturpolitiken förespråkade självstän-
diga regionala teatrar och ville naturligtvis driva på utvecklingen och
såg med viss förvåning på detta steg tillbaka. När ordförande i Stat-
ens kulturråd, Anders Clason, besökte Falun ett år senare hävdade
han att landstinget skulle vara ensam huvudman och att landstinget
ensamt borde stå för de fyra nya tjänster som teatern hade ansökt
om, när nu den statliga kulturbudgeten inte gav utrymme för ökade
anslag. Genom att göra så skulle ”landstinget i länet [ha] en chans att
reparera sitt skamfilade rykte”.214  Trots den statliga uppmärksamheten
skulle det dröja ända till 1984 innan teatern blev en stiftelse. Natur-
ligtvis minskade statens påtryckningsmöjligheter när man inte hade
ekonomiska möjligheter att skjuta till ytterligare medel, ifall utveck-
lingen gick i en för staten oönskad riktning.

Brukets döttrar
Först i november 1979 hade Dalateatern premiär på sina två nya pro-
duktioner. Inspirationsmaterialet utgjordes av studiecirkelarbete, in-
tervjuer, referensgrupper och kontakten med ungdomsmottagningen
i Borlänge.215  Båda pjäserna, Livstycket och Kvinnan i skåpet, utgick
ifrån ett kvinnoperspektiv, både vad gällde historieskrivning och
nutidsperspektiv. Dessa mindre uppsättningar skulle följas nästkom-
mande höst av en större produktion, Brukets döttrar. Orsaken till att
det dröjde så långt in på säsongen innan den första premiären kom,
var enligt vad Per Bengtsson sa i en tidningsintervju dels det om-
sorgsfulla utarbetandet av pjäserna, dels att de utlovade nya loka-
lerna ännu en gång hade blivit uppskjutna.216  De båda kritikernas
åsikter känns igen, efterlysningen av den riktiga dramatikern drab-
bar framförallt den första pjäsen, Livstycket. Ingvar Engvén ansåg att
föreställningen var ytlig och han använde ord som folkparksrevy och

tande av de lokala kritikernas förmåga att göra relevanta smak-
omdömen och Engvéns autonomi ifrågasattes. Han försvarade dock
sin rätt att göra smakbedömningar:

När etablerade kritiker som Bengt Jahnsson, Leif Zern och Elisabeth
Sörenson är positiva till Länsteatern, representerar de enligt Flodin
den stora sanningen. När jag lämnar mina synpunkter är det fråga
om ”personlig smak”. Varför är det inte fråga om ”personlig smak”
när man är positiv?208

Huvudmannafrågan
Senhösten 1978 lades landstingets kulturpolitiska utredning fram,
där bland annat frågan om hur teatern skulle ledas efter Riksteater-
perioden togs upp. Utredningen konstaterade att det var otympligt
att ha Länsteatern direkt underställd landstinget:

[Organisationsformen] leder till ständiga kollisioner mellan lands-
tingsrutiner och gängse teaterrutiner. Teatern är under nuvarande
förhållanden – i teorin om inte i praktiken – underställd en politisk
kontroll som skulle vara befogad, om teatern utövade någon form
av myndighet, men som lätt kan få en hämmande och kvävande ver-
kan på den konstnärliga verksamheten.209

Utredningen förordade att teatern skulle bli en stiftelse, och hänvi-
sade bl. a. till de goda erfarenheterna från Dalarnas museum. Utred-
ningen påpekade också att Falu kommun trots bindande löften inte
hade löst lokalfrågan för teatern. Man lyfte dessutom fram det fak-
tum att ensemblerna på regionteatrarna bestod av personer med röt-
ter i storstäderna och utredningen föreslog att Länsteatern skulle före-
slå Dramatiska institutet och Scenskolan i Stockholm att fler praktik-
moment skulle förläggas till Dalarna. Repertoarfrågor och volym tog
utredningen överhuvudtaget inte upp.

I det remissvar som Länsteaterns styrelse gav föreslog man en ut-
vecklingsplan där antalet årsverken skulle stiga från 20 1980/81 till
32 1984/85. Man motiverade ökningen bl.a. med att man önskade ta
ett större helhetsgrepp om barnteatern, samt att man ville arbeta mer
aktivt med amatörteatern.210  Styrelsen författade också en skrivelse
där man önskade att landstinget skulle ta upp förhandlingar med
Riksteatern om en ettårig förlängning av avtalet, och att landstinget
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Livstycket spelades mot en fond med flera olika tyglager, en matta
direkt på golvet, en stor äppelhalva som fungerade som sittplats och
upphöjd spelplats, bakom den ett stiliserat äppelträd. Till höger på
scenen satt en orkester med tre musiker varav en, Bo Hammarlund,
arbetade som skådespelare på Länsteatern. Pjäsens regissör var Chris-
ter Flodin, som även nämndes som textförfattare. Catherine West-
ling var den enda skådespelaren och föreställningen var fylld av sång-
inslag.

Bild 15, Livstycket (1979),  fotograf Richard Vincent, Dalateaterns  arkiv.

buskis. Hans slutsats var (förmodligen med en viss förankring i vå-
rens debatt):

Det är möjligt att detta är en bra föreställning sett ur Länsteaterns
synvinkel. Det kanske är precis vad man, när man skall göra allt själva,
kan prestera. Mätt med professionella mått kan det hela inte annat
än karaktäriseras som talanglöst.217

Även Rolf Forss var negativ, han insåg dock att det var svårt att föra
över faktamaterial till spelbar dramatik. Men hans lösning var för-
stås:

Nog borde landstinget kosta på teatern en yrkesförfattare. Så kunde
skådespelarna spela teater under tiden i detta teaterfattiga län.218

Men han hade denna gång ändå en betydligt mer positiv grundton
än Engvén, även om han tyckte att uppsättningen främst var under-
hållande, medan texten var ”tunn som ett äggskal och innehållet skulle
rinna ur om inte musiken fanns där som en skyddande hinna”. Än
mer positiv blev Forss över den andra premiären, Livstycket, fast han
lämnade brasklappen ”[e]fter alla år av väntan är det inte svårt att bli
entusiastisk”.219  När resultatet denna gång blivit så bra, hade han hel-
ler inga invändningar mot att pjäsen var framimproviserad. Även
Engvén var positiv, fast han återigen var kritisk till att uppsättningen
var utformad med så mycket komik: ”Komik som kontrast mot all-
varet är inget att säga om, men här blir det nästan genomgående fråga
om fristående lustigheter och ibland helt ofrivilliga.” Den revyartade
formen med en mängd rollfigurer spelade av tre skådespelerskor tyck-
tes inte anses som en riktig dramatisk form, hur välspelad den än var:

När man ser spel av det slag som Eva Millberg och Irene Hause är
mäktiga önskar man att de fick riktiga roller att bita i. Det förutsät-
ter dock att Länsteatern antingen skaffar sig riktiga författare eller
att man använder redan existerande pjäser.220

Kritiken utgick från en norm om vad teater ska vara, den eventuella
gemenskap som kan finnas mellan publik och skådespelare kring frå-
geställningarna tycktes för Engvén inte ha något specifikt värde.
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Bo Hammarlund gör ett inlägg. Catherine Westling sitter separerad
från de andra på äppelhalvan, mot en fondmålning med mängder av
kvinnor, hon ser inte alls lika självsäker ut som när hon spelade rol-
len. Scenografin är uppställd i någon större samlingssal vilket man
inte försökt att dölja, exempelvis finns där en brokig ridå som är
synlig ovanför uppsättningens fond och en blomsteruppsättning står
mot väggen på ena sidan av scenen. Det finns inte heller några syn-
liga strålkastare, men att döma av föreställningsbilderna var salen
mörklagd under föreställningen och scenen belyst med strålkastare.

I programbladet skriver Birgitta Karlsson från Ungdomsmot-
tagningen i Borlänge en historia som starkt påminner om Evas, hon
avslutar med en fråga: ”Vad ska jag och alla andra i samhället göra
för att hjälpa dej till ett eget liv innan du blir mor? Inte ska barn
behöva födas för att ni tjejer ska få ett värde i samhället.”223

Även Kvinnan i skåpet spänner över ett stort tidsperspektiv (dock
inte lika långt som i Livstycket), från slutet av 1800-talet till nutid.
Sammanhållande berättare i den första delen är en katt. Lars Linder i
Expressen påpekade att det fanns en risk i att försöka spänna över en
så stor tidsperiod för att få fram de historiska skeendena, att det blev
mer pedagogik än teater:

Bild 16, Livstycket (1979), fotograf Richard Vincent, Dalateaterns arkiv.

Pjäsen inleds med en sorts dramaturgisk inflygning till Dalarna
och nutiden, men den börjar med Adam och Eva och den förbjudna
frukten, varefter Eva hamnar i Dalarna, upplever digerdöden, Fet Mats,
hungersnöden 1917, för att slutligen hamna i nutid, Borlänge 1979
och Domnarvets järnverk. Här fanns en liten hälsning till stadens
starke man, Börje Andersson, som för många personifierade den
socialdemokratiska makteliten, en hejarramsa till det lokala fotboll-
slaget Brage förlängdes med ”Heja Börje friskt humör du får inte
tappa sugen.”221  Att Eva också är någon som vill ta plats och som tror
på sig själv visar hon när hon därefter säger:

Här ser ni en tjej som kan ta för sig, kolla musklerna! Jag har just
gått ur plugget och brinner av längtan, jag skall skaffa mig jobb, träffa
nya kompisar och bli nån att räkna med.

Westlings kraftfulla utspel på en av bilderna, där hon tycks ta spjärn
med hela kroppen, tyder på en självsäker utstrålning, en positiv kvin-
nobild även om hon möter livets alla motgångar som arbetslöshet
och att ofrivilligt bli mamma (bild 15). Hon vägrar att ge avkall på
sitt människovärde, det är inte henne utan världen det är fel på. Upp-
sättningen var betydligt mer politisk än det mesta som Länsteatern
gjort (hur politisk den omtalade revyn 1976 var har jag inte kunnat
klarlägga). Här är arbetsförmedlingen stängd och de arbetslösa hän-
visas till Svenska Arbetsgivareföreningen, ett spöke föder en vampyr
efter att ha smekts av moderatledaren och ekonomiministern Gösta
Bohman, vampyren är en dator som gör arbetarna arbetslösa. Avslut-
ningssången andas lite av den fria gruppen Nationalteatern som året
innan hade gett ut skivan Barn av vår tid:

4. En gruva läggs ned, ett stålverk/ träd som skriker i natten/ blom-
morna kippar efter andan/ folk som förvrids i sprit och tjack
5. Mitt lilla barn jag älskar dig/ men får jag dig att älska/ du och jag
barn av vår tid/ ovälkomna gäster222

Av bilderna att döma arbetade man en del med masker, orkestern
fick flera gånger komma med inpass och spela mindre roller mot
Westling. En bild (bild 16) visar troligen diskussionen med publiken
efter själva föreställningen, musikerna sitter kvar på sina platser och
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I scenanvisningarna framgår också att man i den ena ändan av
spelplatsen hade ett skåp och i den andra en trasmatta upphängd
som en fond, på vilken dockor föreställande barn hängdes upp. Även
i den här uppsättningen finns det ett tydligt drag av varieté och cir-
kus, raden av glödlampor ramar in spelytan, och på vardera sidan
finns en liten plattform vars målning mer påminner om varieté än
om realistiska dalamiljöer. Bakom skåpet finns en skärm försedd med
tapet.

Pjäsen skildrar tre generationer kvinnor och kretsar kring sexuali-
tet, arbete och facklig organisering. I skildringen från slutet av 1800-

Bild 18, Kvinnan i skåpet, fotograf Richard Vincent, Dalateaterns arkiv.

Även Dalateatern trampar med ena foten i den fallgropen, men kla-
rar sig helskinnad med hjälp av en finessrik, halsbrytande kompri-
merad berättarteknik.224

Enligt beskrivningen i manus använde man sig av ett spelsätt som
befann sig i direkt kontakt med publiken, man spelade på en rek-
tangulär spelplats där publiken var uppdelad i kvinnor och män och
fick sitta på var sin sida om scenen.225  På en bild (bild 17) från ett
applådtack, där publik och skådespelare applåderar varandra, är fo-
tot taget från männens sida så vi kan bara se den kvinnliga publikens
reaktioner. Vad som hände vid de tillfällen då det bara kom ett fåtal
män, risken borde vara uppenbar både med tanke på uppsättningens
ämne och på hur traditionell teaterpublik brukar vara sammansatt,
finns det ingen uppgift om. Det framgår inte var fotot är taget, men
det verkar som publiken har en bred ålderssammansättning och att
det är välfyllt på båda könssidorna. En lustig detalj är att en liten
pojke befinner sig på fel sida, tydligen mer bunden till sin mamma
än till sin könsklassificering. Ett par av kvinnorna har sina mössor
på, några har jackor, de flesta har stövlar på sig. Det är inte en publik
som har klätt upp sig för att gå på teater, de har kommit in i samlings-
salen direkt från vinterkylan.

Bild 17, Kvinnan i skåpet, fotograf Richard Vincent, Dalateaterns arkiv.
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ersättning för manus, frågan om funktion och kön blev i så fall även
en ekonomisk fråga.

Anklagelserna om amatörmässighet återkom när det gällde spel-
årets sista uppsättning, musikprogrammet Bara blues. Ingvar Engvén
bedömde att denna uppsättning hade ”den nivå som ett hyggligt
amatörgäng av musiker på vilken ort som helst kan prestera. Utmärkt
underhållning på personalfester och liknande tillställningar. Som en
produkt av en Länsteater är det inget annat än en smärre skandal!”229

Rolf Forss argumenterade på liknande sätt ”[e]venemanget var inte
oävet som amatörverksamhet betraktat.” Han ansåg att Länsteatern
drömde om att bli en musikteatergrupp och Forss påstod att även
han hade ”en dröm – att Länsteatern i Dalarna spelar teater och att
yrkeskunniga skådespelare engageras under tiden”. Även han dömde
ut hela Länsteaterns verksamhet:

Så återstår två alternativ. Att antingen begära resning mot en teater-
verksamhet som till stor del är obefintlig – men kostar dryga pengar.
Eller att halshugga en kritiker som inte har sinne eller förståelse för
det skickligt drivna sagospelet – Kejsarens nya kläder.230

Trots en repertoar som hade innehållit såväl tidigare spelad och er-
känd dramatik som egenskriven, uppsökande teater, hade man inte
nått fram till ett lokalt erkännande som professionell kraft, vilket
man i viss mån gjort på det nationella planet. Under våren 1980 be-
handlades kulturutredningens förslag i landstinget och Länsteatern
visade sig fortfarande vara en partiskiljande fråga. Kritiken gällde
ekonomi, kvalitet och ideologi. Enligt ett referat i Dala-Demokraten
hade en ledamot, Lilly Emanuelsson, tyckt att Länsteatern blivit bättre:
”Men är det landstingets uppgift att stödja den ideologi den framför?
Borde inte utbudet vara mer allvarligt?”231

Som jag tidigare nämnt hade utredningen förespråkat att Läns-
teatern skulle bli en stiftelse, men beslutet inskränkte sig till att stödet
till regional teaterverksamhet skulle permanentas. Röstsiffrorna 45
för och 38 mot var ett tydligt tecken på en fortsatt splittring i teater-
frågan. Beslutet om organisationsform sköts upp: ”frågan om verk-
samhet och organisationsform för länsteatern får bli föremål för pröv-
ning då den nu pågående försöksperioden inom kort avslutas”.232  Men
det skulle dröja innan man vågade låta Länsteatern släppa Rikstea-

talet handlar det nästan om tvångsäktenskap medan kvinnan i den
för publiken samtida generationen, säger att hon ska ta hand om sitt
barn själv och fantiserar om vilken verklighet hennes blivande dotter
ska få. Eftersom det bara var tre kvinnor på scenen spelade de även
mansrollerna. De två bilderna från föreställningen ger inga indika-
tioner på att spelet är vänt mot publiken, den ena bilden visar en scen
mellan två kvinnor där mitt intryck är att den ena ska föreställa äldre
och mer bestämd, hon håller ett bröd i handen medan den andra
kvinnan verkar försvara sig. Spelstilen verkar i denna scen realistisk
och återhållen, i manuset står att de ”ansåg det viktigt att i myllret av
korta scener behålla ett realistiskt spelsätt”.226  Den andra bilden visar
tre kvinnor, troligen tre generationer med olika sceniska och person-
liga uttryck (bild 18). I manuset förekommer ett antal smått absurda
inslag, som att kastruller, krukor och barn ropar på att bli omhän-
dertagna, eller att ett ofött barn ropar inifrån skåpet att det vill komma
ut men måste vänta till efter bröllopet. Den lokala förankringen var
på ytan inte så stark, det handlade mer om nämnandet av ortsnamn
än om anknytning till verkliga händelser. Men på ett djupare plan
fanns det starka band, med ungdomsmottagningen i Borlänge, med
kvinnor som man hade intervjuat i Falun och Borlänge och att pjä-
sens första del delvis var baserad på en novell skriven av en lokal
författare, Ingrid Eriksson. Det finns också en förflyttning från lands-
bygden i de första scenerna, till storstaden Borlänge i de följande. Det
finns ingen diskussion om huruvida det skulle vara möjligt att bli en
frigjord kvinna på landsbygden.

En intressant detalj är att båda dessa kvinnopjäser, som ensemblens
kvinnor enligt Barbro Enberg hade kämpat för, på papperet hade
män som huvudansvariga för regi och text.227  En orsak var naturligt-
vis att fyra av ensemblens kvinnor spelade i uppsättningarna och
därmed fick någon som inte spelade svara för regin. En annan orsak
var att Eyvind Andersen hade utvecklats till gruppens givna regissör.
Men båda pjäserna ger intryck av att i högsta grad vara framimprovi-
serade utifrån olika textmaterial och ämnen, och många andra teater-
grupper skulle vid denna tid ha valt att ange gruppen som textan-
svarig. I Kvinnan i skåpet stod Andersen som manusförfattare till-
sammans med ensemblen, medan Christer Flodin ensam stod som
manusansvarig för Livstycket.228  Eftersom Livstycket även sändes i
Radio Dalarna hösten 1980 kan det ha inneburit att Flodin erhöll
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När man studerar repertoaren är det tydligt att klassikerna och den
utländska dramatiken inte spelade någon större roll. Det repertoarår
som Göran O Eriksson satte tydligast prägel på, 1976/77, utgör ett
undantag. Jag har vare sig räknat Brecht eller Behan som klassiker,
vid denna tidpunkt hade de ännu inte uppnått klassikerstatus och att
spela Brecht var då en betydligt mer medveten politisk handling än
det är idag. Som framgår av tabell 8 är förutom spelåret 1976/77,
andelen egenskrivna pjäser stor, utslaget över de fem åren utgör de
62 procent och om man bortser från 1976/77 hela 78 procent. Oftast
fanns det ett författarnamn bakom pjäserna (vanligast regissören),
men grunden var framdiskuterad och framimproviserad inom en-
semblen.

Ser man på den övriga repertoaren så verkar inte pjäsvalen varit så
fantasifulla utan man har följt tidens strömningar. Inte heller lycka-
des man knyta tillräckliga band med lokala författare för att få fram
en lokal repertoar, utan litade mer på sin egen förmåga att skapa
teater utifrån lokala berättelser. Länsteatern i Dalarna lyckades till
stor del under dessa första fem år att motstå kraven på en mer tradi-
tionell, ”riktig” teater.

Vad gällde personalen fanns en önskan att inte växa för fort i an-
tal, eftersom man ansåg att teatersynen då kunde förändras. Det ver-
kar inte som vare sig staten eller regionen var beredda att snabbt öka
antalet tjänster, men naturligtvis växte teatern något under sina för-
sta fem år och specialiseringen ökade. 1975/76 hade man 12 årsverken,
1979/80 hade man 17 årsverken. Ser man på andelen konstnärlig per-
sonal 1975/76 var det bara en som var inte var det, 1979/80 utgjorde
andelen administrativ och teknisk personal 33 procent.  Nu fanns
även personalkategorier som kanslist, kostymör, tekniker, administra-
tör och på scenen stod bara skådespelare och musiker. Den bland-

Tabell 8, Länsteaterns antal uppsättningar fördelade på kategorier.

terns disciplinerande hand, först 1984 blev teatern en egen stiftelse
med landstinget som enda huvudman.233

Länsteaterns första fem år
Uppgifterna i verksamhetsberättelserna skiljer sig från år till år, vil-
ket gör det svårt att presentera en lika tydlig statistik som den över
Västernorrland. Men vissa uppgifter kan jag få fram, under tre av de
fem åren kan man se hur den regionala spridningen ser ut:

Trots att Länsteatern var en turnerande teater är det märkbart att
Falun var teaterns hemort (tabell 6). Säsongen 1979/80 hände något,
de två näraliggande tätorterna Falun och Borlänge, tillika länets två
största orter, ökade sin andel från 34 till 54 procent. Uppgången i
Falun kan ha berott på att teatern fått bättre lokalförhållanden och
kunde göra fler föreställningar i egen regi. Ifall man ser på antalet
föreställningar så nådde de aldrig upp till de första, blygsamma
målsättningarna med 240 föreställningar som fanns i ansökan från
den fria gruppen Dalateatern 1972 (tabell 7). 1978/79 nådde man
upp till 165 föreställningar. Andelen barn- och ungdomsföreställ-
ningar var hög under hela den första femårsperioden, förutom det
sista året i perioden då de två första delarna i Brukets döttrar spelad-
es. Ser man på antalet föreställningar var nedgången tillfällig, det
dröjde till mitten av 1980-talet innan andelen barn- och ungdoms-
teater igen sjönk under 50 procent.

Tabell 6, andel av Länsteaterns föreställningar.

Tabell 7, Länsteaterns antal föreställningar och andelen barn- och ungdomsteater.
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mer traditionella teaterformer och att huvudsakligen spela i Falun,
där man hade fått en egen mindre scen.235  Att han hade accepterat att
bli teaterchef berodde på att han var intresserad av att vidareutveckla
teatern som en del i folkbildningsarbetet, något som han tidigare hade
samarbetat med Länsteatern om. Vad denna tendens kan ha berott
på kan jag bara spekulera om. Att uppdraget att bli ett helt läns teater
visade sig omöjligt och att man istället försökte hitta en lokal förank-
ring i hemorten, är säkert en förklaring. Naturligtvis måste det ha
ställt till problem eftersom man så tydligt hade vänt sig ifrån den
traditionella, ”borgerliga” teaterpubliken i Falun. Att teatern upplevts
som starkt politiserad och därmed även uteslutande, har teaterns
nuvarande chef Astrid Assefa vittnat om, då hon ibland mött reak-
tioner från en presumtiv publik som gjort sig en klar och negativ bild
av Dalateatern för 25-30 år sedan och som de sedan inte gjort några
försök att revidera.236  Ett skäl till att Länsteatern/Dalateatern av en
del har uppfattats som oföränderlig kan vara att teaterns kärna så
länge var konstant. Skådespelarna Urban Eldh, Barbro Enberg, Eva
Millberg, Karin Örnmarker, scenografen Calle von Gegerfelt och tek-
nikern Olle Skogh var knutna till teatern ända fram till början av
2000-talet. Eyvind Andersen återkom flera gånger till Länsteatern och
var dess chef 1983-86.

Utvecklingen fram till 2002
Det dröjde till 1984 innan Länsteatern blev en stiftelse och banden
med Riksteatern knöts upp. Diskussionen med Faluns kommun om
finansiering och lokaler fortsätter än idag. Under Andersens chefs-
period erbjöd sig Säters kommun att iordningställa produktionsloka-
ler för teatern, men det resulterade i att Falun byggde ut Folkets Hus
med ett teaterhus som invigdes 1987. Borlänge tycks aldrig ha varit
något egentligt alternativ för placering av Länsteatern. Från politiskt
håll har däremot Borlänge Musikteater använts som ett jämförande
argument av de politiker som anser att Länsteatern har höga kostna-
der. Borlänge Musikteater är en musikalteater baserad på några pro-
fessionella artister, men framförallt på amatörer.237

Ser man till antalet föreställningar som ägde rum i Falun syns
inte någon entydig utveckling, men tendensen tycks ändå vara att
man allt mer blivit en teater i Falun (tabell 9). Att andelen föreställ-
ningar i Falun under hela Länsteaterns existens har varit opropor-

ning av arbetsuppgifter som fanns tidigare verkar nu ha varit bort-
suddad. Det handlar förmodligen om, för att använda DiMagios och
Powells uttryck om likformighetsprocesser, ett normativt tryck när
man skulle engagera nya skådespelare eller administratörer, men också
om en tvångslikformning genom de formella krav som ställdes från
landstinget vad gällde övertidsersättningar och kategoriseringar, samt
om kraven från teaterkritikerna och andra på en större professiona-
litet i scenframträdandena. Att det i den första ensemblen bara fanns
en skådespelare som genomgått traditionell utbildning på någon av
de statliga scenskolorna (eller dess föregångare) var inget som togs
upp i argumentationen mot teatern, men det kan naturligtvis ha spelat
roll när man kritiserade ensemblens professionalitet.234

Flera av Eyvind Andersens uppsättningar hade inslag av varieté
och cirkus, redan den fria gruppen Dalateaterns uppsättning av Woy-
zeck präglades av det. Den uppsättningen uppskattades av kritikerna
från Dagens Nyheter och Svenska Dagbladet varav framförallt den
förstnämnde spelade en viktig roll som konsekrerande för teaters fält
på det nationella planet, medan den lokala kritikern Ingvar Engvén i
bl.a. Borlänge Tidning ställde sig negativ till uppsättningen och som
utgjorde vändpunkten för hans uppfattning om huruvida Dalateatern
skulle utgöra basen i den kommande Länsteatern. Engvén var utan
tvivel konsekrerande på det lokala planet eftersom han både var ton-
givande teaterkritiker och aktiv socialdemokratisk kulturpolitiker. Den
andra lokala kritikern Rolf Forss, hade med Falu Kuriren som bas
stora delar av den traditionella teaterpubliken i residensstaden som
läsare. Forss var även praktiskt aktiv inom kulturens fält i Dalarna,
som engagerad i starten av Kopparbergsensemblen och i Filmcentrum.
Det fanns också en politisk radikalism i det som Forss skrev i den
liberala tidningen, en radikalism som han satte i motsättning till
Dalateaterns. Han använde dessutom andra vänsterradikala teater-
konstnärer och teatergrupperingar som argument mot Dalateatern.

Det fanns återkommande inslag i båda Engvéns och Forss argu-
mentation mot Länsteatern, att det inte var riktig dramatik, att man
skrev själv istället för att anlita etablerade dramatiker, att man blan-
dade högt och lågt, skämt och allvar, och att man använde sig av
revyliknande dramaturgi.

Per Bengtsson hävdade, när jag intervjuade honom, att det även
inom Länsteaterns ensemble kring 1979/80 fanns en vilja att använda
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Statistiska sammanställningar ger naturligtvis bara en bild av förhål-
landena. Det verkar dock som det finns en motståndskraft inom tea-
tern som gör att Länsteatern i Dalarna/Dalateatern inte har föränd-
rats lika radikalt som exempelvis Teater Västernorrland. En orsak kan
vara att man inte har expanderat lika mycket. 2002 var Dalateaterns
andel konstnärlig personal 44 procent, medan Teater Västernorrland
hade 32 procent konstnärlig personal och Teater Västmanland 28
procent. Det kan jämföras med Dalateaterns första år då teatern hade
12 årsverken varav ett kunde räknas till administrativ personal. Men
redan det året insåg man att det behövdes extra administrativ perso-
nal och en teatersekreterare anställdes. Man korttidsanställde också
pedagogisk och teknisk personal.240   Som jag påvisat tidigare skedde
det en ökad arbetsdelning och specialisering, vilket också gjort att
varje anställd person blivit mindre oersättlig och att det blivit lättare
att rekrytera ny personal efter välkända kriterier. Man har svarat på
ett normativt tryck. Det fanns även en press från landstinget på en
tvångslikformighet som teatern hela tiden hade att bekämpa. Den
fria gruppen med sina kollektiva beslutsvägar har omvandlats till en
hierarkisk institution, att det inte har skett lika snabbt som på andra
teatrar handlar dels om att man från början var en ytterst samman-
svetsad fri grupp, dels om att så många av teaterns ursprungliga med-
lemmar stannade kvar på teatern.

Tabell 11, Länsteaterns uppsättningar efter kategorier.

tionellt stor, framgår klart när man jämför med Faluns andel av län-
ets befolkning, 1975 var den 17 procent, 2002 var den 20 procent.
Utvecklingen är dock inte entydig, det var först 1998 som man spel-
ade i länets samtliga kommuner.238

Ser man till antalet föreställningar har ökningen framförallt gällt före-
ställningar för vuxna, vilket har lett till att andelen föreställningar
för barn och ungdomar har minskat något (tabell 10).

Länsteatern fick 2002 ett treårigt nationellt uppdrag inom barn- och
ungdomsteater. Sedan 1993 har teatern haft två dramapedagoger an-
ställda för att utveckla kontakterna mellan skolan och teatern. Syftet
med det treåriga uppdraget har varit att till andra teatrar sprida den
arbetsmetod för barn- och ungdomsteater som Länsteatern haft.239

Naturligtvis stärktes också Länsteaterns roll ur politikernas perspek-
tiv när teatern utnämndes av regeringen, detta är förmodligen mer
värt än den årliga miljon som uppdraget inneburit ekonomiskt.

Genomförandet av den nationella kulturpolitiken upplevde ett
bakslag 1980, när Anders Clason som kulturrådets ordförande för-
sökte pressa Kopparbergs läns landsting att finansiera en utbyggnad
av teatern och låta den få en mer självständig roll. Staten kunde inte
längre locka med egna pengar utan enbart ge en symbolisk välsignel-
se vid den tidpunkten. Ur det regionala perspektivet ansåg man sä-
kert att aktörer på det nationella planet hade förhindrat landstinget
att utforma Länsteatern som man hade velat, vilket lett till Rikstea-
terns förmyndarskap. Lyckades de krafter som ville att Länsteatern
skulle spela ”traditionell teater”, baserad på dramatik skriven av er-
kända dramatiker? I tabell 11 framgår att klassiker inte alls har domi-
nerat och inte heller översatt dramatik. Andelen urpremiärer är kon-
stant hög, det markanta är att man inte längre kommit att göra några
egenskrivna pjäser och att de sällan haft en tydlig lokal förankring.

Tabell 9, andel av Länsteaterns föreställningar i Falun.

Tabell 10, barn- och ungdomsföreställningars andel av Länsteaterns föreställningar.
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genom sin nyvunna position kunde Dalateatern tillräkna sig ett stort
stöd ifrån andra aktörer på teaterns fält, som fackförbundet Teater-
förbundet och Statens kulturråd, vilket beskar landstingets möjlig-
heter att agera.

En till synes olöslig konflikt uppstod men löstes genom att en ny
aktör inträdde. Dalateatern lyckades förmå Göran O Eriksson att bli
teaterchef. Han hade ett betydligt större kulturellt och socialt kapital
än Dalateaterns medlemmar, vilket kom att användas som garant för
Dalateatern.

Dalateaterns och Göran O Erikssons tanke var att han bara skulle
behövas som en signatur, ett namn på papperet som skulle garantera
teaterns kulturella kapital. Nu blev resultatet istället att han fick spela
en betydligt mer aktiv roll som teaterledare, han kom också att på-
verka repertoaren så att den allt mer kom att bestå av konsekrerad
dramatik, som till viss del tidigare varit uppsatt på Dramaten men
som var skriven av dramatiker med en socialistisk, samhällskritisk
inställning.

Länsteaterns autonomi hade räddats så till vida att man inte ställ-
des inför krav på antal föreställningar och bestämda publikgrupper
att spela för. Erikssons kulturella kapital sett ur ett Dalaperspektiv
hade devalverats under hans tid som ledare för Länsteatern, upp-
sättningarna hade fått negativa recensioner i lokalpressen och på det
nationella planet var kritiken mer uppmuntrande än översvallande.
Dagens Nyheters teaterkritiker Leif Zern skrev inte längre om upp-
sättningarna, det gjorde istället samma tidnings Bengt Jahnsson, vars
betydelse för värdesättningarna på teaterfältet inte var lika stor. Läns-
teatern ansågs inte längre vara en kraft som gick att använda som
utmaning mot de dominerande krafterna på teaterns fält, de beskrevs
istället i termer av exotism som heroiska kämpar i ett kargt, lokalt
kulturklimat.

Att försöka knyta allianser till folklig kultur krävde fingertopps-
känsla. Allianserna kunde tas som intäkt för att man lyckats med
förankringen, men samtidigt kunde de devalvera teaterns kulturella
kapital. Tydligast blev det när man satte upp en revy, en form som en
professionell teater tydligen inte skulle ägna sig åt. Att ha en populär
revyskådespelare i ensemblen var däremot inget som ifrågasattes, men
han skulle inte påverka ensemblens spelstil och repertoarval. Han
var där på Länsteaterns villkor och inte tvärtom. Uttrycket kvalitet

Strävan efter autonomi
Det som är ytterst tydligt under processen mot en fungerande läns-
teater är strävan efter autonomi. Man var inte beredd att i utbyte mot
ekonomiskt kapital få en minskad autonomi. Man byggde till och
med upp en fond dit samtliga frilansinkomster skulle gå. Fonden skulle
utgöra en ekonomisk bas för fortsatt verksamhet ifall bidragen skulle
utebli. Man förnekade på detta sätt sitt egenintresse. Denna förne-
kelse, denna ”tro på oärlighetens ekonomi och dess priciper” är en-
ligt Bourdieu en grundläggande lag för fältet.241  Denna asketism ledde
naturligtvis till motsättningar, som kom att stöta ut dem som inte
fullt ut hade anammat denna tro på oegennytta.

 Ett avgörande steg togs när den fria gruppen Dalateatern bestämde
sig för att sätta upp en klassiker, istället för ytterligare en egenskriven
pjäs. Eyvind Andersens uppsättning av Büchners Woyzeck visade sig
vara ett framgångsrikt val där de nationella kritikerna kunde göra
relevanta jämförelser med redan konsekrerade uppsättningar. Leif
Zern i Dagens Nyheter hyllade uppsättningen såsom varande unik
och genom sin position kunde han tillerkänna Dalateatern ett an-
senligt kulturellt kapital.

Det intressanta är att de lokala teaterkritikerna i Dalarna inte ville
erkänna denna konsekration, de hävdade sin rätt att bedöma den goda
smaken. Det som tydligast hade stört var att det i uppsättningen fanns
inslag från cirkus och varieté, teaterformer som vare sig hade högt
kulturellt eller ekonomiskt kapital eller vände sig till den teater-
intresserade borgerligheten.

Dalateatern, senare Länsteatern i Dalarna, hade i sin autonomi-
strävan valt att inte sluta allianser med den teaterintresserade borger-
ligheten och få stöd av de arrangerande teaterföreningarna, som ut-
gjorde en konsekrerande kraft i Dalarna i och med att de kunde välja
vilka uppsättningar som skulle spelas på länets scener. Teaterföre-
ningarnas ledningar hade dessutom ofta starkt inflytande på (eller
var medlemmar i) kommunala kulturnämnder, som genom att be-
vilja ekonomiskt stöd även fungerade konsekrerande.

Genom att gruppen hade tillerkänts ett så stort kulturellt kapital
på det nationella planet blev det omöjligt för landstinget att kringgå
dem när Länsteatern skulle startas, men i utbyte mot ekonomiskt
kapital krävde man en minskning av autonomin. Från landstinget
försökte man tillsätta en teaterchef som inte hade stöd i teatergruppen,
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”Teatergrisen i säcken”1

Västmanlands länsteater

Godafton, godafton och hjärtinnerligen välkomna till Länsteaterns
Pampskola.  Det är snart vår och dags att ta fram pampkorgen, ta
med sig den lilla pampkniven och gå ut i pampskogen och plocka
pamp.
[…]
Och vi börjar då med en liten rundnätt sak, som väl de flesta redan
känner igen i pampskogen.

DEN LUSTIGA FESTSKIVLINGEN

Eller på latin: Birgerigénsis Gripénsis.

Pampen tillhör familjen Bukpampar och kännetecknas av en väl ut-
vecklad fruktkropp. Denna leende pamp förekommer ymnigt på all-
männa platser. Är en utmärkt matpamp vid festligare tillfällen, så-
som vid invigningar, drottningbesök eller vernissager.

Köttet är grått men får en svagt rodnande färgton vid 1:a maj. Sma-
ken är fadd men vänlig.2

användes flera gånger som ett vapen mot teatern när man försökte
blanda former och sluta allianser med en folklig kultur.

Bristen på organisationskapital ledde hela tiden till konflikter med
politiker och organisationer, verksamheten var nästan konstant hot-
ad av nedläggning. När man i sitt förankringsarbete engagerade sig i
studiecirklar hade dessa inte godkänts av den socialdemokratiska
hegemonin, verksamheten kunde då betraktas med misstänksamhet
som infiltrationsarbete. Riksteaterns förmyndarskap ledde till att
politikerna fick en part som innehade ett gediget organisationskapital
att förhandla med. Tydligast disciplinerande var landstinget, med
formella krav, hänvisningar till kommunallagen och redovisnings-
regler försökte man beskära ensemblens frihet. Från den politiska
ledningen ville man normalisera verksamheten, den skulle styras på
samma sätt som allt annat som ingick i landstingets organisation.
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det fanns ett teaterintresse i Västerås och om ett bristande intresse
berodde på en speciell Västeråsmentalitet. Ingen i debatten tycktes
riktigt tro att en stadsteater i Västerås skulle vara realistisk inom den
närmaste framtiden, först krävdes initiativ för att öka teaterintresset
och dessutom borde teaterfrågan utredas på sikt.

I Västerås stads teaterutredning blommade stora ord, efter en lit-
en historieskrivning om teaterns roll genom tiderna konstaterade
utredningen att teatern numera hade en helt annan roll att fylla:

Förhållandet i triangeln Teatern – Människan – Samhället har radi-
kalt förändrats. Teatern är i dag icke längre en dionoysoskult eller ett
maktmedel i politikernas händer. [...] Den är i dag en del av väl-
färdssamhället!4

Vilken skulle då teaterns roll vara i välfärdssamhället? Man talade för
en teater i dialog med samhället, ”oavsett om dialogen för samhället
självt blir obehagligt kritisk”.5  När utredningen kom in på teater för
barn och ungdomar blev tonen nästan poetisk, men här tenderade
man att luta sig mot den traditionella teatern och frågan är ifall tea-
tern i denna vision främst skulle ha en smakfostrande roll, snarare än
att utveckla samhällskritiska individer:

Samhället har helt enkelt inte råd att förvägra ungdomen det and-
ningshål för fantasien, som kontakten med scenens liv innebär. Eller
missunna den unga människan en pjäs som öppnar nya horisonter,
en bild som oroar, en stämning som entusiasmerar, en melodi som
kommer henne till mötes – kort sagt ett samtal med en urgammal
kulturtradition en dialog med frågor, svar och nya frågor.6

Riksstadsteater
En stad som Västerås, som enligt utredningen var på väg att bli Sveri-
ges fjärde stad, måste naturligtvis ha en egen teaterensemble. Utred-
ningen föreslog en mycket ekonomisk väg för att lösa teaterför-
sörjningen för Västerås – en Riksstadsteater. Enligt utredningen hade
teaterledningen i Västerås föreslagit Riksteatern att de skulle placera
ut ensembler i stora befolkningscentra som Västerås, Umeå och Karl-
stad, men i själva verket hade man lämnat ett betydligt djärvare för-
slag, nämligen att hela Riksteatern skulle flytta till Västerås.7  Enligt

På landstingsmötet den 30 april 1976 beslutade Landstinget i Väst-
manland, utan några motyrkanden, att inrätta en länsteater. Det sågs
inte som ett dramatiskt beslut, det handlade om ett övertagande av
Riksteaterns Västeråsensemble. I Länsteaterutredningen som föregick
beslutet dånade det inte av kulturpolitiska paroller, det hade gått fyra
år sedan betänkandet Ny kulturpolitik presenterades och nu tycktes
teaterfrågan återigen framförallt handla om kvalitet och distribution.

Det hade länge funnits krafter som arbetat för en fast teater i Väs-
terås. Lösningen blev till en början ytterst ekonomisk för staden, ge-
nom att Riksteatern placerade en ensemble på Västerås teater, en en-
semble som alltså övergick till att bli en regionteater i Landstingets
regi fr.o.m. 1976. Kapitlet inleds med en tillbakablick på den diskus-
sion och det opinionsarbete som ledde fram till Riksteaterns etable-
ring. Därefter behandlas den utredning som ledde fram till Västman-
lands länsteater. Här utreds orsakerna till att landstinget och mer-
parten av länets kommuner tog över Riksteaterensemblen och grun-
dade en regionteater. Det statliga initiativet var här väsentligare än i
de två tidigare beskrivna fallen (Västernorrland och Dalarna). Det
visade sig också att konflikterna var betydligt mer nedtonade och att
de kulturpolitiska ambitionerna från den politiska sidan var blyg-
samma.

Teatern – en del av välfärdssamhället
Västerås stad utredde teaterfrågan i början av 1960-talet, en teater-
kommitté hade tillsatts i juni 1962 och våren 1967 behandlade stads-
fullmäktige dess slutbetänkande. En av grundorsakerna till att en ut-
redning kom till stånd var en debatt som hade förts i den socialde-
mokratiska tidningen Folkbladet för Västmanland årsskiftet 1961/62.
Initiativtagare till debatten var redaktören Tage Sjödahl och en mängd
lokala och nationella aktörer deltog med inlägg eller i intervjuer –
vikten av debatten betonades av det faktum att tidningen gav ut den
i särtryck.3  Ett förlösande inlägg kom ifrån skådespelaren och regis-
sören Olof Thunberg, bördig från Västmanland, som föreslog inrät-
tandet av ett teaterkansli som skulle marknadsföra teaterföreställ-
ningarna och göra en utredning om de framtida teaterförhållandena.
Riksteaterns dåvarande chef Hans Ullberg instämde i förslaget och
menade att ett bredare publikunderlag på sikt skulle kunna utgöra
basen för en fast ensemble. Diskussionen kretsade mycket kring ifall
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flikter med kommunens teaterchef Arthur Hulting om hur teatern
skulle drivas.13

Rotlös verksamhet
Men Riksstadsteatern i Västerås var en tillfällig konstruktion, liknande
Riksteaterensembler bildades i Örebro (1969), Skellefteå (1969) och
Växjö (1970). Kulturpropositionen 1974 föreslog som en möjlighet
att dessa skulle tas över av regionala huvudmän, det är ett av skälen
till att Västeråsensemblen blev Länsteatern i Västmanland. Enligt re-
gissören Ragnar Lyth, som tillträdde som konstnärlig ledare för
Västeråsensemblen hösten 1974, fanns det en stark önskan inom en-
semblen om självständighet och att verka i regionen utan risk för att
läggas ut på långa turnéer i övriga Sverige. Riksteaterns verksamhet
upplevdes som rotlös och med enda intresset att sälja föreställningar
till redan etablerade teaterföreningar, vars publik ensemblen betrak-
tade som trist. ”Det uppstod inte ett spontant möte mellan föreställ-
ning och publik, det blev en sorts ägandeförhållande, där teater-
föreningarna hade köpt föreställningen och nu skulle de få valuta…”14

Svenska kommunförbundets länsavdelning i Västmanland tog i
november 1974 initiativ till en utredning om teaterorganisationen i
länet. Utredningen hade sitt första möte i mars 1975 och bestod av
representanter för landstinget och länets kommuner, totalt 7 män
och med ett arbetsutskott bestående av landstingsrådet Olle Persson
och kommunalrådet Birger Grip från Västerås. I den tidningsdebatt
som fördes parallellt med utredningen var ett genomgående klago-
mål att den inte hade några teatersakkunniga med, även bildnings-
förbund och teaterföreningar klagade på att de inte hade fått delge
sina uppfattningar.

Det var för utredningen ingen självklarhet att Västeråsensemblen
skulle utgöra grunden för den nya regionteatern, när utredningen
höll sitt första möte meddelade utredningens ordförande Olle Pers-
son pressen att ”vi hoppas verkligen slippa den sits som länsteatern i
Dalarna hamnade i genom den fria teatergruppen Dalateaterns age-
rande”.15  Dagens Nyheter rapporterade om situationen i augusti 1975,
där det framkom att utredningen ännu inte hade tagit några kontak-
ter med ensemblen eller engagerat någon med teatererfarenhet.16  Arti-
keln gav en beskrivning av det politiska debattklimatet i Västman-
land som tyst, närmast korporativistiskt, där socialdemokrater satt

Claes Englunds Riksteaterhistorik togs aldrig förslaget till allvarligt
övervägande, däremot föll tanken på att placera en ensemble i Väs-
terås i god jord. Den nya teaterorganisationen i Västerås hade gjort
att man mycket bättre kunnat marknadsföra Riksteaterns gästande
uppsättningar, så att man fått publik till ett tiotal föreställningar av
varje produktion. Att lägga en ensemble i Västerås skulle innebära
minskade traktamentskostnader för Riksteatern, bägge parter skulle
tjäna ekonomiskt på affären. För Riksteatern var det säkert också en
fråga om att visa sig flexibel när allt fler aktörer talade sig varma för
regionalt förankrade teatrar. Tanken var att ensemblen också skulle
turnera i den omgivande regionen, men flera föreställningar skulle
också ingå i Riksteaterns centrala utbud. Västerås teaterutredning
påstod att förslaget även hade ”påtagliga moraliska förtjänster”, ef-
tersom man stod i tacksamhetsskuld till Riksteatern som hade svarat
för stadens huvudsakliga teaterutbud.8

 Utredningen föreslog också en stor nordisk arkitekturtävling för
att få fram en ny ändamålsenlig teaterbyggnad. Man önskade sig en
arkitektonisk manifestation, men det handlade också om att man
bedömde den gamla teaterbyggnaden som otillräcklig.

Stadsfullmäktige tog den försiktiga vägen och avvaktade med fråg-
an om en ny teaterbyggnad. Införandet av Riksstadsteatern hade stad-
ens drätselkammare redan godkänt, eftersom det inte skulle inne-
bära några ökade kostnader.9  Riksteaterensemblen kunde starta red-
an hösten 1967 med åtta skådespelare och med regissören Hans Berg-
ström som konstnärlig ledare.10   Englund skriver att verksamheten
var en succé både för modellen och för ensemblen. I Riksteaterns
verksamhetsberättelse för det kommande verksamhetsåret konstater-
ades: ”Erfarenheterna av verksamheten i Västerås har av styrelsen
bedömts så fördelaktiga att denna verksamhet icke längre är att be-
trakta såsom försöksverksamhet.”11

Ensemblen spelade också uppsökande barn- och ungdomsteater,
flera av pjäserna var specialskrivna. Här räckte inte Riksteaterns sta-
tus som turnerande nationalteater som garant, utan det kom till öppna
konflikter mellan teatern och skolorna om det politiska innehållet i
flera pjäser, Sven Wernströms Spelet om plugget fick till och med stäl-
las in.12  1971 tillträdde Claes Englund som ny ledare, han tog även
över den kommunala teaterchefens uppgifter. Enligt Englunds Riks-
teaterhistorik hade det under Bergströms period varit ständiga kon-
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framförallt att teatern skulle få tillräckliga resurser.
I några intervjuer ifrågasattes det rimliga med en regionteater i

Västmanland. Tom Lagerborg, som då var ledare för Riksteaterns
ensemble i Örebro, ville se en stor Mälardalsteater med båda ensemb-
lerna, annars skulle man inte kunna göra de stora festliga uppsättning-
arna.19  Claes Englund var mer inne på ett samarbete mellan Eskil-
stuna och Västerås, teatern fick inte bli för liten, ”[a]tt starta smått
kan bli döden i grytan”.20  Som varnande exempel lyfte han fram
Västernorrlands regionteater som hade fått begränsa sig till skol- och
föreningsteater. Att den begränsningen var helt i överensstämmelse
med kulturpolitiken nämndes inte, tiden hade utvisat att det var stora
vuxenproduktioner riktade till den teatervana publiken som tillerkän-
des kulturellt kapital. Inte heller de som innehade politiskt och eko-
nomiskt kapital på den lokala nivån hade något större intresse av
mer genomgripande kulturpolitiska effekter, regionen skulle höja sin
status genom att kvantitativt öka mängden teater och bättre mark-
nadsföra den. När utredningen i oktober presenterade en skiss möt-
tes den av kritik för att den inte innehöll någon målsättning. Utred-
ningens ordförande Olle Persson svarade i december på kritiken:

Vill de att vi ska rapa upp ord så kan jag hänvisa till kulturproppen.
Där står allt om målsättningsfrågan för regionteatrar! Men jag kan
lugna kritikerna, det blir en vers om målsättningen i vår slutskriv-
ning.21

Kulturpolitiken hade nu blivit en utsmyckning. När Vestmanlands
Läns Tidning rapporterade om skissen konstaterade man att ”[t]yngd-
punkten ligger på vuxenteater. […] I mån av resurser får länsensemb-
len också producera skolteater och uppsökande teater.”22  Samma dag,
precis innan utredningen hade presskonferens, träffade man för för-
sta gången Västeråsensemblen. Den största skiljelinjen var enligt Olle
Persson att ensemblen ansåg att en länsteater skulle kunna fylla hela
behovet av uppsökande teater. I januari 1976 skrev Ragnar Lyth en
recension av skissen:

Vi kan alla känna oss snuvade – alla vi som tror att en sån här utred-
ning måste bli den plattform för nya tankegångar som bereder väg
för en Västmanlands egen folkteater. [Länsteater enligt skissen blir]

på alla betydande poster och där frågorna, i de fall det fanns borger-
lig dominans i någon kommun, löstes i samförstånd. Ensemblen häv-
dade också att man inte fick komma till tals i Vestmanlands Läns Tid-
ning, som beskrevs som en monopoltidning i Västerås.

Att Dagens Nyheter kontinuerligt uppmärksammade Västerås-
ensemblen och Ragnar Lyth berodde på att de bedömdes som vä-
sentliga aktörer på teaterns fält. Ensemblen hade gott renommé som
ung samlad grupp från Göteborgsskolan. Ragnar Lyth var ett namn
som det knöts förhoppningar till. Hans genombrott skedde med hans
slutproduktion på Dramatiska Institutets regilinje, Jeppe på Berget
på Borås stadsteater. Han blev snabbt engagerad av Stockholms stads-
teater där han gjorde en hyllad Faust. Att han oftast arbetade med
traditionell dramatik i en icke traditionell form sågs som positivt av
det som med Bourdieu kan benämnas teaterfältets konsekrerande
krafter (exempelvis teaterkritiker, dominerande teaterinstitutioner,
statliga skolor). Lyth godkände fältets grundläggande doxa men ut-
manade dess dominansordning. Att han valde att arbeta i periferin
istället för i centrum sågs naturligtvis med intresse.

Mälardalsteatern
Bara ett par veckor efter ensemblens anklagelse i Dagens Nyheter om
att de inte fick komma till tals i Vestmanlands Läns Tidning, startade
tidningen artikelserien ”Länsteater!” med intervjuer och debattinlägg.
I det första inlägget intervjuades utredningens ordförande Olle Pers-
son som uttryckte sin pessimism över möjligheterna att få tillräck-
liga statsbidrag.17  Han trodde att pengarna bara skulle räcka till 10-
12 tjänster, hälften så många som Västeråsensemblen hade.

I nästa debattinlägg var det Västeråsensemblen genom Ragnar Lyth
som tog till orda, det han framförallt efterlyste var en målsättning, en
viljeriktning från politikerna om vilken teater Västmanland skulle
ha. Han konstaterade att ensemblen under innevarande spelår hade
fyrdubblat sin uppsökande teaterverksamhet (teaterhuset i Västerås
var stängt för renovering och ombyggnad) men att det bara var en
provkarta på vad den kommande regionteatern skulle kunna göra.
”En verklig folkteater är inget billigt företag och därför är det ju av
största vikt att den kommande regionteaterns utformning får en fast
förankring hos folkrörelserna och folket – d.v.s. den kommande
publiken.”18  Han önskade en större och öppnare debatt, men kanske
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propositionen 1974.26  Texten genomsyras inte av någon entusiasm
utan inskränker sig till ett (selektivt) refererande av propositionens
utgångspunkter. I utredningens text om ”Den nya kulturpolitiken”
eller ”En länsteaters roll” nämns exempelvis inte propositionens hävd-
ande att ”insatser för eftersatta grupper och i kulturfattiga miljöer
[ska] prioriteras”.27

Länsteaterutredningen sammanfattade den kommande länstea-
terns uppgifter:

att trygga ett länsanknutet utbud av scenteater och skolteater
att inspirera och stödja övrig teater i länet
att tillsammans med övriga teaterintressenter skapa ett genuint
teaterintresse hos nya publikgrupper i länet.28

Hur skulle den sista att-satsen uppfyllas? Enligt utredningen skulle
teaterintresset öka genom större ”tillgänglighet” (dvs. turnerande)
och teaterns förmåga att sälja sig (dvs. marknadsföring). De ambi-
tioner som förespeglade utredningen Kulturrådet tycks ha varit över-
spelade, intrycket är att man gått tillbaka till det synsätt som präg-
lade den tidigare kulturpolitiken, där det framförallt handlade om
distribution och upplysning av de icke redan frälsta. Sociologen Ha-
rald Swedner kallade synsättet marknadsföringstänkande och satte
det emot samspels- och förändringstänkande.29  I utredningen Kultur-
rådet är samspelstänkandet dominerande, inte minst vad gäller tan-
karna på att differentiera utbudet, medan Swedner förordade för-
ändringstänkandet där teatern skulle leda till politisk handling för
att förändra samhället.

Fostra och frälsa
När Länsteaterutredningen skriver om skolteater är dess uppgift att
fostra kommande teaterbesökare. Teaterns eventuella politiska egen-
skaper, samhällsperspektiv och förmåga att uppmuntra ett kritiskt
tänkande tas inte upp.  Uppsökande teater är, enligt utredningen, viktig
för att den ger människor en kontakt med teater som de kanske ald-
rig annars hade fått och ”[d]enna kontakt kan leda till att intresset
och förståelsen kan öka även för andra teaterformer”. Återigen var
syftet att frälsa dem som ännu inte förstått vikten av klassisk teater,
det var den traditionella scenteatern som stod i centrum.

en småplocksteater för de som redan nu får teater och ingen teater
alls för alla de andra […]23

Det framstår som att ensemblens målsättning var att uppfylla de na-
tionella kulturpolitiska målsättningarna, medan de regionala aktör-
erna mer var intresserade av en teater som lyfte fram det redan
kanoniserade. Ragnar Lyth identifierade teaterkritikern Leif Zern som
en konsekrerande kraft, som kunde visa att en regionteater enligt
ensemblens modell skulle värderas högt på teaterns nationella fält.
När Lyth tillträde som konstnärlig ledare för Riksteaterensemblen
skickades ett pressmeddelande ut (även till de lokala tidningarna),
men Leif Zern fick istället ett brev där Lyth berättade om sin nya
position och vad som skulle hända med teatern: ”Teatern håller på
att byta ansikte och många saker är i görningen. Omorganisation.
Demokratisering. Regionalisering.”24  Han konstaterade att den be-
fann sig i ett mycket utsatt läge och brevet slutade med en uppma-
ning till Zern, ”Det vore bra om Du kunde komma hit!”

En sorgesam demonstration
Zern grep också in i debatten om den nya Länsteatern genom att
referera en offentlig debatt på Västerås bibliotek om Länsteater-
utredningen. Han konstaterade: ”i den nya statliga kulturpolitiken är
decentralisering ett allvarligt menat honnörsord”, men verkligheten
riskerade att bli en annan för ”det är i regionerna, i länen och kom-
munerna, som den nya kulturpolitiken ska realiseras. Det är där den
kulturpolitiska viljan sätts på prov.”25  Han kritiserade det faktum att
inga teatersakkunniga hade suttit i utredningen och att man inte hade
utgått från en målsättning utan från de ekonomiska ramarna:

Alltsammans är en sorgesam demonstration av klyftan mellan teori
och praktik, ambition och verklighet, i den nya kulturpolitiken.

Han ansåg att det var ”dålig kulturpolitik” att inte täcka hela länets
skolteaterbehov med hjälp av länsteatern istället för att köpa in före-
ställningar från andra teatrar, som utredningen föreslog.

I slutet av januari 1976 lades Länsteaterutredningen fram. Den
ger intrycket att orsaken till att Landstinget och kommunerna i Väst-
manland skulle ta ansvar för en egen länsteater var den statliga kultur-
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ter. För samma pengar skulle enligt Lyth en helt annan teater kunna
skapas:

Att säcken får kosta 4.5 miljoner, det har man länge vetat men vad
en säck i den storleksordningen kan innehålla, vet man mycket min-
dre om. Att det kan innehålla en helt annan teater – till och med en
riktig länsteater – vägrar man att inse!31

Ensemblens förslag byggde på att inte köpa in föreställningar från
andra teatrar utan istället utöka personalstyrkan med 11 personer
till 38, varav 20 skådespelare, ensemblen skulle delas in i tre grupper,
varav två för skolteater och uppsökande, och antalet föreställningar
skulle öka från utredningens 300 till 615.

När inlägget publicerades hade redan landstinget skickat in an-
sökan till Statens kulturråd för budgetåret 1977/78. Här talade man
om 35-40 grundbelopp (grundbeloppen fick enligt propositionen
även användas till inköp av föreställningar) och man försökte sätta
kraft bakom orden:

Enligt förvaltningsutskottets mening kan ett lägre antal än 35 ej accep-
teras. Om detta antal ej beviljas föreligger risk för att en länsteater
inte kommer till stånd i Västmanlands län.32

Landstingets beslut dröjde till den 30 april 1976, de olika remiss-
instansernas påpekanden hade ingen effekt utan man beslutade i en-
lighet med Länsteaterutredningen.33  Flera remissinstanser, som Väs-
terås stads teaterstyrelse och Västmanlands ABF-distrikt, hade betonat
vikten av att teatern fick resurser för uppsökande teater.34  Rikstea-
tern värnade i sitt remissvar främst om att det även i fortsättningen
skulle vara teaterföreningarna (med stark anknytning till Rikstea-
tern) och inte Länsteatern som skulle distribuera teaterföreställningar,
samt att de regionala aktörerna skulle ta över anställningsansvaret
för Riksteaterns Västeråsensemble, något som också Teaterförbundet
instämde i.

Ensemblens administrativa ledare Anita Rydell skrev ett underlag
till remissvar, i det framgår att man hade varit i kontakt med Gunnel
Törnander på Statens kulturråd och att Ebbe Carlson på Riksteatern
stödde deras förslag. Ebbe Carlsson, som var den som administre-

Till skillnad från utredningarna i Västernorrland och Dalarna
gjorde man ingen större genomgång av teaterbehovet grundat på
befolkningsunderlaget, utan valde att utgå från tidigare erfarenheter
(framförallt Västeråsensemblens verksamhet) och konstaterade att
behovet var 225 scenföreställningar, 350 skolteaterföreställningar och
320 uppsökande föreställningar. Men detta utbud skulle inte den
kommande regionteatern ensam svara för och man skulle prioritera
scenteater och skolteater.

Med skolteatern gjorde man en speciell konstruktion, här skulle
länsteatern träffa överenskommelser med två lokala grupper – Norr-
byteatern i Fagersta och Mälardalsteatern i Sala – som båda var pro-
fessionella/halvprofessionella delar av amatörteatrar. Dessa fria grup-
pers uppsättningar skulle distribueras på samma villkor som region-
teaterns. Regionteatern skulle samordna och distribuera hela länets
skolteater. Tanken att knyta de två fria grupperna till teatern stäm-
mer ganska väl med tankegångar i utredningen Kulturrådets slutbe-
tänkande Ny kulturpolitik, förslag som hade kritiserats hårt av re-
missinstanser och som inte fanns med i propositionen.

Länsteaterutredningen sade sig medvetet inte lägga några synpunk-
ter på innehållet i regionteaterns produktioner men ville ”bara ut-
trycka förhoppningen att detta blir så rikhaltigt och mångskiftande
som möjligt”.30  Man kan jämföra dessa formuleringar med texten i
Västerås stads drygt ett decennium gamla teaterutredning, där det
fanns en vision om och en entusiasm kring teaterns roll. Nu hade
frågan reducerats till ett tekniskt och ekonomiskt problem som skulle
lösas.

Teatern skulle drivas i stiftelseform, med landstinget och samtliga
kommuner som stiftare och, förutom av styrelsen, ledas av en konst-
närlig och en administrativ ledare. På pappret såg det ut som om
teatern skulle få en betydligt större frihet än regionteatrarna i Väster-
norrland och Dalarna, men det visade sig att den blev tvungen att
anpassa sig till en mängd olika aktörer som hade stora förväntningar
och krav på teatern.

Teatergrisen
Den 21 april 1976 skrev Ragnar Lyth i Vestmanlands Läns Tidning
under rubriken ”Teatergrisen i säcken?” och tog återigen upp det fak-
tum att Länsteaterutredningen inte haft någon sakkunskap om tea-
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Genom en intensifierad och bred satsning på den uppsökande tea-
tern har ensemblen skaffat sig erfarenheter från de olika verksam-
hetsfält, som regionteatern kommer att arbeta inom. Ambitionerna
har varit höga och eventuellt har, med tanke på omständigheterna,
produktionstrycket på ensemblen varit för hårt.40

Till invigningen hade författaren Lars Gustafsson skrivit en prolog.
Gustafsson, då hemmahörande i Västerås och som i sina romaner
ofta använt miljöer från Västmanland, talade i prologen utifrån en
traditionell, klassisk dramatik. Han lyfte fram de personliga relatio-
nerna, det psykologiska spelet och menade att ”[t]eatern är så viktig
för att vi är teater själva”. 41  Gustafsson stod uppenbart för en helt
annan teatersyn än Ragnar Lyth, det blev heller aldrig något samar-
bete mellan teatern och den framstående författaren.

Den frånvarande dramatikern
Redan innan teatern formellt hade startat blev Länsteatern/Västerås-
ensemblen värd för en nationell regionteaterfestival med deltagande
från självständiga länsteatrar, Riksteaterensembler och Folkteatern i
Göteborg. På plats fanns Leif Zern för att rapportera och han var-
nade för att ”regionaliseringen hotar att bli en kompromiss – för att
inte säga ett fiasko”.42  Det största hotet var enligt Zern klyftan mellan
målsättningarna och de ekonomiska resurserna, men han betonade
också vikten av kvalitet och noterade bristen på angelägna pjäser. Ett
skräckexempel han gav på detta var en pjäs från Blekinge Husmans-
teater, Zern skrev att med sådana texter ”är det givetvis svårt att åstad-
komma meningsfull teater i stället för lokala amatörrevyer”. Han be-
traktade ”dramatikern” som frånvarande på festivalen och på region-
teatrarna, genom denne skulle en hel del av teatrarnas problem kunna
lösas. Här blir det tydligt hur Zern försökte driva teatrarna till en
mer traditionell teatersyn, ordningen på teaterns fält började åter-
ställas och bland det som tillräknades lägst kulturellt kapital var lokal-
revyn, som inte heller ackumulerade något större ekonomiskt kapi-
tal.

I det uttalande som Dagens Nyheter publicerade från festivalen
togs motsättningen mellan de ekonomiska ramarna och målsätt-
ningen med lokal förankring upp: ”Vi hävdar att den produktions-
hets som nu råder på regionteatrarna att skapa största möjliga antal
föreställningar på kortaste möjliga tid omöjliggör den regionala för-

rade Riksteaterns ”förmyndarskap” av Länsteatern i Dalarna, hade
även deltagit i ett par möten med Länsteaterutredningen i Västman-
land.35

Det skulle dröja länge innan ensemblen fick klart besked om ifall
de fick vara kvar i Västerås, den 13 januari 1977 fick de skriftligt be-
sked om att hela Västeråsensemblen med 27 personer skulle över-
föras till Stiftelsen Västmanlands länsteater fr.o.m. 1977.07.01.36

Kompromissteater
En vecka senare intervjuade Dagens Nyheter Ragnar Lyth som med-
delade att ”[l]änsteatern blir en kompromissteater”.37  I intervjun be-
klagade han att Länsteatern bara utökades med en enda person jäm-
fört med den tidigare Västeråsensemblen, att det skulle bli så få speltill-
fällen på Västerås teater och att dessa föreställningar till huvuddelen
var uppbokade av abonnemangspublik. Den nya länsteatern skulle,
enligt Lyth, därför inte skilja sig så markant mot den tidigare Västerås-
ensemblen. Det nya var att man skulle göra uppsättningar med lokal
anknytning: ”Vi måste gå ut till den stora publiken och spela saker
som angår dem”.

Det skulle bara dröja en knapp månad innan Västeråsensemblen
och den kommande länsteatern återigen uppmärksammades stort på
Dagens Nyheters teatersida. Orsaken var återinvigningen av det nyre-
noverade teaterhuset i Västerås, med Ragnar Lyths uppsättning av
Brechts Kritcirkeln. Lyth hade inte placerat handlingen i Västman-
land utan i Hollywood, föreställningen hyllades av Leif Zern.38  Recen-
sionen åtföljdes av ett reportage om den kommande länsteatern som
också det fokuserade på de få speltillfällena på Västerås teater. Man
framhöll också att bara åtta av länets elva kommuner hade gått med
i stiftelsen.39  När jag intervjuade Ragnar Lyth tog han upp svårighet-
en att få med kommunerna i stiftelsen, vilket hade lett till att det
tidigare förhållandet till teaterföreningarna som köpare av föreställ-
ningar nu ersatts av ett liknande förhållande till kommunerna, vilka
ansåg sig ha rätt till ett visst antal föreställningar i paritet med det
årliga bidraget till stiftelsen. Han tog även upp att man före återinvig-
ningen av Västerås teater hade spelat en stor mängd skolföreställningar
och uppsökande teater vilket hade lett till samma förväntningar på
den kommande länsteatern. I Västeråsensemblens verksamhetsberät-
telse för spelåret 1975/76 skrev Ragnar Lyth och Anita Rydell:
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teatern hade utsett dem till ensemble och framförallt uppsättningar-
na för vuxna hade fått med beröm godkänt av teaterkritikerna i riks-
pressen. Lyth hade dessutom fått flera tunga regiuppdrag på Stock-
holms stadsteater och var även efterfrågad av andra teatrar. I och med
att det i Västmanland inte hade utvecklats ett regionalt teaterns fält,
troligen inte ens ett konstfält, var värderingen av ensemblen ur ett
lokalt perspektiv osäker. Donald Broady analyserar Bourdieus kapital-
begrepp och hävdar att kapital ”är inte bara något som utbytes i största
allmänhet, kapital är något vars värde erkännes, något för vilket det
existerar en marknad. En viss typ av intellektuell eller retorisk bril-
jans är i sig inget kapital om efterfrågan saknas.”48  Från både utred-
ningens och ensemblens sida verkar man ha trott att denna efterfråg-
an skulle uppstå när mängden teater ökade. Men i och med att efter-
frågan var svag uppskattades inte ensemblen i sig, Riksteatern hade
däremot ur regionalt perspektiv ett statligt erkännande och dessutom
en uppbyggnad väl förankrad i socialdemokratisk föreningstradition.
Det innebar att den innehade det Broady kallar organisationskapital.

Länsteaterutredningen uttalade i inledningsskedet att man ville
undvika en situation som den i Dalarna, förmodligen skulle en kon-
flikt om ensemblesammansättning och rätten att bestämma reper-
toar i Västmanland väckt ännu mer motstånd än vad som var fallet i
Dalarna. Trots det beklagade kommunalrådet i Västerås, Birger Grip,
på styrelsemötet i mars 1977 enligt referatet att ”planeringen obe-
sedd förelagts styrelsen av ensemblen men påpekades att möjlighet
till samråd runt repertoar bör kunna vara möjlig i framtiden”.49

Lyth berättade i min intervju att de gjort enkäter riktade till pre-
sumtiv publik inför starten av Länsteatern, svaret blev att de sällan
gick på teater och i så fall i Stockholm. Skulle en länsteater starta ville
man se stjärnor som Margaretha Krook och Ernst-Hugo Järegård.
De som ensemblen ville nå i Västerås bodde ute i förorterna och ville
inte ta sig hela vägen in till centrum för att se teater, de ansåg enligt
Lyth att det var bekvämare att se på TV. ”Teater tillhörde […] inte
deras värld och vi ville gärna att det skulle göra det, det kändes som
ett väldigt motstånd”.50

Den traditionella teaterpubliken i Västerås ville inte se några
omvälvande maktstrider på teaterns fält, de dominansförhållanden
som rådde önskade man inte se förändrade. Den ”folkteater” som
ensemblen drömde om hade svårt att väcka intresse, man skulle för-

ankringen”.43  Man kallade dessutom de dåvarande regionteatrarna
för ”provisoriska produktionsenheter”,  kravet var att de skulle bli
riktiga regionteatrar för att kunna förverkliga ett regionalt konstnär-
ligt och kulturpolitiskt program.

Ragnar Lyth minns dessa återkommande regionteatermöten som
mycket laddade eftersom man ansåg sig stå ”för den progressiva tea-
tern i Sverige”, det som hände i Stockholm och Göteborg var bara
”körsbär på tårtan”.44

Konflikten mellan kvantitet och kvalitet var central för många
regionteatrar, som framgått i kapitlet om Länsteatern i Dalarna ifråga-
sattes teaterns förmåga att nå rimlig kvalitet och kvantitet (se exem-
pelvis sidan 190). När repertoaren för det första verksamhetsåret
presenterades för Länsteaterns styrelse betonade Lyth ”vikten av att
tänka kvalitativt och icke endast se till kvantitet”, han talade för
vidareutbildning av ensemblen, uppsökande publikkontakter och att
abonnemangssystemen borde förändras.45  Men han bemöttes av sty-
relsens två tunga män, Olle Persson och Birger Grip, båda hänvisade
till att bristen på pengar satte gränser för ambitionerna, Persson på-
pekade också att abonnemangssystemen inte var en fråga för teatern
utan för respektive kommun.

Konstnärlig kvalité
Lyth minns perioden som en spännande tid men att styrelsemötena
var tröttsamma, han upplevde ”att det [inte] fanns någon dialog alls,
de förstod överhuvudtaget inte teaterns villkor […] de beställde pro-
dukter helt enkelt”.46  Hans uppfattning är att styrelsen inte stod på
teaterns sida utan bevakade kommunernas intressen. Den höga pro-
duktionsnivå man haft, framförallt vad gällde uppsökande teater och
skolteater i väntan på det nyrenoverade teaterhuset, hade dessutom
skapat förväntningar. Enligt Lyth hade ensemblen sett själva sprid-
ningen av teatern som progressiv kulturpolitik tills de känt sig ”helt
kvantifierade, vi var beredda att göra allt för många kompromisser
med kvalitén”.47

Vad som är konstnärlig kvalité och professionell teater är en strids-
fråga inom de konstnärliga fälten. Ensemblen som skulle omvandlas
till länsteater var konsekrerad av flera olika instanser inom teaterns
fält. Merparten hade genomgått statlig scenskoleutbildning och Lyth
hade statlig regiutbildning, den nationella teaterinstitutionen Riks-
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arbeta på Folkteatern i Göteborg tillsammans med Lennart Hjulström.
Enligt Lyth attraherades han av att arbeta på en teater som många då
betraktade som den viktigaste i Sverige. Han sammanfattar beslutet
med att han där kunde få familj och karriär att gå ihop.

Att ensemblen tidigt visste att Lyth skulle sluta vittnar ett brev
från regissören Ralf Långbacka den 18 september 1977 om, där han
tackar nej till en förfrågan från ensemblen att bli ny teaterchef. Lång-
backa ställde sig positiv till det han på distans har uppfattat av ensemb-
lens målsättningar och prestationer. Huvudargumentet för att tacka
nej var: ”jag har just lagt av mig teaterchefskapets bojor”, nu ville han
vara frilansregissör.54  Det tydde på en hög ambition att försöka värva
Långbacka, som hade förekommit flitigt i den svenska teaterdebatten
och bl.a. gjort flera väsentliga Brechtuppsättningar på Göteborgs
stadsteater. Samma år som Länsteaterns förfrågan kom höll Lång-
backa ett föredrag i Helsingfors och presenterade ”åtta teser om den
konstnärliga teatern”, möjligheten att forma en konstnärlig ensemble-
teater inom institutionsteaterns ram var den fråga han regelbundet
hade tagit upp i debattinlägg och intervjuer (se sid 51).55  Även Rag-
nar Lyth argumenterade i teaterdebatten för en ensembleteater och
några år senare var han en av tre medförfattare till det aldrig genom-
förda manifestet för en konstnärlig teater på Göteborgs stadsteater.56

Manifeststriden är en av de riktigt stora striderna på teaterområdet
där de traditionella krafterna avgick med seger. Sett ur ett längre per-
spektiv ledde striden till en total omstrukturering av Göteborgs stads-
teater.

Det skulle dröja nästan en månad innan lokalpressen uppmärk-
sammade att Lyth skulle lämna teatern. I en intervju i Vestmanlands
Läns Tidning talade han för att man borde finna en chefskandidat
inom ensemblen för att få kontinuitet. I ingressen nämns regissören
Olle Pettersson och Maria Hörnelius som varit med i ensemblen i tre
år, dessförinnan hade hon varit på Göteborgs stadsteater.57  I inter-
vjun försökte tidningen ifrågasätta Lyths värde genom att ta upp hans
senaste uppsättning på Stockholms stadsteater, Drottningjakten av Lyth
och Göran O Eriksson, som hade fått dålig kritik.

Det hade redan då börjat gunga kring Länsteaterns repertoar som
hade inletts med Kroetz Vårt lilla bo. Istället för denna lilla pjäs tycks
det ha funnits en förväntan på en storslagen invigningsföreställning
på Västerås teater.  I tidningsintervjun med Lyth framkom också att

söka med ett intensivare publikarbete och med en repertoar som hade
tydligare lokal förankring. Det är tydligt att Lyth i intervjun utgår
från Västerås, trots att Västmanlands länsteater skulle vara hela lä-
nets teater. Västerås var och är en mycket dominerande ort i länet,
1977 var Västerås andel av länets befolkning 45 procent och 2002
hade den ökat till 50 procent, siffrorna för den nästa största orten
Köping är 11 respektive 10 procent.51  De närmaste stora tätorterna
ligger i grannlänen, Södermanland med Eskilstuna som är nästan
lika stor som Västerås, och Enköping i Uppsala län som är något
större än Köping. Det är en tydlig bild av hur märklig indelningen av
teatrarnas upptagningsområden var, även i ett till ytan så litet län
som Västmanland. Tidigare har jag visat hur Göran O Eriksson som
chef för Länsteatern i Dalarna ifrågasatte teaterns upptagningsområde
och ansåg att en Bergslagsteater vore det rätta alternativet, en indel-
ning som skulle ha inneburit att även en del av Västmanland ingått
(se sid 198).

Länsteaterutredningen hade avvisat tankarna på en Mälardalsteater,
som förvisso skulle fått ett ännu större upptagningsområde, och staten
hade tydligt utpekat landstingen som huvudmän för teatrarna, vilket
var en delorsak till låsningen. Med uppgörelser över landstings-
gränserna skulle inte heller den status som teatern eventuellt skulle
ge tydligt tillfalla respektive landsting. Landstinget i Västmanland
tycktes se det som att man fått ett statligt uppdrag att driva en läns-
teater och man var då mån om att det skulle ske så smärtfritt som
möjligt.

Konstnärlig ledare
Ragnar Lyth utsågs till konstnärlig ledare för tre år på styrelsemötet
den 30 juni 1977, Anita Rydell blev administrativ chef och de båda
delade på ledarskapet.52  Men det treåriga ledarskapet varade inte så
länge, redan den 29 september lämnade Ragnar Lyth in sin avskeds-
ansökan vilket innebar att han bara stannade ett år som Länsteaterns
ledare. Han påpekar i brevet till styrelsen att han varit verksam fyra
år i Västerås och att det nu behövdes ytterligare fyra år för att för-
verkliga Länsteatern: ”Nytt blod och nya idéer behövs för att inte
teatern skall stagnera”.53  Han tog också upp förhållandet att familjen
bodde i Stockholm och även i min intervju anger han det som hu-
vudskäl, men också att han fått ett mycket lockande erbjudande att
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En viss oro måste ha funnits i ensemblen då man (i form av Teater-
förbundets lokalavdelning) skrev till styrelsen och hävdade att den
tidigare interimstyrelsen hade godtagit personalens vetorätt vid till-
sättandet av konstnärlig och administrativ ledare. Slaget om vilken
sorts Länsteater som Västmanland skulle ha var långt ifrån avgjort
och Ragnar Lyth försökte i ett inlägg i Vestmanlands Läns Tidning
vända kritiken, genom att påpeka att man från ensemblen sida hade
arbetat för ett teateralternativ som skulle ha inneburit dubbelt så
många uppsättningar. Han menade att de som nu kritiserade förslag-
et ”hade sovit, när dramat om Västmanlands Länsteater utspelade
sig”. Inte heller stämde det att västeråsarna flydde sin teater:

Fel. De har ännu inte kommit dit! Länsteatern har trots allt bara
hunnit börja. Säsongen har också bara börjat. Och den stora publi-
ken i Västerås och i Västmanland har mycket att se fram emot under
det närmaste året. Håll ögonen öppna så ska ni få se!62

Frågan är ifall man från teaterns sida hade vunnit på att välja en an-
nan väg, att investera i ett socialt kapital, ett organisatoriskt kapital
och tillägnat sig ett annat tonläge.

Nu valde man att försöka hitta eller skapa en marknad för sitt
kulturella kapital, att istället utveckla sitt organisationskapital hade
förmodligen inneburit en större anpassning till de önskemål som
styrelseledamöterna och den etablerade teaterpubliken hade. Ragnar
Lyth ansåg förmodligen att det skulle ta alltför lång tid att få sitt
regiarbete på teatern i Västmanland att bli synligt i Teatersverige och
valde att flytta till Göteborg. En stad som då erkändes som utmanare
och stundtals som föregångare inom teaterområdet.

Under den period Lyth var kvar som konstnärlig ledare fortsatte
han dock att agera för en utbyggnad av Länsteatern och betonade
framförallt den uppsökande teatern. De strider Lyth utkämpade i
Västerås gjorde att han betraktades som bråkig ur det regionala och
det kommunala perspektivet, men samtidigt ökade det förmodligen
hans kulturella kapital på det nationella teaterfältet i och med att
striden antog formen av ett försvar för den konstnärliga friheten.

Den efterträdare som trädde fram ur ensemblen var skådespela-
ren och regissören Maria Hörnelius. Hon hade kommit till Västerås-
ensemblen efter att ha varit verksam vid Göteborgs stadsteater i fem-

den lokalrevy som skulle spelas under våren hade skjutits upp och att
man istället valt att sätta upp Dario Fos Vi betalar inte, vi betalar inte!
Orsaken var enligt Lyth att man bara skulle fått spela revyn 15 gånger
i Västerås: ”Det kan vi inte acceptera. Vi vill spela revyn för nya publik-
grupper och inte bara för den vanliga abonnemangspubliken”.58  Idag
har vare sig Ragnar Lyth eller Maria Hörnelius några minnen av att
revyn sköts upp. Troligen hade ensemblen då vare sig hittat form
eller författare för revyn.

Västeråsarna flyr sin teater
Ett par veckor efter nyheten om Lyths avhopp återvände lokaltid-
ningen till teaterfrågan under rubriken ”Varför flyr västeråsarna sin
teater?”. Här är det tydligt att teaterns styrelse inte försvarar repertoar-
valen. Exempelvis påstod Västerås kommunalråd Birger Grip att han
på det senaste styrelsemötet hade föreslagit att ”mer publiktillvända
föreställningar köps in – operetter eller musicals – i samarbete med
länsteatern”.59  En annan styrelseledamot från Västerås, centerpartist-
en Asta Holm, sa i samma artikel att hon ”i styrelsen framhållit: Reper-
toaren borde ha gjorts mera attraktiv för att kunna säljas”. Orsaken
till den braskande rubriken var att man i Västerås hittills bara hade
sålt 2 000 abonnemang mot normalt 3 000. Ragnar Lyth svarade i
samma artikel att kritiken kom för tidigt, att teatern måste få genom-
föra ett spelår innan den började utvärderas. Uppmärksamheten från
Dagens Nyheter saknades för tillfället, vilket gjorde situationen än
osäkrare för teatern. Teaterns marknadsförare Bo Hörnelius skrev ett
par brev till Teatersidan för att förmå dem att uppmärksamma tea-
tern. ”Det är ju lite tråkigt att ni inte kunnat komma hit och skriva
några rader om vår nybildade Västmanlands Länsteater och våra två
första produktioner”.60  Han återkom inför premiären på den stora
uppsättningen Puke och tonen är nu lite mer klagande:

Det vore roligt om ni denna gång kunde göra ett besök i Västerås
och se vad vi håller på med och kanske tycka till i rikspressen (vi
känner oss lite utanför hittills!).61

Att Svenska Dagbladet och Expressen redan hade uppmärksammat
barnpjäsen Lasses mage räknades tydligen inte, man eftersträvade en
välsignelse från Dagens Nyheter.
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nya och breda publikgrupper”.68

I slutet av januari intervjuades Hörnelius i Dagens Nyheter där
hon kallades för ”en mild kfml(r)- are”. Hon talade om vikten att
hitta nya dramatiker och att hon skulle vilja helårsanställa författare.
Men Lars Gustafsson hade hon ”inte en tanke på att engagera […]
Hon förstår honom inte, säger hon och lämnar osagt om det är me-
tafysiken eller politiken som avgör i fallet Gustafsson.”69

Lars Gustafsson
Att Lars Gustafsson kände sig försmådd av den nya Länsteatern mär-
ker man i hans recension i Expressen av den stora ungdomsteater-
satsningen Puke om ett medeltida bondeuppror:

Att denna sorts omogna amatörteater blir föremål för den västman-
ländska regionsteaterns [sic] yrkeskunniga omsorger visar enbart
att teatern saknar dramaturgisk ledning. […] Svensk teater håller av
alla tecken att döma på att köra fast i en infantil folklighet, baserad
på antagandet att publiken består av förskolebarn och ignoranter
som låter sig roas av en visa, en oanständig vits och ett slagsmål på
scenen.

Med dessa målsättningar kommer den teatersatsning som ingår i
den statliga kulturpolitikens målsättningar att bli lika poänglös som
sextitalets kommunala utsmyckningar av våra förortsområden.70

Av övriga recensenter, exempelvis Leif Zern i Dagens Nyheter men
även de lokala recensenterna, blev uppsättningen uppskattad, även
ifall det blev en insändardiskussion om dess historiesyn. Pjäsen var
skriven av Bertil Arlmark och ursprungligen spelad av Göteborgs
skolteaterensemble, men omarbetades av dramatikern så att den blev
tydligare placerad i Bergslagen och Västerås.

I tidningsintervjun med Maria Hörnelius framgick det också att
Carl-Otto Evers från Göteborg hade anställts för att skriva en revy,
men att hela ensemblen var indragen för att hitta kontakter och upp-
slag. I ett odaterat dokument i teaterns arkiv finns en skiss för ”78 års
revy”, men det är en plan gjord innan Evers hade kontrakterats. Det
finns en lista över tänkbara författare som spänner från Tomas Tran-
strömer och Lars Ardelius till Gunnar Ohrlander och Göran O Er-
iksson. Författarna var samtliga män och hade bara i ett par fall an-
knytning till länet. Utgångspunkten för revyn skulle vara länets och
Sveriges stora företag ASEA:

ton år, där hon 1969 varit med om att starta en grupp som enbart
arbetade med barn- och ungdomsteater. Enligt Karin Helander ville
man ”ge barnen angelägen och underhållande teater utan pekpinne-
aktigt moraliserande”.63  Pjäsen Ostindiefarare 1970 delade kritikerna,
där en del ansåg att den var socialistisk propaganda. När jag frågade
Maria Hörnelius varför hon lämnade Göteborgs stadsteater hävdade
hon att det var spännande att ”få komma ut i landet, att få komma ut
till de där små ställena och spela och bygga upp någonting från bör-
jan”.64  Att ta på sig chefskapet var inte så dramatiskt eftersom det var
ensemblen som var beslutande, något hon var van vid sedan tiden i
Göteborg. Enligt henne hade hon tidstypiskt nog samma lön som de
övriga i ensemblen och inget extra chefstillägg. Det kan ses som ett
exempel på omvänd ekonomi, tron på fältets gemensamma värden
är så stor att man gör en ekonomisk uppoffring (som ofta kan vara
kortsiktig).

Från politikerna fanns det en misstro mot att hon var medlem i
vänsterpartiet KPML(r), hennes agerande bevakades hela tiden av
styrelse, politiker och inte minst av tidningarna. ”Jag var för vänster-
vriden, även om jag lovade när jag blev tillsatt att jag inte skulle låta
ensemblen stå med Maos lilla röda på scenen.”65

Ragnar Lyth minns inte att det fanns några större motsättningar
inom ensemblen, men att det blev en del politiska meningsskiljaktig-
heter eftersom Maria och Bo Hörnelius var medlemmar i KPML(r).66

Enligt Lyth var det några som började säga att ”vi vill framförallt
göra bättre teater […] vår ambition är inte i första hand att bedriva
så politiskt röd teater som möjligt, […] om det inte blir bra så hjälp-
er det liksom inte hur röd den är”.67

Troligen hade Maria Hörnelius en större brist på organisations-
kapital än Ragnar Lyth, att hon dessutom var något så ovanligt som
kvinnlig teaterchef (de enda samtida kvinnliga teatercheferna var den
legendariska Vivica Bandler på Stockholms stadsteater och Gun Jöns-
son, som även hon tillträdde 1978, på Stadsteatern Norrköping- Lin-
köping) och hade att göra med maktgrupperingar som helt domine-
rades av män, gjorde knappast hennes situation enklare.

Hennes ansökan stöddes av ensemblen både för att hon var den
mest meriterade av de övriga sökande och för att hon ”i ensemble-
arbetet tydligt manifesterat sin kapacitet och vilja att fullfölja ensemb-
lens och Länsteaterns målsättning, att förankra teatern i länet hos
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grad olyckligt att samla större delen av länets teater under samma tak
eftersom det skulle leda till likriktning i stället för variation”, samman-
fattade man kritiken.73  Det är en kritik som liknar den som fanns i
remissvaren till betänkandet Ny kulturpolitik beträffande förslaget
att knyta fria grupper till institutionsteatrarna (se sid 83). Därför före-
slog Länsteaterns personal en övergångsform där ett bidrag skulle tas
från Länsteaterns budget under ett till två år.

Även Teaterförbundet centralt var missnöjt med förhållandena,
om föreställningarna ingick i Länsteaterns verksamhet skulle grup-
perna engageras enligt kollektivavtalen eller, precis som Länsteaterns
ensemble önskade, inte vara knutna till teatern utan få direktanslag
från landstinget.74

Ragnar Lyth fortsatte att propagera för ensemblens förslag, bland
annat genom att 1978 presentera det i programmet till Vi betalar inte,
vi betalar inte! under rubriken ”Du i publiken”. I samma lilla ”av-
skedstal” hävdade han att den aktuella pjäsen ”är ett rätt bra exempel
på underhållande teater som handlar om vår verklighet”. Vidare kon-
staterade han att det var ont om sådana pjäser ”[d]ärför satsar vi i år
mycket på att få fram ny dramatik och nya dramatiker att spela i
länet i framtiden. En del räknar vi med att kunna visa Er redan under
nästa år.”75

Den lokala förankringen försökte ensemblen nå genom att publi-
cera utdrag ur samtal med ”svenska och italienska arbetarfamiljer”,
även de italienska var boende i Västmanland och kunde därför göra
jämförelser mellan svensk och italiensk arbetarvardag.76 Familjerna
hade fått följa repetitionsarbetet och kunde därför ge kommentarer
utifrån pjäsen. Det visade sig att uppsättningen var ett lyckokast och
den hyllades både i lokalpress och i Dagens Nyheter. Lokalpressen
andades en stolthet över vad Länsteatern var kapabel till, exempelvis
i Fagersta-Posten (föreställningen premiärvisades i Fagersta):

Det här är en pjäs med ett budskap utöver det Dario Fo stoppat in:
att länsteatern KAN. Om det nu var någon som trodde motsatsen.77

Dagens Nyheters recensent Ingemar Glanzelius var begeistrad och ta-
gen över vilken betydelse ett teaterbesök kunde få. Enligt honom var
det nio år sedan orten hade fått ett professionellt teaterbesök:

Därifrån bör vi kunna leda en mängd trådar: till kulturen, till länet
och landet, stadshus, press och hela länets samtidshistoria.

Kan vi lyckas med en kartläggning av ASEA så har vi nyckeln till
revyn. Misslyckas vi med ASEA kommer vi inte att få ihop en revy
som har någon betydelse för den stora teaterovana publiken vi sö-
ker.71

Sen kommer en lista över vilka förgreningar ASEA kan leda till, ex-
empelvis andra världskriget, Vestmanlands Läns Tidning, Rotary etc.
När jag frågade Maria Hörnelius varför ensemblen inte valde att skriva
revyn själva, hävdade hon att det berodde på att de hade respekt för
genren och inte trodde sig om att kunna skriva den själva.

Likriktning istället för variation
Samtidigt som man dels planerade för det stora genombrottet för att
nå de nya publikgrupperna med revyn, dels hade premiärer på vå-
rens två produktioner – ett uppsökande program byggt på Moa
Martinssons Kvinnor och äppelträd och Dario Fos Vi betalar inte, vi
betalar inte!  – fortsatte arbetet med att få till stånd en utökning av
ensemblen. Inför styrelsemötet den 10 februari 1978 presenterade
ensemblen fyra olika modeller för teaterns utveckling, det första av
tre förändringsalternativ innebar att inte göra några stora scenupp-
sättningar utan enbart uppsökande, det andra alternativet kallades
Stadsteatermodell med turnérätt och det tredje var en utbyggd läns-
teater. Det var det sista alternativet man förespråkade, med totalt sju
uppsättningar och 400 föreställningar och med teatern indelad i tre
olika ensembler. Länsteaterns personal skulle utökas med ytterligare
tio tjänster, som skulle finansieras med åtta nya grundbelopp och
genom att Länsteatern inte längre skulle distribuera andras föreställ-
ningar.72

Men styrelsen ville inte överge det indirekta stödet till de två semi-
professionella grupperna, så ensemblen tog fram ytterligare ett för-
slag som innebar att man skulle få 6 nya tjänster och därmed kunna
spela 6 uppsättningar med sammanlagt 275 föreställningar, en ök-
ning med 95 föreställningar. Men ensemblen fortsatte att argumen-
tera mot distributionen av de två teatergrupperna, skulle den fort-
sätta måste dessa bindas starkare till Länsteatern så att de konstnär-
liga avvägandena kunde ske där. ”Det skulle dessutom vara i högsta
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enkla – inte förenklade
tydliga – men utan pekpinnar
överraskande – men inte förvirrande
dialektiska – men inte mångtydiga
konstnärliga – men inte konstiga79

I ett internt dokument värjde sig teatern mot eventuella anklagelser
om att de var politiskt enkelriktade, man trodde inte heller att det
fanns någon möjlighet att nå publiken med en högre konstnärlig
komplikationsgrad. Ett sätt att nå målet skulle vara att knyta förfat-
tare till teatern. ”Det måste vara vår uppgift att ta initiativ till att en
nutidsdramatik skapas – likaså berättelser om vår historia.”80  Men
målsättningen innebar inte att man skulle sluta spela klassiker, men
de skulle stämma med målsättningarna eller omformas så att de gjorde
det. Man ville också att varje uppsättning skulle ha ett dramaturgiat
inspirerat av Skånska Teaterns modell. ”Dramaturgiatet ska inte fun-
gera som ’teoripolis’ utan i stället sträva efter att låta det teoretiska
och det praktiska arbetet påverka vartannat.” Spelårets försök till egen
aktuell dramatik blev revyn Med små kulörta kängor, som skakade
om mer än förväntat.

Vårens önskemål om en utökad ensemble fick sent omsider re-
spons från Länsteaterns styrelse, alltför sent visade det sig. I ett ampert
brev till Länsteatern meddelade Gunnel Törnander från Statens kul-
turråd att de hade inlämnat sin slutgiltiga anslagsframställan till rege-
ringen den sista augusti, skrivelsen från Länsteatern hade kommit in
den 20 november. ”Det är således inte tänkbart eller ens möjligt att
kulturrådet, efter sitt slutliga ställningstagande i anslagsframställning,
kan ingå till regeringen med ändrade eller förnyade ställningstaganden
ang nästkommande budgetår.”81  Dessutom informerade hon om att
Statens kulturråd hade tvingats till hårda prioriteringar och då valt
att framförallt satsa på de minsta regionteatrarna, ett tydligt meddelan-
de om att Länsteatern inte kunde utgå från ett positivt utfall vid en
förnyad ansökan.

Revyskandalen
Att revyn Med små kulörta kängor blev en sådan stor ”skandal” har
jag svårt att förstå när jag läser manus.82  Det var framförallt en
Västeråsrevy och man ironiserade bland annat över två av teaterns
styrelseledamöter, Asta Holm och Birger Grip. Ett av huvudmålen

Då är det omöjligt att se teater som något isolerat, i hallen pratar
publiken om bruket och jobbet och hur skoj det är med teaterbe-
sök. En lite flyttbar uppsättning som denna är nog märkvärdigare i
Fagersta än den väldigaste Alf Sjöberg i Stockholm.78

Han tyckte sig se likheter mellan italiensk och svensk verklighet, i
Fagersta stod man inför hotet av minskade arbetstillfällen, situation-
en kunde bli som den i pjäsen menade han. Han gjorde även en jäm-
förelse med Pistolteaterns uppsättning och ansåg att Ragnar Lyth hade
lyckats bättre genom att göra brott i farsrytmen, vilket skapade kon-
traster.

Glanzelius tog också upp det faktum att uppsättningen skulle
omarbetas till hösten för att spelas i mindre lokaler, som bygdegårdar.
”Det verkar som en svårare och viktigare uppgift än att deklamera
Shakespeare i stora städers stora scenhus.”  Kampen om teaterns cent-
rum och periferi, om den skulle vara ren konst eller en aktiv del i
samhällsförändringen tycks ännu inte ha varit avgjord, här fanns enligt
recensenten tydliga motkrafter. Även ifall Glanzelius var mycket posi-
tiv fanns det ett storstadsperspektiv på upplevelsen, föreställningen
var en exotisk händelse.

Intern demokrati
Något som tydligt skiljer Västmanlands länsteater från de två tidi-
gare undersökta regionteatrarna är organiseringen av den interna
demokratin. Man organiserade sig i ett tiotal grupper med olika stora
och små uppgifter, de mest betydelsefulla bör ha varit ensemble-
gruppen och organisationsgruppen. Mötena tycks oftast ha varit
protokollförda, men ur dessa beslutsprotokoll kan man inte utläsa
något om motsättningar och skilda uppfattningar.

Inför det nya spelåret 1978/79 samlades personalen till diskussions-
dagar där förhållandet till publiken, den lokala förankringen och
repertoaren var några av kärnfrågorna. Däremot nämndes typiskt
nog inte skolteatern. Den nya publik man ville nå skulle man söka ”i
de lägre socialgrupperna”, att man vände sig till teaterovan publik
medförde att ”[v]arje pjäs måste ha en klar och tydlig fabel”. Nästan i
aforismens form beskrevs hur uppsättningarna skulle vara:
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Politisk 60-talsteater var nu ett skällsord, ensemblen anklagades för
att inte ligga i fas med tiden. Två kritiker var betydligt mer positiva
till innehållet, Fagersta-Postens Rolf Hallgren konstaterade:

Att kunna ställa de här frågorna och säga de här sanningarna utan
att det därför blir torrt, tråkigt, pekpinnemässigt – visst är det en
konst!88

Än mer positiv var Ingvar Engvén i Borlänge Tidning, men det är
tydligt att omdömet var färgat av Engvéns krigföring mot Länsteatern
i Dalarna. Tillsammans med Falu Kurirens teaterkritiker Rolf Forss
lyfte han upp andra teatrars uppsättningar som positivt alternativ till
den egna inkompetentförklarade Länsteatern. Tydligare kan det knap-
past uttryckas än i Engvéns recension av revyn:

För några år sedan spelade också Länsteatern i Dalarna revy, en er-
barmlig tillställning som visade på bristande begåvning för genren.
Västmanlands Länsteater har med sin revy visat att en länsteater kan
klara också den saken! Man kan undra vad det beror på. Ekonomisk
kapacitet eller konstnärlig kapacitet?89

Revy tycks utan tvivel ha varit den farligaste genren för regionteatrarna
att ge sig in på. Genren i sig bedömdes som tvivelaktig, inte som rik-
tig teaterkonst och att behandla samtidens politiska verklighet resul-
terade i att kritiker och publik själva tvingades till ett politiskt ställ-
ningstagande. En tryggare väg var att sätta upp klassiker som var
konsekrerade och ofarliggjorda, en medelväg kunde vara att sätta upp
klassikerna så att de ändå grep in i aktuella frågor eller öppnade för
ett annat publiktilltal.

God, glad och meningsfull teater
Revyn öppnade för ett tydligare ifrågasättande av Länsteatern, den
moderate kommunfullmäktigeledamoten Per Johan Östberg försökte
den 16 mars 1979 ställa en interpellation om revyn, men det gillades
inte eftersom teatern hade en egen styrelse och enligt fullmäktiges
beslut skulle det ha varit ett brott mot kommunallagen att ställa den.90

På ett senare kommunalfullmäktigemöte lyckades han bättre, hans
motion om att Västerås kommun skulle begära utträde ur Länsteatern

var lokaltidningen Vestmanlands Läns Tidning, enligt revyn ”en drake
så rysligt ful och le”.83  Tidningens egen recensent Märta-Lisa Ytter-
berg tyckte inte att det var en lokalrevy:

En politisk revy med viss lokal anknytning är snarare en lämpligare
karakteristik. Om det politiska budskapet behöver ingen sväva i tvi-
velsmål. Centerpartister har något fåraktigt över sig, moderater är
överklassare i lamékavajer, socialdemokrater är klassförrädare.84

Kritikern tyckte att en hel del gränsade till ärekränkning, trots det
ansåg hon att både skådespelarna och texterna var bra. Revyn blev
”aldrig långtråkig, även om många säkert kommer att finna åtskilliga
inslag tråkiga, på ett annat plan”.

Den socialdemokratiska lokaltidningen Västmanlands folkblad var
mer kritisk: ”Kommunalpolitiker och andra kändisar är lovligt ville-
bråd i lokalrevyer. Så har det varit och så må det fortsätta. Men det
ska ske med finess.”85  Ett av numren som kritikern Rune Ek reage-
rade på handlade om den borgerliga tidningskonkurrenten:

Skämta gärna med Vestmanlands Läns Tidning! Men det är inte rät-
tvist att utmåla VLT som en tidning som villigt avstår från att skriva
så snart Asea, polisen eller israeliska staten gör stopptecken.

Men även denna kritiker gör en åtskillnad mellan form och innehåll,
framförandet fick överlag beröm, allt framfördes med stor skicklig-
het. Den enda rikskritikern som tycks ha närvarit var Sven Malm
från Svenska Dagbladet. Leif Zern skrev mycket positivt om Kabaré
Valentin som spelades samtidigt på Västmanlands Länsteater och even-
tuellt var det ett genomtänkt val att inte skriva om revyn.86  Malm
tyckte att det politiska budskapet dominerade alltför mycket över
humorn:

Det blir stundtals väl mycket av politisk 60-talsteater […] Den där
riktiga revyhumorn kommer ofta i kläm mellan ärende och bud-
skap.87

Men även han var begeistrad över ensemblens skicklighet och för att
de var så goda revyaktörer, framförallt nämnde han Maria Hörnelius.
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Att vårens nästa produktion drabbades av inställda föreställningar
för att den fick för lite publikintresse förbättrade inte situationen,
lite smått komiskt är det att pjäsen Van Gogh och postbudet handlar
om en konstnär som blir eftertraktad först efter sin död. Det var Väs-
terås kulturnämnd som hade ställt in föreställningarna och på Läns-
teaterns styrelsemöte den 21 maj 1979 konstaterades att ensemble
och teaterledning hade protesterat mot de inställda föreställningarna.
På samma möte framkom att det var stora problem att sälja skol-
föreställningar från de två semiprofessionella teatrarna, beroende på
att kommunerna Västerås och Köping avsagt sig inköp.95

De osäkra förhållandena för Länsteatern gjorde att Lars Linder i
Expressen tog upp situationen i en större artikel på Expressens kul-
tursida under rubriken ”Stöd Maria – nu!”. Politikernas krav på en
lättare repertoar hade enligt Linder varit omöjligt i Stockholm, men
i Västmanland var det ett utslag av kärnproblemen i regionteater-
politiken:

Kommunen och landstinget vill ha en billig teater som dels är geo-
grafisk heltäckande, dels ger statusföreställningar på den centrala
scenen och dessutom är politisk bekväm. Ensemblerna vet att allt
det där först och främst kostar pengar – och vill framför allt inte alls
spela för politikerna utan för folket – skapa kontakt, spela om lokala
problem; kort sagt bli allt annat än bekväma.96

I juni 1979 anordnades en offentlig debatt om teatern mellan länets
kulturnämnder och teaterledningen. Fagersta kulturnämnds ordför-
ande, som dessutom var styrelseledamot i Länsteatern, hade fått med
sig några frågor:

Är det skp som kommer till tals på länsteatern? Varför serveras bara
kommunistisk propaganda? Är det en kommunistisk cell som styr
länsteatern?97

Diskussionen kom, enligt tidningsreferatet, mycket att gälla vem som
visste vad publiken ville ha och den kritik som hade riktats mot reper-
toaren i lokaltidningarna. Maria Hörnelius hävdade att de grupper
teatern ville nå inte skrev i tidningen och konstaterade dessutom att
även om teatern valde att spela en klassiker som Hamlet, skulle inte
kulturnämnderna och teaterföreningarna veta vilken uppsättning det

behandlades. Orsaken var den minskade publiken på Västerås teater:
”Då denna repertoar icke tycks ’väcka intresse och förståelse för tea-
tern som konst’, vilket är syftet med verksamheten enligt kultur-
nämndens programförklaring”.91  Enligt referatet i Vestmanlands Läns
Tidning försvarade de i revyn karikerade politikerna, Birger Grip och
Asta Holm, Länsteatern med huvudargumentet den konstnärliga fri-
heten och att bedömningen inte bara skulle utgå ifrån revyn. Ingen
av dem var helt positiv till revyn och Grip gav enligt referatet föl-
jande omdöme:

Det borde varit en varmare atmosfär. Mer av satir och mindre elak-
het, recenserade kommunalrådet. Ett plus hade varit om författaren
haft närmare anknytning till Västerås.92

Asta Holm ansåg att det var ett utslag av ”tokvänstern” men att en
förändring säkerligen skulle ske och Grip önskade sig i fortsättningen
”[e]n god, glad och meningsfull teater”. Östberg efterlyste framför-
allt mer klassiker: ”För ensemblen här i Västerås tycks det inte finnas
en enda dramaturg [sic] före Brecht”.

Ifrågasättandet av Länsteatern hade blivit starkare, under våren
hade man även hotats av stämning för förtal av en lokal företagare,
dennes advokat krävde att förtalet i revyn omedelbart skulle upp-
höra.93

Inom ensemblen var man inte heller helt nöjd med revyn, att det
hade varit en arbetsam process berodde enligt utvärderingen delvis
på att förberedelsetiden hade varit för kort och att bara 60 procent av
texten var färdigställd när repetitionerna började. När man hade spelat
upp andra akten inför en referensgrupp och de övriga i Länsteater-
ensemblen kritiserades den för att vara tråkig, för lång och alltför
kontroversiell. Efter denna kritik hade man gjort en del förändringar,
men revyn attraherade ändå inte den stora publik man hade hoppats
på. Svårast hade ensemblen haft att hantera publikens mycket blan-
dade mottagande av revyn. Slutsatsen av utvärderingen blev:

Arbetet med revy pekar klart på att vår kunskap om vår publik är
ganska liten. Här krävs ett mycket större och mycket noggrannare
arbete än vi hittills gjort (kunnat göra). Mycket stor vikt måste läg-
gas på det dramaturgiska arbetet. Detta pekar åter mot behovet av
en dramaturg.94
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tillsammans med dem.101  I artikeln i Dagens Nyheter berättades också
om andra former av uppsökande ”förankringsarbete”.

Den kritik från Länsteaterns medlemmar som framförallt kom
fram i artikeln var den begränsade tillgången till teaterhuset i Väs-
terås, vilket gjorde att man fick spela för få föreställningar och där-
med inte kunde sätta sin prägel på teatern. Det ledde till att när den
ovana teaterpubliken fått reda på att en uppsättning kunde vara värd
att se, hade den redan slutat spelas. Maria Hörnelius jämförde i Da-
gens Nyheter-intervjun situationen i Göteborg, där ett besök på en
viss teater innebar en speciell stämning, pjäsval, profil, med teatern i
Västerås som helt saknade detta:

Men Västerås teater är som om man skulle ta lite av Stadsteatern i
Stockholm, en bit Oscars, Dramaten och Pistolteatern. Och Vasan.
Ett stort stycke Vasan. Inte blir det någon profil av det.102

Hon tar inte upp den avgörande skillnaden mellan en storstad med
flera olika teatrar och en mindre stad där publiken är helt beroende
av en enda teater. Spelåret 1979/80 tycktes Länsteatern göra ett för-
sök till starkare förankring i Västerås, försökte de skapa en liten stads-
teater? I repertoaren utgjordes den uppsökande teatern framförallt
av ett par monologer och en mindre ungdomsteateruppsättning, fokus
låg på de två stora uppsättningarna och på Strindbergs Fröken Julie.

En ny publik?
De två stora uppsättningarna blev kritik- och publikframgångar. När
Maria Hörnelius intervjuades i Svenska Dagbladet i januari 1980 kon-
staterade hon att det var svårt för en sådan liten ensemble att ”spegla
samtidens frågor i [..] en nyskriven dramatik”, det krävde ett lång-
siktigt arbete och samarbete med författaren. Dessutom måste det
läggas ner tid på att hitta den nya publiken:

Vi skulle behöva mer tid för att vara ute i samhället och knyta kon-
takter, arbeta för vårt mål: att förankra teatern hos en så bred publik
som möjligt. Teater skall inte vara förbehållet en liten grupp i sam-
hället. Jag vill ha hit arbetarna på Asea, de som arbetar inom sjuk-
vården o.s.v. Utan att för den skull stöta bort dem som redan går på
teatern, naturligtvis.103

blev – ”[d]iskussionen får vi ta efteråt”.
Tidningen kunde också rapportera att Länsteatern skulle göra en

produktion mindre nästa spelår, för att kunna lägga mer tid på publik-
arbete. Styrelseledamoten P-O Nilsson var orolig för att det skulle
leda till att flera kommuner hoppade av nu när de skulle få ännu
färre föreställningar. Av länets 12 kommuner var nu 8 med i stiftel-
sen, bara Skinnskatteberg hade hoppat av efter stiftelsens grundande,
med motiveringen att man fick för få föreställningar i förhållande
till det årliga bidrag man gav Länsteatern.98

Polisen och Anticimex
Dagens Nyheter gjorde i december ett reportage om de hemska teater-
förhållandena i Västerås. I ingressen berättades att teaterns grannar
var polisen och Anticimex.

Ibland har läget varit sådant att många i staden helst såg att de två
grannarna ryckte in och rensade ut teatern. Ty Västerås är staden där
det inte går att skämta om Nicolin i en nyårsrevy, där kulturnämnden
stoppat en pjäs och där moderaterna vill lämna länsteatern.99

Staden Västerås hade börjat få verkligt dåligt rykte för sitt sätt att
hantera Länsteatern, staden som hade varit mån om att få ett rykte
om sig som kulturstad. Den tidigare satsningen på offentlig konst var
nog betydligt enklare för kommunen att hantera, än en grupp teater-
konstnärer som inte främst ville tillfredställa den traditionella teater-
publiken.

Frågan är ifall inte en sorts disciplinering ändå hade skett i och
med att spelåret 1979/80 dominerades av klassiker – Lope de Vegas
Fårakällan, Strindbergs Fröken Julie och Brechts Herr Puntila och hans
dräng Matti. Brecht hade ännu inte riktigt fått klassikerstämpel, men
i och med att det var en stor och burleskt underhållande uppsätt-
ning, tilltalade den säkert även den traditionella teaterpubliken. I
Fårakällan deltog även några medverkande från Spelet om Norbergs-
strejken, som hade haft en omtumlande premiär 1977 och blivit bör-
jan på en våg av arbetarspel med professionell ledning, och med en
stor amatörensemble som även deltagit i utforskandet av det histo-
riska bakgrundsmaterialet.100  Enligt Maria Hörnelius gjorde man det
för att få kontakt med amatörteatrar, ett annat sätt var att läsa pjäser
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Frågan är om det nu inte allt mer handlade om att lära publiken, det
uppsökande arbetet innebar till stor del att propagera för uppsätt-
ningarna, berätta om teaterhantverket etc. Ragnar Lyth och Maria
Hörnelius menar att ensemblens medlemmar inte var aktiva i det
lokala föreningslivet, politiska partier eller organisationer, eftersom
teatern tog all tid, men att man naturligtvis deltog i demonstrationer,
politiska manifestationer och solidaritetsmöten. Enligt Hörnelius blir
man isolerad när man bara ägnar sig åt teater: ”I första hand är man
ju skådespelare, eller regissör och det är det man vill hålla på med.”108

Ensemblen var, för att använda Giddens begrepp, ett importerat
expertsystem som skulle lösa teaterförsörjningen i Västmanland, hur
kontakterna och inspirationen från omgivningen skulle ske var inte
utarbetat mer än i retoriken. Teatern och kulturpolitiken tycktes åter
bli en fråga om distribution och började återigen bli paternalistisk –
folket skulle smakfostras.

Samarbete med amatörteatern
När amatörteaterdistriktet i en skrivelse vände sig till Länsteatern för
att få till stånd ett utökat samarbete mellan professionella och ama-
törer, fick de efter fem månader ett negativt svar hållet i en positiv
ton från Maria Hörnelius.109  Att exempelvis låta amatörer spela med
i uppsättningarna kunde uppfattas som osolidariskt med de många
arbetslösa skådespelarkollegorna. De från ensemblen som ställde upp
som handledare gjorde det framförallt på sin fritid, det fanns små
möjligheter till det inom det ordinarie arbetet även om det naturligt-
vis måste ses som en del av förankringsarbetet. ”I ljuset av den stolta
deklarationen kan man tycka att det vi gjort är i blygsammaste laget”
konstaterade hon.

Förankringsarbete, samarbete med amatörer etc. var inget som
syntes i statistiken, där handlade det om antalet uppsättningar, spel-
platser och publiksiffror  – det var de siffrorna som granskades av
politiker och lokalpress.

Maria Hörnelius avgick efter tre år som konstnärlig ledare och
ersattes av Lars Larsson som hade en annan bakgrund. I program-
tidningen Lysmasken skrev Hörnelius ett litet avskedstal som mest
handlade om den kommande repertoaren.  Men om teaterns roll ut-
tryckte hon sig:

Man märker här att Hörnelius uttryckte sig mer diplomatiskt, det
handlade nu om att bredda publiken och inte byta ut den. Hon sade
tydligt i denna intervju att de valt bort kontroversiell samtidsdramatik,
det fick ”i första hand bli klassikerna” som sattes upp. Att sätta upp
klassiker är emellertid ingen garanti för att de konsekrerande instan-
serna (som teaterkritikerna) ska upphöja teatern, det visade mot-
tagandet av Göran Bohmans uppsättning av Strindberg Fröken Julie i
januari 1980. Per Erik Wahlund i Svenska Dagbladet räknade upp ett
antal övergrepp på Strindbergs text och varnande ensemblen för att
fortsätta på den vägen ”om den vill tas på allvar i fortsättningen”.104

Ännu hårdare var Bengt Jahnsson i Dagens Nyheter:

Den unge regissören Göran Bohman är känd för sina övergrepp och
bearbetningar. Nu har han emellertid mött sin överman. […] Han
har gett sig på Strindberg, men denne vrenskas.105

När Vestmanlands Läns Tidning 2002 gjorde en artikelserie om Läns-
teatern intervjuades bl.a. skådespelaren Håkan Skoog som började
på teatern redan 1974 och som fortfarande är medlem av ensemblen.
Han ansåg att Hörnelius uttalande om vilken publik Länsteatern sökte
sig till fick stora, negativa konsekvenser:

Hon sa ”Vi söker en ny publik”. Och folk blev förbannade. Som om
den gamla publiken inte dög… Hon borde sagt ”större” eller ”bre-
dare” i stället för ”ny”.106

Det dokument som kom fram i samband med ett ensemblemöte i
augusti 1980, formulerade under punkten ”Verka för en levande folk-
teater” målsättningen att nå den nya publiken utan att för den skulle
ersätta den gamla publiken:

Det väntar oss ett stort arbete för att nå, lära känna och lära av denna
nya publik.

Det är vår övertygelse att en teater med denna inriktning kom-
mer att upplevas som meningsfull och intressant också för en mer
”teatervan” publik.107
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period cirka 45 procent av länets befolkning. Att teaterns hemort var
så dominerande i länet och att avstånden i länet var relativt korta
underlättade naturligtvis att teatern hade en någorlunda rättvis sprid-
ning. Ser man utvecklingen i ett längre perspektiv verkar andelen före-
ställningar i Västerås ligga på omkring 70 procent och andel av länets
befolkning på 50 procent. Idag är teatern framförallt en stadsteater i
Västerås, med huvudansvar för ett teaterhus. Här anordnas gästspel,
teatersoppor med mera och här finns verksamhetens förankring.

Repertoaren skiljer sig också markant från de två andra region-
teatrarna. Jämförelsen blir nu eventuellt lite orättvis. I och med att
man redan hade drivit en regionteaterliknande verksamhet i Rikstea-
terns regi, hade man innan Länsteaters start hunnit med att exempel-
vis spela Meningen med föreningen. I tabell 13 finns det dock flera
saker att betona. Under de första fem åren fanns det inga egenskrivna
pjäser och få hade lokal förankring, barn- och ungdomsteater var
bortprioriterat och sköttes huvudsakligen med hjälp av inköp. Man
hade en förhållandevis hög andel klassiker och utländsk dramatik,
medan andelen urpremiärer och svenska premiärer var låg. Det som
inte syns i statistiken är att man gjorde flera kabaré/collageartade
uppsättningar kring exempelvis kvinnorollen eller den satiriske tyske
komikern Karl Valentin. Men det är tydligt att man inte var någon
föregångare i att ta fram ny dramatik, vare sig svensk eller utländsk.
Teatern förlitade sig mer på spridning av redan etablerad dramatik.

Tabell 12, publikutveckling Västmanlands länsteater.

Vidare bör man kunna kräva, att en regional teater söker det speci-
fika i sin del av världen. Vilken är vår historia? Vilka är människorna
här? Vad har dom att berätta för oss?110

Ser man på den planerade repertoaren var det två uppsättningar som
hade lokal förankring, dels ett sommarteaterprojekt om livet kring
Strömsholms kanal, dels en specialbeställd fars av Bertil Arlmark om
arbetet, den senare sattes aldrig upp.

Lars Larsson kom närmast från ett arbete som producent på Stock-
holms stadsteater och tog hand om både den konstnärliga och den
administrativa ledningen av teatern. I en intervju i Svenska Dagbla-
det bekände han sig till de kollektiva beslutsformerna. Att Länsteatern
hela tiden hade arbetat på det sättet ansåg han vara ”värdefullt, unikt
och lyckligt”. Om de stormiga konfliktåren på teatern sa han:

Nu har styrelsen vuxit upp och förstår hur den bäst hjälper Väster-
åsarna till bättre teater. Det känns som om både teatern och dess
styrelse kommit igenom ett slags pubertet.111

Lars Larssons chefskap förstärkte traditionen med stora klassiker-
uppsättningar, men de blev nu mer uppmärksammade i rikspressen.
Inte minst de tre uppsättningar som den tjeckiske exilregissören
Otomar Krejca gjorde. En regissör med världsrykte, som tidigare hade
gjort tre uppsättningar på Stockholms stadsteater. Larsson lyckades
också få igenom att Länsteatern tog över ansvaret för all teaterverk-
samhet på Västerås teater från 1 juli 1983. Under Hans Wigrens chefs-
period öppnade 1990 en speciell scen med egen ensemble för barn-
och ungdomsteater, Sigurdteatern. 1998 omvandlades den gamla stif-
telsen till ett kommunförbund med Landstinget och Västerås stad
som medlemmar.112

Publik och repertoarutveckling
Västerås är och var den helt dominerande staden i länet och det märks
också på föreställnings- och publikstatistik. Men till skillnad från de
två tidigare behandlade regionteatrarna, är det inte så stor diskre-
pans mellan hemortens andel av publiken och dess andel av länets
befolkning. Som framgår av tabell 12 var Västeråsandelen av före-
ställningarna mellan 49 och 77 procent, Västerås hade under denna
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teaterns politiska inriktning hade även gått ut över repertoaren, öns-
kemål framfördes om att den skulle vara mer underhållande och tra-
ditionell.

Personalutveckling
Teaterns personalstyrka var redan från start relativt stor, 33 årsverken.
Spelåret 1981/82 hade man 43 årsverken, ökningen ledde inte till ett
ökat antal produktioner eller uppsättningar. Under det första spel-
året utgjorde, av de fast anställda, andelen teknisk och administrativ
personal 46 procent, sedan steg den redan nästkommande spelår till
50 procent och under de kommande tre åren låg den kvar på över 50
procent.  Hos den betydligt mindre Dalateatern var andelen efter fem
års verksamhet bara 33 procent, medan den hos Teater Västernorrland
var 47 procent. Ser man längre fram, till 2002, hade Teater Västman-
land 61 årsverken varav 22 konstnärliga, dvs. 72 procent var teknisk
och administrativ personal. Siffrorna är inte helt jämförbara efter-
som det handlar om fast anställda under de första åren, medan siff-
ran från 2002 gäller all personal. Men eftersom korttidsanställningar
framförallt bör gälla regissörer, scenografer och skådespelare, skulle
skillnaden förmodligen ha varit ännu större med helt jämförbara
underlag. Tendensen är hur som helst tydlig, en institution med allt
färre konstnärer och där specialiseringen ökar. Eftersom merparten
av skådespelarna kom ifrån en institutionsteatermiljö, eller var utbil-
dade i en sådan tradition, sågs förmodligen specialiseringen som själv-
klar. Även här fanns det skådespelare som var med och byggde upp
scenografin vid turnéföreställningarna, men vanligare var gränsöver-
skridanden mellan skådespelare och regissör. Det är intressant efter-
som det är så tydligt att regissörsrollen var viktig, inte minst när det
gällde nytolkningar av klassiker. Maria Hörnelius framhåller att det
hon såg som mest positivt under sin chefsperiod var att hon kunde
utveckla sin regiförmåga och därmed komma fram till att hon fram-
förallt ville arbeta som regissör.115  Märkbart är också att flera stora
uppsättningar (framförallt under perioden med kvinnlig teaterchef)
hade kvinnliga regissörer (Maria Hörnelius, Katinka Kassius, Bodil
Mårtensson, Eva Persson, Elisabeth G Söderström, Wiveka Warenfalk),
men även här dominerade männen.

En fråga som kan ställas är ifall en av orsakerna till att den traditio-
nella dramatiken dominerade, var att den överväldigande majorite-
ten av skådespelarna hade en statlig scenskoleutbildning bakom sig
och kanske även att en Riksteatertradition levde kvar. Många av skå-
despelarna kom ifrån Scenskolan i Göteborg, på Stadsteatern hade
gruppteatertanken utvecklats, inte minst genom pjäser som Hemmet
och Flotten och även inom Skolteaterensemblen, där ett kollektivt
skapande fanns i grunden.113  Men det fanns också en tendens till
klassikernytolkningar, och den tidiga viljan att knyta Ralf Långbacka
till sig tyder på att den riktningen kanske intresserade ensemblen star-
kast.114  De negativa erfarenheterna av revyn 1979 gjorde förmodli-
gen att man undvek alltför tydliga kommentarer om de aktuella
samhällsförhållandena. Stödet för ensemblen i rikspressen och från
Teaterförbundet när det fanns hot mot Länsteaterns självständighet,
var mycket mindre än det som fanns för Länsteatern i Dalarna. De
uppsättningar som framförallt uppmärksammades i rikspressen var
klassikeruppsättningarna på den traditionella stora scenen, det är tyd-
ligt att teaterfältet hade börjat återfå sina hierarkier där barn- och
ungdomsteater inte räknades som ett tecken på hög andel kulturellt
kapital. Ifrågasättandet av dominansförhållandena inom teaterns fält,
till och med av fältets autonomi, var för tillfället över. Nu stärktes
strävandena efter det autonoma i och med att regissörsrollen beto-
nades och att det estetiska lyftes fram före den teater som ville delta i
en samhällsförändring. Det var förmodligen lättare att försvara sin
självständighet vad gällde de estetiska valen, än den tidigare inrikt-
ningen att spela en samhällsförändrande roll. Kritiken mot Läns-

Tabell 13, repertoar Västmanlands länsteater.
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kratiska kommunledningen. En av sketcherna handlade just om so-
cialdemokraternas stadshustorn. Man angrep Västerås ”borgerliga”
socialdemokrater genom att nedvärdera en av deras stoltaste sym-
boler.

Ring klocka, ring!
Om solidariteten
Vet ni ingenting,
För ni är fångar i tornet.
Där kan ni sitta bland molnen och vakta på era positioner
Och spana på oss, som vandra på marken.
Det är vi som är fienden,
Ty vi vandrar i verkligheten.116

En annan sketch handlade om hur en kypare som hela tiden tappade
brickorna blev anställd som klockspelare i stadshuset. Att döma av
manus var det en scen som utnyttjade en musikalisk lekfullhet.

Den andra bilden visar tre skådespelare föreställande banktjänste-
män som tittar ut genom en miniatyrhusfasad, i huset bredvid ban-
ken ligger ”Asta Holm modeaffär” (bild 20). Asta Holm var (som

Bild 20, Revy!... med små kulörta kängor (1979), fotograf Fredrik Lundgren,
Teater Västmanlands arkiv.

Spelstil, teman
Jag måste göra ett relativt grovt urval av de 26 uppsättningarna, mål-
sättningen är att få fram repertoarens olika sidor. Samtidigt dras jag
naturligtvis till de uppsättningar som utmärkte sig, i positiv eller ne-
gativ mening. Urvalet styrs också av vilka uppsättningar det finns
material om, som foton, recensioner och manus.

Den uppsättning som det blev störst debatt om var Revy!... med
små kulörta kängor… Tidigare har jag refererat en del av teater-
kritikernas åsikter, märkbart är att Svenska Dagbladet är den enda
rikstidning som tycks ha skrivit om den, trots debatten den väckte.
Det är ett exempel på hur lågt kulturellt kapital en lokalrevy hade, att
den sen inte heller blev publikt och därmed ekonomiskt framgångs-
rik gjorde att den värderades lågt. Det som framgick var ändå att
kritikerna ansåg att revyn var skicklig och som revyhantverk väl ut-
förd.

Ifall man ser på två bilder från uppsättningen är det tydligt att
man spelade direkt ut mot publiken. I ett större ensemblenummer
står man lätt framåtlutad, lite spefullt lockande mot publiken, fram-
förallt skådespelerskorna. Kanske en markering att här kommer
avslöjanden om Västerås att ske (bild 19). I fonden syns en målning
som för tanken till socialrealistiska målningar av Kremls siluett, men
här är det Västerås torn som tonar fram över molnen – samma pampar
här som där. Tornen är byggda av Asea, kyrkan och den socialdemo-

Bild 19, Revy!... med små kulörta kängor (1979), fotograf Fredrik Lundgren,
Teater Västmanlands arkiv.
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niker och ”skolbarn” i masscenerna.117  Vestmanlands Läns Tidnings
recensent Ulf Stenberg konstaterade att uppsättningen var en del av
”en numera närmast patenterad speltradition, alltifrån de fria grup-
pernas historielektioner, med Skånska teaterns Maria från Borsta-
husen som en av de konstnärliga höjdpunkterna, över institutions-
teatrarnas försök att göra samma sak med lite mer pengar, till stora
amatörteateruppsättningar som Spelet om Norbergsstrejken.”118

Recensenten verkade tycka att klassmotsättningarna var över-
betonade och schabloniserade, men i och med att manusförfattaren
Göran Nilsson även hade använt sig av andra speltraditioner, som
folklustspel, så lyckades han ”balansera gravallvar och uppsluppen-
het utan att för den skull tappa tråden”. På en bild ser man hur folket
firar midsommar och dansar glädjefullt med kransar i håret, de är
klädda i rustika kläder med rejäla kängor och stövlar (bild 21). På en
högre plattform står överklassen och betraktar de folkliga festlighe-
terna med ett roat leende. Dessa tre representanter är alla klädda i
vitt, elegant och stelt i stark kontrast till det livfulla folket. Det finns
inga tecken på något utåtriktat spel mot publiken.

På ett tidigt diskussionsstadium tycks man ha varit inriktad på
mycket kringaktiviteter, med bl.a. lekar som skulle dra in publiken. I
ett odaterat brev från Maria Hörnelius (troligen till ensemblen våren

Bild 22, Fårakällan, fotograf Fredrik Lundgren, Teater Västmanlands arkiv.
tidigare nämnts) styrelseledamot i teatern, hela denna sketch utgick
ifrån hennes jungfrutal i kommunfullmäktige som gällde antalet
pissoarer i centrum. Banken som låg bredvid hennes modebutik
motsatte sig kraftigt att en pissoar skulle placeras i närheten, det skulle
leda till busliv, ja rent av bli en säkerhetsrisk. För att vara till en revy-
sketch (även om den var lång) är scenografin avancerat utförd, med
gardiner i fönstren, små hattar i Asta Holms skyltfönster och de lite
ironiska affischerna i bankens fönster, ”Spara” och ”Satsa”. De tre
skådespelarna spelar ut en indignerad hållning, men de ironiska drag-
en är ytterst olika. Även här tycks det utåtriktade spelet mot publiken
vara viktigare än spelet mellan aktörerna.

Några år senare gjorde man nästa försök till lokal förankring. Då
utgick man ifrån nutidens situation i Bergslagen, men sökte sig bakåt
till historien. Över mörka vatten spelades sommaren 1982 på olika
spelplatser vid Strömsholms kanal. Intressant är att man inte här hade
engagerat några amatörteatergrupper, spelet dominerades helt av en-
semblens professionella skådespelare med förstärkning av några tek-

Bild 21,Över mörka vatten  (1982), Teater Västmanlands arkiv.
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och spela en klassiker. Två föreställningsbilder – jag kan bara gissa
mig till var i pjäsens handling de utspelar sig –  säger ändå en hel del.
En visar hur Kenneth Risbergs Jean häftigt kysser Lena Lindgrens
Julie, hon tar spjärn, verkar vilja göra motstånd medan han över-
mannar henne utan att verka hålla speciellt hårt i henne. Julie har en
elegant, spetsförsedd vit klänning, medan Jean har den föreskrivna
bonjourjackan – svart mot oskuldsfullt vitt (bild 23). Den andra bil-

Bild 23, Fröken Julie (1980), fotograf Fredrik Lundgren, Teater Västmanlands arkiv.

1981) talas det om att man kanske ska minska dessa ambitioner, efter-
som fokus skulle riskera att hamna utanför själva teaterföreställ-
ningen.119  Hon talade om att man kanske skulle koncentrera sig på
lekar för barnen, som de vuxna eventuellt kunde delta i. Men detta
försök att knyta en förbindelse mellan spelets kultur och teaterns
spel tycks helt ha försvunnit under utarbetandet av pjäsen. En orsak
till detta val var förmodligen att föreställningen var omkring fyra
timmar lång, publiken fick nöja sig med att se på utan att delta.

En bild visar en helt annan folklig scen från en av de stora klassiker-
uppsättningarna, Lope de Vegas Fårakällan (bild 22), skriven under
tidigt 1600-tal. I pjäsens centrum ett folkligt uppror mot en brutal
feodalherre, enligt recensenterna lyfte Maria Hörnelius fram kvinno-
perspektivet i sin uppsättning. På bilden visas den folkliga glädjen,
paret som dansar i mitten är omgivet av spelande och klappande
människor i en halvring. Längst bort på en målad fond syns en klippa
med en borg, en symbol för den hotande överheten. Även här tycks
energin ha riktats inåt, till medaktörerna. Lars Olof Franzén i Dagens
Nyheter betonade att uppsättningen lyfte fram klyftan mellan folket
och överheten.

Scenerna där folket uppträder är mjuka och varma, med ett levande
språk men också med en viss bussig slapphet i spelsättet. Det är onek-
ligen något av gamla tiders barnteater över Thomas Tjernelds och
Eva Gröndahls unga par när de svävar runt som två troskyldiga jelly-
puddingar på scenen.120

Kritikern tycktes föredra de mer tillspetsade konfliktscenerna och
berömde regissören för att ha gett dem ”en så vass och komplicerad
profil”. Att döma av bildmaterialet fanns det inte något förhöjt eller
ironiskt i spelet, däremot en stark bildmässighet och storslagenhet i
scenerierna. Vad Franzén menade med ”gamla tiders barnteater” är
ganska dolt, eventuellt menade han en sorts gullighet och övertyd-
lighet.

Inte alla klassikeruppsättningar fick, som tidigare nämnts, god-
känt av fältets konsekrerande instanser. Det drabbade framförallt
Göran Bohmans uppsättning av Fröken Julie 1980. Det blev till en
diskussion om vad man har rätt att göra med en klassiker eller på
vilket sätt man har rätt att bryta med det etablerade sättet att tolka
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av händerna. Hon verkar lyssna till vad Julie säger, men som om hon
inte riktigt vill förstå. Julie understryker sin utsatthet genom att sätta
handen mot bröstet, vädjande. De båda ser inte på varandra, men
inte heller på publiken som de är snett vända emot. Av båda bilderna
framgår att Charlie Hellbergs scenografi framställer ett ljust herrgårds-
kök, fyllt med exakta detaljer. Spelstilen tycks innehålla starka emotio-
nella utspel, som till en del tas ut kroppsligen.

Flera av kritikerna var upptagna av det faktum att Lena Lindgren
hade svimmat under genrepet och att premiären därför hade fått skjut-
as upp en vecka. Mest originell var Björn Nilsson som recenserade
just denna avbrutna föreställning. Han anropade ingen klassikerpolis,
men konstaterade att den var långt ifrån ”Strindbergs avsikter” och
”tämligen renspolad från det mesta som luktar ödestragedi och feo-
dal dekadens”.121  Han konstaterade att det var ett triangeldrama där
Kristin var mycket tydligare gjord som ”en försmådd tös som gråter
av svartsjuka”.  Dessutom var det ”den första uppsättningen som öpp-
nar dörren till Jeans rum, till förspelets hetta och brunst”.

De andra kritikerna valde att återkomma och se uppsättningen
färdigt. Dagens Nyheters Bengt Jahnsson och Svenska Dagbladets Per
Erik Wahlund var de som starkast vände sig mot nytolkningen av
Fröken Julie. Wahlund var framförallt irriterad på att det som borde
hållas dolt visades för publiken, som att Jean klädde av Julie inför
publiken och att hon skar av sig halsen i hans armar frontalt mot
publiken.122  Jahnsson tyckte att det var en ”syskonförtrolig gemen-
skap” i slutscenen. ”Lena Lindgren låter rakkniven snudda vid Ken-
neth Risbergs hals innan den stannar vid hennes. Ridå.”123  Både han
och Wahlund anmärkte på att det var sådan liten klasskillnad mellan
Jean och Julie. Wahlund tyckte att Jean såg ut ”som ett vaktmästar-
biträde från Asea” och att Julie spelades av Lena Lindgren med ”en
kokett förnumstighet som kanske skulle ha gjort sig i ’Svanevit’”.

Aftonbladets Björn Samuelsson såg istället en mycket konsekvent
tolkning där ”det patriarkaliska samhällets maktstruktur hela tiden
[var] närvarande”.124  Att Julie begick sitt självmord i famnen på Jean
ansåg Samuelsson vara logiskt, eftersom det bara var i döden de verk-
ligen kunde mötas.125

Edward Bonds dramatik är allmänt känd som svårspelad, svårig-
heterna har i de svenska uppsättningarna ofta legat i att de hamnat i
en realistisk form.126  Så tycks inte fallet ha varit när Leif Nilsson satte

den är en scen mellan Julie och hushållerska Kristin, spelad av Ann
Petrén (bild 24).  Här är Julie uppriven, förmodligen resklädd i svart,
men jackan har hon tagit av sig och hängt över köksstolen och blot-
tar därmed en modern åtsittande vit topp. Kristin är troligen kyrk-
klädd, i en strikt, elegant svart dräkt med lång kjol. Hon är mörk i
synen, tycks försöka lugna ner sig genom en mycket speciell hållning

Bild 24, Fröken Julie (1980), fotograf Fredrik Lundgren, Teater Västmanlands arkiv.
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anne Jansson (bild 25). Eftersom uppsättningen verkar ha haft så
starka teatrala drag och ha spelat med könsidentiteter, upplevdes för-
modligen inte mörksminkningen som störande. Även här tycks spel-
et helt rikta sig till medskådespelarna, möjligen var de interfolierade
sångerna tänkta för ett mer direkt publiktilltal.

Teater för barn valde Länsteatern ganska snart bort, men jag tar
ändå upp två exempel. Länsteaterns första uppsättning var Maria
Hörnelius och Lasse Strömstedts Lasses mage för låg- och mellansta-
diet. Magen är en blandning av fabrik och ämbetsverk, man måste
exempelvis beställa allt på olika blanketter. Det går ett rykte om att
moderna magar inte har någon besättning utan klarar sig själva, då
undrar en röst: ”Men vart skulle vi ta vägen då, Jungman?”128  Det är
det tydligaste politiska uttalandet i pjäsen, i övrigt handlar den om
att det blir bättre ifall man hjälps åt och den rymmer en matmora-
listisk hållning om att äta rätt. Men allt är hållet i en munter ton och
det vimlar av arbetare och effekter i magen.

En bild som är publicerad tillsammans med recensionerna visar
ett bråtigt bygge, med rör, spiraltrappa, tvättmaskin. Det finns möj-
lighet att spela på flera plan. Könsbilden som uppvisas är minst sagt
traditionell. Längst ner står Marianne Jansson och tvättar för hand,

Bild 26, De vilda barnen (1980),fotograf Lasse Rudberg, Teater Västmanlands arkiv.

upp Benådningen på Västmanlands länsteater 1982. Bengt Jahnsson
skrev:

Rollerna är skarpa karikatyrer och regissören Leif Nilsson förstärker
fränheten. Erik Ranhagen som lorden är feminiserad intill galen-
skap. Hans humor är cynisk fräck så att det går rysningar genom
salongen. Lena Pia Bernhardsson är likadan som modern men mer
karl, en manlig skata.

Uppsättningen var imponerande, enligt Jahnsson och därför måste
ett gästspel ”självklart ordnas i Stockholm”. Riktig, av Jahnsson kon-
sekrerad, teater skulle naturligtvis visas upp i Stockholm och där få
strida om sin plats på fältet och om möjligt hota den rådande ord-
ningen. Dessutom var det en tydlig utmaning mot Dramaten som
eventuellt skulle ta upp pjäsen, om man hade råd.

Västmanlands Folkblads kritiker ställde sig frågande till att man
hade valt att gå till historien för att skildra dagens sjuka samhälle.
”Ger en drygt halvbesatt teater på premiären en antydan om att det
är fler än jag som går och väntar på uppsättning [sic] handfast kon-
kret nutidsdramatik?”127

Ser man på bilderna är dekoren stiliserad, medan kostym och mask
är mycket omsorgsfullt genomförda. I rollen som Rose hade de valt
att inte ha en färgad skådespelerska utan istället mörksminka Mari-

Bild 25, Benådningen (1982), Teater Västmanlands arkiv.
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aktuella tidskommentarer i klassiska pjäser, den formen av översätt-
ningar fick nå publiken genom mer sublima tecken. Flera av uppsätt-
ningarna spelade på könsroller och patriarkala strukturer. Många av
dem tog också upp ett klassperspektiv, som av kritikerna ofta upp-
levdes som övertydligt. Inte minst var det skildringen av det enkla
folket som ansågs alltför idylliserande och schablonartad. Det var en
markant skillnad i spelstil om man spelade revy eller klassiker, fram-
för allt vad gällde riktningen mot publiken. Klassikeruppsättningarna
dominerades av en bildmässig regi, med en intensiv men traditionell
institutionsteaterspelstil. Men klassikertolkningarna kunde, som i
fallet Fröken Julie, gå över gränsen för det som fältet tillät. Ett sådant
angrepp på gemensamma värden kunde visa sig lönsamt längre fram,
men insatsen var riskabel.

Repertoar- och regissörsval följde inte de gängse, men att utnämna
Länsteatern Västmanland till en föregångare skulle vara att överdriva
– i centrum stod hela tiden den välskrivna, konsekrerade pjäsen. Den
journalistiska arbetsmetoden för att få fram en pjäs som användes
både i Västernorrland och i Dalarna, var aldrig ett alternativ i Väst-
manland. En orsak kan ha varit att det fanns en stor teaterpublik i
Västerås som visste vad som ”borde” spelas. En publik som man till
en början försökte ignorera, men som förmodligen innehade bety-
dande poster i samhället och blev försvarare av det lokala konstfältets
konsekrerade värden, och som motsatte sig alltför starka försök till
förändring av dominansordningen. Inte heller lyckades Länsteatern
under dessa år erövra en tillräckligt betydelsefull plats på det natio-
nella teaterfältet. Därmed hamnade man i utkanten av de positions-
strider som skedde på fältet.

glatt tittar hon på den från ovan kommande mannen, Kjell Lennarts-
son, i arbetskläder och med slips till den rutiga skjortan. Trots att det
är hon som arbetar på bilden, är det mannen som ger intryck av
handlingskraft.

Mats Ödéens pjäs De vilda barnen byggde på den sovjetiske för-
fattaren Pantelejevs berättelse Petjka och klockan, om föräldralösa barn
i Moskva efter revolutionen. ”Solskensmoral modell Sovjet” är rub-
riken på Ulla Siljeholms recension i Vestmanlands Läns Tidning.129

Det märkliga är att det omdömet inte förekommer i recensionen, där
hävdade hon att pjäsens moral var allmängiltig, trots det ansåg hon
att uppsättningen inte hade något större värde förutom underhåll-
ningsvärdet. Det hon starkast reagerade mot var att spelet var upp-
drivet, fysiskt och att man använde dialekter för att locka till skratt.
Att skådespelarna bar mask trodde hon handlade om att göra berät-
telsen mer allmängiltig och för att öka dramatiken. Sven Wesström i
Västmanlands Folkblad associerade till bankrånare, men tyckte det
var att överdriva huvudpersonens klockstöld lite väl mycket.130  Även
Wesström klagade på överspel och dessutom på mängden av svordom-
ar.

Maskerna förändrade naturligtvis spelstilen, de täcker ibland bara
näsan och håret, ibland hela ansiktet med bara ögonen synliga (bild
26). Det gör att uttrycken måste hitta andra vägar, spelstilen blev
förmodligen mer fysisk vilket bröt mot den teaterform som togs för
given. Eventuellt kan den finlandssvenske regissören Johan Simberg
ha varit inspirerad av den schweiziske regissören Benno Bessons
Hamletuppsättning med vita tygansiktsmasker på Lilla teatern i Hel-
singfors året innan. Det finns inslag av rysk lokalfärg i klädseln, inte
minst stövlarna som brukar användas som tecken på enkelt folk ifrån
Ryssland. Spelplatsen tycks ha varit inramad med nät, kanske som en
symbol för fängslandet på en anstalt för vanartiga barn, i övrigt stora
träportar i fonden och träplattformar att spela på. Wesström talar
också om en bro rätt igenom publiken. På bilderna riktar sig skåde-
spelarna helt till varandra, men i och med att de befinner sig så tätt
på publiken är det möjligt att publiken kände sig indragen. Denna
gång sökte man sig till en historisk tid och ett främmande land för att
diskutera moral. Bara en av uppsättningens skådespelare var kvinna.

Länsteatern blev allt mer benägen att gå omvägar kring det di-
rekta samtidstilltalet och var inte heller intresserad av att lägga in
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Regionteatrarna 1981-2002

Under 90-talet har teaterns landskap i Sverige förändrats åtskilligt.
Regionteatrarna är verksamma inom en mycket snävare ekonomisk
ram än tidigare. Många regionala institutioner har minskat antalet
produktioner, och de flesta är tvungna att satsa på säkra kassasuccéer
för att kunna visa politikerna höga publiksiffror, repertoarens profil
slätas sakta ut.1
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Hur såg utvecklingen ut för regionteatrarna, hur skedde utbyggna-
den? Den snabba takt som utredningen hade förutspått blev inte verk-
lighet. I det här kapitlet kommer jag med statistikens hjälp försöka ta
ett helhetsgrepp om regionteatrarna. Vidare kommer jag att disku-
tera några av de politiska initiativ och utvärderingar som har gjorts.

1977 startades Älvsborgsteatern som försöksverksamhet under
Borås Stadsteater, och blev självständig 1985.2  1977 startades Läns-
teatern i Blekinge, den hade föregåtts av en Riksteaterensemble startad
1972, under namnet Blekinge husmansteater. Den upphörde 1988,
den enda regionteater som har lagts ner. Jönköpings Länsteater star-
tades 1978, de tre första åren med Riksteatern som huvudman. Väster-
bottensteatern blev 1980 länsteater men föregicks av Riksteaterns
Västerbotten-ensemble som startades 1969. Östgötateatern blev läns-
teater 1980, tidigare hette den Stadsteatern Norrköping-Linköping,
men nu klev landstinget in som en tredje huvudman. Folkteatern
Gävleborg, delvis baserad på Skånska Teatern, inledde sin verksam-
het 1982. Länsteatern i Örebro ombildades till Länsteater 1983 uti-
från Riksteaterns Örebroensemble som startade 1969. 1984 ombilda-
des Riksteaterns Växjöensemble, som startades 1970, till regiontea-
ter, från 1988 som regionteater för både Blekinge och Kronobergs
län. Länsteatern i Skaraborg bildades 1988, teatergruppen Mercurius
flyttade sin verksamhet från Lund och utgjorde sedan stommen i den
nya länsteatern. Länsteatern ingår sedan 1 juli 2002 i Göteborgsoperan
och spelar enbart musikdramatik och ingår därefter inte i statisti-
ken.3  Bohusläns Teater har startåret 1991, 2001 slogs den ihop med
Älvsborgsteatern under det gemensamma namnet Västsvenska tea-
tern.4  Byteatern blev länsteater 1992, sedan 1974 hade man verkat
som fri grupp i Kalmar. Teater Halland startades som försöksverk-
samhet 1990 och blev permanent 1993. Länsteatern på Gotland star-
tades 1995, grunden var den fria gruppen Bryggeriteatern. Jämtlands
länsteater grundades 1997, statligt stöd fick man från 2000, de två
första åren dock bara som försöksverksamhet.5  Sörmlands länsteater
bedriver verksamhet under namnet Sörmlands musik & teater, först
som en fyraårig försöksverksamhet men från och med 2004 perma-
nent.6  I Värmland inleddes en treårig försöksverksamhet med ett
regionalt uppdrag till den fria teatergruppen Västanå Teater, vilket
bland annat innebar utökat statligt stöd.7  Till detta kommer stads-
teatrar som har visst regionalt uppdrag, försöksverksamheter som

inte har lett till någon permanent verksamhet etc. De senast tillkomna
länsteatrarna är jämförelsevis mycket små, ett exempelvis var det stat-
liga stödet 2002 till Länsteatern på Gotland drygt 3,2 miljoner och
till försöksverksamheten vid Länsteatern Jämtland-Härjedalen 1,5
miljoner, att jämföra med exempelvis Teater Västernorrlands drygt
8,3 miljoner och Östgötateaterns drygt 24,5 miljoner.8

Annan regional scenkonst som staten stödjer finns inom musik-
teater- och dansområdet, detta har jag valt att inte behandla utan
enbart teatrar som i huvudsak ägnar sig åt talteater. Men naturligtvis
har dessa regionala talteaterinstitutioner, beroende på egen ambition
eller kulturpolitiska initiativ, även ägnat sig åt musik- och dansteater-
uppsättningar och finns därmed även med i statistiken.

Det är tydligt att utgångspunkterna för en regionteater kan va-
riera, från fria grupper till initiativ av landsting, vilket också visar att
mitt urval med tre teatrar är representativt. Flera av teatrarna har
haft konflikter med huvudmännen om verksamhetens inriktning,
kritiken mot det politiska innehållet har däremot säkert avtagit till
följd av det förändrade samhällsklimatet.

En av drivkrafterna bakom regionteatersystemet var att ge lands-
tingen en kulturpolitisk roll, det avspeglas också ekonomiskt. Ser man
på de 14 regionteatrar som fanns år 2002 (försöksverksamheter har
jag inte tagit med i statistiken) blir fördelningen av det offentliga stödet
följande (inom parentes siffrorna för samtliga talteaterinstitutioner):
staten 33% (51%), landstingen 42% (13%), kommunerna 23% (35%),
övrigt offentligt stöd 2% (1%). Av statens stöd till talteater år 2002
gick 41% till storstadsregionerna Stockholm, Göteborg och Malmö
och 18% till regionteatrar.9

Tabell 14, regionteatrarnas utveckling.
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I tabell 14 syns på tre punkter en relativt klar utveckling. 10  Andel-
en konstnärlig personal sjunker (i Statens kulturråds statistik för år
1981/82 redovisas inte andelen), färre besök sker utanför hemkom-
munen och barn- och ungdomsteaterns andel av den totala publiken
sjunker. Att publiken på regionteatrarna har minskat så kraftigt mel-
lan 2000 och 2002 har jag ingen bra förklaring till, en bidragande
orsak är att Skaraborgs länsteater övergått till Göteborgsoperan och
därför inte har tagits med i statistiken 2002, 2000 hade Skaraborgs
länsteater en publik på 13 997.

När jag försöker analysera teatrarnas repertoar utifrån de krite-
rier som jag har använt i de tre specialstudierna blir tendenserna mind-
re tydliga (tabell 15).11  Jag har därför valt att lägga till en kategori
som heter mindre uppsättning (högst tre skådespelare).

En uppgift som kan förvåna är att den lokala förankringen
ligger på 19 respektive 11 procent 2000 och 2002. Eventuellt har jag
här varit för generös med att klassa uppsättningar som lokalt för-
ankrade, att en skådespelare exempelvis har skrivit en monolog eller
att teatern har gjort ett program om en författare från regionen har
här räckt. Försök att verkligen förankra en teaterföreställning i publik-
ens erfarenheter är försvinnande få idag. I den förra tabellen kunde
vi se hur publiken på barn- och ungdomsteater minskade, däremot
finns det ingen minskning i antalet produktioner för den publik-
gruppen. En annan uppgift som kan förvåna är andelen urpremiärer
och svenska premiärer. En förklaring till detta är andelen mindre före-
ställningar, återigen har vi skådespelaren som har skrivit en mono-
log. En annan förklaring är det ökade dramatikerstödet, vilket har
gjort att flera regionteatrar har beställt nyskrivna pjäser. Möjligheten
att söka utvecklingsstöd infördes i och med den kulturpolitiska pro-

positionen 1996/97:3, här försökte staten hitta åtgärder för att driva
igenom den statliga kulturpolitiken för att nå kulturell jämlikhet,
något som ledde till protester eftersom det inskränkte teatrarnas fri-
het och den politiska decentraliseringen.12  Tabellen skulle bli tydli-
gare ifall det hade varit möjligt att gå längre bak i tiden, men det
finns ingen tillförlitlig repertoarsammanställning innan Teaterårs-
boken. Men ifall man jämför med repertoarsammanställningarna för
de tre specialstuderade regionteatrarna märks skillnaderna framstå
klarare.

Politiska initiativ
En mängd utredningar och utvärderingar har skett både kring fråg-
an om regional kultur och om teaterområdet. Jag väljer här att kort-
fattat redovisa två utredningar som tillsattes 1993 av den dåvarande
kulturministern, folkpartisten Birgit Friggebo. Den första mindre
utredningen hade som uppgift att granska Riksteatern, men blev istäl-
let en utredning om hela teaterområdet och presenterade 1994 be-
tänkandet Teaterns roller.13  Det större utredningen fick namnet Kul-
turutredningen och skulle enligt utredningens egen sammanfattning
bl.a. ”utvärdera kulturpolitikens inriktning med utgångspunkt i 1974
års kulturpolitiska mål och […] lämna förslag om mål för kultur-
politiken och åtgärder för att främja kulturlivet och en positiv ut-
veckling av kulturen”.14  Det blev majoritetsskifte i riksdagen i och
med valet 1994 och en socialdemokratisk regering tillträdde. Margot
Wallström blev ny kulturminister och utsåg ny ordförande i utred-
ningskommittén och gav den tilläggsdirektiv. Slutbetänkandet Kultur-
politikens inriktning lades fram hösten 1995.

I Teaterns roller uttrycktes en oro över de senaste tillskotten bland
regionteatrarna, risken var att de aldrig skulle kunna ”utveckla den
stadga och konstnärliga kvalitet som är en förutsättning för attrak-
tionsförmågan hos publik och landet scenkonstnärer”.15  Utredningen
konstaterade att de nya regionteatrarna hämmades av att samhälls-
bidragen ”inte stod i rimliga proportioner till de kulturpolitiska upp-
dragen”.16  Man konstaterade att baksidan av att teatrarna fick bättre
lokaler var att turnéverksamheten minskade. Utredningen förespråk-
ade en regional helhetssyn på teaterpolitiken och att även de län som
inte hade någon regionteater skulle föra en teaterpolitik:

Tabell 15, regionteatrarnas repertoarutveckling.
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Om man på detta sätt klargör att den regionala teaterpolitiken utgör
en helhet, sammansatt av många skiftande element och krav på olika
insatser och ytterst fastlagd av landstings- och kommunfullmäktige,
undanröjs också risken för att teaterinstitutionen utsätts för otill-
börlig inblandning när den arbetar med att fullgöra sina konstnär-
liga uppgifter.17

Det får snarare betraktas som en from förhoppning att denna hel-
hetsbild skulle räcka som skydd mot försök att styra teatrarnas konst-
närliga verksamhet. När utredningen skulle lista vilken inriktning
teaterpolitiken skulle ta, känns tongångarna igen – decentralisering,
vidgat deltagande, barn- och ungdomsteater. Man föreslog ett radi-
kalt grepp för att få teatrarna att turnera, minst 35 procent av före-
ställningarna och publik skulle finnas utanför hemkommunerna,
annars skulle den statliga anslagsandelen sänkas med 50 procent vil-
ken man trodde framförallt skulle drabba stadsteatrar och några läns-
teatrar.

Den nytillträdda socialdemokratiska kulturministern Margot
Wallström gav 1994 Kulturutredningen tilläggsdirektiv. Det gällde
bl.a. staten och regionerna: ”Det är rimligt att pröva om statens di-
rekta ekonomiska engagemang i de regionala kulturinstitutionerna
på sikt kan avvecklas.”18  Jag frågade Wallström per e-post om vad
direktiven skulle innebära för regionteatrarna, hon svarade:

Den nuvarande kulturpolitiken, med bland annat en satsning på re-
gional jämlikhet med utbyggnad av regionteatrar, byggde på den förra
stora kulturutredningen som ledde till 1974 års beslut.
Vi hoppas att vår kulturutredning ska våga vara lika framåtsyftande,
i ett sådant sammanhang kanske statens engagemang kan behövas
på nya områden.19

I betänkandet Kulturpolitikens inriktning utgår Kulturutredningen i
huvudsak ifrån Teaterutredningen. Man delade synen på att stödja
de teatrar som tog stort regionalt ansvar, dvs. turnerade mycket, på
bekostnad av de stadsteatrar och regionteatrar som framförallt spel-
ade på den egna scenen. Utredningen ville också omfördela medel
från regionalt verkande teatrar till musikteater och dans, detta ledde
bland annat till de omdiskuterade utvecklingsbidragen. Man lade stor
vikt vid den tillståndsbeskrivning som teaterkritikern Leif Zern hade
skrivit till Teaterutredningen. I inledningen till teateravsnittet får hans

ord (i något redigerad form) om regionteatrarna under 1980-talet
gälla som utredningens syn:

En förskjutning från det lokala och provinsiella till det internatio-
nella och urbana bidrog också till att ställa den decentraliserade tea-
tern svarslös. Även om de nya regionala teatrarna fann sina arbets-
former och i vissa fall utvecklades konstnärligt, förblev teatern i nå-
gon mening osynlig.20

Zerns eget bidrag, som ledande teaterkritiker i Dagens Nyheter och
kulturchef på Expressen 1982-93, till att regionteatern blivit ”relativt
osynlig i offentligheten” tar han inte upp.21

Zerns synsätt konfirmerades av juryn till Teaterbiennalen 2002,
som när de hade ambitionen att ”göra ett urval som återspeglar den
mest intressanta och högkvalitativa teatern”, konstaterade att ingen
uppsättning från regionteatrarna hörde hemma i urvalet.22  En stor
diskussion utbröt och frågan ställdes naturligtvis i vilken mån juryn
hade sett de ratade uppsättningarna. Regionteatrarna deltar inte längre
i teaterns fältstrider, intresset koncentreras nu helt på de domine-
rande institutionerna och pretendenterna bland fria grupper och små
teatrar.

Ifall jag använder mig av Nobuko Kawashimas tre decentralise-
ringsbegrepp – kulturell, politisk och ekonomisk – visar det hur tyd-
ligt motsättningen mellan dessa tre kan vara.23  Staten har ställt upp
mål för kulturpolitiken som man anser ska främja en kulturell de-
centralisering. Medlet har framförallt varit ekonomisk decentralise-
ring genom att medel har tillförts regionerna. Från statens sida valde
man att inte villkora medelstilldelningen genom att kräva vissa for-
mer av teater eller bestämda målgrupper, däremot angavs genom de
kulturpolitiska målen en viljeriktning, och genom att tydligt säga att
regionteatrarna skulle vara institutioner gavs även en begränsad form
för hur produktionen skulle ske. Den ekonomiska decentraliseringen
ledde inte till den kulturella decentralisering staten hade syftat till.

När utredningarna fann att de kulturpolitiska målen inte upp-
fylldes, föreslog de åtgärder som skulle inskränka den politiska decent-
raliseringen. Eftersom statens andel av det offentliga ekonomiska stöd-
et till regionteatrarna enbart var 1/3, var det naturligtvis svårt att
diktera villkoren. Ännu svårare skulle det vara ifall kulturministerns
intentioner, om att helt överlämna finansieringen till regionala och
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lokala källor, hade förverkligats. Situationen blev än mer komplice-
rad när staten 1977 startade försöksverksamhet med ökat regionalt
självstyre.24  Kawashima konstaterar att en ökad politisk decentrali-
sation innebär att personer i olika regioner inte har likvärdiga möj-
ligheter, dvs. tillgång till kultur. Ett accepterande av detta synsätt inne-
bär att den nationella kulturpolitiken ifrågasätts.

Regionteatrarna –
ett tillfälligt brott mot den rådande
ordningen på teaterns fält

Sammanfattande slutsatser

Fasching är bra och Stockholm och ett par andra städer ger inte så
lite arbetsmöjligheter för såna grupper som vår. Men hur blir det i
framtiden för dom fria musik- och teatergrupperna, kan dom över-
leva i längden? En reaktion är på väg och den får indirekt och ibland
också direkt politiskt stöd. En stor institution kan förnya sej en gång
varje kvartssekel. Vi måste förnya oss en gång i månaden, orkar vi
det hur länge som helst?1
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Innebar den nya statliga kulturpolitikens satsning på en uppbyggnad
av ett system av länsbaserade regionteatrar att den svenska teater-
kartan ritades om, att dominansförhållandena inom teaterns fält för-
ändrades, att teaterns spel tog sig nya uttryck och arenor, att rent av
andra delar av spelets kultur förändrades? om det skedde några bety-
dande förändringar under ”pionjärtiden” – var dessa i så fall av be-
stående eller tillfällig karaktär? Det är rimligt att ifrågasätta ifall det
med ett tidsspann på 20-30 år är möjligt att svara på den senare frå-
gan, de svar som jag fått fram är naturligtvis även färgade av den
situation och den diskussion som regionteatrarna idag befinner sig i.
Mina undersökningar har koncentrerats på pionjärtiden, implemen-
teringsfasen både vad gäller den nya kulturpolitiken och de tre special-
studerade teatrarna. Det är min förhoppning att de ska kunna fun-
gera som bas för framåtblickande diskussioner, både när man utvär-
derar regionteatrarnas nuvarande verksamhet och när man planerar
nya etableringar eller omstruktureringar inom teatern.

I detta avslutande kapitel utgår jag från teaterhändelsemodellen
för att diskutera det spel som ägde rum mellan de fyra polerna och
vilka värden som utgjorde grunden för de olika aktörernas agerande
under dessa pionjärår. Som en bakgrund och för att ge ett vidare
tidsperspektiv presenterar jag först utvecklingen på teaterns fält.

Teaterns fält
Under efterkrigstiden utvecklades framförallt i Stockholm, men även
i Göteborg och Malmö, flera alternativa källarscener. Där spelades en
personligt präglad konstnärlig repertoar, gärna inspirerad av absur-
distisk dramatik. Det fanns även privatteatrar som blandade en mycket
seriös repertoar med lättare komedier, en del av dessa åtnjöt hög vär-
desättning av kritiker och hade en viss ekonomisk framgång. Flera av
källarteatrarna utgjorde ett begynnande avantgarde, men några av
teaterprojekten hade snarare förbittringen som drivkraft, förbittringen
över att inte ha blivit konsekrerade av de dominerande institution-
erna via engagemang. De valde då istället att odla sitt utanförskap
genom att hävda ett rent förhållande till den sanna teaterkonsten.

Under 1960- och 1970-talet skedde flera händelser som både
stärkte och försvagade den autonoma polen inom teaterns fält. Un-
der början av 1960-talet ägde flera formexperiment rum som sken-
bart ifrågasatte teatern som egen autonom konstart – men många av

de blandformer som förekom (exempelvis på Pistolteatern) utgick
från teatern. Den fria teatern gick under den senare delen av 1960-
talet mot en mer politisk teater, en liknande utveckling skedde inom
delar av den institutionella teatern. Här fjärmade sig teatern från be-
grepp som konst för konsten egen skull, teatern skulle ta en aktiv del
i samhällsförändringen. I Pierre Bourdieus skildring av det sena 1800-
talet i Konstens regler, kan situationen liknas vid hur slagorden för
”realism” och ”social konst” ställdes emot ”konst för konstens egen
skull”,2  men nu handlade det om en strid om teaterns innehåll där
begrepp som ”politisk” och ”samhällstillvänd” teater förekom.

Den statliga kulturpolitiken formulerades mer offensivt genom
utredningen Kulturrådet. Kulturpolitiken skulle byggas ut genom att
kulturen bland annat skulle uppfylla ett antal mål, och enligt utred-
ningen skulle huvudmålet vara att öka jämlikheten i samhället. En
utbyggnad av regionteatrar över hela Sverige skulle leda till att alla
skulle få lika stor tillgång till teater.

Genom att de teatrar som hade uppnått den högsta kapitalmängd-
en, och som samtidigt var de ortodoxa, lyckades försvara fältets rå-
dande ordning, kunde inte de kätterska på ett avgörande sätt för-
ändra dominansförhållandena inom fältet. De nya teatrarna tilläts
aldrig att på allvar delta i de avgörande striderna på fältet.

I de län där de nya regionteatrarna inrättades fanns inget lokalt
teaterns fält, men ett lokalt kulturens fält tror jag man skulle kunna
tala om. Kritikerna i lokalpressen hade här ofta en konsekrerande
funktion, merparten verkar ha försvarat det ortodoxa, talat för de
traditionella värdena och den goda smaken. Kritikern Leif Zern, pla-
cerad på Dagens Nyheter, stödde flera av de kätterska krafterna. Det
fanns här en motsättning mellan det nationella och de lokala kulturella
fälten, värdesättningen av det kulturella kapitalet följde inte samma
värdeskalor.

Det fördes en kamp mellan de lokala kritikerna och regiontea-
trarna om vad som var god konst. Kritikerna hänvisade ofta till den
kanoniserade, konsekrerade teaterkonsten och dömde ut den teater
som regionteatrarna stod för som ickekonst och amatörism. Som vi
har sett reagerade de lokala kritikerna ofta starkt negativt på cirkus-
och varietéinslag eller när regionteatrarna ägnade sig åt revy. ”Var
och en kan bestrida sina motståndares anspråk på att kunna skilja
mellan vad som är konst och vad som inte är det utan att någonsin
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behöva ifrågasätta det grundläggande anspråket som sådant: överty-
gelsen att det finns bra och dåligt måleri”.3  För att fortsätta Bourdieus
tankegång, båda parterna anser det värt att strida om teaterkonsten.
Något av det som försöker bli accepterat som ”god” teater kommer
senare att bli inplacerat i den dominerande kulturen. ”De är dömda
att se sig själva förpassas utanför historien eller ’bli till historia’; dömda
till kulturens eviga nu där de tendenser och skolor som ’under sin
levnad’ varit som katt och hund kan leva fredligt samman därför att
de nu har kanoniserats, akademiserats, neutraliserats.”4  Medan stri-
den pågår vill man naturligtvis inte bli ofarliggjord, inte heller på-
skina att man vill uppnå ekonomiska fördelar. Kritiker som Zern fung-
erade som upptäckare, vilka arbetade för fältets omstrukturering.
”[A]vantgardekritikern har en funktion som upptäckare och måste
därför ofta bli språkrör och ibland impressario genom att ge karis-
matiska värdeintyg om konstnärerna och deras konst”.5  Men frågan
är vilka syften som Zern och andra ”upptäckare” hade, var målsätt-
ningen att förändra de centrala, konsekrerade institutionerna, de som
dominerade fältet eller att stödja en fältstrid som gällde en total för-
ändring av dominansförhållandena? Flera teaterkritiker jämförde
regionteatrarnas uppsättningar med Dramatens och jämförelsen ut-
föll inte till nationalscenens fördel, därmed blev den till en för-
ändringsuppmaning. För en teaterkritiker som Leif Zern var det na-
turligtvis viktigt att behålla rollen som upptäckare, både tidningen
och kritikern placerade sig mitt i dominansstriden och gjorde aktör-
erna beroende av deras konsekrationsförmåga.

Regionteatrarna värjde sig mot kritikernas förslag om att de skulle
gästspela på Dramaten, det var inte deras syfte, de ville inte ha någon
beröring med den teatern. Bourdieu hävdar att ”[d]e nytillkomnas
enda möjlighet är att hela tiden förpassa de konsekrerade producen-
ter som de mäter sig mot, och följaktligen också deras produkter och
den smak som förknippas med dem […] till det förflutna”.6  De do-
minerande möter enligt Bourdieu angreppen med defensiva strate-
gier för att ”bevara den erövrade positionen”, pretendenternas ifråga-
sättande tvingar de dominerande att bryta tystnaden, eftersom de tar
fältets ordning för given möter de kritiken först med tystnad.7  Två av
fältets dominerande institutioner använde delvis olika strategier för
att kvarhålla sina positioner. Dramaten agerade genom att bejaka den
nya utvecklingen, men med strategin att försöka undvika en föränd-

ring av den egna verksamheten. Riksteatern, vars organisationskapital
möjligen var större än det kulturella kapitalet, försökte å sin sida ta
initiativ som på ytan tycktes vara i linje med den nya kulturpolitiken,
men vars främsta syfte var att tillse att Riksteatern skulle förbli en av
de dominerande institutionerna med en styrande funktion över hela
det nationella teaterfältet. Pretendenterna måste ”tillämpa subversiva
strategier” och ”genomföra partiella revolutioner”.8  Men de får absolut
inte ändra på fältets grundläggande principer, utan enbart ändra på
fältets hierarki. För att kunna se fältets förändringspotential måste
de ha en god överblick över det.

 Bourdieu betonar också utbildningssystemet ”som på lång sikt är
det enda som förmår tillhandahålla en redan omvänd läsekrets”.9  De
starka banden mellan ”finkultur” och utbildning försvagades i Sverige
i och med den nya kulturpolitiken. Teatern skulle ändå spela en peda-
gogisk roll i skolan genom att antalet föreställningar där skulle öka,
det fanns också en tanke om att det skulle fungera publikrekryterande
och bryta teaterns homologi. Teater i grundskolan var obligatoriskt
och därmed inte bundet till socialklass, men det finns inga bevis för
att det ledde till någon större förändring av den vuxna, ”frivilliga”
publiken. Bourdieu tar 1966 i en studie över Paristeatrarna upp homo-
login mellan publiken och teatrarna: ”Homologin mellan fältet av
produktionsinstanser och fältet av fraktioner inom den dominerande
klassen är som mest uppenbar inom teatern.”10

Under 1980-talet blev det tydligt att teaterns autonoma pol för-
stärktes, regissören hamnade istället för gruppen åter i centrum, de
estetiska istället för de politiska värdena betonades. Detta skedde inom
institutioner, såväl nationella som regionala, och inom fria teater-
grupper. En intressant upptäckt är att Leif Zern (som i början av
1970-talet tycktes vara beredd att leda en regionteater) vid denna tid-
punkt nästan helt upphörde att skriva om regionteatrar. När han skrev
två stora debattartiklar 1979 om teaterns situation nämnde han över-
huvudtaget inte regionteatrarna. Fortfarande vårdade han dock dröm-
men om en teater som tar ideologisk ställning:

Ett kort ögonblick såg det ut som om teatern hade kunnat bryta sig
ur detta skenliv och upprätta en direktkontakt med publiken. För
institutionernas del tycks den drömmen redan ha slocknat. Den le-
ver vidare hos de fria grupperna – som kämpar för livet – och i
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progressiva celler som Folkan i Göteborg och Unga Klara i Stock-
holm.11

Bourdieu hävdar att de dominerade som lyckas genomföra partiella
revolutioner oftast gör det genom att använda sig av de dominerandes
principer.12  En stor del av teateravantgardet i Sverige ägnade sig åt att
söka sig till teaterns källor, ofta i namn av en folklig teaterkultur. På
1980-talet övergick de till att alltmer spela de redan konsekrerade
klassikerna eller till att upptäcka den svenska romantikens ospelade
klassiker, först genom att sätta upp dem på ett nytt sätt, där de spela-
des för att belysa den dagsaktuella politiska kontexten, för att sedan
alltmer övergå till konst för konstens egen skull.

För en framgångsrik karriär som skådespelare eller regissör, som
leder till anställningar inom fältets dominerande institutioner, krävs
numera i regel en statlig teaterutbildning, autodidakterna och de som
kommer från alternativa utbildningsvägar blir allt färre. En ny ten-
dens är att även merparten av dramatikerna kommer från den stat-
liga högskolan Dramatiska Institutets dramatikerutbildning. En del
teatrar försöker dock få kortsiktiga vinster genom att engagera ”såpa”-
skådespelare eller be bestsellerförfattare skriva för scenen, när detta
händer ifrågasätts den aktuella teaterns kulturella kapital och frågan
ställs om den till vilket pris som helst vill öka sitt ekonomiska kapi-
tal. De konstnärliga utbildningarna för samtidigt en kamp på utbild-
ningsfältet, där utnämningar av professorer, utveckling av forskning
och namnbyten från scenskola till teaterhögskola har varit några av
stridsåtgärderna för att öka skolornas utbildningskapital. Här har
skolorna hela tiden befunnit sig i en balansgång, så att strategin att
öka utbildningskapitalet inte får till följd att det intjänade kulturella
kapitalet samtidigt devalveras av de dominerande institutionerna på
teaterfältet.

Teaterhändelsen
För att klarare kunna analysera den utveckling som har skildrats i de
tidigare kapitlen, provar jag nu en modell över teaterhändelsen för
att kunna strukturera de värderingsutbyten som skedde och de kon-
flikter det ledde till under perioden 1967-1982 (Willmar Sauters
modell för teaterhändelsen beskrivs på sid 27). Av modellens fyra
poler är det framförallt kulturens kontext (den statliga kulturpoli-

tiken) och kontextens teater (den enskilda teaterns organisering och
dess ledning) som kommer till användning, men som vi ser resul-
terar de i teaterns spel (den unika teaterföreställningen). En intres-
sant fråga är ifall det finns en (förnekad) direktlänk mellan kultur-
politiken (kulturens kontext) och vad som spelas och hur det spelas
(teaterns spel). Teaterns spel är i sin tur en del av spelets kultur (an-
dra former av uppträdanden, men även former av deltagarkultur),
där finns en konkurrens mellan professionella och amatörer och även
en motsättning mellan folklig, kommersiell och konsekrerad kultur,
vilket leder till en diskussion om vilka kulturformer staten ska stödja.
Vad gäller spelets kultur har jag inte ägnat mig åt någon större mate-
rialinsamling, bortsett från en specialstudie i samband med Väster-
norrlands regionteater.

KULTURENS KONTEXT

Varför hade man inom kulturens kontext under andra halvan av 1960-
talet ambitionen att göra kulturpolitiken till en del av det stora
välfärdsbygget? Ambitionen fanns inte bara i Sverige utan diskussio-
nen fördes vid denna tidpunkt även i flera andra västeuropeiska län-
der och i FN-organet UNESCO. Man frågade sig ifall kulturen rent
av kunde vara med och återskapa en entusiasm för ett samhällsbygge
som hade börjat utsättas för kritik, där kritiken tydligt klargjorde att
stora samhällsgrupper fortfarande var ojämlikt behandlade. Det fanns
kanske också en medvetenhet om att draget av avhumaniserad social
ingenjörskonst behövde möta andra värden. I Sverige var kultur-
frågorna under den långa tidsperioden med regeringar ledda av social-
demokrater inte negligerade. Tvärtom hade kulturpolitiken varit
starkt förbunden med utbildningspolitiken, som var högt värderad
på den politiska värdeskalan, vilket innebar att politiker med stort
inflytande och implementeringsförmåga (som Ragnar Edenman, Olof
Palme och Ingvar Carlsson) var ansvariga för kultursatsningarna. Det
hade funnits en tro på att höjd utbildningsnivå kombinerad med åt-
gärder för att öka distributionen av den konsekrerade kulturen, skulle
leda till ökat kulturintresse hos arbetarklassen. Dessa åtgärder hade
(bl.a. genom sociologiska undersökningar gjorda under 1960-talet
över kulturkonsumtionen) visat sig leda till få förändringar av exem-
pelvis teaterpublikens sociala sammansättning.
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När olika aktörer i nära anslutning till Ecklesiastikdepartemen-
tets kulturavdelning diskuterade frågan i januari 1968, ledde det till
att en utredningskommitté tillsattes under namnet Kulturrådet. Den
skulle bland annat ta fram övergripande mål för kulturpolitiken, re-
dan i direktiven framgick att kulturpolitiken skulle verka för ökad
jämlikhet i samhället.

Dessa centrala aktörer hade iakttagit det som man uppfattade som
en växande ungdomskultur, inte minst inom teatern men även inom
andra kulturyttringar. Det handlade om avantgardistiska formförsök,
nya former för förhållandet mellan publik och skådespelare, framför-
allt i form av uppsökande teater och barnteater, ett tilltagande sam-
hällsengagemang och en vänsterkritik av det rådande samhället. Vid
denna tidpunkt hade samhällskritiken börjat bli mer tydlig och rik-
tad, men den starka partipolitiseringen skedde först vid och efter
decennieskiftet. Situationerna blev tillspetsade vid enskilda teater-
händelser som gav teatergrupper och uppsättningar ett rykte, på så
sätt påverkades kulturens kontext (kulturpolitiken) och utredningen
direkt av teaterns spel (teaterföreställningarna).

Utredningen hade att överbrygga eller välja sida i flera motsätt-
ningar av synbarligen dikotom karaktär – professionalism eller ama-
törism, aktivt deltagande eller kulturkonsumtion, fria grupper eller
institutioner, nationell kulturpolitik eller regionalt självbestämmande
etc. Flera av alternativen skulle mycket väl kunnat samexistera, men
det handlade om begränsade ekonomiska resurser och genom de
kommande ekonomiska prioriteringarna skulle utredningen göra sina
val. Genom att inhämta upplysningar från olika aktörer, blev det tyd-
ligt att många av dem ville framstå som lösningen på de frågor som
utredningen ställde, lösningar som sinsemellan var dikotoma.

Den enkät som skickades ut till de fria teatergrupperna kan ses
som ett försök att disciplinera dem genom de uppgifter som efterfrå-
gades. Många av grupperna ville inte erkänna de traditionella vär-
dena och konventionerna, som professionalism, utbildningsvägar,
genregränser, arbetsorganisation – medan frågeformuläret till stor
del utgick från dessa. Även om man kan påstå att frågorna från ut-
redningen ställdes utifrån en okunskap om teatergrupperna, så gav
de en bild av hur utredningen ansåg att en teater borde vara organi-
serad och vilka värden som skulle kunna ligga till grund för bidrags-
nivån.

Med en annan aktör från kontextens teater, Riksteatern, som var
en produkt av den tidigare kulturpolitiken, fördes direkta förhand-
lingar och här tycks utredningen ha känt stor tillit. En grund till tilliten
var förmodligen Riksteaterns stora organisationskapital och starka
förbindelse med den socialdemokratiska hegemonin. Riksteatern hade
på ett tidigt stadium anat den förändring som var på gång i teater-
strukturen. Den gav utrymme åt flera relativt självständiga ensemb-
ler och lät några etableras lokalt i Västerås, Växjö, Skellefteå och Öre-
bro. Några uppsättningar ledde till politiska konflikter och frågan
restes om vilka ämnen en nationell institution kan ta upp. Från Riks-
teaterns sida ville man få ansvaret för regionaliseringen av teater-
verksamheten och ha en samordnande och styrande funktion över
hela det nationella teaterutbudet.

Fackförbundet Teaterförbundet, vars förbundsdirektör satt i ut-
redningen, var naturligtvis angeläget om att antalet teatrar och där-
med arbetstillfällen skulle öka. Samtidigt hade förbundet engagerat
sig i startandet av de fria gruppernas organisation Teatercentrum,
men tecken tyder på att Teaterförbundet strävade efter att grupperna
skulle professionaliseras och institutionaliseras. Ytterligare komplext
blev förbundets agerande i ett remissvar på den färdiga utredningen,
där man uttryckte skepticism mot storskaliga lösningar.

Enligt utredningen skulle teatern i större grad produceras lokalt
och därmed få en starkare lokal förankring. Men varför valde man
ett system av institutionsteatrar med ett län som upptagningsområde
och med landsting och kommuner som huvudmän, ett förslag som
inte hade kommit inifrån utredningen utan var ett rent tjänstemanna-
förslag?

Carl-Johan Kleberg från utbildningsdepartementet presenterade
ett förslag, som redan från början innebar en låg ekonomisk nivå
och att inte alla län skulle få regionteatrar (varför motiverades ej).
Inspirationskällan till förslaget var Riksteaterns lokala ensembler och
den 1967 startade Norrbottensteatern. Ett liknande förslag hade re-
dan presenterats av Kulturarbetarnas Socialdemokratiska förening,
där flera av utredningens medlemmar var aktiva. Dominansför-
hållandena på teaterns fält skulle inte förändras allvarligt av förslag-
et, Riksteaterns framtida ställning var dock oklar, vilket gjorde att
den fortsatte att vara mycket aktiv för att försvara sin position. Riks-
teaterns kulturella kapital var ofta starkt ifrågasatt, men den hade
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rikt med organisationskapital och politiskt kapital som väl utnyttja-
des för att försvara dess position.

Med förslaget avhände sig staten ansvaret att välja vilka som konst-
närligt skulle genomföra den regionala teaterpolitiken. Det kan ses
som ett utslag av strävandet efter regional demokrati, men det kan
också ses som ett tecken på utredningens ledamöters skilda uppfatt-
ningar om konstnärlig kvalitet och professionalitet – staten slapp
döma.

Varför skulle landstingen bli huvudaktörer för de nya region-
teatrarna? Merparten av landstingen hade tidigare inte spelat någon
kulturpolitisk roll, deras huvuduppgift var att ansvara för sjukvård
och de hade ingen kompetens inom kulturområdet. Under denna
tidsperiod utökades landstingens verksamhetsområden där även kul-
turpolitiken kom att ingå. Utredningen förde omfattande förhand-
lingar med både Landstingsförbundet och Kommunförbundet, där
det senare mycket starkt slog vakt om den kommunala självbestäm-
manderätten. Kanske trodde utredningen att landstingets deltagande
skulle överbrygga konflikter mellan olika kommuner? Utredningens
kulturpolitiska mål var inte bindande, men förhoppningen var att de
nya länsbaserade regionteatrarna skulle lägga stor vikt vid barnteater
och överhuvudtaget differentiera utbudet, bland annat genom upp-
sökande teater. Det fanns ett inbäddat hot ifrån utredningen om en
framtida reglering ifall inte målen uppfylldes.

Här fanns motsättningen mellan regional och kulturell demokrati.
Man valde att gå en medelväg där och hellre locka än tvinga, men
ändå lade man fast genren talteater, institutionsformen och länet som
upptagningsområde. Under utredningens gång uttryckte utredningens
konstnärsrepresentanter (som inte var bundna till några organisa-
tioner) flera gånger sin vilja att stödja småskaliga lösningar och ut-
tryckte ett tvivel om att institutionerna verkligen skulle kunna för-
ankra kulturen lokalt. Det fanns flera i och utanför utredningen som
varnade för institutionsformen. I det stora remissmaterialet fanns flera
röster som hävdade att länen inte var någon lämplig bas för teatrarna,
men tjänstemannaförslaget låg fast trots alla varningar.

Att utredningen och den efterföljande propositionen förordade
en satsning på länsbaserade regionteatrar med styrelser utsedda av
den regionala och den lokala politiska ledningen, innebar att man
skulle ha kvar kontrollen över de medel som samhället stod för. Ut-

redningen öppnade även för att andra grupper skulle vara represen-
terade i de regionala institutionsstyrelserna, något som tillbakavisades
av bl.a. landstingen eftersom de inte kunde se att den offentligt fi-
nansierade teaterverksamheten skulle skilja sig från annan verksam-
het i landstingets regi. De olika tolkningarna om teaterstyrelsernas
uppgifter skulle här leda till konflikter mellan kulturens kontext och
kontextens teater, till och med till konflikt mellan kulturens kontext
och teaterns spel.

Merparten av de fria teatergrupperna skulle enligt utredningen
på sikt knytas till institutioner eller bildningsförbund, ett förslag som
blev starkt kritiserat och inte fanns med i propositionen. Hade det
genomförts hade staten även där i huvudsak kunnat avhända sig rol-
len som smakdomare och överlämna den konsekrerande uppgiften
till teaterkritiker och regionala aktörer. Nu fick den nya myndighet-
en Statens kulturråd, som delvis bestod av personer från utredningen,
ett mindre belopp (i alla fall jämfört med stödet till institutionsteatern)
att fördela till fria teatergrupper. Valet av institutionsformen med sina
politiska styrelser fungerade disciplinerande, dessutom kanalisera-
des skådespelare, vilka istället hade kunnat bilda grupper, till institu-
tionsteatrarna.

KONTEXTENS TEATER

Frågan som reser sig är ifall de regionala och de lokala politikerna
ville ha en teater som arbetade enligt de officiella kulturpolitiska
målen, eller en teater som skulle överföra redan konsekrerat kultu-
rellt kapital till regionen och kommunen. Under implementerings-
perioden i de tre länen som jag har studerat – Västernorrland, Da-
larna, Västmanland – finns det hela tiden ett spel mellan den lokala
kulturens kontext och kontextens teater. Från ensemblernas sida fanns
en vilja att självständigt utforma sin verksamhet, medan det från po-
litikernas (lokalt och regionalt) sida saknades tillräcklig tillit till de
expertsystem som hade flyttats i tid och rum, trots att politikerna
själva hade utsett dem till att genomföra den regionala teaterpolitiken.
De tre ensemblerna hade olika sätt att hantera konflikterna på, be-
roende på deras olika utgångspunkter och förutsättningar. Trots det
finns stora likheter i hur teatrarna såg ut efter etableringsfasen. Poli-
tikernas disciplinering av teatrarnas organisation, repertoar och för-
hållande till publiken hade lyckats. Viljan att bryta mot teaterns
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konventioner var uthålligast vad gällde barnteatern, att det tilläts be-
rodde förmodligen på att regionteatrarnas barnteater ignorerades av
kritikerna. Dessutom hade brytandet mot de traditionella teater-
formerna nästan blivit norm inom barnteatern.

Jag kommer här att ge en rad exempel på hur konflikterna såg ut
och hur disciplineringen gick till. Den av teatrarna som drabbades av
de största konflikterna och styrningsförsöken var Länsteatern i Da-
larna / Dalateatern. En av orsakerna kan ha varit att teatern inte till-
kommit på initiativ av politikerna utan av en fri teatergrupp som
ville förverkliga de kulturpolitiska målsättningarna. Gruppen ville
fortsätta med ett kollektivt ledarskap, medan den politiska ledningen
ansåg att de skulle utse en teaterchef, som i sin tur skulle anställa en
ensemble. När gruppen Dalateatern lyckades blockera styrelsens för-
slag och tog fram en chefskandidat med högt kulturellt kapital, avtog
konflikten tillfälligt. Ensemblen förvägrades, med hänvisning till
kommunallagen, plats i teaterstyrelsen vilket säkert försvårade imple-
menteringen. Konflikten om makten mellan ensemble och teaterchef
å ena sidan och teaterstyrelsen och landstinget å andra sidan, blos-
sade dock snart upp igen, nu gällde frågan vem som hade rätten att
besluta om anställningarna. Landstinget och teaterstyrelsen ansåg att
teatern skulle underställas samma krav som övrig landstingsverk-
samhet. Konflikten mellan ensemble och den politiska ledningen blev
till sist så akut att Riksteatern fick till uppgift att ”tvångsförvalta”
teatern. Politikerna erkände Riksteaterns roll och därmed det organisa-
tionskapital, politiska och kulturella kapital som teatern innehade.
Förhoppningen var naturligtvis att ensemblen skulle disciplineras av
åtgärden. Riksteaterns inträde fick en lugnande verkan på konflikten
och ensemblen och förmodligen även politikerna upplevde Rikstea-
tern som ett skydd. Men det innebar också slutet på en del fria lös-
ningar och arbetsdelningen blev tydligare, ett utslag av både en tvångs-
likformning och ett normativt tryck. Länsteatern i Dalarna började
likna andra institutionsteatrar, men genom att så många av den ur-
sprungliga ensemblen fanns kvar kunde de fortfarande hålla kvar en
del av teaterns särmärke.

Länsteatern i Dalarna ägnade sig åt ett avancerat förankringsarbete,
exempelvis deltog ensemblen i studiecirklar på ett par orter i Da-
larna. De hade även goda kontakter med en ungdomsmottagning i
industristaden Borlänge, vilket ledde till flera pjäser kring kvinno-

historia och kvinnans situation. På ett tidigt stadium insåg man dock
svårigheten att få förankring i hela länet. På sikt blev teatern alltmer
etablerad i residensstaden Falun, där man var beroende av den tradi-
tionella teaterpublik som man från början hade valt bort. Länsteatern
var under sina första fem år i stort sett konstant motarbetad av de två
ledande lokala teaterkritikerna, vilka framförallt efterlyste mer profes-
sionalitet och etablerad dramatik.

Både när Västernorrlands regionteater och Länsteatern i Dalarna
startade var teknik och administration en bisak, skådespelarna och
publiken stod i centrum. I Västernorrland startade man med en hög
produktivitet, trots bara 12 anställda lyckades teatern prestera 328
föreställningar – huvudsakligen skrivna och regisserade av ensemb-
len – under första spelåret (ett antal som den därefter bara någon
enstaka gång lyckats överträffa). Den höga produktionsnivån var re-
dan fastlagd i den teaterutredning som föregick starten av teatern.
Västernorrlands regionteater blev till ett varnande exempel för andra
regionteatrar in spe, hur skulle man hinna med förankringsarbete
och utveckling med en sådan takt?

Konflikterna i Västernorrland var av en annan art än de i Da-
larna, länets största kommun Sundsvall erkände inte teatern, man
eftersökte en teater med större kulturell status – uppsökande teater
och barnteater erkändes vare sig av lokala politiker eller av den lo-
kale teaterkritikern. Efter att staden bland annat hade försökt få Dra-
maten att öppna en filial, inriktades arbetet på att dela eller flytta
Regionteatern så att en ensemble skulle bli verksam i Sundsvall. En-
semblens uppsökande och egenskrivna uppsättningar (som Meningen
med föreningen) möttes av större bifall från teaterkritiker i Stock-
holm än i Sundsvall. När ensemblen väl inordnade sig i de tradi-
tionella teaterkonventionerna med en uppsättning av Ibsens En fol-
kets fiende, erkändes den både av de nationella kritikerna och av den
lokale kritikern i Sundsvall.

Den uppsökande teatern och barnteatern bröt mot flera teater-
konventioner, inte minst vad gällde förhållandet mellan skådespelare
och publik. Att den också bara var en del av ett föreningsmöte eller
en skoldag, gjorde att den inte alltid bedömdes som ”riktig” teater.
Det dröjde inte länge förrän det efterlystes teater på de stora scenerna
som använde sig av en avancerad ljussättning och scenografi, publik-
en skulle sitta försänkta i mörker och ta emot teaterns tecken. Inte
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minst fanns kritiken vad gällde skolorna, där det krävdes att pjäserna
inte skulle vara så problemorienterade. Konflikten gick så långt att
en uppsättning om olikheterna inför lagen först måste förhands-
granskas innan den kunde spelas i skolorna, naturligtvis fungerade
sådana åtgärder från samhällets sida som ett led i disciplineringen av
gruppen – omedvetet kom det säkerligen att förhandscensurera sig
själva.

Den uppsökande teatern och barn- och ungdomsteatern vände
sig i hög grad till de maktlösa i samhället och fick inget genomgrip-
ande erkännande på teaterns fält. Från den lokala kulturens kontext
ställdes krav på höga publiksiffror och ett stort antal föreställningar,
att vidareutveckla den uppsökande teatern krävde en nära och tids-
krävande kontakt med publiken, vilket stod i motsättning till att fylla
de kvantitativa målen. Formen stagnerade också, frågorna som togs
upp i pjäserna var oftast allmänmänskliga, att ge sig tydligare in i
aktuella konflikter hade säkerligen inneburit protester från politiker
och en del kritiker, och hade troligen även delat den publik man hade
lyckats nå.

Även om ensemblen i Västernorrland, liksom den i Dalarna, be-
stod av en grupp som flyttat till en ny ort, hade de helt olika utgångs-
punkter. I gruppen som flyttade till Dalarna hade merparten en
gemensam erfarenhet genom den alternativa teaterutbildningen vid
Skara skolscen, några hade dessutom arbetat gemensamt med upp-
sökande teater i Gorillateatern i Malmö. Ensemblen i Västernorrland
kom huvudsakligen ifrån Stadsteatern Norrköping-Linköping och
merparten av medlemmarna var utbildade antingen på elevskolan
som var knuten till teatern eller på scenskolan i Göteborg, de hade
verkat i Lillangruppen som huvudsakligen ägnade sig åt barn- och
ungdomsteater. Trots att orsaken till att gruppen kollektivt flyttade
till Västernorrland var en konflikt med teaterledningen i Norrköp-
ing-Linköping, hade den förmodligen lättare att anpassa sig till de
krav som ställdes, eftersom den hade mer vana från en institutions-
teater, än gruppen i Dalarna. Exempelvis anställdes i Västernorrland
först en teaterledare och därefter ensemblen. Landstinget i Väster-
norrland hade tidigare funnit det problematiskt att de fria teater-
grupperna som turnerat i länet inte fanns kvar efteråt för att svara på
den kritik mot innehåll och form som riktades mot dem. Det blev
länsteaterns uppgift att stå i kontakt med exempelvis skolan och be-

svara eventuell kritik, en process som säkerligen fick en styrande funk-
tion. Det politiska innehåll som fanns i Västernorrlands regiontea-
ters pjäser var inte så utpräglat, det handlade snarare om allmän-
mänskliga perspektiv. Att deras ankomst till länet hade föregåtts av
artiklar i lokalpressen där det påstods att gruppens uppsättningar i
Norrköping hade varit alldeles för vänstervridna, gjorde förmodlig-
en också att man aktade sig för att gå ut med alltför tydliga politiska
utsagor i uppsättningarna.

Inte heller i Dalarna var repertoaren utpräglat politisk eller lokalt
förankrad. Även här fanns en försiktighet i vilka frågor som togs upp,
exempelvis avvisades ett förslag att göra en uppsättning som skulle
bli starkt kritisk till socialdemokraterna.  Man engagerade sig i kvinno-
frågor, flykten till storstaden, bruksmiljön – men det fanns en all-
mängiltighet i det man gjorde och anknytningen till Dalarna gick
sällan längre än till att man nämnde orters namn. Det behöver inte
ha hindrat att några av pjäserna stod i direkt samklang med de frågor
som var aktuella för publiken. Samma sak gällde de pjäser som en-
semblen i Västernorrland tog fram. I de egenskrivna pjäserna för den
uppsökande teatern var huvudtemat de små människorna som drab-
bades av storskaliga lösningar beslutade långt bortom deras verklig-
het, oftast i Stockholm.

I Västmanland var förutsättningarna betydligt annorlunda, här
fanns redan en Riksteaterensemble som skulle omvandlas till en re-
gionteater och en stor teaterpublik i Västerås. Skådespelarna var an-
ställda av den nationella institutionen Riksteatern och var vana att
agera inom och utnyttja institutionens ram. Ensemblens konstnär-
liga förebilder kom snarare från Ralf Långbackas klassikeruppsätt-
ningar på och gruppteatern vid Göteborgs stadsteater, än från de fria
grupperna. Från politikerna i Västerås och Västmanland framfördes
inte de kulturpolitiska målen, man tolkade regeringens proposition
1974 som ett uppdrag att överta den lokala Riksteaterensemblen, vil-
ken teater och vilka målgrupper den skulle vända sig till uttalades
aldrig. Det blev istället ensemblen som gång efter gång efterfrågade
en målsättning för teatern, den ville, liksom de övriga teatrarna i
undersökningen, bli en angelägenhet för hela länet och betonade den
uppsökande teatern.

Det blev till en markering när teaterns första uppsättning hölls i
det mindre formatet och behandlade frågan om när en arbetare ska
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säga nej till arbetsgivarens krav. Resultatet blev en diskussion om vad
teatern borde spela, traditionen med de stora klassikeruppsättningarna
som Riksteaterns ensemble tidigare hade producerat efterlystes. En-
semblen hade under omvandlingsprocessen krävt en utökning för
att möjliggöra betydligt fler och mer differentierade uppsättningar,
när de nu måste göra ett val dröjde det inte länge förrän de stora
uppsättningarna återkom och man valde att i stort sett inte alls spela
skolteater. Det senare kan ses som smått häpnadsväckande med tanke
på kulturpolitikens betoning av barn- och ungdomsteater, den sköt-
tes istället av två semiprofessionella grupper som distribuerades av
Länsteatern.

I Västmanland arbetade man nästan bara med redan färdigskriv-
en dramatik. Två försök gjordes under de första fem åren att drama-
tisera händelser i regionen, varav det första blev ett tacksamt redskap
för kulturens kontext (politikerna) att disciplinera ensemblen. En dra-
matiker engagerades för att skriva en revy, materialet var delvis framta-
get av ensemblen. Revyn och teaterns repertoar blev en fråga för kom-
munfullmäktige i Västerås, där ett av de satiriserade kommunalråden
ansåg att det handlade om ungdomliga försyndelser som skulle växa
bort. I tidningarna i Västmanland fanns det ingen fast teaterkritiker,
recensionerna av uppsättningarna var tämligen harmlösa och det var
istället på nyhetsplats och insändarsidor som teaterns kvalitet och
verksamhet diskuterades.

I samtliga tre teatrar ser vi en tydlig tendens till specialisering och
institutionalisering, tydligast är det i Västernorrland medan man i
Västmanland bara gick från en institutionsform till en annan. Det
handlade här om både ett normativt tryck (för att använda DiMaggios
och Powells utryck) som ledde till en specialisering där yrkeskate-
gorierna blev allt mer differentierade, samtidigt som likheterna med
samma yrkeskategorier på andra teatrar tilltog, och en tvångslikfor-
mighet genom krav från dem man var ekonomiskt beroende av. Läns-
teatern i Dalarna var den som var motsträvigast, man ville inte växa
för fort och de nya medarbetarna skulle dela de övrigas teatersyn.
Men som vi har sett var de hårt ansatta av tvångslikformning, vilket
innebar att man inte fick ha den kollektiva ledning som man öns-
kade. I Västmanland fanns ingen av dessa konflikter, och de politiskt
styrande försökte inte tvinga på ensemblen en ledning mot deras vilja,
utan accepterade ensemblens förslag. I Västmanland fanns en offi-

ciell teaterledning med styrelsemöten och en inofficiell lednings-
struktur, som nästan var oöverskådlig med ett stort antal arbetsgrup-
per och möten.

Från den nationella nivån i kulturens kontext (Statens kulturråd)
förekom mycket lite av direkt styrning. Ett redskap som kunde an-
vändas styrande var inhämtandet av statistikuppgifter. Dessa skulle i
mycket högre grad kunnat avspegla de kulturpolitiska målen än vad
de gjorde, den enda uppgift som står helt i samklang med målen är
uppgiften om hur mycket man spelade för barn och ungdom, och i
viss mån uppgiften om andelen föreställningar utanför hemkom-
munen. Den långsamhet som utbyggnaden av regionteatrarna hade,
berodde både på tveksamhet från regionala aktörer till att ta ansvar
för en teaterverksamhet och på att staten inte beviljade nya grundbe-
lopp i den takt som efterfrågades.

Statens kulturråd agerade i samband med konflikterna i Dalarna,
men utan någon egentlig makt bakom orden eftersom det hade lett
till att den lokala demokratin hade hotats. Det är tydligt att det upp-
ställda yttrandefrihetsmålet flera gånger kringgicks. De krafter från
den regionala och den lokala kulturens kontext som försökte be-
stämma exempelvis vad som var lämpligt att spela i skolorna, sträckte
sig från kommunalråd till hem- och skolaföreningar. I Dalarna stop-
pades spelmöjligheter dessutom av en teaterkritiker som också var
ordförande i Borlänges kulturnämnd. De disciplineringsförsök som
gjordes från dessa lokala nivåer var betydligt mindre sofistikerade,
än de från den nationella nivån.

Även teaterns fält och dess dominerande institutioner avväpnade
de nya aktörerna, antingen blev de erkända och upptagna eller också
fick de finna sig i att ha en position där deras kulturella kapital inte
erkändes. Att de centrala teaterkritikerna allt mer började ignorera
dem, var ett led i denna process. Kanske hade dessa unga skådespe-
lare och regissörer inte tillräcklig överblick över teaterns fält, för att
veta var dess förändringspotential fanns?

Att regionteatrarnas kulturella kapital efter pionjäråren så sällan
erkändes, innebär inte att de inte skulle ha erkänts ifall de hade fun-
nits på en plats där efterfrågan av kulturellt kapital sett annorlunda
ut. Detta icke-erkännande, eller osynliggörande av regionteatrarna,
gjorde naturligtvis att deras tillgång till ekonomiskt kapital inskränk-
tes.
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TEATERNS SPEL

Stod regionteatrarna för en förändring av teaterns spel? Trots att det
material som jag presenterat i stort sett inte alls handlar om enskilda
föreställningstillfällen, går det att säga en del om mötet mellan pu-
blik och skådespelare.

Många föreställningar spelades i och var skapade för rum som
inte var tänkta för teaterföreställningar. Föreställningen var ibland
inte huvudsyftet för publiken, utan utgjorde en del av exempelvis ett
föreningsmöte. Både den uppsökande teatern och skolteatern nådde
flera som där fick sitt första möte med professionell teater. Det var
inte självklart att de mötte de teatrala tecken de förväntat sig, vad de
genom egen erfarenhet eller av andrahandskällor ansåg konstituerade
en teaterföreställning. Naturligtvis var förväntningarna olika beroende
på om man hade erfarenheter av en traditionell scenföreställning el-
ler en turnerande fri teatergrupp. Utan tvivel hade den uppsökande
teaterns form utvecklats av de senare, men nu gavs en större möjlig-
het att lära känna sin publik och de frågor som kretsade kring dem,
vilket kunde tas upp i kommande produktioner. Den uppsökande
teatern lärde sig mycket av det tilltal som den turnerande barn- och
ungdomsteatern hade.

Skådespelarnas spelstil var inte försök till någon sorts naturalism,
man får snarare söka beskrivande ord som karikerande, satiriserande,
typisering. Detta gällde både skolteatern och den uppsökande tea-
tern. I den uppsökande teatern arbetade man både med en revylik-
nande dramaturgi och utifrån en specifik situation (väntan i en vänt-
sal eller föreningsmöte) som publiken kunde identifiera sig med.

Ett exempel från en föreställning av Meningen med föreningen för
hamnarbetarfacket i Örnsköldsvik, där publiken såg den som en il-
lustration över hur den centrala fackföreningsrörelsen försökte tvinga
in dem i fackförbundet Transport, visar hur uppsättningen kunde få
en förändrad innebörd, beroende på publikens erfarenheter och
ensemblens förmåga att känna av och intressera sig för dessa föränd-
ringar.

Länsteatern i Dalarna tog också in inslag av revy, varieté och cir-
kus i många av sina uppsättningar. När detta skedde i traditionell
dramatik reagerade de lokala kritikerna negativt, det var inte tecken
på riktig teater och som utbildade publiken i god smak.

Både i Västernorrland och i Dalarna var barn- och ungdomsteatern

viktig, men sättet att arbeta med publiken var olika. I Västernorrland
skulle skolan stå för efterarbetet, med hjälp av studiematerial som
teatern hade tagit fram. Innehållet i materialet kritiserades och de
censurförsök som gjordes av representanter för kulturens kontext,
t.ex. skolstyrelsen, byggde ofta på andrahandsuppgifter. Lokaltid-
ningarna rapporterade sedan beredvilligt att de inbäddade politiska
och samhällskritiska ståndpunkterna inte hade tagit fäste i publiken.
Studiematerialet användes tydligen ytterst sällan, teaterföreställningen
blev mer ett avbrott i skolvardagen, än en del i undervisningen. I
Dalarna gjordes betydligt färre barn- och ungdomsföreställningar,
vilket också ledde till att man kunde fördjupa arbetet. Här fanns också
en starkare partipolitisering kring teatern än i Västernorrland och
särskilt en skolpjäs väckte indignation, eftersom den ansågs uppman-
ade till våld mot lärarna. Föreställningen, som bl.a. var baserad på ett
samarbete med skolklasser i Borlänge, köptes inte in av vare sig skol-
an eller kulturnämnden i Borlänge, men elevrådet lyckades själv ar-
rangera föreställningar. Flera av uppsättningarna som spelades i sko-
lorna hade utarbetats tillsammans med skolklasser, framförallt i Fa-
lun och Borlänge och oftast tycks teatern ha svarat för efterföljande
diskussioner om föreställningen. Hos båda teatrarna utspelade sig
merparten av uppsättningarna för barn och ungdomar i nutid, och
man hoppades på en direkt igenkänning av en lätt satiriserad verklig-
het där vuxna spelade barn och ungdomar. Efter några år spelade
båda teatrarna uppsättningar som skildrade barns förhållanden i en
historisk situation. Då ökade också andelen uppsättningar som var
skrivna av dramatiker utifrån och som i flera fall inte var urpremiär-
er.

Merparten av föreställningarna spelades inte i teaterlokaler, utan i
gymnastiksalar där man tydligt markerade att publik och skådespe-
lare befann sig i samma rum. När man använde sig av större sceno-
grafier var det inte ovanligt att scenografin inneslöt både skådespel-
are och publik.

I Västmanland utgjorde uppsättningarna för barn och ungdomar
en liten andel, det var tydligt att man här lade stor vikt vid scenografin
som åskådarna skulle betrakta, åtskillnaden mellan publik och skåde-
spelare var tydligare markerad. Det politiska var ofta starkt nedtonat,
som i teaterns första barnpjäs där man undervisade i vikten av att äta
nyttigt och att samarbeta.
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Regionteatrarna i Dalarna och Västmanland provade att spela revy.
I Dalarna valde ensemblen att under förberedelsearbetet se många
lokalrevyer, den politiska ledningen ifrågasatte ifall det var rimligt att
Länsteatern skulle bekosta det. De lokala teaterkritikerna i Dalarna
ansåg inte heller att det var teaterns uppgift att spela revy, det var en
uppgift för amatörer och semiprofessionella, till vilka det tydligen
var viktigt att dra en bestämd gräns.

I Västmanland ledde revyn till en politisk diskussion och Läns-
teaterns förespråkare inom kulturens kontext, hävdade att det var ett
inslag som med tiden borde mogna bort. Revyformen innebar en
möjlighet att ta upp politiska frågor, eller i alla fall ironisera över de
lokala politikerna och väcka en aktualitetskänsla hos publiken. I Väst-
manland visade det sig att revyn inte blev den förväntade publik-
framgången, och det man presenterade för publiken blev därefter allt
oftare traditionell scenteatern. Här var det inte uppsättningar som
sökte direktkontakt med publiken, utan gestaltningen skedde med
starka, suggestiva bilder.

Publikens röst om vilket teaterutbud den önskade var inte spe-
ciellt tydlig, även om det förekom upprörda insändare och den ute-
blivna publiken i exempelvis Sundsvall naturligtvis utgjorde en tyst
opinionsyttring. Det var bara Västernorrlands regionteater som gjorde
någon form av publikundersökning och i alla fall kunde påvisa att
den uppsökande teatern nådde en delvis ny publik. I Dalarna fanns
ursprungligen idéer om att följa upp teaterverksamheten med socio-
logiska undersökningar, men dessa förverkligades inte. Till den publik-
organisation som fanns, teaterföreningarna, var förhållandet ambi-
valent. De var dels starkt förknippade med Riksteatern, dels sågs de
från teatrarnas sida som representanter för en gammal, ”borgerlig”
teaterpublik som man inte i första hand hade valt att spela för. För-
hållandet till bildnings- och fackföreningsorganisationerna var även
det kluvet, orsaken var ofta synen på socialdemokratin, ibland lycka-
des teatrarna dock ingå lokala allianser. Ensemblens medlemmar var
mycket sällan själva engagerade i lokala föreningar, men naturligtvis
fanns det kontaktvägar till det övriga samhället, exempelvis föräldra-
möten. Privat tycks man ofta ha umgåtts med sina arbetskamrater,
och många av dem var också sammanboende.

De personer som gestaltades på scen rymdes oftast inom normerna
och spelades av skådespelare av svensk härkomst. Invandrare gestal-

tades någon enstaka gång, den heterosexuella familjen var norm och
även om flera frånskilda kvinnor gestaltades, var det oftast männen
som var subjekt. Intressant var att man i Västmanland lyfte fram
kvinnokollektiv i ett par stora klassikeruppsättningar, så hade tea-
tern under en period också en kvinnlig teaterchef och många kvinn-
liga regissörer. Även i Dalarna fanns ett tydligt kvinnoperspektiv i
projektet Brukets döttrar, men pjäserna som byggde på kvinnors er-
farenheter och historia hade manliga upphovsmän. I uppsättningar-
na på de tre teatrarna låg ofta sympatin hos den vanlige och svage,
medan makthavarna satiriserades. Det kan vara ett resultat av att man
ville göra teater som stod i samklang med publiken, de familjesi-
tuationer och dominansförhållanden som visades på scen skulle ge
utrymme för igenkänning. Trots det frågar jag mig varför inte flera
utbrytningsförsök från normerna gestaltades eller varför man inte
försökte synliggöra flera av de osynliggjorda.

SPELETS KULTUR

Det fanns förbindelsevägar mellan dessa tre regionteatrar och andra
delar av spelets kultur. I Västernorrland engagerades några skådespel-
are som hade drivit en fristående teater, bl.a. under namnet Läns-
teater i Västernorrland. Det var en teater som mer hörde ihop med
traditionen av resande teatersällskap, än med de fria teatergrupperna
och dess professionalitet var starkt ifrågasatt. Delar av ensemblen ar-
betade även som pedagoger åt amatörteatern och deltog även i ett
par större amatörteateruppsättningar, det betonades att detta inte
skedde på betald arbetstid.

I Dalarna fick en populär revyartist från Falun spela flera tunga
roller. Även en mycket välkänd och folklig musiker deltog i några
uppsättningar. Överhuvudtaget tycks man ha haft starka förbindel-
ser till musiken, på scenen fanns allt från dragspelskungar till pop-
band. De lokala kritikerna kritiserade ensemblen när de ägnade sig åt
musik, de ansågs inte vara tillräckligt professionella på det området.

I Västmanland tycktes professionaliteten viktig att hålla fast, när
några skådespelare från spelet om Norbergsstrejken skulle medverka
i en uppsättning fick de statistroller, och när man från amatörteaterns
sida föreslog att samarbetet skulle utökas, var inte Länsteatern in-
tresserad. När teatern själv gjorde ett försök till arbetarspel gjordes
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det helt utan samarbete med amatörteatern, skolklasser engagerades
dock för att agera barn och ungdomar.

Det är svårt att fastlägga vilken betydelse dessa regionteatrar hade
på spelets kultur. Det fanns naturligtvis delar som inte hade någon
direkt påverkan, som t.ex. idrotten. Men det fanns en indirekt påver-
kan, som när Västernorrlands regionteater gjorde en pjäs om idrot-
tens kommersialisering och villkor. Ensemblemedlemmar kunde delta
i politiska möten eller solidaritetsmöten med ett framförande eller
bara som vanliga mötesdeltagare, ett deltagande som kunde ifråga-
sättas från kulturens kontext (de regionala och lokala politikerna),
eftersom det kunde uppfattas som att en landstingsverksamhet tog
politisk ställning.

Utbudet av teater utökades, det var en lokal resurs som ifall viljan
fanns från teatern kunde användas till andra delar av spelets kultur.
Ett för tydligt och omfattande samarbete med delar som inte var
konsekrerade, ledde till att teaterns egen professionalitet ifrågasattes.

Under denna tidsperiod förändrades föreningslivet och sättet att
träffas, var hittade man nu de naturliga platser där människor kom
samman och där teatern skulle kunna vara en del? I vardandet var en
evenemangskultur, där de stora arbetarspelen och musikfestivalerna
kan ses som ett steg på vägen. Idag ska nedlagda gruvbrott och ny-
byggda idrottsarenor dra en stor publik till konserter, operaföre-
ställningar och shower. Spelets kultur ska inte längre delta i en för-
ändring av samhället, utan stärka regionerna ekonomiskt genom att
öka strömmen av upplevelsesökande turister, och bidra till att göra
orten attraktivare för företagsetableringar och boende.

Teatern och samhället
Willmar Sauter hävdar att ”[e]very theatrical event has a socio-political
aspect, both in relation to its content and in the way it is presented”.13

Han konstaterar att denna aspekt tolkas olika och förändras över tid.
Jag vill hävda att disciplineringen har lett till att teaterns påverkan på
samhället har minskat och alltså även marginaliserats i förhållande
till sin publik. När den nederländske teaterforskaren Hans van Maanen
frågar sig hur teatersystem förändras, ser han två samhälleliga värde-
ringssystem som påverkar teatersystemet:

Societal aspect systems can be split into two groups: 1) the social,

educational, aesthetic and media worlds; and 2) the world of law
and the political, economic and technological worlds. The first group
largely conditions the themes, forms and cultural behaviour present
and is appreciated in the theatre world (what could be called the
theatrical tastes). […]
The second group of societal aspect systems especially determines
the conditions of the functioning of the institutional system and by
that also the functioning of the organization of particular theatrical
events.14

Han hävdar att det är den andra gruppen som är den som tydligast
och kraftigast påverkar dagens utveckling av teatersystemen. Jag an-
ser inte att uppdelningen går att göra utifrån svenskt perspektiv, som
har visats här finns det en intrikat sammanflätning mellan organisa-
toriska krav, lagar och estetiska värderingar. Inte minst gäller det kravet
på konstnärlig kvalitet.

Det borde ha varit uppenbart för aktörerna inom den statliga
kulturpolitiken (kulturens kontext), att de mål som man lagt fast
inte uppfylldes inom teaterområdet. Varför avstannade då den reflexiva
processen, trots att många av de aktörer som deltog i utredningen
fortfarande var centralt placerade, exempelvis i den nya myndigheten
Statens kulturråd?

Utredningen Kulturrådet utgick från en socialdemokratisk hege-
moni, denna hegemoni ifrågasattes av vänstergrupper men det avgö-
rande slaget var att en borgerlig regering tillträdde 1976. Föregående
mandatperiod hade ett jämviktsläge rått i riksdagen, vilket också in-
skränkte socialdemokraternas handlingsfrihet. 1978 startades opi-
nionsinstitutet Timbro av näringslivet för att bland annat föra fram
nyliberala värderingar. Den expansiva ekonomiska politiken hade
avstannat, vilket redan märktes när kulturpropositionen behandla-
des i riksdagen 1974. Statsvetaren Bo Rothstein sammanfattade den
tidigare socialdemokratiska synen på staten:

Som kanske ingen annan modern politisk kraft har socialdemokra-
tin satt sin tilltro till möjligheterna att med staten som instrument
på avgörande punkter förändra samhället […]15

Detta synsätt bröts under dessa år. För kulturpolitikens del var svårig-
heten med implementeringen av den statliga kulturpolitiken också
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beroende på konflikten mellan regional autonomi och kulturell jäm-
likhet, eller mellan demokratisering av kulturen och kulturell demo-
krati. En motsättning som Nobuko Kawashima har påpekat i sin forsk-
ning om decentralisering.16  När staten försökte förmå de regionala
och lokala parterna att genomföra den statliga kulturpolitiken, som
syftade till en jämlik kulturtillgång, stod det i motsättning till den
kommunala självbestämmanderätten. De kulturpolitiska målen som
skulle göra att kulturpolitiken blev en del av det stora samhällsbygget
fick stå tillbaka för andra värden. De lokala politikerna visade tydligt
att de önskade en teater som redan var konsekrerad och ofarliggjord
av teaterns fält, förhoppningen var säkerligen att dess kulturella ka-
pital även skulle komma regionen till del. Värderingen av vad som
hade konstnärlig kvalitet överlämnades i huvudsak åt teaterfältet, vars
dominerande institutioner slog vakt om de traditionella värdena. De
oortodoxa krafterna i de fria teatergrupperna och i de nya regionala
institutionerna uppmuntrades bara tillfälligt.

Av sociologen Harald Swedners samtida modeller för teaterns
möjliga utvecklingsvägar (se sid 241) kan man konstatera att det var
få teatrar som strävade mot förändringsmodellen, samarbetsmodellen
var oftare förekommande, men ju mer verksamheten blev etablerad,
desto mer återtog marknadsföringsmodellen sin dominerande posi-
tion. Det gällde återigen att sprida teatern, publiksiffrorna blev den
viktigaste indikatorn.

Hans van Maanen har diskuterat de värden som teatern ger och
konstaterat att ”much of the political theatre in Europe in the 1960s
and 1970s appealed to spectators to only a very limited extent on the
perceptive level, but had a considerable amount of influence on their
thinking and played a role in communication and political pro-
cesses”.17  Ett påstående som kan diskuteras, eftersom mycket av det
som skedde inom den politiska teatern även fick ett stort inflytande
på den artistiska nivån (själv nämner han Théâtre du Soleil som ett
undantag). När en grupp danska forskare i boken Ønskekvist-modellen
diskuterar möjligheten att utvärdera konstnärlig kvalitet i performativ
konst, använder de begreppen ”villen”, ”kunnen” och ”skullen”, där
det senare exempelvis skulle kunna vara de kulturpolitiska målen.18

En teater som får en mängd uppdrag begränsas eventuellt därmed i
möjligheten att göra konstnärligt framträdande produktioner, trots
att kunnandet kan finnas där. Men det vi har sett hos de tre teatrarna

(i varierande grad och i alla fall vid starten av dem) är en hög halt av
alla tre grenarna, problemet var snarare att det kunnande, dvs. profes-
sionell skicklighet, som framförallt visades upp i Västernorrland och
i Dalarna, inte stämde överens med förförståelsen av vad en teater
skulle göra. De fria grupperna hade en större chans att lyckas med
partiella revolutioner genom sina angrepp på de ortodoxa, det som
skedde på regionteatrarna var lättare att bortse ifrån eftersom det
inte försiggick i teaterfältets geografiska centrum.19  Det fanns också
här en kamp mellan konsekrerande krafter på det lokala och det
centrala planet (såväl myndigheter som teaterkritiker) om vem som
hade rätt att avgöra vilken teaterform som var den rätta i regionerna.

Regionteatrarna ansåg själva att de var på väg att skapa en ny sorts
teater, en teater som i retorik och ibland i praktik ville lära sig av sin
publik och ta upp deras frågor. Ett problem var svårigheten att se ett
samhälle som en helhet, exempelvis var inte teaterföreningarna eller
ABF:s åsikter lika mycket värda som andras. De stod för gamla struk-
turer och synsätt på teatern, båda kunde betraktas som utslag av den
socialdemokratiska hegemonin, de förra i samarbete med traditio-
nellt sett borgerliga grupperingar som hade påtagit sig den kultur-
bärande rollen. Det finns flera tecken på att många ensemblemed-
lemmar var mer intresserade av villkoren på teaterns fält, och att få
erkännande av de centrala kritikerna. De var inte beredda att till fullo
integreras i samhället, utan valde att förbli främmande.

Svårigheten att förankra sig i en hel region, ledde till att teatrarna
koncentrerade sig på färre spelorter och allt mer började spela på
teaterns huvudort. Kravet på höga publiksiffror och traditionella scen-
uppsättningar med stor scenografi, ledde också i samma riktning.
Regionteatrarna blev tämligen snabbt disciplinerade och margina-
liserade både av teaterns fält och den regionala och politiska kon-
texten.

Det svenska teaterfältet förändrades under den studerade tidspe-
rioden, framförallt genom att flera institutioner och teatrar tillkom.
Mot periodens slut avtog flera av de nya greppen på teaterns innehåll
och form som hade kännetecknat både de fria grupperna, region-
teatrarna och försöken till gruppteater inom de dominerande insti-
tutionsteatrarna. Framförallt förändrades förhållandet mellan pub-
lik och skådespelare och de aktiva samarbetsförsöken mellan de båda
parterna avtog. Många teatrar valde att gå tillbaka till den traditio-
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nella indelningen med scen och salong. Återigen presenterades i hu-
vudsak pjäser ur den konsekrerade dramatiken, spelstilen sökte sig
allt oftare tillbaka till den sceniska naturalism som tidigare hade va-
rit norm inom de dominerande institutionerna. Spåren efter kättarnas
angrepp utgjordes naturligtvis inte bara av kvantitativa och geogra-
fiska förändringar, teaterns uttryck hade förändrats och breddats. Den
bestående förändringen hade skett inom barn- och ungdomsteatern
där normbrottet hade blivit till norm, i och med att den formen inte
värderades högt av fältets konsekrerande instanser kunde man där
fortsätta att experimentera med form och innehåll. Även om det fanns
klara gränser för det politiska innehållet och krafter som önskade en
barnteater som i större utsträckning utnyttjade teaterns effekter och
betonade sagan och fantasin.

De avantgardekritiker som tidigare hade lyft fram regionteatern
som föregångare, började ignorera den och dess kulturella kapital
värderades lägre. Även om vuxenteatern började återgå till former
som tidigare hade upphöjts till norm för fältet, fanns det hos både
skådespelare och publik ett minne av att teatern kunde innehålla andra
dimensioner. Det möjliggjorde fortsatta formexperiment och en fort-
satt diskussion kring förhållandet mellan regissör och skådespelare.

Den uppsökande verksamhet som länsteatrarna såg som en av
sina huvuduppgifter erkändes aldrig av det nationella teaterfältet,
förmodligen sågs den som en utmaning mot fältets autonomi, i och
med tanken att teaterns innehåll skulle styras av publiken och leda
till en förändring av samhället. I och med att fältet vägrade att tiller-
känna denna form något högre värde, mer än när den utnyttjades i
fältstriderna av dem som ville förändra dominansförhållandena eller
åtminstone få de dominerande institutionerna att förändra sig, kunde
länsteatrarna inte förvänta sig något större försvar, när deras själv-
ständighet hotades och de utsattes för försök till tvångslikformighet.
Eftersom de definierade sig som en del av samhället, hade de svårt att
argumentera för skydd mot ingrepp från den politiska nivån. Fältets
disciplinerande funktion drev dem till att överge den uppsökande
teaterformen och allt mer vända sig till de redan konsekrerade for-
merna och dramatikerna. Ur ett nationellt perspektiv blev de, när de
valde att spela det som andra redan hade spelat, osynliggjorda efter-
som deras uppsättningar inte ansågs tillföra något nytt, fältets upp-
täckare valde att ignorera dem. Det har hänt att uppsättningar lyck-

ats överraska och blivit upptäckta, periodvis har även enskilda region-
teatrar lyfts fram för sin repertoar, men de har aldrig upphöjts till,
eller varit i närheten av, de dominerande institutionerna.
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committee, such as discussion minutes, questionnaires, letters and
the final report. The comments on the committee report and the
minutes from Parliament are used to describe the decision about the
new cultural policy. The process at the regional level is clarified using
materials in theatre archives – letters, minutes, news articles, reviews,
production photos and county council minutes and letters. I have
also interviewed actors and leaders from the three theatres. The study
at the regional level primarily focuses on what led to the decisions to
start a theatre, and on the theatre’s first five years. I also try to analyze
the repertoire with help from scripts, photos and reviews. (None of
the performances was available on videotape.)

Cultural contexts
The two first chapters deal with the shift in the central cultural po-
licy in Sweden. In 1968 the social democratic minister of education,
Olof Palme, appointed an investigation committee called Kulturrådet
(the cultural adviser). The committee was to present cultural policy
goals. Cultural policy had been concentrated on ways to distribute
culture. It was felt that this, in combination with the populations’
higher educational level, should lead to rising attendance figures at
cultural events, irrespective of class or geographical position. During
the 1960s a group of sociologists had investigated participation in
cultural events according to social groups. They found that, in spite
of all the measures taken, very little had changed, and they concluded
that the cultural policy had failed.

The new cultural policy should focus more on the impact culture
could have on the society to strengthen equality. Also, there should
be a shift in focus from attendance to participation.

Unlike most committees, this committee was not based on politi-
cal representation in Parliament; instead, the members of the com-
mittee were cultural administrators and creators (writers, set desig-
ner, architect). Most of them were in some way connected to the social
democratic party. During the investigation the committee had negotia-
tions about the new regional institutions with county and municipal
federations, Riksteatern and others.

The way a number of actors (in Giddens’ sense of the word) tried
to influence the investigation committee, and thereafter the govern-
mental proposal, is clarified. One important actor was the national

Summary

The aim of this dissertation is to examine the impact the new cultural
policy had on the field of Swedish theatre in the 1970s. Of special
interest is the system of regional theatres that emerged from the new
cultural policy. In focus are three theatres which opened between
1972 and 1976 in the counties Västernorrland, Dalarna and Väst-
manland. These three theatres had different backgrounds. One was a
county council initiative, another was a free group, and the third was
a local ensemble from the state touring theatre, Riksteatern.

One of the main questions concerns why the government chose
to support new institutional theatres at a time characterized by a free-
group movement. Was it a way to discipline a left-wing movement,
by making theatres conform to the institutional model, with specific
functions and with a board from the political councils? Other
questions that arise are:

- Did the national goals for the cultural policy function as
governing tools?

- What regional and local political motivations were significant?
- Who took the initiative, and thereafter the responsibility, for

the development of the regional theatres – politicians,
administrators or the theatre ensembles?

- Did the development of the regional theatres have a lasting
impact on the aesthetics of theatre and on relations between
audiences and actors?

- Did the political decisions intervene in the field of theatre, or
did the rules of the field remain in force?

Theoretical tools for this investigation are Anthony Giddens’ theories
of structure and actors, and of modernity, and Pierre Bourdieu’s
theories about cultural fields and cultural capital. Nobuko
Kawashima’s analysis of decentralization in cultural policy is of inte-
rest, as is Willmar Sauter’s model of the theatrical event. The theatrical
event has four poles: theatrical playing (the performance), contextual
theatricality (the theatre organization, board, marketing, etc.), cultural
contexts (cultural policy, etc.), and playing culture (live cultural acts
performed for or with an audience).

Documents used include archival materials from the investigation
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touring theatre Riksteatern (founded in 1933), which tried to claim a
dominant part in the new cultural policy. Riksteatern is closely
connected to the labour movement and the social democratic party,
and acted both as an independent theatre and a national theatre. The
newly founded association for free theatre groups, Teatercentrum,
was less successful. Several committee members supported the free-
group movement, but questions increasingly arose about their quality.
A questionnaire administered to the free-theatre groups used
traditional theatre as its model and focused on professionalism and
functional diversity. As Giddens stated, statistics could act as a means
to discipline.

The committee’s report, Ny kulturpolitik (New Cultural Policy),
stated that new regional institutional theatres should be established,
and that these should be governed by county and/or municipal
councils, but with national economic support. Regional theatres
should in some respects act as the free groups already did; they should
reach out to find new audience groups, and, as one of the most
important tasks, they should perform for children and youngsters.
Free groups could in the long run be connected to these new
institutional theatres and associations. In the short run they should
be given government grants. The proposal did not emerge in the
committee’s discussions; it was compiled by a civil servant at the minis-
try. With the proposal it was clarified that there should be institutional
theatres, that not every county should have a theatre and that they
should be rather small (compared with the existing theatre institu-
tions). The inspiration for the new system was the regional theatre
Norrbottensteatern (based in the northernmost part of Sweden) and
Riksteatern’s regional ensembles.

The committee report was sent out for comments to institutions
and associations. Many commentaries questioned whether the
institutional form was the right way to democratize and spread thea-
tre. The proposal to link free groups to institutions was strongly
criticized. Riksteatern had strong support among organizations
connected to the social democratic party.

The governmental proposal was presented in March 1974. The
political situation was now somewhat different: the government did
not have a clear majority in Parliament, and some issues had to be
decided by a lottery. The proposal didn’t have equality as a leading

goal, perhaps because the term had been so strongly linked to the
social democrats. The criticism against the choice to build the new
cultural policy on institutions didn’t change the proposal. The new
regional institutions wouldn’t be established as rapidly as the
committee report had suggested; one reason for this was the weakening
national economy.

The debate in Parliament almost didn’t discuss the new regional
theatres at all; the economic support to the free groups and a small
reduction in subsidization to the National Theatre, Dramaten, was
more prominent on the agenda. There was a general agreement on
the need for a new cultural policy; only the conservative party
(moderaterna) had a fundamental critique against the new policy.
They were asking for a goal about quality, and the quality should be
guaranteed by the old institutions, schools and traditions. But even if
it was not so outspoken, the new cultural policy didn’t interfere with
the traditional values. The dominant institutions in the field of thea-
tre, in Bourdieu’s sense of the term, had defended their positions.
The struggle in the field during the 1960s and 1970s had changed
some of the traditional working forms, and some unorthodoxies were,
in the longer run, elevated to the dominant institutions and in some
way had been made harmless.

The state didn’t want to legislate on cultural regionalization.
Instead, they offered a restricted opportunity and hoped that the new
institutions would work according to the goals of the new cultural
policy. As Nobuko Kawashima has pointed out, there is a conflict
between cultural equality and political decentralization. The new re-
gional institutions should be financed partly by the state and partly
by the regional and local councils, and therefore the Swedish
government had few tools to steer the regional theatres if they didn’t
fulfil the goals. But the governmental proposal set out the institutional
form, which naturally influenced the theatrical forms.

Contextual theatricality
The situation for the new regional theatres was in some ways diffe-
rent. They were naturally acting on the national field of theatre. It
was important because locally there was no field of theatre, so an
approval at the national level was necessary. As mentioned above, the
three theatres that I studied have different backgrounds. They share
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in common that they faced a lot of conflicts, especially when they
tried to fulfil the cultural goals. Their artistic quality was constantly
called into question, especially when they were expressing critiques
of society or borrowed the form from local revues.

Regionally and locally the eight cultural goals were accepted, and
they acted as common ground for political initiatives. When the re-
gional theatres started, different ideas about their role were in play.
The same politicians who had supported the new cultural policy also
wanted a traditional theatre. The values that they, and some of the
powerful theatre critics and leading writers in the local newspapers,
identified as theatre were embodied in plays that were recognized as
classics and performed on a traditional stage. Other forms of theatre
were important, especially for children, but these were not seen as
having enough value. Influential theatre critics, from daily newspapers
published in Stockholm, gave the productions made for local groups,
clubs and associations a quality certificate. In the longer run the inte-
rest of these critics diminished. They had been using the regional
theatres to pressure the dominant institutions.

In Västernorrland the theatre was located in a small residential
city instead of in the largest city, Sundsvall, which had had a traditional
theatre house since 1894. The local newspaper and the municipal
council took action to change the theatre and move it to Sundsvall.
One alternative strategy that failed was to get Dramaten to place a
branch in the city. The campaign was successful and the regional thea-
tre tends more and more to be a city theatre.

In 1970, the county council in Västernorrland undertook an
initiative for the new regional theatre. The reason was that they were
well informed about the coming governmental initiative and they
had also had good experiences hosting touring theatre groups. The
theatre ensemble that was engaged had left a city theatre after conflicts
with the theatre directors and campaigns in the local press. The leader
of the ensemble was hired for a longer term than the rest. Over time,
as the theatre grew, it became more specialized. Using terms from
Paul J. DiMaggio and Walter W. Powell, it is possible to talk about
three forms of organizational isomorphism: coercive isomorphism,
mimetic processes and normative pressures. Truly it is the first and
the last that were important for this ensemble. The institutional form
and the fact that the theatre was a part of the county council brought

about organizational rules that had to be fulfilled. Taking in new
contributors from other theatres led to a normative pressure.

In Dalarna was a free group that had moved up from the third
city of Sweden, Malmö, where they had worked with theatre for
youngsters. Dalarna was already the location of a small regional en-
semble from Riksteatern, but they were no longer receiving financing.
These two groups combined to form a free group called Dalateatern.
They had a common history; most of the members had done their
acting studies together at an alternative theatre school. One of
Dalateatern’s goals was to be a regional theatre in Dalarna, and they
started their own investigations. They truly were fulfilling the spirit
of the new cultural policy, but the county council didn’t accept them
unreservedly. One of the main problems was that the group wanted
to work as a collective. The council planned to engage a theatre ma-
nager who would thereafter engage actors. The conflict was brought
up on national level, and the actors’ union was deeply engaged in it.
The dispute was resolved when a leader whose cultural capital was
highly recognized in the field of theatre was accepted. In the first
years there was a never-ending story of conflicts over the repertoire,
employment questions, and a board that wanted to change artistic
decisions. The county council was close to closing down the theatre,
but the solution was to engage Riksteatern as administrator of the
theatre. It could be said that the county council had recognized
Riksteatern’s cultural, organizational and political capital. This worked
as a shelter for the regional theatre, which probably had more free-
dom when it was supervised in this way. Naturally the process of
moving from free-theatre group to institutional theatre led to a form
of discipline of the ensemble; for instance, their productions became
less politically outspoken. The standing negative judgment from the
two local theatre critics did overshadow the more positive critiques
published in the national newspapers.

In Västmanland it was an ensemble from Riksteatern that was to
be transferred to a regional theatre. The ensemble had had successes
with staging large productions on the main stage in Västerås. Most of
the ensemble had been trained at the state theatre school in
Gothenburg and were influenced by the group theatre movement at
the City theatre in the same city, not least the director Ralf Lång-
backa. The ensemble was strongly motivated to work in the direction
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and they called for the works of playwrights instead of the ensem-
bles’ efforts. The national newspaper critics were no longer interested
in following them. The traditional audience groups, who are better
situated in the society and have access to the politicians, asked for
traditional theatre. Therefore some of the goals of the new cultural
policy were overshadowed by the pleas for traditional theatre.

In Västmanland the situation was different. They mostly perfor-
med already-written dramas, and for large productions they preferred
classics or the words of dramatists such as Bertolt Brecht and Arthur
Miller. Productions that had no direct links to today’s society often
did accentuate class conflicts and they presented common people as
harmonious. These productions competed with those of other, more
established, theatres. Later they had successes with some productions
of classics, and these were duly noted by the critics.

 School theatre performances in Västernorrland and Dalarna were
more experimental than the productions for adults, and they were
often ignored by theatre critics. There was ongoing content control,
especially when the plays dealt with sexuality, the situation in schools,
or critiques against society. Teachers, politicians and journalists
criticized the theatres, and their critiques were based mainly on
rumours and text materials the theatre proposed that schools work
with. Some of the teachers questioned whether the children could
understand such complicated issues. Nevertheless, some productions
had to be approved before they could be taken on tour to the schools.
Naturally, it worked as a form of discipline; the theatres had to consider
which statements they could make in the school plays. A reason why
the regional theatres had such problems defending them from politi-
cal interference could be that they so strongly defined themselves as
part of the society.

  For two reasons it was possible for the theatres to continue to
experiment in their relations with young audiences. First was that
the school theatre was ignored, and second was that the new forms
introduced during the 1960s had been nearly a norm in children’s
theatre.

Regional theatre was marginalized in the field of theatre. Interest
declined when they increasingly performed the same plays and in the
same manner as other theatres. Some of the impact was lasting as
part of the group theatre revolution; there was a change in attitude

that the new cultural policy had set out. But neither the county council
nor the municipal council of Västerås were as interested in  outreach
theatre or theatre for children. A leading politician didn’t find the
motivation for the new cultural policy so necessary; it could be
brought into the regional theatre report as an adornment. The en-
semble should focus on productions for adults, and the school thea-
tre issue would be solved with two semi-professional groups.

This ensemble was used to working with the conditions and rules
that go with the institutional form, and they know how to use the
form for their one purpose. A rather political revue did lead to
criticism from members of the county council. The revue was not a
success and didn’t reach new audience groups. Thereafter, traditional
stage productions dominated the repertoire.

Theatrical playing
Some of the ideas the ensembles in Västernorrland and Dalarna had
were that they should produce plays based on the new audience groups’
situation. In Dalarna, this work was sometimes dominant; for
example, the ensemble took part in study circles about labour his-
tory. They wanted to figure out which subjects were on the agenda.
For instance, they did three plays about working-class girls. In Väster-
norrland the ensemble interviewed members of associations and clubs,
and they created three plays that had in common the question of
local democracy and the feeling that more and more decisions were
centralized. The ensemble successfully used humour to present the
situations. A sociological investigation was made on the audience of
the first production, and it showed that the theatre really had reached
new audience groups. In Dalarna and Västernorrland, the plays were
more physical than those commonly presented in theatre for adults;
in part they used the grotesque to underline the absurdity of the
situations. In Dalarna the productions borrowed from the styles of
revue, variety and circus. These outreach productions were not usually
performed on traditional stages, but were instead performed in venues
such as small community centres.

Why did this successful work not last? The politicians in county
and municipal councils looked at the figures, and they found,
(especially in Dalarna) that the audience and production figures were
too weak. The local theatre critics didn’t find that it was pure theatre,
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